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گف��ت:  اس��امي  ش��وراي  مجل��س  ريي��س 
سياس��ت هاي امريكا نظامات حقوق بين الملل را 
در لبه پرتگاه ق��رار داده و موجب به هم ريختگي و 

ناامني در اين نظامات شده است. 
ب��ه گ��زارش اداره اخب��ار و رس��انه هاي گروهي 
مجلس، عل��ي لاريجان��ي در حاش��يه برگزاري 
اجاس IPU، در جمع كاركنان سفارت ايران در 
صربستان با بيان اينكه سياست هاي امريكا يكي 
از لبه هاي پرت��گاه براي حقوق و نظامات اس��ت، 
گفت: امريكا وقعي به نظامات بين المللي نمي نهد 

و به تعهدات بين المللي كاري ندارد.
وي يادآور شد: اين رفتارها در صحنه بين المللي 
آش��فتگي ايجاد كرده و فقط هم ب��ه ايران منوط 
نمي ش��ود، بلكه امريكا بس��ياري از گفت وگوها 
و معاه��دات را زيرپ��ا مي گ��ذارد، ح��ال اگر اين 
بي تعهدي را بقيه نيز داشته باشند، چه سرنوشتي 

در انتظار بشريت خواهد بود؟
لاريجاني ادامه داد: امريكا ب��ا هدف جلوگيري از 
مسابقه تسليحاتي كه پس از س��ال ها مذاكره به 
دس��ت آمده بود، به راحتي از معاه��ده با روس ها 
عب��ور ك��رد و آن را زيرپا گذاش��ت و نتيجه آنكه 
شاهد مسابقه تسليحاتي بس��يار خشن در سطح 
دنيا هس��تيم. اين اتفاق مساله س��اده اي نيست. 
همچني��ن توافق ب��ا اروپ��ا و چين را ه��م به نوع 
ديگري برهم زدند و توافق هس��ته اي ايران نمونه 

ديگري از بي تعهدي امريكاست.
وي خاطرنشان كرد: توافق هس��ته اي ايران پس 
از س��ال ها ماجراجويي عليه ايران و دردسرهاي 
ايجاد شده براي كش��ورمان به امضا رسيد. آقاي 
اوباما ۲ نامه فرس��تاد كه مي خواهن��د در زمينه 
هس��ته اي با ايران مذاكره كنند، بحث بس��ياري 
درباره اينكه مي ت��وان با آنها وارد مذاكره ش��د يا 
خير، صورت گرفت و در نهايت به دنبال ش��رايط 
گذاشته شده، آنها پذيرفتند غني سازي در ايران 
انجام شود و تحريم ها را بردارند، در واقع مذاكرات 

با اين شروط آغاز شد.
ريي��س مجل��س ادام��ه داد: پ��س از دو س��ال 
مذاك��ره با ۱+۵ به يكس��ري توافق رس��يديم كه 
با تاييد ش��وراي امني��ت و س��ازمان ملل تثبيت 
ش��د، اما امري��كا از اي��ن تواف��ق نيز ب��ه راحتي 
خارج ش��د و تحريم ها را عليه اي��ران اعمال كرد 
و تم��ام اي��ن م��وارد نمونه هاي��ي از بي نزاكت��ي 
در س��طح بين الملل اس��ت ك��ه امريكايي ها به 
آن دام��ن مي زنن��د و ناامن��ي و به��م ريختگي 
 در نظام��ات بين الملل��ي ب��ه وج��ود مي آورند.
وي در بخ��ش ديگ��ر از س��خنانش با اش��اره به 

عاقه مندي ايران و صربستان به گسترش روابط 
و مناسبات اظهارداشت: برداشت من از مذاكرات 
با نخس��ت وزير و رييس جمهوري صربستان اين 
است كه عاقه مند به همكاري با ايران در مسائل 
اقتص��ادي، علمي و فرهنگي هس��تند و دو طرف 

بايد زمينه هاي آن را فراهم كنند.
رييس مجلس با تحس��ين تاش ه��اي كاركنان 
س��فارت ايران در صربس��تان براي نزديك شدن 
بيشتر روابط دو كش��ور ادامه داد: امنيت در ايران 
به دلي��ل آن اس��ت ك��ه دش��منان مي دانند كه 
نمي توانند با ايران بازي كنن��د و درگيري با ايران 
برايشان پرهزينه است و اين دس��تاورد انقاب و 

دفاع مقدس و پايداري هاي ملت ايران است.
لاريجاني يادآور ش��د: ايران پاي توافق هسته اي 
ايس��تاده بود اما قصد امريكا از برهم زدن توافق با 
هدف به دست آوردن منافع بيش��تر از آن و البته 

غلبه بر ايران است.
وي با بي��ان اينك��ه در توافق هس��ته اي تعهدات 
دوطرفه اس��ت و منطقي براي متعهد بودن يك 
طرفه وجود ن��دارد، عن��وان كرد: رهب��ر انقاب 
در اي��ن ب��اره فرمودند »اگ��ر اكنون مقاب��ل آنها 
ايستادگي نكنيم، بايد جاهاي ديگر به آنها امتياز 

داد« كه نكته كاماً درستي فرمودند.
رييس مجلس شوراي اس��امي با بيان اينكه بايد 
براي فشارهاي اقتصادي در دوران تحريم راه حل 
پيدا كرد، تصريح كرد: دولت و مجلس بايد تاش 
كنند فشارهاي اقتصادي بر طبقات مردم كشور 
كم اثرتر ش��ود ك��ه در اين راس��تا وف��اق دروني 
اهمي��ت ف��راوان دارد ضمن آنكه باي��د اين دوره 

سخت را مشتركاً تحمل كنيم.
لاريجاني با اش��اره به اينكه نتيج��ه مقاومت در 
مقابل تهديدها نتيجه بزرگ��ي خواهد بود، اظهار 
كرد: اگر از ظرفيت هاي علمي و اقتصادي كش��ور 
در دوران تحريم عاقانه اس��تفاده كنيم به اقتدار 
بيشتر خواهيم رس��يد و اين امر تاب آوري كشور 

را در مقابل اينگونه سيستم ها بيشتر خواهد كرد.
وي تاش ه��اي ديپلماتي��ك را براي شكس��تن 
فش��ارهاي وارده و رفتاره��اي امري��كا ضروري 
دانست و گفت: س��فارتخانه ها بايد مرجعي براي 
تسهيل روابط اقتصادي كشور باش��ند و مذاكره 
با كش��ورها، عاقه مندي براي پيدا كردن راه حل 
ايجاد خواهد كرد، لذا ديپلماسي اقتصادي بسيار 
مهم اس��ت و البت��ه كار وزارتخانه ام��ور خارجه 
و س��فارتخانه ها بس��يار پراهميت تر از گذش��ته 
اس��ت كه بايد با تمام وجود در راه حل مشكات 

اقتصادي گام بردارند.

علي لاريجاني ، رييس مجلس شوراي اسلامي:

سياست هاي امريكا موجب به هم ريختگي 
حقوق بين الملل شده است

سيد حميد حسيني |
سخنگوي اتحاديه صادركنندگان 

فرآورده هاي نفتي |
تولي��د فرآورده هاي نفتي ب��ه دليل بالا ب��ودن نرخ 
خوراك با مشكاتي مواجه شده است و در اين ميان 
همچنان پالايشگاه ها حاضر نيس��تند از 7 درصد از 
مبلغ فروش را كه به جاي س��ود برمي دارند بگذرند 
اين موضوع صادرات فرآورده ه��اي نفتي مانند قير، 
پارافين، روغن ها، حال ها هيدروكربن  ها را با مشكل 
رو به رو كرده و خطر كاهش درآمدهاي ارزي كشور 
را به همراه دارد. در اين ميان وجود رقباي متعدد در 
كشور هاي همسايه از يك س��و و نبود سقف قيمتي 
مشخص از سوي ديگر، موجب ش��ده سهم ايران در 
صادرات فرآورده هاي نفتي، گاز و مواد پتروش��يمي 
در منطقه كاهش پيدا كند چرا كه تا صادركنندگان 
ايراني بخواهن��د قيمت هاي خ��ود را تعيين كنند، 
رقبا محصولات خ��ود را در ب��ازار فروخته اند. به نظر 
مي رس��د براي حل اين مش��كل دولت نبايد اختيار 
صنايع پايين دس��تي را به پالايش��گاه ها بس��پارد. از 
يك سو پالايش��گاه ها نس��بت به س��ود 7 درصدي 
خود اعتراض مي كنند اما از س��وي ديگر بدون هيچ 
زحمتي محصولات خ��ود را مي فروش��ند در حالي 
ك��ه صادركنندگان بخش خصوصي ب��راي صادرات 
برخي فرآورده هاي نفتي، سودي در حدود 3 درصد 
به دست مي آورند مضاف بر اينكه در نقل و انتقالات 
پول حاص��ل از فروش، مش��كات متع��ددي دارند. 
از زماني كه تولي��د و صادرات بيش��تر فرآورده هاي 
نفتي كش��ور به دليل بالا بودن نرخ خوراك با چالش 
مواجه ش��ده، نگران��ي در خصوص از دس��ت رفتن 
بازارهاي صادراتي، كاهش درآمدهاي ارزي كش��ور 

و اش��تغال در اين بخش نيز دوچندان ش��ده.  اما به 
واقع چه سازوكاري مي تواند وضعيت قيمت گذاري 
خوراك را بهبود بخش��د؟ فرض كنيد قيمت بنزين 
در بورس ان��رژي، در برخي از مواق��ع اختاف قابل 
توجهي با فوب خليج ف��ارس دارد و در بعضي موارد 
به ۱۵ درصد كمتر از اين قيمت ها مي رسد. در نتيجه 
پالايشگاه ها مجبور نيستند كه فقط ۵ درصد پايين تر 
از فوب خليج فارس بفروشند. از اين رو پالايشگاه ها 
مي توانند از تخفيف هايي كه در خريد نفت دريافت 
مي كنن��د تا ح��دودي قيمت ها را كاه��ش دهند. با 
توج��ه به اينك��ه روزانه 600 هزار بش��كه ف��رآورده 
نفتي ص��ادر مي ش��ود مي توانيم جايگزي��ن خوبي 
براي نفت خام باش��د و درآمدي ارزي قابل توجهي 
از اين محل، براي كش��ور كسب ش��ود. در كنار اين، 
حدود ۲0 ميليارد دلار نيز در س��ال درآمد صادرات 
پتروش��يمي اس��ت. از اين رو مي ت��وان دريافت كه 
صادرات فرآورده هاي نفتي و محصولات پتروشيمي 
مي تواند كل نيازهاي ارزي كشور را تامين كند.مرور 
كلي بر وضعيت صنع��ت فرآورده هاي نفتي، گازي و 
پتروشيمي ها گوياي اين است كه صنعت نفت و گاز 
در وهله نخست و در بخش ميان دستي با مشكات 
متعددي دس��ت و پنجه ن��رم مي كند.اكثر قريب به 
اتفاق پالايش��گاه هاي كش��ور قديمي و فرسوده اند. 
به گفته كارشناس��ان اي��ن بخش متاس��فانه حدود 
30 درصد از توليدات اين پالايش��گاه ها فرآورده هاي 
بسيار س��نگين اس��ت كه قيمت آن از نفت خام نيز 
ارزان تر است. لذا بايد به گونه اي برنامه ريزي شود كه 
پالايش��گاه ها بتوانند با توليد فرآورده هاي سبك تر 
مانند بنزين، نفت گاز و س��وخت ج��ت، ضرر و زيان 

ناشي از توليد فراورده هاي سنگين را جبران كنند. 

مشكلات بالا بودن نرخ خوراك 
گزارشسخن نخست

 همين صفحه  

سخن نخست

 مشكلات بالا بودن
 نرخ خوراك 

فرآورده ه��اي  تولي��د 
نفت��ي ب��ه دلي��ل بالا 
ب��ودن نرخ خ��وراك با 
مشكاتي مواجه شده 
اس��ت و در اي��ن ميان 
پالايشگاه ها  همچنان 
حاض��ر نيس��تند از 7 
درصد از مبلغ فروش را 
كه به جاي سود برمي دارند بگذرند اين موضوع 
صادرات فرآورده هاي نفتي مانند قير، پارافين، 
روغن ها، حال ها هيدروكربن  ها را با مشكل رو 
به رو كرده و خطر كاهش درآمدهاي ارزي كشور 
را به همراه دارد. در اين ميان وجود رقباي متعدد 
در كشور هاي همس��ايه از يك سو و نبود سقف 
قيمتي مش��خص از س��وي ديگر، موجب شده 
س��هم ايران در صادرات فرآورده هاي نفتي، گاز 

و مواد پتروشيمي در منطقه كاهش پيدا كند...

سيد حميد حسيني

 صفحه 7  

انرژي

مسير ناهموار دانش بنيان ها 
در حوزه انرژي

آغاز فصل پاييز امس��ال همراه بود با خبر »برنامه 
مفصل« وزارت نفت براي حمايت از استارت آپ ها. 
در مراسم افتتاحيه نمايشگاه ايران پاست كه در 
روز نخست مهرماه برگزار شد، بيژن زنگنه، وزير 
نفت با اعام تغيير پارادايم وزارت نفت در موضوع 
اش��تغال و فعاليت مولد بيان ك��رد كه حمايت از 
استارت آپ هاي حوزه انرژي قرار نيست به صرفأ 
اس��تقرار فيزيكي چند ش��ركت دانش بنيان در 

مكاني خاص خاصه شود و ...

بازار سرمايه

لايحه حمايت از سهامداران 
خرد چه خواهد كرد؟

محمد امين خدابخش|
بازار س��هام ب��راي ت��داوم مناس��ب فعاليت 
خود هم��واره به س��ازو كاري قاب��ل اعتماد و 
كارآمد نياز دارد تا به واس��طه آن ضمن حفظ 
صحت معامات در ب��ازار س��رمايه به نحوي 
مطلوب، امني��ت بلندمدت س��رمايه را  براي 
س��رمايه گذاران فراهم كن��د. در واق��ع آنچه 
باعث مي ش��ود در بلندمدت هم��گان بتوانند 
به س��رمايه گذاري در بازاره��اي مالي اعتماد 
كنند و نقشي سازنده در جهت تامين سرمايه 
بنگاه هاي اقتصادي داشته باشند، وجود قوانين 
مناس��ب و حصول اطمينان از اجراي مناسب 
آن اس��ت. اهميت پيروي از قان��ون و حصول 
اطمينان از كارايي آن به حدي زياد است كه در 
تمامي كشورهاي جهان، قوانين دايما در حال 
پايش هستند و سعي مي ش��ود تا از اثر بخشي 

آن تا حد امكان اطمينان حاصل شود. 
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 صفحه 3 

رنا
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حسن روحاني در مراسم  آغاز سال تحصيلي دانشگاه ها: 

صندوق بين المللي پول پيش بيني شاخص هاي اقتصادي مربوط به ايران را »به روز« كرد

 اگر در مسائل استراتژيك 
به نتيجه نرسيديم، همه پرسي كنيم

خروج از ركود بعد از 2020

دولت

رييس جمهوري با اشاره به وابستگي خدمات مورد 
نياز مردم به اينترنت، گفت: بايد ميزان نياز كشور 
براي ارايه خدمات از طريق ش��بكه ملي اطاعات 
مورد توجه بيش��تر قرار گي��رد و حريم خصوصي 
مردم و اطاع��ات بطور كامل محف��وظ بماند. به 
گزارش پايگاه اطاع رس��اني رياس��ت جمهوري، 
حس��ن روحاني در جلس��ه ارتقاء زيرساخت هاي 
پايه اي و عمومي كشور در حوزه سايبري با اشاره 
به تح��ولات تكنولوژيك ارتباطي و س��ايبري در 
دنياي ام��روز، افزود: زندگي امروز م��ردم در تمام 
دنيا وابس��تگي و آميختگي زيادي با فناوري هاي 
ارتباطي و سايبري پيدا كرده و روز به روز هم اين 
وابستگي بيشتر مي ش��ود. روحاني اظهار داشت: 
از آنجاي��ي كه بخش عم��ده اي��ن آميختگي در 
حوزه هاي خدماتي اس��ت، لذا نبايد اجازه بدهيم 
خدمت رس��اني به مردم از طريق اين حوزه دچار 
اختال يا كندي شود. وي با تأكيد بر ضرورت ارتقاء 
فناوري هاي مرتب��ط با اين حوزه، اظهار داش��ت: 
تضمين امنيت فضاي س��ايبري كش��ور و ارتقاء 
صيانت از اين فضا به نوعي پاسداري از امنيت مردم 
و خدمات مورد نياز آنها اس��ت. رييس جمهوري 
با اش��اره به وابس��تگي خدمات مورد نياز مردم به 
اينترنت، گفت: دقيقاً بايد ميزان نياز كشور، براي 
ارايه خدمات از طريق ش��بكه ملي اطاعات مورد 
توجه بيش��تر قرار گيرد و حريم خصوصي مردم 
و اطاع��ات بايد كام��اً محفوظ بمان��د. روحاني 
ضمن تقدير از تاش هاي صورت گرفته از س��وي 
دس��تگاه هاي مختلف در ارتقاء زيرس��اخت ها و 
خدمات سايبري به مردم، اظهار داشت: خدمات به 
مردم بايد گسترش يابد و هر اقدامي كه نياز است 
براي خدمات امن به مردم بايس��تي انجام بگيرد و 

بايد آن را اولويت قرار داد.
 از اين نظ��ر دس��تگاه هاي دولت��ي، خصوصي و 
حاكميتي مي بايس��تي بخش ه��اي مخصوص 
به اين فضا را در دس��تگاه هاي خود مورد تقويت و 
پشتيباني موثر قرار دهند. رييس جمهوري با تأكيد 
بر اقدامات لازم براي قطع وابستگي به تجهيزات 
و برنامه هاي غيربومي، تصريح كرد: اگر چه قطع 
وابستگي كامل در دنياي پيچيده ارتباطي امروز از 
شبكه ارتباطي جهان امكان پذير نيست، اما با توجه 
به اس��تعدادهاي ملي و نرم افزاري داخل مي توان 
تكنولوژي هاي بومي را تقويت كرد و حتي الامكان 
از برنامه هاي غيربومي اجتناب كرد. در اين جلسه 
گزارشي از سوي مركز ملي فضاي مجازي در زمينه 
فعاليت هاي انجام گرفته از س��وي دس��تگاه هاي 
مختلف كشور، در خصوص ارتقاء زيرساخت هاي 
س��ايبري كش��ور ارايه و توانمندي ها، اقدامات و 
تمهيدات لازم براي تقويت زيرساخت هاي فضاي 

سايبري كشور، ارايه شد. 

 روحاني:حريم خصوصي مردم 
و اطلاعات بايد محفوظ بماند

محيط زيست

شينا انصاري، مديركل محيط زيست و توسعه 
پايدار ش��هرداري تهران در س��ومين نشست 
كميته تخصصي محيط زيست كان شهرهاي 
كش��ور بر هم افزاي��ي و تعامل جه��ت بهبود 
ش��اخص هاي محي��ط زيس��تي، اس��تفاده از 
تجربيات موفق كان شهرها و ارايه راهكارهاي 
اجرايي در زمينه مسائل محيط زيستي تاكيد 

كرد.
به گزارش ايس��نا، انصاري در سومين نشست 
كميت��ه محي��ط زيس��ت و توس��عه پاي��دار 
كان ش��هرهاي كشور با اش��اره به روند مثبت 
برگزاري اين نشست ها و مشاركت فعال و پوياي 
شهرداري ساير كان ش��هرها گفت: دولت در 
۲۲خرداد ماه س��ال جاري مصوبه اي را تحت 
عنوان »مديريت س��بز« تصوي��ب و اباغ كرد 
كه در اين راستا ش��هرداري ها مكلفند تا بحث 
مديريت سبز را با اصاح الگوي مصرف منابع و 

بهينه سازي مصرف انرژي اجرايي كنند.
انصاري با اشاره به اينكه محور اصلي اين نشست 
ارزيابي آثار محيط زيستي و تهيه پيوست هاي 
زيس��ت محيطي پروژه ه��اي توس��عه اي در 
شهرهاي كش��ور اس��ت، گفت: در شهرداري 
ته��ران كميت��ه فن��ي غربالگ��ري نيازمندي 
پروژه ه��اي عمران��ي و زيربنايي ش��هرداري 
تهران به پيوست اثرات زيست محيطي را پس 
از بررس��ي كارشناس��ي با حضور متخصصان 

ذي ربط شناسايي مي كند.
مديركل محيط زيست و توس��عه پايدار افزود: 
بررس��ي س��ياب هاي اخير كه در اوايل سال 
جاري اس��تان هاي زيادي را درگير كرد و تاثير 
مخربي را به دنبال داشت، نش��ان مي دهد كه 
يكي از دلايل اصلي اين س��ياب ها بي توجهي 
به ارزيابي اث��رات زيس��ت محيطي پروژه هاي 
توسعه اي و لحاظ نكردن ضوابط محيط زيستي 
در ساخت و سازهاست كه باعث تشديد آثار و 

عوارض مخرب سيل ها شد.

هم افزايي راهكار حل مسائل 
محيط زيستي كلان شهرها

پرونده

 پياده روي اربعين
 نهضتي ايدئولوژيك
و جنبشي اجتماعي
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مرز تجاری شلمچه پس از يک هفته تعطيلی به علت 
مش��کل در تردد کاميون ها در مسير شلمچه عراق - 

بصره از روز چهارشنبه مجددا بازگشايی شد.
دبير س��تاد اربعين منطقه آزاد اروند ديروز در گفت و 
گو با خبرنگار ايرنا اظهار داشت: بنا به دستور استاندار 
خوزستان و مدير عامل س��ازمان منطقه آزاد اروند با 
هماهنگی انجام شده با مدير گمرک شلمچه عراق و 
کنسولگری ايران در بصره مرز تجاری شلمچه برای 
مبادلات تجاری بين ۲ کشور ايران و عراق بازگشايی 
ش��د. محمد نظارت افزود: در حال حاضر دولت عراق 
مسير جداگانه ای برای تردد کاميون های حامل کالا 
باز کرده اس��ت تا خللی در تردد اتوبوس های زائران 

اربعين حسينی ايجاد نشود.
وی علت توقف فعاليت تجاری در مرز ش��لمچه طی 
يک هفته اخي��ر را ، تس��هيل در تردد زائ��ران کربا  

بيان کرد و گفت: با آغاز حرکت زائ��ران اربعين تردد 
اتوبوس ها و کاميون های حامل مواد غذايی موکب ها 

در عراق در اولويت قرار گرفته بود.
بيش از يک ميلي��ون و ۱77 زائر از ابت��دای ماه صفر 

تاکنون در مرز شلمچه ثبت شده است.
حرکت خودجوش زائران اربعين حسينی از روزهای 
آغازين ماه صفر به س��مت گذرگاه های مرزی چذابه 
در ۱۱0کيلومتری ش��مال غرب اهواز و ش��لمچه در 
۱۵کيلومتری غرب خرمشهر شروع شده و همچنان 
ادامه دارد. از ابت��دای ماه صفر تاکن��ون حدود ۱00 
هزار  زائر از کش��ورهای مختلف از جمله آذربايجان، 
ترکمنس��تان، افغانس��تان، هند و پاکس��تان از مرز 
شلمچه راهی کربای معلی ش��دند. شلمچه در ۱۵ 
کيلومتری غرب خرمشهر تنها گذرگاه مرزی زائران 

خارجی اربعين است. 

مرز تجاری شلمچه باز شد

خبر

سامانه پيامكي 
 روزنامه تعادل 
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روي موج خبر

    اعتراض دولت به نقض حقوق متهمان در صدا 
و سيما؛ايرنا |

حسام الدين آشنا مشاور رييس جمهوري و نماينده 
قوه مجريه در شوراي نظارت بر سازمان صداوسيما 
در نامه اي به محسني اژه اي رييس اين شورا به نقض 
حقوق متهمان در صداوسيما اعتراض كرد. در اين 
نامه آمده است: خبرگزاري صداوسيما در گزارشي 
با عنوان يك بازداش��ت، به موضوع بازداشت آقاي 
پوري حسيني رييس سابق سازمان خصوصي سازي 
پرداخته است. با توجه به آنكه آقاي پوري حسيني، 
متهم به حس��اب مي آيد و تا ص��دور حكم قطعي 
توسط دادگاه صالح، مجرم نيستند، بنابراين ايشان 
از تمامي حقوق يك متهم برخوردار هستند. اما در 
خبر خبرگزاري صداوسيما تصاوير و نام آقاي پوري 
حسيني منتشر ش��ده كه بر خلاف قوانين و نقض 

حقوق فرد متهم است. 

    دولت بحرين درباره بي احترامي به س�رود 
ملي ايران پاسخگو باشد؛ ايسنا|

سخنگوي كميسيون امنيت ملي و سياست خارجي 
مجلس توهين به پخش سرود ملي ايران در بازي تيم 
ملي فوتبال ايران با بحرين را اقدامي سازمان يافته و 
طراحي شده دانس��ت و گفت كه بايد دولت بحرين 
پاسخگو باشد. سيد حسين نقوي حسيني در واكنش 
به توهين بحريني ها به پخش س��رود ملي ايران در 
جريان ب��ازي تيم ملي فوتبال ايران و بحرين گفت: 
اتفاقي كه در مس��ابقه فوتبال ايران و بحرين رخ داد 
اتفاق نادري در ميدان ورزشي است كشورهايي كه 
براي سرود ملي ساير كشورها احترام مي گذارند شأن، 
فرهنگ و شخصيت خود را نشان مي دهند. متاسفانه 
تماشاگران بحريني و بازيكنان آنها از شأن، شخصيت 
و فرهنگ لازم براي بودن در يك مس��ابقه ورزشي 

بين المللي برخوردار نيستند.

    آيا روح الله زم به ديدار آيت الله سيس�تاني 
رفته بود؟؛  شفقنا|

هر گونه ديدار حضرت آيت الله سيستاني يا هر نوع 
ارتباط دفتر ايشان با روح الله زم تكذيب شد. در پي 
طرح شايعات در فضاي مجازي و برخي رسانه هاي 
رسمي مبني بر احتمال ديدار روح الله زم با حضرت 
آيت الله سيستاني يك مقام مسوول در دفتر مرجعيت 
عالي شيعيان در نجف اشرف به شفقنا گفت: ادعاي 
منتشر ش��ده در بعضي از رسانه ها مبني بر حضور 
روح الله زم در دفت��ر حضرت آيت الله سيس��تاني و 
ديدار معظم له با وي كاملًا دروغ وبي اس��اس است، 
نامبرده هيچ گاه ارتباطي مستقيم يا غير مستقيم با 
اين دفتر نداشته وكسي درخواست ملاقات براي او 
ننموده واز آمدن يا نيامدنش به عراق نيز هيچ گونه 

اطلاعي نداريم.

    تماس تلفني سيد حسن خميني با آيت الله 
مكارم شيرازي؛جماران|

در پي كس��الت آيت الله العظمي مكارم ش��يرازي، 
يادگار امام طي تماسي تلفني جوياي احوال وي شد. 
حجت الاسلام سيد حس��ن خميني در اين تماس 
تلفني، سلامتي و طول عمر اين مرجع عاليقدر تقليد 
را از خداوند متعال مسألت كرد. بر اساس اين گزارش، 
آيت الله مكارم شيرازي پس از چند روز بستري شدن 
در بيمارستاني در تهران، مرخص شده است. يادگار 
امام همچنين با حضور در يكي از بيمارستان هاي قم 
از آيت الله ابراهيم اميني از ياران ديرين امام راحل و از 
فضلاي حوزه علميه قم عيادت كرد و شفاي ايشان را 

از درگاه الهي خواستار شد.

    پرونده حس�ين فريدون، مستند به شنود 
غيرقانوني از دفتر رييس جمهور است؛ايسنا|

حس��ين فريدون كه صبح ديروز براي اجراي حكم 
5 سال حبس، خود را به زندان اوين معرفي كرد در 
نامه اي خواستار انتشار علني اسناد ادعايي دريافت 
رشوه شد.در بخش��ي از اين نامه آمده است: اجراي 
حكم اينجانب نش��ان داد كه »برادر رييس جمهور 
بودن« نه تنها هيچ مزيتي براي من نبود كه مي تواند 
خودش يك اتهام باش��د! و من خوشحالم كه حتي 
در اين مقام براي انقلاب و نظامي كه آن را دوس��ت 
داش��ته و تلاش كرده ام قرباني مي ش��وم. در بخش 
ديگري از اين نامه آمده است: تمام پرونده تشكيل 
شده مستند به شنود غيرقانوني از جمله شنود از دفتر 
رييس جمهور است كه هم غيرقانوني، هم غير شرعي و 
هم غير اخلاقي است و بايد از سوي دولت و قوه قضاييه 

پيگيري شود.

    نامه نمايندگان درباره استاني شدن انتخابات 
مجلس؛تسنيم|

كميسيون شوراهاي مجلس از نامه نمايندگان به 
لاريجاني درباره طرح اصلاح موادي از قانون انتخابات 
مجلس خبر داد. اصغر سليمي با اشاره به آخرين روند 
بررسي طرح اصلاح موادي از قانون انتخابات مجلس 
اظهار داشت: طرح مذكور پس از بررسي و تصويب 
در جلس��ه علني طبق روال براي بررسي به شوراي 
نگهبان ارايه شد كه شورا پس از بررسي ايراداتي به 

طرح مذكور گرفت. 

    از ط�رح رف�ع انحص�ار زب�ان انگليس�ي
در مدارس، برداشت نادرستي شد؛ايلنا|

يك نماينده مجلس مي گويد: هدف از طرح حذف 
زبان انگليسي از آموزش مدارس رفع انحصار آموزش 
زبان انگليسي است، انگليسي يك زبان بين المللي 
است كسي نمي تواند آن را حذف كند، اما گفتيم كه 
در انحصار نباشد. مهرداد لاهوتي درباره طرح تعدادي 
از نمايندگان جهت رفع انحصار آموزش زبان انگليسي 
در مدارس گفت: انگليسي يك زبان بين المللي است 
كس��ي نمي تواند آن را حذف كند، اما گفتيم كه در 
انحصار نباش��د. رفع انحصار كنيم. مثلا اگر جايي 
ضرورت داشت زبان ديگري را فرا بگيريم، زمينه آن 
فراهم باشد. به عنوان مثال استان ما )گيلان( با روسيه 
همجوار است چه اش��كال دارد زبان روسي در اين 

منطقه آموزش داده شود.

ايران2

لعيا جنيدي معاون حقوقي رييس جمهوري مواضع دولت درباره »پالرمو« را تشريح كرد

سرنوشت پالرمو روي ميز رييس جمهور

هزينهادارهكشوربالاميرود
در روزي ك��ه رييس جمه��وري براي ش��ركت در آيين 
بازگشايي دانش��گاه ها راهي دانش��گاه تهران شده بود؛ 
نشس��ت هيات دولت در پاس��تور به رياست جهانگيري 
در ش��رايطي برگزار شد كه موضوعاتي چون راهپيمايي 
اربعين، دستگيري موسس آمدنيوز و بحث لوايح پالرمو 
و اف اي ت��ي اف از جمله مهم ترين م��واردي بودند كه در 
تيررس پرس��ش هاي خبرنگاران از اعض��اي كابينه قرار 
داشتند، موضوعاتي كه طي هفته گذشته دامنه وسيعي 
از نظرات مختلف در خصوص آنها ارايه شده بود و ضرورت 
داشت تا دولتمردان نيز مواضع رسمي دولت در خصوص 

آنها را ارايه كنند.
از ميان حاضران در نشست خبري حياط دولت؛ اما حضور 
لعيا جنيدي معاون حقوقي رييس جمهوري و اظهاراتي كه 
او در خصوص معاهده پالرمو ارايه كرد بازتاب هاي وسيعي 
پيدا كرد. جنيدي با اش��اره به اين واقعيت كه در صورت 
بازگشت ايران به ليست كش��ورهاي غيرهمكار شرايط 
نامناسب و سختي در انتظار اقتصاد ايران خواهد بود اعلام 
كرد كه تمام تلاش دولت اين است كه با كمترين هزينه 
مشكلات را پشت سر بگذارد. اظهاراتي كه به فاصله چند 
دقيقه از سوي سخنگوي دولت نيز به نوعي ديگر تاييد شد 
تا يك بار ديگر موضع شفاف دولت در خصوص اين لوايح 
پيش روي رسانه هاي گروهي گسترده شود. ربيعي با تاكيد 
بر اين موضوع كه رييس جمهوري در حال بررسي ابعاد و 
زواياي گوناگون موضوع پالرمو است، گفت: آقاي روحاني 
به زودي در اين زمينه تصميم نهايي را اتخاذ خواهد كرد. 
معاون حقوقي رييس جمهور در پاسخ به پرسش تعادل 
در خصوص واكن��ش رييس جمهور به معاه��ده پالرمو 
توسط مجمع تش��خيص مصلحت نظام گفت: واقعيت 
آن است كه دولت معتقد اس��ت خطراتي كه پيش روي 
كشور در بخش هاي اقتصادي، ديپلماسي و... وجود دارد را 
مي توان كنترل كرد، در صورتي كه همكاري و هماهنگي 
مناسبي ميان بخش هاي مختلف كش��ور وجود داشته 
باشد. اگر قانون و منافع ملي را دو ركن اساسي براي اجراي 
برنامه ها در نظر بگيريم، مي توان كش��ور را از بزنگاه هاي 
پيش رو به سلامت و با كمترين هزينه عبور داد مشروط 
بر اينكه خودمان مشكل تراشي نكنيم. جنيدي در ادامه 
اظهاراتش در پاسخ به اين پرسش كه اگر فرض كنيم كه 
ايران اين لوايح را تصويب نكند در آن صورت چه شرايطي 
متوجه اقتصاد، تج��ارت، بازرگاني و... خواهد بود؟ گفت: 
اگر به ليس��ت غير همكار اين مجامع بازگرديم هزينه ها 
را بالا تر برده ايم. اين نگراني ها باعث شده تا دولت بخواهد 
كارشناسي شده و با تفاهم مشكلات را حل كند. معاون 
حقوقي رييس جمهوري در ادامه گفت: من مبناي حقوقي 
اين موضوع را به رييس جمهور ارايه دادم؛ نه الان، بلكه يك 
ماه پيش اين موضوع در دولت مطرح ش��د و من خدمت 
ايشان مبناي حقوقي اش را فرستادم. جنيدي در ارتباط با 
فضاي اقتصادي كشور بعد از رد شدن لايحه پالرمو گفت: 
اگر در آخر اين موضوع مجدد يك دسته اقدامات مقابله اي 
ديگر ايجاد شود و ما مجدد به ليست غيرهمكار برگرديم 
ش��رايط سخت مي ش��ود، البته دولت دس��ت رو دست 
نمي گذارد. مي خواهد كش��ور را اداره كند. حتي اگر اين 
معاهده را مجلس رد كند قوه مجريه كشور را يك طوري 
اداره مي كند، اما ش��رايط سخت تر خواهد شد، تبادلات 
مالي و بانكي مشكل تر خواهد شد. هزينه تبادلات در اين 

شرايط كه منابع مالي دولت محدود شده، بالا مي رود.

     تلاش براي تصويب لوايح
معاون حقوقي رييس جمهوري در ارتباط با تلاش دولت 
براي تصويب س��ي اف ت��ي گفت: دول��ت كار خودش را 
پيگيري مي كند. اتفاقا در مورد س��ي اف تي مجمع بايد 
دولت را كمك كند چون ايرادات شوراي نگهبان در ميان 
است اما در مورد پالرمو اختلاف مجلس و شوراي نگهبان 

نبود و نظرات خود مجمع بوده است.

وي با تشريح شرايط كشور بعد از اف اي تي اف گفت: همه 
مراودات ما كه غيرقانوني نمي شود، اين معاهده اقدامات 
مالي را خيلي گس��ترده تر مي كن��د، حتي معامله اي كه 
اشكالي هم نداشته باشد را بايد شفاف كرد. از يك منظر 
با توجه به ش��رايط تحريم وقتي اين نظارت ها گسترده، 
سيستماتيك شود و نظارت هاي بانكي با ناظر مقيم باشد 
شرايط فعاليت بانكي ما را سخت تر مي كند و در اين مورد 
وقتي مي خواستيم خودمان را از دادن اطلاعات بيش از 

حد مصون كنيم، امكانش نبود.
جنيدي با اشاره به آثار تحريم هاي امريكا گفت: از نظر آنان 
معاملات ما نامشروع اس��ت اما خريد و فروش نفت و گاز 
و صنايع نه فقط در ايران كه در همه دنيا مش��روع است. 
همين اس��ت كه مي گويم اقدامات ايالات متحده ناقض 
حقوق بين الملل اس��ت. در حال حاضر در اين ش��رايط 
براي مردم و دولت دادن گزارش هاي زياد هم به مصلحت 
كشور نيست. نگراني هاي مجمع و برخي از همكارانمان را 
هم درك مي كنيم، اما كشور در يك موقعيت سخت قرار 
گرفته است. ما نمي گوييم تمام مسائل سياه و سفيد است. 
دولت معتقد است مي شود خطرات را كنترل كرد. اگر به 
ليست غير همكار بازگرديم هزينه ها را بالا تر برده ايم. اين 
نگراني ها باعث شده تا دولت بخواهد كارشناسي شده و با 
تفاهم مشكلات را حل كند وي در ارتباط با ايراد شوراي 
نگهبان به لايحه پالرمو گفت: در يك چارچوب دو بخش 
جداگانه داده ش��ده؛ يك بخش به عنوان نظرات شوراي 
نگهبان و يك بخش جداگانه هم ضميمه و فرستاده شده به 
عنوان نظر مجمع؛ از سوي ديگر ناظر مجلس فقط شوراي 
نگهبان است. يك مبناي حقوقي وجود دارد. اگر اين نكات 
فقط به صورت ادغام و فقط به صورت اعلام نظر ش��وراي 
نگهب��ان بود آن هم به جهت مغايرت با قانون اساس��ي و 
مغايرت با شرع، يك معنايي پيدا مي كرد؛ اما چون مستقل 
و به عنوان نامه مجمع ضميمه و فرستاده شده و مواردي كه 
شوراي نگهبان گفته تماما توسط مجلس تامين شده، يك 
مبناي حقوقي ايجاد مي كند براي اينكه بين اين دو موضوع 
تفكيك شود. اگر مجمع و جاي ديگر نظر مشورتي داشته 
باشد شوراي نگهبان بايد آن را بررسي كند و تشخيص دهد 
با قانون اساسي يا شرع مغايرت دارد يا خير و عينا در نظر 

خودش بايد ارايه كند.
جنيدي افزود: برخلاف س��ي اف تي كه اين طور نبوده و 
دقيقا نظرات شوراي نگهبان تامين نشده در اين مورد نظر 
شوراي نگهبان تامين شده و به صورت امر جداگانه عين 
نامه مجمع مثل نامه مجمع جداگانه فرستاده شده است.

وي در پاس��خ به اين پرس��ش كه آيا رييس جمهور قصد 
دارد موضوع مذك��ور را به هيات عالي حل اختلاف ميان 
قوا ارجاع كند؟ گفت: رييس جمهور بايد كل فرايند و روند 
را ببيند و تصميم بگيرد ام��ا همان طور كه گفتم مبناي 

حقوقي وجود دارد.

     ساحت پاك رسانه را بايد از »تروريست هاي 
آبرو« جدا كرد

بع��د از معاون حقوقي رييس جمه��وري نوبت به ربيعي 
سخنگوي دولت رسيد تا مواضع رسمي دولت در خصوص 
موضوعات مختلف را تشريح كند. سخنگوي دولت درباره  
آخرين تصميم دولت براي اجراي لايحه پالرمو گفت: نظر 
حقوقي دولت اين است كه با توجه به رفع ايرادات شوراي 
نگهبان توسط مجلس و بررسي مجمع تشخيص مصلحت 
نظام، رييس جمهور تمام روند طي شده در مجلس شوراي 
نگهبان و مجمع تشخيص مصلحت نظام را ارزيابي كند 
و تصميم نهايي را در اين زمينه بگيرد. وي درباره  آخرين 
وضعيت تحقيقات درمورد حمل��ه به نفتكش ايراني نيز 
خاطرنش��ان كرد:  حدس زده مي ش��ود يك رژيم و يك 
دولت در اين كار دست داشتند ولي بايد اطمينان كافي 
به دست بياوريم. اين شليك مي توانست از روي شناورها 
هم باشد ولي يك دولت پش��ت اين موضوع است. قطعا 

اجازه نمي دهيم كه به ما لطمه بزنند. كشتي بايد به ايران 
برسد تا كارشناسان نظامي آن را بررسي دقيق كنند. ولي 
حمله كننده پاسخ مناسبي دريافت خواهد كرد. سخنگوي 
دولت در ابتداي اظهاراتش درباره  دستگيري روح الله زم 
گفت: موضوع دستگيري اين فرد نبايد زمينه اتهام زني 
جديدي را فراهم كند كه البته در چند روز گذشته براي 
چند نفر اين اقدام رخ داد. ما بايد از قضاوت هاي تند پرهيز 
كنيم و اجازه دهيم اطلاعات سپاه موضوع را دنبال كند. 
دستگيري اين فرد موجب شد كه ساحت پاك اصحاب 
رسانه از وجود كساني كه من آنها را تروريست  آبرو مي نامم، 
پاك شود. علي ربيعي اظهار كرد: من هيچ اعتقادي ندارم 
كه آمدنيوز يك رسانه بود و بايد ساحت پاك رسانه را از اين 
تروريس��ت هايي كه آبروي مردم را هدف قرار دادند، جدا 
كرد. وي خاطرنشان كرد: ما براي كساني كه مخالف دولت 
يا نظام باشند، اما بر اساس اعتقادات خود در رسانه ها قلم 

مي زنند، احترام قائليم.
وي ادامه داد: اما اين فرد در دامن سرويس هاي اطلاعاتي 
فعاليت مي كرد و در اخباري كه تهيه مي كرد يك درصد 
واقعيت غير قابل انكار و 99 درصد دروغ وجود داشت و با 
اين كار آبروي افراد را مي برد. حالا من كاري به آموزش هاي 
تروريستي و تهيه كوكتل مولوتوف او ندارم. او اساس كار 
خود را بر افشاگري دروغ گذاشته بود و بزرگ ترين خيانت 
را به اهالي رسانه و كلماتي مثل دموكراسي، رسانه و آزادي 
كرد. ما آمدنيوز را حتي يك شبكه اجتماعي آزاد نمي دانيم. 
س��خنگوي دولت با بيان اينكه ما براي مخالفان خود كه 
آرمان گرايي دارند احترام قائليم، تصريح كرد: آمدنيوز را 
نبايد در رديف اين رس��انه ها قرار داد. اقدام آمدنيوز براي 

فروپاشي ذهني جامعه بود.
ربيعي تاكيد كرد: اما موضوع دس��تگيري اين فرد نبايد 
زمينه اتهام زني جدي��دي را فراهم كند كه البته در چند 
روز گذش��ته براي چند نف��ر اين اق��دام رخ داد. ما بايد از 
قضاوت هاي تند پرهيز كنيم و اجازه دهيم اطلاعات سپاه 
كه من از اقدام آنها سپاسگزاري مي كنم، خودشان با همان 
صداقتي كه كار را دنبال كردند، موضوع را دنبال كنند. باز 
هم تاكيد مي كنم بايد از اتهام زني و گمانه زني خودداري 
شود. دس��تگيري اين فرد موجب ش��د كه ساحت پاك 
اصحاب رسانه از وجود كس��اني كه من آنها را تروريست  

آبرو مي نامم، پاك شود.

     تشكيل وزارت بازرگاني
ربيعي در پاسخ به اين پرسش »تعادل« كه موضع دولت 
در قبال ايراد شوراي نگهبان در تشكيل وزارت بازرگاني 
چيست؟ تصريح كرد: شوراي نگهبان از اين لايحه ايراد 
گرفته و آن را رد نكرده اس��ت. اما اكنون مجلس تعطيل 
اس��ت. در اين زمينه نگراني نداريم چون شوراي نگهبان 

فقط ايراد گرفته و اين ايراد قابل رفع است.
وي در خصوص طرح فرانسه براي احياي برجام خاطرنشان 
كرد: ما تحت تحريم ها هيچ مذاكره اي با امريكا نخواهيم 
داشت و شرايط ما همان شرايط گذشته است. البته با هر 
طرحي كه حقوق ما تضمين كند در هر قالبي كه باش��د 
مشكلي نداريم. ما مشكلي نداريم كه ژاپن يا كشور ديگري 
هم اضافه شود. اما بايد تضمين شود كه نفت خود را آزادانه 
بفروشيم و پول آن را به كشور وارد كنيم. و تحريم ها هم 

برداشته شود.

     مش�كلات لايحه ماليات ب�ر ارزش افزوده به 
زودي حل مي شود

وزير اقتصاد و امور دارايي گفت: در بازار بورس نوسانات در 
حد فعلي به نظرم بايد قابل قبول باشد و الان هم موضوع 
مديريت مي ش��ود تا به يك س��طح قابل قب��ول در بازار 
بورس برسيم. فرهاد دژپسند در پاسخ به پرسشي درباره 
مشكلات لايحه ماليات بر ارزش افزوده در مجلس گفت: 
بارها گفته ايم كه مواردي از مشكلات كه نيازمند اصلاح 
خود قانون است در مجلس در حال بررسي است. در صحن 
مطرح شده و به خاطر بخش��ي از مشكلات اين موضوع 
دوباره به كميسيون اقتصاد مجلس بازگردانده تا مجدداً 
بررسي ش��ود. وي افزود: در پيگيري هايي كه من داشتم 
رييس كميسيون اقتصادي مجلس گفتند كه از هفته بعد 
اين موضوع در دستور جلسات كميسيون قرار مي گيرد، اما 
درباره آن موادي كه بايد اصلاح شود به تبع آن شيوه نامه ها 
و دستور كار هم بايد اصلاح شود كه اين سير كمك مي كند 
بسياري از مشكلاتي كه الان مطرح است حل شود، پس 

عزيزان صبر كنند تا اين موارد انجام شود.
وي در پاسخ به پرسش ديگري درباره ريزش هاي شاخص 
بورس و علت آن، اظهار كرد: در بازار بورس نوس��انات در 
حد فعلي به نظرم بايد قابل قبول باشد؛ چرا كه مي دانيد آن 
زماني كه بورس داشت رشد پيدا مي كرد برخي از صاحب 

نظران دلسوز با من تماس مي گرفتند و نگراني خود را اعلام 
مي كردند كه اين رشد خيلي سريع، تند و مستمر دارد رخ 
مي دهد كه البته آن هم واقعا حباب نبود؛ چرا كه ما با عرضه 
سهام تلاش كرديم كه عمق بازار را افزايش دهيم و الان 
هم موضوع مديريت مي ش��ود تا به يك سطح قابل قبول 

در بازار بورس برسيم.

     برخورد با خائنان بايد مستند و دقيق باشد
وزير كشور گفت: بايد با كس��اني كه با دادن اطلاعات به 
امنيت مل��ي خيانت مي كنند برخورد ش��ود اما برخورد 
بايد مستند و دقيق باشد. عبدالرضا رحماني فضلي درباره  
اهميت دستگيري روح الله زم اظهار كرد: اين مساله خيلي 
مهم است و بايد از دستگاه هاي اطلاعاتي به ويژه اطلاعات 
سپاه تشكر كنم. من به عنوان رييس شوراي امنيت كشور 
عرض مي كنم كه دوستان از مدت ها قبل روي اين موضوع 
تور اطلاعاتي پهن كرده بوده و سناريوهايي طراحي كرده 
بودند و موفق شدند. وي ادامه داد: اين موضوع بايد درسي 
باشد براي همه دس��تگاه ها و افرادي كه به عنوان معاند 
و مخالف دس��ت به اقداماتي عليه امنيت ملي كش��ور ما 
مي زنند كه اقتدار جمهوري اس��لامي ايران شايد دير و 
زود داشته باشد، ولي سوخت و سوز ندارد. رحماني فضلي 
درباره آخرين روند اجراي انتخابات مجلس بيان كرد: روند 
انتخابات متناسب با تقويم انتخاباتي خيلي خوب پيش 
مي رود. 25دستگاه در اجراي انتخابات كمك مي كنند 
و هماهنگي با اين دستگاها وجود دارد. با شوراي نگهبان 
هم براي اجراي انتخابات همكاري مستمر داريم و نظرات 
خ��ود را خصوص اجرا و نظارت ب��ا يكديگر مرتب تبادل 
مي كنيم. وزير كشور در پاسخ به اين پرسش كه آيا تاييد 
صلاحيت فيلترها بازتر خواهد ش��د، گفت: دعا كنيم كه 
اين گونه بشود. وزير كشور درباره آخرين وضعيت زائران 
اربعين در عراق خاطرنشان كرد: تا الان 35 ميليون وعده 
غذايي كه عمدتا كمك مردمي است را توزيع و 7 ميليون و 
پانصد هزار نفر را اسكان داده ايم. با كمك همه دستگاه هاي 
اجرايي و نهادهاي عمومي و مردم، هيچ مشكلي نداريم و 
اگر همين همكاري ادامه يابد مشكلي به وجود نمي آيد. 
هيچ مشكل امنيتي هم نداشته ايم البته در مرز خسروي 
نگراني وجود داشت ولي دولت عراق و نيروهاي نظامي اين 
كشور همكاري خوبي با ما داشتند و مشكلي پيش نيامد.
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چهره ها

فرانسه همچنان به تعهدات 
برجامي خود پايبند است

س��خنگوي وزارت خارجه 
فرانس��ه تصريح كرد: اين 
كشور همچنان به تعهدات 
خ��ود در چارچ��وب توافق 
هسته اي ايران متعهد بوده 
و از ايران مي خواهيم به تمام 
تعهدات برجامي خود عمل 
كند. به گزارش تارنماي وزارت خارجه فرانسه، سخنگوي 
دستگاه ديپلماسي فرانسه ديروز تاكيد كرد: ما به همراه 
شركاي خود )آلمان، انگلستان، سرويس اقدام خارجي 
اتحادي��ه اروپا( باره��ا نگراني عميق خ��ود را در مورد 
اعلاميه ها و اقدام هاي اخير ايران در قبال تعهدات خود 
تحت برنامه توافق هس��ته اي ابراز كرده ايم. سخنگوي 
وزارت خارجه فرانسه به سوالي درباره اينكه پاسخ اين 
كشور به اظهارات روز دوشنبه رييس جمهوري اسلامي 
اي��ران كه گفته بود تهران به كاه��ش تعهدات خود در 
چارچوب توافق هس��ته اي ادامه خواهد داد و ايران كار 
روي س��انتريفيوژهاي IR-7  و  IR-9 را آغ��از مي كند 
چيست؟ گفت: ما از ايران مي خواهيم از تصميمات خود 
در مورد كاهش تعهدات برجامي انصراف دهد و به طور 
كامل به تعهدات خود عمل كند.  دس��تگاه ديپلماسي 
فرانسه تاكيد كرد: ايران بايد از ورود به يك مرحله جديد 
در چارچوب كاهش تعهدات برجامي خودداري كند كه 
اين اق��دام چيزي جز افزايش تنش ها به دنبال نخواهد 
داشت.  او افزود: ايران بايد با آژانس بين المللي هسته اي 
هم در چارچوب توافق هسته اي و هم در چارچوب ديگر 

تعهدات هسته اي اش به طور كامل همكاري كند.  

 راه برون رفت از مشكلات
عمل به مُر قانون است

دبير شوراي نگهبان با اشاره 
به ضرورت برگزاري انتخابات 
راه برون رفت از مش��كلات، 
عمل به مُر قانون دانست و 
تاكيد كرد: شوراي نگهبان 
اجازه نمي دهد حق كساني 
كه شرايط قانوني نمايندگي 
و انگي��زه خدمت به مردم را دارن��د در فرآيند انتخابات 
پايمال و تضييع ش��ود. به گزارش پايگاه اطلاع رساني 
ش��وراي نگهبان، »احمد جنتي« دبير شوراي نگهبان 
ديروز درجلسه ش��وراي نگهبان با اشاره به دستگيري 
سرش��بكه جريان معاند آمدنيوز، اين اقدام را نش��انه 
اشراف و قدرت نمايي اطلاعاتي س��ربازان گمنام امام 
زمان )عج( دانس��ت و گفت: اين اقدام بزرگ كه حاصل 
تلاش شبانه روزي عزيزان مان در سپاه بود، ضربه سختي 
به دش��من ملت ايران زد و امريكا، اس��راييل و فرانسه 
كه پش��تيبان منافقين و عناصر ضد انقلاب هستند را 
حيرت زده كرده است.  دبير شوراي نگهبان تخريب فكر 
و ذهن جوانان و نااميدي مردم از آينده روش��ن ايران را 
يكي از اهداف اصلي اين جريان رسانه اي معاند خواند و 
گفت: اقدام اخير كه توسط نيروهاي جوان و با انگيزه سپاه 
انجام شد، نشان داد مي توانيم بر دشمن غلبه كنيم و اگر 
به توان داخلي خودمان در زمينه هاي مختلف امنيتي، 
دفاعي، اقتصادي و... اتكا كنيم توان شكست نقشه هاي 
شوم دشمن را داريم. جنتي برگزاري انتخابات پرشور و 
افزايش نش��اط سياسي مردم را در گرو عمل مسوولان 

دولتي به وظايف قانوني خود دانست.

هشدار شمخاني در مورد احياي 
مجدد داعش از سوي امريكا

علي شمخاني دبير شوراي 
عالي امنيت ملي كشورمان 
در دي��دار ب��ا الكس��اندر 
لاورنتيف فرس��تاده ويژه 
رييس جمه��ور روس��يه با 
اشاره به طرح مرموز امريكا 
براي احياي مجدد داعش 
و گسترش ناامني در غرب آس��يا بر لزوم هوشياري و 
هماهنگي كشورهاي منطقه براي مقابله با اقداماتي كه 
مي تواند موجب بي ثباتي و ناامني شود تاكيد كرد. وي 
با بيان اينكه برخورد دوگانه با تروريسم از سوي هيچ 
كشوري قابل قبول نيست، گفت: بايد حل و فصل مساله 
ادلب در سوريه به عنوان يكي از اولويت هاي مبارزه با 
تروريسم در دس��توركار قرار گيرد. دبير شوراي عالي 
امنيت ملي كشورمان ضمن مخالفت با تجاوز نظامي 
تركيه به سوريه تصريح كرد؛ هرگونه اقدامي كه موجب 
تش��ديد ناامني و افزايش بحران در منطقه شود بايد 
به س��رعت متوقف گردد. شمخاني گفت: بحران هاي 
منطقه از جمله بحران س��وريه و يمن راهكار نظامي 
نداش��ته و بايد از طريق ديپلماس��ي و گفت وگوهاي 
سوري-سوري و يمني-يمني حل و فصل شود. دبير 
شوراي عالي امنيت ملي ناامني در آبراه هاي بين المللي 
را به عنوان يكي از عوامل خطرن��اك ايجاد بحران در 
منطقه نام برد و تصريح كرد؛ پاسخ پشيمان كننده اي 
به عوامل حمله به كش��تي ايراني در درياي سرخ كه 
درصدد ايجاد موج جديدي از تشنج آفريني در منطقه 

هستند، خواهيم داد. 

پيشنهاد تشكيل شوراي عالي 
مالياتي كشور در راه مجلس

عضو كميسيون اقتصادي 
مجل��س ده��م مي گويد: 
پيشنهاد تشكيل شوراي 
عالي مالياتي كش��ور را در 
قالب لايحه ماليات بر ارزش 
اف��زوده مط��رح كرده ايم. 
مقرر شده است اين موضوع 
در قالب متني جداگانه به صحن علني مجلس ارسال 
ش��ود. محمدرضا پورابراهيمي در گفت وگو با ميزان 
گفت: يك��ي از چالش هاي كنوني نظ��ام مالياتي در 
كشور اين است كه بخش سياست گذاري مالياتي از 
بخش سياست هاي عملياتي آن تفكيك شده است. 
وي تاكيد كرد: به عنوان مثال، امروز اگر ما بخواهيم 
در بحث بيمه يا حوزه بازار سرمايه يا هر جايي ديگر 
تصميم گيري كنيم؛ يك بخش سياست گذاري داريم 
و يك بخش عمليات��ي. در حال حاضر م��ا در حوزه 
ماليات ها تنها يك س��ازماني داريم كه ماليات ستان 
اس��ت يعني به هيچ وجه در حوزه سياس��ت گذاري 
ورودي ندارد. عضو كميسيون اقتصادي مجلس بيان 
داش��ت: در حال حاضر ما پيشنهاد تشكيل شوراي 
عالي مالياتي كشور را در قالب لايحه ماليات بر ارزش 
افزوده مطرح كرده ايم. در اين زمينه مقرر ش��ده اين 
موضوع در قالب متني جداگانه به صحن علني مجلس 
ارسال شود. اين نماينده مجلس تصريح كرد: در اين 
پيشنهاد عنوان شده معاول اول رييس جمهور رياست 
اين شورا را برعهده خواهد داشت تا مسير حركت براي 

سياست هاي مالياتي فراهم شود.

مهم ترين كار اروپا دستيابي
به توافق هسته اي ايران بود

مس��وول سياست خارجي 
اتحاديه اروپا در س��خناني 
با اع��لام اينك��ه مهم ترين 
اقدام اين اتحاديه دستيابي 
به برج��ام ب��ود، حفظ اين 
توافق را به نفع اتحاديه اروپا 
دانس��ت. به گزارش باشگاه 
خبرنگاران، پايگاه اينترنتي اتحادي��ه اروپا گزارش داد 
فدريكا موگريني، مسوول سياست خارجي اين اتحاديه، 
در سخنراني در دانشگاه آكسفورد توافق هسته اي با ايران 
را دس��تاورد بزرگ اين اتحاديه خواند. او گفت: اتحاديه 
اروپا بايد نقش جهاني خود را ايفا كند؛ زيرا راه ديگري 
براي پيش��برد ارزش ها و منافع ما وجود ندارد. ما بايد 
مستقيما در امور جهاني وارد شويم. ما در برهه دشواري 
به سر مي بريم. من فكر مي كنم مهم ترين كاري كه ما 
انجام داديم، دس��تيابي به توافق هسته اي با ايران بوده 
است كه از يك رقابت تسليحات هسته اي در منطقه اي 
جلوگيري كرد كه از قبل دچار تنش بود و همچنان از 
مناقشه در منطقه جلوگيري مي كند. مسوول سياست 
خارجي اتحاديه اروپا در ادامه افزود: بر اساس آن توافق، 
ما در آن زمان براي مدت كوتاهي-متاسفانه خيلي كوتاه- 
توانستيم همه قدرت هاي منطقه اي را دور يك ميز جمع 
كنيم تا درباره نحوه پايان دادن به جنگ سوريه تبادل 
نظر كنند. من فكر مي كنم چنين اقدامي امروز به شدت 
ضروري است. موگريني گفت: من بر اين باورم توافقات 
چندجانبه نظير توافق هسته اي با ايران و توافق )آب و 

هوايي( پاريس، به ميزان زيادي منافع ما را تامين كرد.



3 كلان

صندوق بين المللي پول پيش بيني شاخص هاي اقتصادي مربوط به ايران را »به روز« كرد

خروج از ركود پس از  2020 

مشكلي در ترخيص خودروهاي دپو شده نيست

آيسان تنها|
در حالي كه مركز آمار ايران از ابتداي امسال اقدام به انتشار 
گزارش مربوط به نرخ رشد اقتصادي كشور نكرده است، 
روز گذشته صندوق بين المللي پول شاخص هاي اقتصادي 
كش��ور را به روز كرد. طبق آنچه شاخص هاي اقتصادي 
به روز شده نشان مي دهند رشد اقتصادي عمق كاهش 
اقتصادي بيش��تر و بيكاري هم افزايش يافته اس��ت. به 
گزارش »تعادل«، مركز آمار ايران مسوول انتشار آمارهاي 
اقتصاد كلان است. با اين حال در مواقعي به صورت دوره اي 
از اعلام برخي آمارها امتناع كرده است. مانند امسال كه از 
ابتداي سال تاكنون نه رشد اقتصادي سه ماهه بهار را اعلام 
كرده و نه نرخ رشد اقتصادي شش ماهه را. البته در فقدان 
اعلام رسمي رشد اقتصادي مركز آمار ايران، صداهايي از 
بانك مركزي، رقيب ديرينه مركز آمار ايران در اعلام آمار 
به گوش مي رسد. مدتي پيش رييس كل بانك مركزي 
ايران، از مثبت شدن رشد اقتصادي سال جاري خبر داده 
بود. موضوعي كه البته با توجه ب��ه ايجاد محدوديت در 
فروش نفت كشور چندان پيش  بيني پذير نبود. با توجه 
به اينكه تاكنون برنامه ريزي هاي اقتصادي به نحوي بوده 
است كه رشد اقتصادي كشور بيشتر مرهون رسيدن منابع 
حاصل از فروش نفت است،مركز آمار رشد اقتصادي سال 
جاري را هر عددي كه محاسبه كرده باشد، اكنون صندوق 
بين المللي پول آمارهاي اقتصادي خود را از چش��م انداز 
كشورها به روز كرده و در اين آمارها، برآورد خود از رشد 
اقتصادي ايران در سال 2019 را تنزل داده است. آنگونه 
كه صندوق مي گويد رشد اقتصادي سال 2019 در ايران 

احتمالا به منفي 9.5 درصد مي رسد. 

  فاصل�ه 4 درصدي نرخ بي�كاري صندوق با 
مركز آمار

همچنين صندوق بين المللي پ��ول گزارش مربوط به 
نرخ بيكاري را هم به روز كرده است. آنگونه كه صندوق 

گزارش داده اس��ت س��ال 2019 نرخ بيكاري كش��ور 
افزاي��ش يافته و از 14.5 درصد س��ال 2018 به 16.8 
درصد س��ال 2019 رسيده اس��ت. اين برآورد البته با 
توجه به منفي شدن رشد اقتصادي كشور چندان دور 
از ذهن نيست. اين در حالي  است كه در هفته هاي اخير 
 مركز آمار ايران نرخ بيكاري تابس��تان س��ال جاري را
 10.5 درصد اعلام كرده بود. طبق آنچه مركز آمار گزارش 
داده است بيكاري تابستان نسبت به مدت مشابه سال 
قبل حتي كاهش هم پيدا كرده است. البته اين گزارش 
 از سوي بسياري از كارشناسان مورد انتقاد قرار گرفت 
چرا كه رابطه رش��د اقتصادي و نرخ بيكاري مانع از آن 
مي ش��د كه با توجه به كاهش رشد اقتصادي در سطح 
كشور كاهش بيكاري از سوي جامعه پذيرفته شود. در 
عين حال مركز آمار ايران به عنوان مجري اعلام آمارهاي 
رسمي اقتصادي، توضيحات مكملي درباره چگونگي 
رسيدن به كاهش رشد اقتصادي هم ارايه نكرده است.

  تورم كمتر از پيش بيني ها
يكي ديگر از شاخص هايي كه صندوق بين المللي پول 
گزارش كرده اس��ت، تورم اس��ت. گرچه اين نهاد، در 
گزارش خود نرخ تورم بيشتري نسبت به گذشته براي 
اقتصاد ايران برآورد كرده است و به اين ترتيب تورم سال 
2019 را 35.7 درصد برآورد كرده است ولي بين اين 
نرخ و تورمي كه مركز آمار ايران براي اقتصاد كشور اعلام 
كرده است، شكاف وجود دارد. چرا كه تازه ترين گزارش 
تورم مركز آمار ايران نشان مي دهد تورم سالانه شهريور 
ماه به 42.7 درصد رسيده است اين در حالي  است كه 
وضعيت تورم توليدكننده به عنوان نرخ پيش نگر تورم 
مصرف كننده حاكي از آن اس��ت كه ت��ورم حداقل تا 
انتهاي س��ال 2019 همچنان افزايش خواهد يافت. 
بنابراين پيش بيني هاي داخلي بر اين است كه تا انتهاي 
سال 2019 تورم توليد كننده بيش از 35 درصد باشد.

 افق پيش روي اقتصاد ايران
صن��دوق بين المللي پ��ول گزارش ش��اخص هاي 
اقتصادي ايران در س��ال 2020 را ه��م به روز كرده 
است. در حالي كه مدتي پيش گزارش صندوق حاكي 
از آن بود كه در س��ال آينده ميلادي اقتصاد ايران به 
مسير رونق باز مي گردد ولي اكنون تازه ترين گزارش 
صندوق نش��ان مي دهد كه اين پيش بيني احتمالا 

محقق نش��د و اقتصاد ايران در س��ال 2020 رش��د 
اقتصادي صفر درصدي را تجربه خواهد كرد و ايران 

از ركود اقتصادي خارج خواهد شد. 
صندوق بين المللي پول همچنين براي نرخ بيكاري 
س��ال 2020 اقتصاد ايران نيز رون��د تنزل را در نظر 
گرفته اس��ت. آنگونه كه صندوق گزارش داده است 
سال آينده نرخ بيكاري اقتصاد ايران به 17.4 درصد 

مي رسد كه با توجه به پيش بيني رشد اقتصادي منفي 
چندان هم دور از ذهن نيس��ت. با اين حال گزارش 
صندوق مي گويد اوضاع تورم اقتصاد ايران در س��ال 
2020 بهتر از سال جاري و سال قبل ميلادي يعني 
2019 و 2020 خواهد ب��ود. طبق گزارش صندوق 
بين المللي پول تورم اقتصاد ايران در سال 2020 به 

31 درصد كاهش خواهد يافت.

آن طور كه معاون گمرك اعلام كرده تمامي مشكلات 
مربوط به ترخيص حدود 1100 دس��تگاه خودروي 
پروانه شده در گمرك برطرف شده است، اما ترخيص 
آن مش��روط به اجازه دولت خواهد بود كه پيگيري 
تمديد مصوبه يا خروج خودروهاي در گمرك مانده از 

اختيارات وزارت صمت است.
مه��رداد جمال ارونقي- معاون فن��ي و امور گمركي 
گمرك ايران- در گفت وگو با ايسنا، درباره اينكه دليل 
عدم تمديد زمان براي ترخيص 1100 خودروي مانده 
در گمرك كه گفته مي ش��ود فرآيند ترخيص را طي 
كرده اند، چيست، توضيح داد: زمان مصوبه دولت براي 
ترخيص خودروها در 16 تيرماه به پايان رسيد و بايد 

مرجع ذي صلاح درخواست تمديد را ارايه كند كه اين 
مسووليت به عهده گمرك يا وزارت اقتصاد نيست بلكه 
وزارت صنعت، معدن و تجارت است كه بايد موضوع را 
در دولت مطرح و مجوز آن را دريافت كند و در نهايت 

به گمرك ابلاغ كند تا ما در اين رابطه اقدام كنيم.
ارونقي با بيان اينكه مش��كلي متوجه گمرك درباره 
عدم خ��روج خودروهاي پروانه ش��ده نبوده اس��ت، 
ادامه داد: زماني كه دولت در دي ماه س��ال گذشته، 
مصوبه اي براي ترخيص خودروهاي دپو شده داشت 
و بار ديگر تمديد شد، تعداد 7500 خودرو ترخيص 
و نزديك به 1100 دستگاه ديگر حتي پروانه دريافت 
كردند، اما با توجه به اينكه زمان به پايان رسيد، برخي 

فرآيندهاي ديگر را انجام نداده بودند، ولي اكنون تمام 
مشكلات آنها برطرف شده و آماده ترخيص هستند، 
با اين حال چون زمان مصوبه تمام شد، اين خودروها 

در گمرك ماندند.
معاون فني و امور گمرك��ي گمرك ايران تاكيد كرد 
كه از نظر گمرك هيچ مش��كلي ب��راي ترخيص اين 
خودروها وجود ندارد، ما، هم موافق تمديد زمان و هم 
موافق ايجاد تغييراتي در مصوبه به نفع كساني هستيم 
كه خودروهاي آنها فرآيند قانوني را طي كرده اما مجوز 

ترخيص ندارند.
خودروهاي دپو شده حدود 13 هزار دستگاه بودند كه 
از نزديك به دو سال پيش به دلايل متفاوت از جمله 

تغيير در شرايط ارزي يا ثبت سفارش هاي غيرقانوني 
در گمرك، مناطق و بنادر دپو شده و اجازه ترخيص 
پيدا نكردند تا اينكه از نيمه دوم سال گذشته با مجوز 
و بخشنامه هيات دولت ترخيص آنها شروع شده بود، 
ولي به هر صورت با پايان مهلت ترخيص بخش��ي از 
خودروها با وجود ط��ي كردن مراحل قانوني فعلا در 
گمرك باقي ماندند و البته وزيرصمت اعلام كرد كه 

فعلا برنامه اي براي تمديد زمان ترخيص ندارند.
اين در حالي است كه در كنار اظهارات گمرك مبني 
بر اينكه مش��كلي براي ترخيص وجود ندارد انجمن 
واردكنندگان خودرو براين موضوع تاكيد داش��ته و 
گفته كه حتي مابه التفاوت ارزي 1100 دستگاه نيز 

پرداخت و تمامي مراحل طي شده است.
در هر صورت به نظر مي رس��د با اي��ن اظهارات بايد 
منتظر اق��دام وزارت صنعت، مع��دن و تجارت براي 
حل مش��كل ترخيص اين خودروها بود يا اينكه اگر 
هر موردي وجود دارد كه فع��لا وزارتخانه تمايلي به 
پيگيري در اين رابطه ندارد، اطلاع رساني شفافي در 

مورد آن انجام دهد.
اين در حالي است كه اخيرا گمرك اعلام كرده احتمالا 
متروكه اعلام ش��دن اين خودروها بر اساس قوانين 
گمركي وجود دارد كه در اين حالت ممكن سازمان 
اموال تمليكي هر گونه تصميمي از جمله فروش در 

مورد اين خودروها اتخاذ كند.
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عضو كميسيون برنامه و بودجه مجلس جزييات عملكرد بودجه 6 
ماهه نخست سال 98 را تشريح كرد.

محمد حس��يني در گفت وگو با فارس، با اشاره به وضعيت عملكرد 
بودجه سال 98 كشور اظهار كرد: آخرين عملكرد بودجه مربوط به 
31 شهريور امسال، نشان مي دهد كه بالغ بر 65 درصد درآمدهاي 

مصوب شش دوازدهم وصول شده است.
عضو كميسيون برنامه و بودجه مجلس ادامه داد: كمترين وصولي 
اين بخش مربوط به درآمدهاي نفت با 28 درصد و بيشترين وصولي 
با عملكرد بيش از 100 درصدي مربوط ب��ه واگذاري دارايي هاي 
مالي بوده كه عمده آنها انتش��ار اوراق اس��لامي اس��ت. همچنين 
درآمدهاي مالياتي )گمرك و ماليات( در 6 ماهه نخست سال 75 

درصد وصول شده است. 
عضو كميس��يون برنامه و بودجه مجلس در مورد بخش هزينه اي 
بودجه نيز عن��وان كرد: طبق آ مار عملكرد هزينه جاري 80 درصد 
اس��ت. تفاوت اين عدد با ميزان درآمدها از محل تنخواه بودجه از 

طريق خزانه و بانك مركزي تامين شده است. 
وي ادامه داد: 75 درصد اعتبارات مصوب مربوط به جبران خدمات 
كاركنان يا همان پرداخت حقوق كارمندان و بازنشستگان پرداخت 
ش��د. عملكرد پرداخت اعتبار طرح هاي عمراني 20 درصد است. 
تملك دارايي هاي مالي يا بازپرداخت اوراق سررسيد شده نيز 35 
تا 40 درصد گزارش ش��ده است. اين نماينده مجلس افزود: دولت 
همچنين پرداختي ها از محل ماده 10 و 12 قانون بودجه كه مربوط 
به 3 درصد منابع به منظور جبران حوادث غيرمترقبه و سيل اخير 

است را در پرداخت هاي عمراني منظور كرده است. حسيني در مورد 
استفاده از منابع صندوق توسعه ملي براي سيل اخير كه چند استان 
با آن درگير بودند عنوان كرد: تا 31 تيرماه بالغ بر 214 ميليون دلار 

بدين منظور برداشت و هزينه شد.
عضو كميس��يون برنامه و بودجه مجلس در مورد استفاده از منابع 
صندوق توس��عه ملي در بودجه امسال نيز بيان كرد: سال گذشته 
سهم صندوق توسعه ملي 32 درصد بود كه 20 درصد آن واريز و 12 
درصد ديگر براي شرايط اضطراري كشور براساس مصوبه ذخيره 
شد. براساس از اين محل بالغ بر 5 ميليارد دلار منابع به دست آمد 

كه بخشي از آن تاكنون براي مصارف بودجه هزينه شده است.
وي يادآوري كرد: تا 31 شهريور چيزي بيش از 2 هزار ميليارد تومان 
براي پرداخت حقوق و جبران خدمات كاركنان پرداخت شده است. 
اين نماينده مجلس با بيان اينكه با كمبود درآمدي روبرو هستيم، 
پيش بيني ك��رد: تا پايان س��ال درآمد ماليات ه��م روند 70-80 
درصدي تحقق را داشته باشد. در رابطه با فروش دارايي هاي دولت 
كه مجوز آن از س��ران قوا گرفته شده تاكنون اقدام موثري صورت 
نگرفته اس��ت. حس��يني ادامه داد: در حال حاضر انتشار اوراق نيز 
با مش��كلاتي روبرو اس��ت و بخش خصوصي از اين اوراق استقبال 
نمي كند.عضو كميس��يون برنامه و بودجه مجلس ب��ا بيان اينكه 
سقف بودجه عمومي از 448 هزار ميليارد تومان به رقم 386 هزار 
ميليارد تومان كاهش يافت، تصريح كرد: در شش ماهه امسال 20 
درصد كس��ري منابع وجود دارد كه احتمالا تا پايان سال به حدود 

150 هزار ميليارد تومان نيز برسد.

رييس سازمان اداري و اس��تخدامي گفت: دولت به 
دلايل كارشناس��ي متعددي، مخالف طرح تعطيلي 
روزهاي پنج ش��نبه مراكز اداري و قضايي در مراكز 

استان ها و شهرستان است.
جمشيد انصاري در خصوص طرح تعطيلي روزهاي 
پنج شنبه مراكز اداري و قضايي در مراكز استان ها و 
شهرستان ها، اظهار كرد: دولت بايد طبق آيين نامه 
داخلي مجلس نس��بت به طرح هايي كه نمايندگان 
ارايه مي دهند، اظهارنظر كن��د و در مورد اين طرح 
پس از بحث هاي كارشناس��ي در دولت، نظر دولت 

مخالفت با اين طرح بود.
رييس س��ازمان اداري و اس��تخدامي كشور تصريح 
كرد: دولت تنها مسوول كاركنان خود نيست؛ بلكه 
مس��وول اداره كشور است و با توجه به اينكه نزديك 
٢4 ميليون نفر نيروي كار در كشور مشغول فعاليت 
هستند، تصميم گيري در خصوص تعطيلي يك گروه 
كوچك كه حدود ١٠ درصد نيروي كار را تش��كيل 
مي دهد، تاثير جدي روي نيروي كار اصلي كشور در 

بخش هاي خصوصي و كارگري مي گذارد.
معاون رييس جمهور افزود: اينگونه تصميم گيري ها 

يك نوع عدم تعادل در كش��ور ايج��اد مي كند؛ مگر 
آنكه اين قانون همه نيروهاي كار كشور اعم از بخش 
دولتي و غيردولتي را شامل شود كه در آن صورت نيز، 
هزينه زيادي به صاحبان صنايع و واحدهاي توليدي 

تحميل خواهد شد.
انصاري با اش��اره به اين موضوع كه اين طرح ساعات 
كاري كاركن��ان دولت را كه اتفاق��ا از بيت المال هم 
حقوق مي گيرن��د، كم خواهد ك��رد، گفت: در حال 
حاضر ساعات كار كاركنان دولت 176 ساعت در ماه 
و براي مشمولان قانون كار 192 ساعت در ماه است و 
با تصويب اين طرح عملا كاركنان دولت 160 ساعت 
در ماه فعاليت خواهند داشت كه افزايش اين فاصله، 
موج��ب تبعيض بين گروه ه��اي مختلف كارمندي 
و كارگري بوده و مطمئنا ب��ه مطالبات و اعتراضات 
كارگران و شاغلين بخش خصوصي منجر مي شود و 
دولت در ش��رايط كنوني ايجاد اين فاصله و شكاف و 

تبعيض را به مصلحت نمي داند.
رييس سازمان اداري و اس��تخدامي كشور، با اشاره 
به اين موض��وع كه اين طرح در خود دس��تگاه هاي 
اداري هم مشكل ايجاد خواهد كرد، افزود: بسياري 

از خدمات به صورت روزمره بايد به مردم ارايه شود. 
 مث��لا نمي توان بيمارس��تان ها و مراك��ز حمايتي را 

پنج شنبه ها تعطيل كرد. 
در ح��ال حاض��ر تنه��ا روزه��اي جمع��ه كاركنان 
بيمارستان ها و اين مراكز تعطيل هستند كه در اين 
روز نيز، كاركنان به صورت كشيك هستند يا بسياري 
از واحده��اي خدماتي ديگر مانند ب��رق، گاز و آب و 
شهرداري ها خدمات روزمره به مردم ارايه مي دهند 
كه با تصويب اين طرح قطعا در خدمت رساني به مردم 

ايجاد اختلال خواهد شد. 
وي اج��راي اين طرح را داراي ب��ار مالي براي دولت 
دانس��ت و گفت: در اين طرح س��اعات كار ادارات از 
٩ صبح تا س��اعت 5 بعدازظهر تعيين شده است كه 
با اين وضعيت، مس��ائلي چون تامين ناهار كاركنان 
نيز بايد در دس��تور كار ادارات قرار گيرد كه عملا به 
دولت بار مالي تحميل مي شود و نظم ادارات نيز دچار 
اختلال خواهد شد كه اين موضوع، مغاير با اصل 75 
قانون اساسي نيز هست؛ لذا با توجه به مجموعه اين 
دلايل اجراي اي��ن طرح به مصلحت نبوده و دولت با 

آن موافق نيست.

معاون وزي��ر تع��اون، كار و رف��اه اجتماعي از حل مش��كل مالي 
تعاوني هاي مسكن خبر داد و گفت: با طرحي كه در قالب همكاري با 
بانك توسعه تعاون دنبال خواهيم كرد تامين مالي منظم پروژه هاي 

مسكن تضمين و اعضاي تعاوني هاي مسكن خانه دار مي شوند.
محمد كبيري در گفت وگو با ايسنا، اظهار كرد: تعاوني هاي مسكن 
همواره با مشكل نبود نظارت اعضا بر آنها و عدم تامين مالي منظم 
پروژه روبه رو بودند. خوشبختانه با سامانه اي كه طراحي كرديم اين 
مشكل مرتفع ش��ده و امكان نظارت اعضا بر تعاوني هاي مسكن و 

ضمانت تامين مالي منظم پروژه ها به وجود آمده است.
وي افزود: در قالب تفاهم نامه اي كه با بانك توس��عه تعاون منعقد 
كرديم در صورتي كه اعضاي تعاوني مس��كن نتوانند آورده خود را 
تكميل يا سهمش��ان را پرداخت كنند بانك وارد عمل شده و اين 
مبلغ را مي پردازد با اين كار پروژه متوقف يا طولاني نمي شود و اين 
مبلغ در قالب تس��هيلات از اعضا گرفته مي شود و متقاضي پولش 
را به بانك مي پردازد. درواقع بانك تامين مالي پيمانكار را برعهده 

مي گيرد تا پروژه با سرعت پيش برود.
مع��اون وزي��ر تع��اون، كار و رفاه اجتماع��ي در ادامه ب��ا تاكيد بر 
حماي��ت از اس��تارت آپ ها و ش��ركت هاي دانش بني��ان در حوزه 
تعاون، گفت: وزارت تعاون از اس��تارت آپ هايي كه در قالب تعاون 
توسط دانشجويان تش��كيل شود بطور ويژه حمايت مي كند. يكي 
از برنامه ه��اي ما براي حماي��ت از اس��تارت آپ هاي دانش بنيان، 
تامين مالي خرد س��رمايه گذاران استارت آپي اس��ت كه در قالب 
اين طرح اصل س��رمايه سرمايه گذاران توس��ط صندوق ضمانت 

س��رمايه گذاري بخش تعاون تضمين مي شود كه يك ويژگي مهم 
براي تامين كنندگان مالي محسوب مي شود.

كبيري تصريح كرد: در قالب اين طرح متقاضيان مي توانند طرح و 
ايده استارت آپي خود را در سايت صندوق ضمانت سرمايه گذاري 
بخش تعاون به ثبت برسانند و چنانچه طرحشان مورد تاييد صندوق 
قرار گرف��ت در معرض ديد عموم قرار مي گيرد و س��رمايه گذاران 
مي توانند به اين وس��يله در تامين مالي طرح ه��اي داراي توجيه 
اقتصادي مشاركت كند.معاون امور تعاون وزير كار در عين حال با 
اشاره به امضاي تفاهم نامه همكاري با صندوق نوآوري شكوفايي و 
بانك توسعه تعاون براي تشكيل مراكز نوآوري و توسعه تعاون گفت: 
هدف ما اين اس��ت كه انديشكده هاي بخش تعاون را در اين مراكز 
ايجاد كنيم. اين انديش��كده ها از كارآفرينان و تعاونگران متشكل 
ش��ده و در كنار آن تعاوني هاي دانش بنيان هم به وجود مي آيند.

وي ميزان تس��هيلات پرداختي به تعاوني ه��اي دانش بنيان را در 
فاز اول 85 ميليارد تومان عنوان كرد و گفت: براي آنكه خط مالي 
مناسب جهت تجاري س��ازي محصولات تعاوني هاي دانش بنيان 
اختصاص يابد صندوق هاي ريسك پذير )vc( را راه اندازي خواهيم 
كرد تا تامين مالي مورد نياز براي توسعه و تجاري سازي محصولات 
و خدمات تعاوني هاي نوآور و دان��ش بنيان و حمايت از طرح هاي 
خلاقانه فراهم شود.پيش از اين تفاهم نامه سه جانبه ميان معاونت 
امور تعاون وزارت كار، بانك توس��عه تعاون و صن��دوي نوآوري و 
شكوفايي با هدف ايجاد و توسعه تعاوني هاي دانش بنيان و حمايت 

از تجاري سازي محصولات آنها به امضا رسيده بود. 

دو سامانه »كارورزي ويژه فارغ التحصيلان« و »يارانه 
دس��تمزد« وزارت كار طي هفته اول مهرماه جاري 
بيش از 45هزار بار مورد حمله هكرها قرار گرفت اما 

اين حملات ناكام ماند.
محمد آذرپناه، معاون دفتر سياست گذاري و توسعه 
اشتغال وزارت كار و مسوول اجراي سياست هاي فعال 
بازار كار، با تاييد اين حمله س��ايبري گفت: سامانه 
سياس��ت هاي فعال بازار كار احتمالا در حال تبديل 
ش��دن به عرصه جديد مواجهه دولت با بدخواهان و 
مخالفان پيشرفت كشور خواهد شد، چرا كه پس از دو 
سال تلاش شبانه روزي، در اواسط مهرماه سال جاري 
سامانه سياست هاي فعال بازار كار تكميل شده و به 
عنوان يك سامانه حرفه اي جهت استفاده در اختيار 
جوانان و فعالان اقتصادي كش��ور و ساير ذي نفعان 

قرار گرفته است.
وي تاكيد كرد: در يك هفته نخس��ت پس از تكميل 
س��امانه سياس��ت هاي فعال بازار كار كه ذيل آن دو 
س��امانه يارانه دس��تمزد و ط��رح كارورزي تعريف 
شده اس��ت، بيش از 45 هزار بار مورد حمله هكرها 
قرار گرفته اس��ت كه اين مس��اله مصداقي از وقوع 

جنگ تمام عي��ار در عرصه اقتصادي اس��ت.طراح 
و مس��وول اجراي سياس��ت هاي فعال ب��ازار كار در 
وزارت كار تاكيد كرد: خوش��بختانه حمله كنندگان 
موفق به ورود به سامانه نشده اند و كارشناسان دفتر 
سياست گذاري و توسعه اشتغال كه به مثابه افسران 
جنگ اقتصادي و جنگ نرم انجام وظيفه مي كنند، 
ب��ه ص��ورت ش��بانه روزي از دس��تاوردها مراقبت 
 كرده و راه ش��يطنت را بر بدخواهان وطن مس��دود 

مي كنند.
معاون دفتر سياست گذاري و توسعه اشتغال وزارت 
كار خط��اب به مخاطبان اين س��امانه اظهار كرد: از 
اين بابت هيچ نگراني وجود ندارد و از تمام اطلاعات 

كاربران محافظت شده است.
وي با اش��اره به موفقيت اجراي برنامه سياست هاي 
فعال بازار كار و نتاي��ج قابل توجه آن گفت: در طول 
مدت اج��راي برنامه سياس��ت هاي فعال ب��ازار كار 
فاصله نرخ بيكاري اس��تان ها كاهش معناداري پيدا 
ك��رده و همچنين ن��رخ بيكاري جوان��ان 18 تا 35 
 سال در يك سال گذش��ته بيش از 2 درصد كاهش 

يافته است.

214 ميليون دلار از صندوق توسعه ملي برداشت شده است

تعطيلي پنج شنبه ها بار مالي براي دولت دارد

تضمين تامين مالي منظم پروژه هاي مسكن

سامانه يارانه دستمزد، دستخوش حملات سايبري

پاورقي اقتصادي

خبر كلان

مردم، قدرت و منافع )101(

بودجه 2 ساله ارايه نمي شود

نوشته:  جوزف  استيگليتز|
ترجمه:  منصور   بيطرف|

فصل هفتم 
  چرا دولت؟

  شكست دولت 
ما توضي��ح داديم كه چرا كن��ش جمعي لازم 
است. اما اين به معناي آن نيست كه اين كنش 
س��اده يا هميش��ه موفقيت آميز اس��ت. كنش 
جمعي ش��كل هاي زي��ادي به خ��ود مي گيرد 
و در س��طوح زي��ادي رخ مي دهد. س��من ها و 
خيريه ها براي فراهم ك��ردن خير عمومي كار 
مي كنند. دانشگاه هاي غيرانتفاعي مانند هاروارد 
و كلمبيا، كه به شدت توسط مشاركت كنندگان 
داوطلب حمايت مي شوند و در ميان موفق ترين 
سازمان ها قرار دارند، توليد دانش مي كنند و آن 

را به نسل هاي بعدي منتقل مي كنند.
با اين حال هنوز مهم ترين موسسه براي كنش 
جمعي، دولت است. اما در اينجا اصطكاكي وجود 
دارد: قدرت هايي كه دولت را وامي دارند تا »به 
زيس��تن« اجتماعي را بهبود بخشد مي توانند 
توس��ط برخي از گروه ها يا اف��راد درون جامعه 
براي پيشرفت منافع خودشان و بهاي ديگران 

مورد استفاده قرار 
گاه��ي  بگيرن��د. 
اوق��ات اين حركت 
را »شكست دولت« 
مي نامن��د ك��ه در 
مقاب��ل شكس��ت 
بازار است. منتقدان 
كنش دولت به غلط 
ادع��ا مي كنند كه 

بازيابي دولت براي درمان شكست بازار بدتر از 
خود بيماري است و اينكه شكست دولت يك امر 
فراگير است. همانطور كه در اين كتاب بحث شد 
هيچ راهي بدون دولت وجود ندارد؛ ما نمي توانيم 

به قانون جنگل برگرديم. 
ما بايد كنش دولت را داش��ته باش��يم. س��وال 
اين اس��ت كه چگونه مطمئن شويم كه دولت 
ب��ه بهترين وجه ب��ه نفع تمام��ي جامعه عمل 
مي كند. موفق ترين كش��ورها آن كشورهايي 
هس��تند كه به اي��ن س��وال، پاس��خ خوبي را 
ترس��يم كرده اند و آن اينكه دولت هاي قوي و 
كارآمدتري دارند. براي مثال، طي چندين دهه 
كشورهاي آسياي شرقي يك گذر چشمگيري 
از كش��ورهاي فقير در حال توسعه به بازارهاي 
نوظهور قوي انج��ام دادند ك��ه دولت ها نقش 
محوري در توسعه ش��ان ايفا كرده بودند. بطور 
مش��ابه، دولت در توسعه اقتصاد ايالات متحده 
 در ط��ول تاريخ اي��ن ملت نقش مح��وري ايفا 

كرده بود. 
اقتصاددانان با مطالع��ه زمان هايي كه دخالت 
دولت مطابق ميل موفقيت آميز بوده و زمان هايي 
كه شكست خورده، فهم بسيار بهتري از اينكه 
چگونه مانع شكس��ت دولت بش��وند به دست 
آورده اند. بس��ياري از شكس��ت ها ب��ا آنچه كه 
»گرفتن« ناميده مي شود همراه بود، يعني آنكه 
شركت هاي خصوصي و افراد ثروتمند با استفاده 
از پول و نفوذش��ان دول��ت را وادار به پيروي از 

منافع شان كرده اند. 
ما مجبوريم عليه اين احتمال بطور دائم در حالت 
گارد باشيم و قواعد و نهادهايي را برپا كنيم تا آن 

كار را سخت تر كنند.

رييس كميسيون برنامه و بودجه مجلس درباره 
بررس��ي بودجه س��ال هاي 99 و 1400 گفت: 
بودجه سال 99 و 1400 به صورت غلتان بررسي 
مي ش��ود، به اين معنا كه اگرچ��ه برنامه بودجه 
دوسال با يكديگر بررسي مي شود اما عددي كه 
براي 1400 تصويب خواهد شد، بودجه مصوب 

دولت نيست.
غلامرضا تاجگردون رييس كميس��يون برنامه، 
بودجه و محاس��بات مجلس ش��وراي اسلامي 
درباره برخي صحبت ها مبن��ي بر اينكه بودجه 
س��ال  99 و 1400 به صورت دوساله به مجلس 
ارسال مي شود، گفت: بودجه به صورت دوساله 
به مجلس ارسال نمي ش��ود، در واقع زماني كه 
بودجه س��ال 99 در حال تصويب است، بودجه 
1400 نيز مورد بررسي قرار مي گيرد و سال آينده 
نيز در فصل بررسي بودجه، علاوه بر اينكه بودجه 
1400 تصويب مي شود نگاهي نيز به بودجه سال 

1401 خواهد شد.
نماينده مردم گچساران و باشت در مجلس شوراي 
اسلامي افزود: بودجه سال 99 و 1400 به صورت 
غلتان بررسي مي ش��ود، به اين معنا كه اگرچه 
برنامه بودجه دوسال با يكديگر بررسي مي شود اما 
عددي كه براي 1400 تصويب خواهد شد، بودجه 
مصوب دولت نيس��ت، در واقع بودجه دوس��اله 
بررسي مي شود تا مشخص ش��ود در سال هاي 

آينده چه اتفاقي رخ مي دهد.
رييس كميس��يون برنامه، بودجه و محاسبات 
مجلس در پاس��خ به اين پرس��ش كه »بررسي 
بودجه 1400 در سال جاري آيا همان اعتباري 
است كه در برنامه ششم توسعه براي آن پيش بيني 
ش��ده؟« به خانه ملت گفت: بله؛ در واقع بودجه 
س��ال 99 در مجلس تصويب مي ش��ود اما تنها 
شيوه عملياتي شدن بودجه 1400 بررسي خواهد 
شد، و بطور طبيعي در سال آينده بودجه 1400 
تصويب مي شود و بودجه سال بعدش كه 1401 
است، بررس��ي خواهد شد كه اين امر مغايرتي با 

قانون اساسي ندارد.

سرمايه داري پيشرفته در عصر نارضايتي
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گروه بانك و بيمه|
روز چهارشنبه 24 مهر 98، قيمت جهاني طلا با كاهش 
12 دلاري به 1483 دلار در ه��ر اونس در بازار جهاني 
رسيد. همچنين با اعلام نرخ دلار در بازار آزاد و معاملات 
نقدي به قيمت 11420 تومان، بازار ارز و طلا در داخل با 
ثبات قيمت و اندكي كاهش همراه بود مظنه يك مثقال 
طلاي آب شده 17 عيار با 9 هزار تومان كاهش نسبت 
به روز سه شنبه يك ميليون و 754 هزار تومان، هر گرم 
طلا 18 عيار 405 هزار تومان، سكه طرح جديد با كاهش 
6 هزار توماني نسبت به روز سه شنبه به 3 ميليون تومان 
و 980 هزار، طرح قدي��م بدون تغيير 3 ميليون و 960 
هزار تومان، نيم س��كه 2 ميليون و 30 هزار تومان، ربع 
سكه يك ميليون و 230 هزار تومان و سكه يك گرمي با 
30 هزار تومان كاهش نسبت به روز دوشنبه 810 هزار 

تومان معامله شد. 
به گزارش »تعادل«، در صرافي هاي مجاز بانك مركزي 
قيمت دلار و يورو 50 تومان افزايش يافت. بر اين اساس 
صرافي هاي مجاز بانك مركزي قيمت خريد دلار را 11 
هزار و 300 تومان و قيمت فروش آن را 11 هزار و 400 
تومان اعلام كرده اند. اين صرافي ها هر يورو را به قيمت 
12 هزار و 500 تومان مي خرند و 12 هزار و 600 تومان 
مي فروش��ند. در سامانه س��نا نيز نرخ لحظه اي دلار به 
11400 و نرخ يورو به 12600 تومان رسيد، همچنين 
سامانه سنا نرخ ميانگين ارز براي روز سه شنبه 23 مهر 
98 را ب��راي دلار 11 هزار و 277 تومان، يورو 12 هزار و 
476 تومان، پوند انگليس 13 هزار و 937 تومان، درهم 
امارات 3 هزار و 98 توم��ان، لير تركيه يك هزار و 994 

تومان و يوآن چين يك هزار و 635 تومان اعلام كرد. 
در بازار رسمي ارز نيز، بانك مركزي نرخ 47 ارز را براي 
روز چهارشنبه اعلام كرد كه بر اس��اس آن نرخ 26 ارز 
مانند يورو كاه��ش و قيمت 11 واحد پولي ديگر مانند 
پوند افزايش يافت. نرخ دلار و 9 ارز ديگر نيز ثابت ماند. 
بر اس��اس اعلام بانك مركزي هر دلار امريكا براي روز 
چهارش��نبه 24 مهرماه 98 بدون تغيير نسبت به روز 
س��ه ش��نبه 42 هزار ريال قيمت خورد. همچنين هر 
پوند انگليس با 565 ريال افزايش 53 هزار و 571 ريال 
و هر يورو نيز با 6 ريال افت نس��بت به روز سه شنبه 46 
هزار و 327 ريال ارزش گذاري شد. همچنين قيمت ارز 
مسافرتي در بانك ها همچنان از قيمت فروش آن در بازار 

بالاتر اس��ت؛ بطوري كه قيمت فروش ارز مسافرتي در 
بانك ها 12 هزار و 694 تومان اعلام شده كه با احتساب 

كارمزد به حدود 13 هزار تومان مي رسد.

    تقويت ارزش پوند
از س��وي ديگر به گ��زارش رويت��رز، برخ��ي از منابع 
آگاه در جري��ان مذاك��رات برگزيت اع��لام كردند كه 
مذاكره كنندگان انگليس و اتحاديه اروپا به توافق نهايي 
در خصوص چگونگي خروج انگلي��س از اتحاديه اروپا 
نزديك شده اند. اين خبر همانطور كه انتظارش مي رفت 
باعث تقويت ارزش پوند شد تا جايي كه هر پوند با ثبت 
رقم 1.274 دلار به بالاترين سطح خود در برابر اسكناس 

سبز از ماه مي تاكنون رسيد.
در معاملات روز چهار شنبه بازارهاي ارزي، هر يورو به 

1.1045 دلار رس��يد تا جايگاه خ��ود را در كانال 1.10 
دلاري تقويت كند. مورتن لوند، تحليل گر ارش��د بازار 
ارز در موسس��ه »نورديا« گفت: عكس العمل بازارها به 
تحولات اخير نش��ان دهنده تمايل آنها به رسيدن يك 
توافق بر سر چگونگي خروج انگليس از اتحاديه اروپا بود. 
با اين حال از مقامات اتحاديه اروپا گفته اند كه خواهان 
تمديد مهلت خروج انگليس از اتحاديه اروپا هستند چرا 
كه زمان باقي مانده را براي رسيدن به يك توافق كافي 
نمي دانند. نخست وزير انگليس اما گفته است كماكان 
ترجيح مي دهد در پايان اكتبر انگليس را از اتحاديه اي 

كه در سال 1973 به آن پيوست خارج كند.
پيش تر بوريس جانسون، نخست وزير اين كشور گفته 
بود انگليس را تحت هر شرايطي از اتحاديه اروپا در سي و 
يكم اكتبر خارج خواهد كرد. مجلس اين كشور شديدا با 

خروج بدون توافق از اتحاديه اروپا مخالف است و لايحه اي 
را در اين خصوص براي ال��زام دولت به حصول توافق با 
اتحاديه اروپا پيش از ترك اين اتحاديه تصويب كرده و 
به تاييد ملكه رس��انده است. استفان گالو، تحليلگر ارز 
در موسس »بي ام او« گفت: بعد از درخشش اخير دلار، 
اكنون سرمايه گذاران در حال ارزيابي مجدد برآورد خود 
از چشم انداز كوتاه مدت اقتصاد جهاني هستند و توجهات 

از حوزه جنگ تجاري به برگزيت منتقل شده است.
در ديگ��ر معاملات ب��ازار ارز، ارزش دلار امريكا در برابر 
همتاي كانادايي كاهش و در برابر همتاي س��نگاپوري 
افزايش يافت تا جايي كه هر دلار امريكا به ترتيب به ازاي 

1.3210 و 1.3714 دلار كانادا و سنگاپور معامله شد.
در معام��لات بازارهاي ارزي جهاني، همچنين هر دلار 
بار ديگر به ركورد 2.5 ماه اخير در برابر ين نزديك ش��د 

و به 108.7272 ين رسيد. در برابر همتاي استراليايي، 
هر دلار امريكا با 0.17 درصد افزايش به ازاي 1.4834 
دلار مبادله ش��د. ش��اخص دلار كه نرخ برابري آن در 
مقابل س��بدي از ارزهاي جهاني را ان��دازه مي گيرد، با 
0.065 درصد كاهش در مقايس��ه با روز قبل به سطح 
97.94 واحد رس��يد. در خبري ديگر قيمت طلا پس 
از اف��ت حدود يك درصدي در روز سه ش��نبه، به دليل 
خوش بيني ب��ه نتيجه مثبت مذاك��رات بريگزيت، در 
معاملات روز چهارشنبه بازار جهاني بالا رفت. هر اونس 
طلا براي تحويل فوري در معاملات روز چهارشنبه بازار 
سنگاپور با 0.2 درصد افزايش، به 1484 دلار و 10 سنت 
رسيد.در بازار معاملات آتي امريكا، هر اونس طلا با 0.3 
درصد افزايش، به 1487 دلار و 90 سنت رسيد. به گفته 
استفن اينس، استراتژيست اكسي تريدر، ابهاماتي وجود 
دارد زيرا اتفاقات زيادي پيرامون برگزيت روي مي دهد؛ به 
عنوان مثال اگر مذاكره كنندگان اتحاديه اروپا و انگليس 
درباره شرايط خروج انگليس از اين بلوك توافق كنند، 
اين توافق همچنان بايد در پارلمان مورد بررس��ي قرار 
گيرد. اما امضاي يك توافق بريگزيت، بازده دارايي هاي 
سودده را بالا خواهد برد و اين موضوع براي قيمت طلا 
در كوتاه مدت منفي خواهد ب��ود. بازارها منتظر نتايج 
مذاكرات برگزيت هستند و مقامات حاضر در مذاكرات 
اظهار كرده اند كه اختلاف نظرات بر سر جدايي انگليس 
به ميزان قابل توجهي كاهش پيدا كرده است. بر اساس 
گزارش رويترز، قيمت ط��لا همچنين از جدال لفظي 
امريكا و چين بر س��ر هنگ كنگ حمايت شد. به گفته 
بنجامين لو، تحليلگر شركت فيليپ فيوچرز، تاكنون 
مذاكرات تجاري ميان امريكا و چين به خوبي پيش رفته 
است اما اگر اين روند معكوس شود، طلا ممكن است به 
قيمت بالاتري صعود كرد. اين فلز ارزشمند همچنان در 
محدوده بين 1474 تا 1510 دلار مانده اس��ت. در اين 
بين، بازارهاي سهام آسيا به سطح بالاتري صعود كردند و 
شاخص MSCI بازارهاي آسيا اقيانوسيه به جز ژاپن 0.4 
درصد رشد كرد. در بازار ساير فلزات ارزشمند، هر اونس 
پالاديم براي تحويل فوري با 0.2 درصد افزايش، به 1736 
دلار و 56 سنت رسيد. هر اونس نقره براي تحويل فوري 
با 0.4 درصد افزايش، 17 دلار و 44 س��نت معامله شد. 
هر اونس پلاتين براي تحويل فوري 0.3 درصد كاهش 

يافت و 886 دلار و 44 سنت بود.

دادس��تاني امريكا از تش��كيل پرونده جدي��دي براي 
رس��يدگي به اتهامات »هالك بان��ك« تركيه خبر داد. 
به گزارش تعادل به نقل از خبرگزاري فرانس��ه، وزارت 
دادگستري امريكا اعلام كرد كه عليه بانك دولتي »هالك 
بانك« تركيه به اتهام مشاركت در انجام تراكنش هايي 
ب��ه ارزش چندين ميليارد دلار ك��ه ناقض تحريم هاي 
اقتصادي امريكا عليه ايران دانسته شده، وارد عمل شده 
است. طبق اعلام اين وزارتخانه، دست كم شش اتهام از 
جمله تقلب، پولشويي و نقض تحريم ها متوجه اين بانك 
است. جان دمرز- دستيار دادستان كل امريكا- گفت: اين 
پرونده، يكي از جدي ترين پرونده هاي نقض تحريم هاي 
ايران بوده است كه تا به حال ديده ايم. وي افزود كه هالك 
بانك از طريق فراهم كردن غيرقانوني دسترسي ايران 
به ميلياردها دلار پول، تحريم ها را نقض كرده اس��ت. 
تحرك جديد امريكا درس��ت در زماني انجام مي شود 

كه روابط آنكارا و واشنگتن بر سر حمله ارتش تركيه به 
شمال سوريه بيش از هر زمان ديگري متنج شده است. 
اين هفته، امريكا وزراي دف��اع و انرژي تركيه را تحريم 
كرده بود. مقامات امريكايي در پرونده فوق 9 نفر از جمله 
مهمت هاكان آتيلا- معاون سابق اين بانك را متهم به 
نقض تحريم ها كرده اند. آتيلا سال گذشته نيز به دليل 
آنچه واشنگتن »كمك به تهران براي فروش نفت« خواند 
در نيويورك محاكمه ش��ده بود. او در ماه ژوئيه از زندان 
آزاد شده بود. اين نخستين بار نيست كه هالك بانك به 
نقض تحريم هاي ايران متهم مي شود. پيش تر و در جريان 
رسيدگي به پرونده رضا ضراب نام هالك بانك مطرح شده 
بود. ضراب در سال 2016 و در جريان سفر شبه فلوريدا به 
اتهام نقض تحريم ها بازداشت شد. پرونده جديد مربوط 
به اتهامات اين بانك در فاصل��ه زماني 2012 تا 2016 
است و دادستاني منهتن، هالك بانك را متهم به ايجاد 

شبكه اي در تركيه، ايران و امارات براي دور زدن تحريم ها 
كرده است. طبق ادعاي امريكايي ها، طي اين مدت هالك 
بانك 20 ميليارد دلار از وجوه ايران را منتقل كرده است.

    بيانيه هالك بانك
همچنين به گ��زارش پايگاه خبري تاي��م ترك در روز 
چهارشنبه، هالك بانك تركيه در بيانيه اي كه در پاسخ 
به اتهامات دادس��تان هاي امريكايي منتشر شد، اظهار 
داش��ت: »اتهامات مطرح شده در دادگاه فدرال منهتن 
نيويورك عليه ما، تكرار همان اتهاماتي اس��ت كه چند 
س��ال پيش عليه مهمت هاكان آتيلا در امريكا مطرح 
شد. كيفرخواس��ت مذكور حاوي هيچ گونه اطلاعات و 
مدارك جديد نبوده و تنها تكرار اتهامات مرتبط با هاكان 
آتيلا است و با وجود ارايه نتايج بررسي ها و شواهدمان به 
وزارت دادگستري امريكا، اين كيفرخواست تهيه شده 

است. در روند تحقيقات مستقلمان، بيش از 6 ميليون 
سند، 8 ميليون پيام سوئيفت و 140 هزار پرونده بررسي 
شد. طي يك سال گذش��ته با 30 وكيل استخدام شده 
ثابت كرديم كه هالك بان��ك، تحريم هاي امريكا عليه 
ايران را نقض نكرده، روش هاي غيرشفاف در امور بانكي 
ب��ه كار نبرده و وارد هيچ گونه تقلب و توطئه اي نش��ده 
است«. دادستان ها در كيفرخواست خود مدعي شدند 
كه هالك بانك از سال 2012 تا 2016 به اجراي طرحي 
كمك كرد كه اجازه مي داد ايران عايدات حاصل از فروش 
نفت و گاز در بازارهاي جهاني را با اس��تفاده از شبكه اي 
از شركت ها خرج كند. جفري برمن« دادستان منطقه 
جنوب نيويورك در بيانيه اي اعلام كرد كه هالك بانك 
اينك باي��د در يك دادگاه امريكايي درباره اين عملكرد 
خود پاسخ بدهد. اين اتهامات مشابه همان اتهاماتي است 
كه به »مهمت هاكان آتيلا« يكي از مديران سابق هالك 

بانك وارد شده و سال گذشته بر مبناي آن محاكمه و به 
حبس محكوم شد. آتيلا معاون هالك بانك تركيه كه به 
اتهام معاونت در دور زدن تحريم هاي امريكا عليه ايران 
در مارس 2017 در امريكا بازداشت شده بود، اواخر تيرماه 
امسال بعد از 28 ماه از زندان آزاد شد. دادگاه رسيدگي 
به اتهامات هاكان آتيلا اواخر سال گذشته ميلادي در 
ايالت نيويورك برگزار شده و رضا ضراب تاجر ايراني تبار 

تركيه اي به عنوان شاهد دادگاه وي حاضر شد.
ضراب در جلسه دادگاه، با پذيرش هفت اتهام از جمله 
پولش��ويي، تقلب بانكي و پرداخت رش��وه، مدعي شد 
كه معامله او با ايران مورد تايي��د رجب طيب اردوغان 

رييس جمهوري و نخست وزير وقت تركيه بوده است.
در آن جلس��ه دادگاه ه��اكان آتيلا اتهامات��ش را رد و 
ضراب با پذيرفتن اتهاماتش با دادستان هاي امريكايي 

همكاري كرد.

مديرعامل بيمه مركزي با بيان اينكه مي توان نرخ سود 
سپرده بيمه هاي زندگي را افزايش داد گفت: معمولا افراد 
در دوره زيان بيشتر ريسك پذير هستند و به دنبال بيمه 
عمر نمي آيند، از سوي ديگر اثر مثبت يك واحد سود به 
مراتب كمتر از اثر منفي يك واحد زيان است. به گزارش 
ايس��نا، س��ليماني در دومين همايش بيمه هاي عمر و 
تامين آتيه با بيان اينكه يكي از چالش ها در زمينه بيمه 
زندگي اين است كه نمي دانند حق بيمه خودشان در كجا 
سرمايه گذاري شده است، اظهار كرد: معمولا پس از يك 
سال به فرد گفته مي شود، اما اگر به او بگوييد علاقه مند به 
سرمايه گذاري در كدام بخش هستيد، چه بسا افراد زيادي 
هستند كه نمي خواهند خودشان وارد ريسك هاي بازار 
سرمايه يا ديگر بازارها شوند، اعتماد مي كنند و روزي سه 
ميليارد تومان معامله مي شود. وي افزود: ما نياز داريم كه 
از روش هاي نوين جهاني در سطح بيمه جهاني استفاده 
كرده و خودمان را به روز كنيم. مديرعامل بيمه مركزي با 
بيان اينكه ما در بخش صنعت بيمه عقب هستيم، تصريح 
كرد: در سال 1397 حدود 44 هزار ميليارد تومان پرتفوي 
بيمه اي و در ش��ش ماهه 26 هزار و 500 ميليارد تومان 
حق بيمه توليدي بوده است و با اين وضعيت پيش بيني 
60 هزار ميليارد تومان تا پايان سال محقق خواهد شد، 
اما هنوز ما در اين بخش نس��بت به برنامه ششم كه بايد 
به هفت درصد ضريب نفوذ برس��يم، عقب هستيم و به 

2.4 رسيده ايم. به گفته سليماني، در حال حاضر حدود 
14.4 درصد پرتفوي بيمه اي در بيمه زندگي است، اما 
اين رقم در دنيا حدود 58 تا 60 درصد است. وي با بيان 
اينكه بايد ب��ه چالش هاي صنعت بيمه بپردازيم، گفت: 
نخس��تين موضوع اين اس��ت كه ما بايد در اين زمينه 
شفاف س��ازي كنيم و مردم بدانند پولي كه داده اند چه 
مي شود؟ مديرعامل بيمه مركزي تاكيد كرد: اگر در بيمه 
زندگي طوري رفتار كنيد كه افراد بتوانند هر لحظه سپرده 
خود را ببينند به شما اعتماد مي كنند، مردم بايد بدانند 
كه پولشان را خوب سرمايه گذاري كرده ايد. سليماني با 
اشاره به اينكه مي توان كاري كرد كه سود سپرده بيمه 
زندگي را بالاتر برد، تصريح كرد: مردم پيش خودش��ان 
حساب و كتاب مي كنند كه بيمه زندگي 16 درصد سود 
مي دهد و اگر در بانك بگذارند، سودش��ان بيشتر است، 
اما شايد بتوان اين رقم را از 16 درصد بيشتر كرد. وي با 
بيان اينكه آموزش در امر بيمه بسيار مهم است، گفت: 
هم آموزش خود نمايندگي هاي بيمه و هم آموزش مردم 
بايد انجام شود. مديرعامل بيمه مركزي تصريح كرد: در 
حال حاضر ميزان بيمه اتكايي اجباري 22 درصد است، اما 
هرچه اعتماد بيشتري به بيمه هاي زندگي جلب شود، اين 
رقم كاهش خواهد يافت. در واقع سياست ما كاهش بيمه 
اتكايي اجباري است. به گفته سليماني، در حال حاضر 
در دنيا بانك ها بيشتر از ابزارهاي الكترونيكي و ابزارهاي 

ديجيتالي نسبت به بيمه ها اس��تفاده مي كنند، اما در 
ايران اين فاصله زياد است و صنعت بيمه خيلي ضعيف تر 
اس��ت. وي با بيان اينكه در بيمه هاي زندگي، ماليات بر 
ارزش افزوده بايد معاف باشد، گفت: البته در حال حاضر 
معاف است اما برخي نمايندگان مي گويند ممكن است 
از معافيت ها كم شود. مديرعامل بيمه مركزي با تاكيد بر 
اينكه اجبار در بيمه هاي گروهي درمان، عمر و شخص 
ثالث براي ما هنر نيست، گفت: هنر اين است كه افراد را 

تشويق كنيم تا به ميل خود وارد شوند.
همچنين مجيد قاسمي با انتقاد از اينكه بانك ها و بيمه ها 
در كش��ور ما اجازه ندارند درباره بنگاه سازي فكر كنند، 
گفت كه س��رمايه در گردش��ي كه ب��ه كارخانه ها داده 
مي ش��ود، بعضا به دليل عدم نظارت تبديل به خودرو و 
ويلا مي ش��ود. به گزارش ايسنا، وي در دومين همايش 
بيمه هاي عمر و تامين آتيه با بيان اينكه توسعه در كشور 
ما مظلوم است، اظهار كرد: در ابتدا فكر مي كرديم توسعه 
يك امر س��خت افزاري است، چند سال بعد فكر كرديم 
توسعه يك امر نرم افزاري است و امروز با تجربه هايي كه 
به دست آوردم مي گويم كه توسعه يك امر قلب افزاري 
است، پشتكار و استمرار و شجاعت مي خواهد چون موانع 
سر راه زياد است و انواع و اقسام موانع را در مقابل توسعه 
مي بينيد. وي با اشاره به پايين بودن ميزان ضريب نفوذ 
بيمه، افزود: توسعه در كشور متوقف است و اگر توسعه راه 

بيفتد اين ضريب هم پشت سر آن مي رود. وي با تاكيد بر 
اينكه تشكيل سرمايه ثابت ناخالص در كشورمان نزديك 
به صفر و اگر تورم را لحاظ كنيم، منفي است، تصريح كرد: 
امروز در نظام بانكي بحث كمبود سرمايه در گردش است 
و همه متمركز بر اين امر شده اند، اما ما بايد از توسعه شروع  
كنيم، بانك ها بايد بنگاه س��ازي كنند، بنگاه داري يك 
امر جداست. قاسمي ادامه داد: در ژاپن حدود 80 بانك 
بزرگ درست كردند و كل توسعه و بنگاه هاي اقتصادي 
را به بانك ها و بيمه س��پردند و اين دو نهاد منبع حركت 
توس��عه عظيمي كه در اين كشور مي بينيد، شدند. وي 
با بيان اينكه توسعه در بانك ها تحت عنوان بنگاه داري 
را محدود كرده اند، گفت: جي پي م��ورگان 3850 فاند 

دارد كه سهام داران بنگاه هاي بزرگ هستند، اما در ايران 
بانك ها و بيمه ها اجازه ندارند در مورد بنگاه س��ازي فكر 
كنند. رييس  هيات مديره بيمه پاس��ارگاد تصريح كرد: 
در حال حاضر سرمايه درگردش به كارخانه ها مي دهند 
كه نتيجه اش ماش��ين يك ميليارد توماني براي همسر 
كارخانه دار و يك ويلا مي ش��ود، نظارتي هم نيس��ت و 
نمي توانند نظارت كنند. قاسمي با بيان اينكه تورم به دو 
دليل در يك كش��ور ايجاد مي شود، گفت: فشار تقاضا و 
فشار قيمت  تمام شده مي توانند سبب ايجاد تورم شوند 
كه در اقتصاد ما فشار قيمت تمام شده سبب تورم شده 
و تشديد تقاضا نقش��ي ندارد كه آن  هم به دليل كاهش 

ارزش پول ملي است.

رييس كميسيون ويژه حمايت از توليد ملي و نظارت 
بر اجراي اصل44 قانون اساسي مجلس گفت: با اجراي 
دستورالعمل امهال مطالبات معوق، شيوه بانك ها در 
دريافت وجه التزام و س��ود تسهيلات امهالي يكسان 

مي شود. 
حميدرضا فولادگر در گفت وگو ب��ا ايبِنا درباره تاثير 
دستورالعمل امهال مطالبات بانكي كه از سوي شوراي 

پ��ول و اعتبار براي اجرا توس��ط بان��ك مركزي ابلاغ 
شده اس��ت، با بيان اين مطلب افزود: در حقيقت اين 
دستورالعمل گامي مقدماتي است و اميدوار هستيم 
كه با تصويب طرح مجلس در مورد بانكداري، اينگونه 
مباحث بطور جامع تر حل و فصل شود. وي ادامه داد: اما 
با اين حال موضوع امهال مطالبات بانكي با دستورالعمل 
ش��وراي پول و اعتبار تا حدودي حل شده و جلو رفته 

اس��ت. نماينده اصفهان در مجلس خاطرنشان كرد: 
پيش از تدوي��ن و ابلاغ اين دس��تورالعمل بانك ها با 
شيوه هاي مختلف درباره امهال تسهيلات، وجه التزام 
و نرخ سود بانكي آن رفتار مي كردند و اميدوار هستيم 
كه با ابلاغ دستورالعمل جديد اين موضوع حل شود. 
رييس كميس��يون ويژه حمايت از توليد ملي مجلس 
تصريح كرد: تا پيش از اين برخي از بانك ها براي امهال 

مطالبات، خواستار سپرده شدن بخشي از تسهيلات 
مي شدند و بطور عملي توليدكننده ناچار مي شد بخشي 
از تسهيلات را سپرده كند. از سوي ديگر برخي بانك ها 
نيز در زمان امهال مطالبات، مبالغ دريافتي از تسهيلات 
گيرندگان را تنها از س��ود و نه اصل وام و س��ود آن كم 
مي كردند. فولادگر اظهار داش��ت: تمامي اين مسائل 
باعث مي شد تا معوقات بانكي روي هم انباشته شده و 

تسهيلات بعد از چند سال به چند برابر اصل خود تبديل 
شود ولي با دستورالعمل جديد، امكان امهال مطالبات 
براي چند دوره از بين رفته است. وي خاطرنشان كرد: 
اميدوار هستيم كه چه با اجراي اين دستورالعمل و چه 
با تصويب طرحي كه مجلس درباره بانكداري به دنبال 
آن است، مشكلات توليد و مردم حل شود و نظام بانكي 

كشور به سمت رويه واحد و قانونمند حركت كند.
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مسووليت بانك ها در 
مديريت منابع و كاهش فقر      

محمدرضا حسين زاده|
بيست و پنجم مهرماه كه مصادف است با هفدهم 
اكتبر، از سوي س��ازمان ملل متحد به عنوان »روز 
جهاني ريشه كني فقر« نامگذاري شده و اين در حالي 
است كه امروز حجم قابل توجهي از مردم جهان با 

پديده »فقر« دست و پنجه نرم مي كنند.
 بر خلاف گذشته هاي دور كه »فقر« تنها در نداشتن 
پول كافي براي ادامه حيات و تهيه مايحتاج روزمره 
خلاصه مي شد، امروز نداشتن دانش هاي پايه، عدم 
دسترسي به اينترنت و حتي ندانستن زبان دوم نيز 
نوعي فقر محس��وب مي ش��ود. با اين حال داشتن 
زندگي حداقلي و تأمين نيازهاي اوليه بشري هم در 

بسياري از نقاط دنيا به يك آرزو تبديل شده است.
در دين مبين اس��لام به لزوم برطرف كردن فقر از 
جامعه توجه ويژه اي شده است. از پيامبر اكرم)ص( 
نقل ش��ده اس��ت كه كاد الفقر ان يكون كفرا- فقر 
نزديك به كفر اس��ت. مجموعه اين عوامل، دلايل 
محكمي است مبني بر اينكه همه ما، چه در قالب 
فردي، چه در قالب سازماني و چه در قالب جامعه، 
تلاش حداكثري خود را براي از بين بردن و ريش��ه 

كني »فقر« به كار بنديم.
طبيعي اس��ت كه با كمك ه��اي مقطعي مي توان 
»فقر« را تا حدودي از بين ب��رد، اما قطعاً اقداماتي 
ريش��ه اي و زيربنايي در اين زمينه مي تواند موثرتر 
واقع شود و »فقر« را به عنوان پديده اي مذموم بطور 

كلي از جامعه بزدايد.
نظ��ام بانكي در اي��ن زمين��ه يك��ي از مهم ترين 
مس��ووليت ها را بر عهده دارد، چ��را كه حجم قابل 
توجهي از پول و دارايي اشخاص در اختيار نظام بانكي 
است و مديريت درست اين منابع مي تواند تا حدي به 
كاهش »فقر« بيانجامد .به همين منظور، بانك ملي 
ايران در اين زمينه اقدامات گسترده اي انجام داده و 
همواره بخش عمده اي از منابع قرض الحسنه خود 
را به رفع احتياجات عمومي تخصيص مي دهد. همه 
ساله ميزان زيادي از تسهيلات قرض الحسنه اين 
بانك در اختيار افراد تحت پوشش نهادهاي حمايتي 
مانند كميته امداد امام خميني )ره( قرار مي گيرد، 
بطوري كه بسياري از مددجويان با استفاده از همين 
منابع براي خود كس��ب و كاري راه اندازي كرده تا 
آنجا كه قريب به 370 هزار خانوار تاكنون از پوشش 

حمايتي اين نهادها خارج شده اند.
همچنين، سالانه مبالغي براي آزادسازي زندانيان 
جرايم غيرعمد تخصيص مي ياب��د؛ افرادي كه به 
دلايل ناخواسته، گرفتار بند شده اند و خانواده آنها به 
واسطه همين گرفتاري در تنگدستي به سر مي برند. 
خوداشتغالي، كمك به زنان سرپرست خانوار و حتي 
تسهيلات در قالب رونق توليد و كسب و كار، عناوين 
سرفصل هايي است كه حجم زيادي از منابع بانك 

ملي ايران به سوي آنها هدايت مي شود.
همه اي��ن اقدامات يك نتيجه در ب��ر دارد و آن هم 
افزايش فعاليت هاي اقتصادي، افزايش درآمد سرانه 
و حركت به س��مت جامعه پويا و درآمدزا به جاي 
جامعه مصرف كننده و هزينه زاس��ت. به اميد خدا 
و با ادامه همين مس��ير، جاي اميدواري است كه با 
همتي مضاعف و با تمركز بر »رونق توليد« و رشد 
اقتصادي مستمر، پديده شوم »فقر« از همه جاي 

كشور عزيزمان زدوده شود.

اعلام نتايج قرعه كشي 
قرض الحسنه بانك سپه

برندگان جايزه يك ميليارد ريالي چهل و يكمين 
دوره قرعه كش��ي حس��اب هاي قرض الحسنه 
بانك سپه با حضور نظار قانوني مشخص شدند. 
ب��ه گزارش پايگاه اطلاع رس��اني بانك س��په: با 
برگزاري چه��ل و يكمين مرحله قرعه كش��ي 
حساب هاي قرض الحس��نه پس انداز بانك سپه 
برندگان خوش شانس جايزه يك ميليارد ريالي 
حس��اب هاي قرض الحسنه بانك سپه مشخص 
شدند و اسامي 295 برنده خوش شانس جايزه يك 
ميليارد ريالي كمك هزينه خريد مسكن اعلام شد 
در اين مراسم كه با حضور نمايندگاني از دادستاني 
كل كشور، وزارت امور اقتصادي و دارايي، بانك 
مرك��زي ج.ا.ا و عض��و هيات مدي��ره و جمعي از 
مديران بانك برگزار شد، برندگان خوش شانس 
چهل و يكمين مرحله قرعه كشي حساب هاي 
قرض الحسنه پس انداز بانك سپه مشخص شدند.

بنابراي��ن گزارش، تعداد كل جواي��ز اين دوره از 
قرعه كشي حساب ها 476 هزار و 143 فقره بود 
كه 295 جايزه آن مربوط به كمك هزينه خريد 
مس��كن )هركدام به مبلغ يك ميلي��ارد ريال(، 
495 جايزه كمك هزينه خريد خودروي ايراني 
)هركدام به مبلغ 300 ميليون ريال(، يك هزار 
و 895 جايزه كمك هزينه سفر به عتبات عاليات 
)هركدام به مبلغ 20 ميليون ريال( و 473 هزار 
و 458 جايزه كمك هزينه خريد صنايع دستي 
)هركدام به مبلغ يك ميليون ريال( بود. بر اساس 
اين گزارش تعداد كل حساب هاي حائز شرايط 
قرعه كش��ي3 ميليون و 590 هزار و 331 فقره 
بوده است. اين قرعه كشي بر مبناي تراكنش هاي 
حساب هاي قرض الحس��نه پس انداز بانك سپه 
از پايان شهريور ماه س��ال 97 تا يازدهم مهر ماه 
سال 98 بوده و شرايط اعطاي جايزه به برندگان، 
دارا بودن حداقل مبلغ 200 هزار ريال است. اين 
گزارش مي افزايد تعداد حساب هاي قرض الحسنه 
اين دوره از قرعه كشي بانك سپه نسبت به دوره 
قبل 24 درصد رشد داشته است. اسامي برندگان 
چهل و يكمين مرحله قرعه كش��ي حساب هاي 
قرض الحسنه پس انداز متعاقباً از طريق وب سايت 

بانك سپه اعلام خواهد شد.



در بازار

روي خط شركت ها 

5 بازار سرمايه

بررسي »تعادل« از تصويب يك قانون تازه

نگاهي به آمار معاملات بورس و فرابورس

لايحه حمايت از سهامداران خرد چه خواهد كرد

بورس هاي جهاني سبزپوش شدندرشد بازار در انتظار گزارش هاي 6 ماهه است 

بازگشت آرام بازار سهام به مسير رشد

گروه بورس|محمد امين خدابخش|
بازار سهام براي تداوم مناسب فعاليت خود همواره به سازو 
كاري قابل اعتماد و كارآمد نياز دارد تا به واسطه آن ضمن 
حفظ صحت معاملات در بازار سرمايه به نحوي مطلوب، 
امنيت بلندمدت سرمايه را  براي سرمايه گذاران فراهم كند. 
در واقع آنچه باعث مي شود در بلندمدت همگان بتوانند 
به سرمايه گذاري در بازارهاي مالي اعتماد كنند و نقشي 
سازنده در جهت تامين سرمايه بنگاه هاي اقتصادي داشته 
باشند، وجود قوانين مناسب و حصول اطمينان از اجراي 
مناسب آن است. اهميت پيروي از قانون و حصول اطمينان 
از كارايي آن به حدي زياد است كه در تمامي كشورهاي 
جهان، قوانين دايما در حال پايش هستند و سعي مي شود 
تا از اثر بخشي آن تا حد امكان اطمينان حاصل شود. در 
اين ميان هرچه كه نقش بازارهاي مالي به خصوص سهام 
در تامين وجوه مورد نياز بنگاه هاي اقتصادي بيشتر شود، 
قوانين از پيچيدگي و توسعه بيشتري برخوردار مي شوند. 
يكي از موضوعاتي كه در تنظيم و ابلاغ قوانين مربوط به 
عملكرد بازار هاي مالي بسيار مورد توجه قرار مي گيرد، لزوم 
حفط منافع سرمايه گذاران است. اين منافع كه در راستاي 
توسعه و رشد اقتصاد و بهبود سطح اعتماد عمومي نسبت 
به بازارهاي مالي تدوين مي شوند، همواره در نظر دارند تا با 
كاهش تناقض هاي موضوعه در مباحث حاكميت شركتي، 
دسترسي سهامداران خرد به اطلاعات مالي شركت ها را به 
نحو مطلوبي تضمين كند. دليل اين رويكرد نيز در اهميت 
تجميع سرمايه هاي خرد اشخاص و تشويق آحاد جامعه به 

سرمايه گذاري در بازارهاي مالي نهفته است.

  لايحه حمايت از سهامداران خرد اجرايي 
مي شود

ايران در ماه هاي گذش��ته ش��اهد، افزايش تلاش ها براي 
حصول شرايط بوده كه منافع سهامداران خرد، تا حد مطلوب 
تامين شود و شرايطي به وجود  آيد تا شاهد تداوم حضور رو 
به رشد اشخاص حقيقي در معاملات سهام باشيم. در روز 
گذشته رويكرد ياد ش��ده به لايحه حمايت از سهامداران 
خرد منتهي ش��د. مطابق با آنچه  سخنگوي دولت مطرح 
كرده اس��ت، با اجراي اين لايحه حقوق سهامداران خرد 
بيشتر تصريح خواهد شد و حاكميت شركتي بيش از پيش 
گس��ترش خواهد يافت كه با اين موضوع ش��اهد افزايش 
سطح سرمايه گذاري هاي خرد در بازار سرمايه خواهيم بود. 
بر اساس گفته هاي علي ربيعي اين مصوبه كمك مي كند 
سرمايه گذاران خارجي كه قصد خريد سهام يا سرمايه گذاري 
دارند، ضمانت هاي بيشتر قانوني داشته باشند. انتظار مي رود 
كه با اجراي اين لايحه سرمايه گذاران خرد بتوانند، با راحتي 
بيشتري به اطلاعات ش��ركت ها دسترسي پيدا كنند و با 
افزايش پاس��خگويي مديران به اين دست از سهامداران، 
اعتماد به سهامداري بلندمدت افزايش يابد. اهميت رويداد 
مورد اشاره از آنجا قابل درك خواهد شد كه نگاهي دقيق تر به 

روند حركتي قيمت ها در دو هفته اخير بيندازيم. 
همان طور كه در گزارش هاي قبلي نيز به آن اشاره شد، 
سيل نقدينگي وارد شده به معاملات سهام كه عمدتا از 
طريق سهامداران تازه وارد ايجاد شده بود در اين روزها 
باعث شده تا به دليل عدم آگاهي سهامداران خرد نسبت 
به شرايط پيش رو به خصوص وضعيت دقيق عمليات 
شركت ها، بيشتر شاهد فروش هاي هيجاني باشيم. تنها 
در 10 روز اخير ارزش ب��ازار از هزار و 196 هزار ميليارد 
تومان به هزار و 130 هزار ميليارد تومان كاهش يافت؛ 
كاهش��ي كه اغلب به طوري كه دس��ت تر و خشك را با 
هم س��وزاند و گريبان نمادهاي داراي توجيه بنيادي را 

نيز گرفت.

  نگاه نزديك به لايحه حمايت از سهامداران 
خرد

ب��ا تصميم كميس��يون اقتصاد، ه��ر يك از مدي��ران يا 
مديرعامل ذي نفع و همچنين موسسات و شركت هايي 
كه اعضاي هيات مديره يا مديرعامل ش��ركت شريك يا 
عضو هيات مديره يا مديرعامل آنها باشند يا خود يا نزديكان 
موضوع تبصره يك ماده يك قانون منع مداخله درمعاملات 
دولتي آنان در آن سهام كنترلي داشته باشند، نمي توانند 
بدون اجازه مجمع سالانه در معاملاتي كه با شركت يا به 
حساب شركت مي شود به طور مستقيم يا غيرمستقيم 

طرف معامله واقع يا سهيم شوند.
همچنين هر يك از مدي��ران يا مديرعامل ذي نفع پيش 
از انعقاد معامله مكلف هستند جزييات مربوط به معامله 
و م��وارد تعارض اين معامل��ه با منافع س��هامداران را به 
هيات مديره اطلاع داده و هيات مديره نيز مكلف اس��ت 
ب��ازرس مس��تقل ش��ركت را از موارد ف��وق مطلع كند. 
هيات مديره همچنين مكلف است جزييات معامله و موارد 
تعارض منافع و ش��رايط منصفانه و رعايت حقوق كليه 
سهامداران را به اولين مجمع عمومي گزارش كند. بازرس 
نيز مكلف است ضمن ارايه گزارش حاوي جزييات معامله، 
نظر را درباره چنين معامله اي به همان مجمع تقديم كند. 
هر يك از مديران يا مديرعامل ذي نفع در جلسه مجمع 
عادي هنگام اخذ تصميم نس��بت به معامله مذكور حق 

رأي نخواهند داشت.
جزييات معامله ش��امل مواردي از قبي��ل مبلغ، درصد 
مالكيت مس��تقيم و غيرمس��تقيم در طرفين معامله و 
منافعي كه در نتيجه انجام معامله نصيب وي مي ش��ود، 
اس��ت. افزون بر اين، سهامداراني كه مجموعا بيش از 10 
درصد سهام ش��ركت را در اختيار دارند، مي توانند اسناد 
مربوط ب��ه معامله از جمله صورت  جلس��ه هيات مديره، 
قراردادها و توافقنامه هاي مرتبط را بررسي كرده و از آن 

رونوشت تهيه كنند.
در صورت عدم رعايت ترتيب��ات، وجود تعارض منافع و 
ورود خسارت به شركت يا غيرمنصفانه بودن معاملات و 

اثبات آنها در مراجع قضايي، هر يك از مديران يا مديرعامل 
ذي نفع، مسوول جبران هرگونه خس��ارت از اقدام خود 
خواهند بود. هر ي��ك از مديران ي��ا مديرعامل ذي نفع، 
مكلف به بازگرداندن منافعي هس��تند كه ب��ر اثر انجام 
معامله مذكور به دس��ت آورده اند. سهامداران مي توانند 
ابطال چنين معاملات��ي را از دادگاه درخواس��ت كنند. 
طبق متن پيش نويس لايحه، جز درباره موضوعاتي كه به 
موجب مقررات اين قانون اخذ تصميم و اقدام درباره آنها 
در صلاحيت خاص مجامع عمومي است مديران  شركت 
داراي كليه اختيارات لازم براي اداره امور شركت هستند 
مشروط بر آنكه تصميمات و اقدامات آنها در حدود موضوع 
شركت باشد. محدود كردن اختيارات مديران در اساسنامه 
يا ب��ه موجب تصميمات مجامع عموم��ي، فقط از لحاظ 
روابط بين مديران و صاحبان سهام معتبر بوده و در مقابل 

 اشخاص ثالث باطل و كان لم يكن است.
همچنين در كليه ش��ركت هاي س��هامي عام و سهامي 
خاص تأييد معامله اي كه متضمن انتقال اموال شركت 
بيش از ۵0درصد اس��ت، منوط به تأييد مجمع عمومي 
عادي ش��ركت خواهد بود. براس��اس مصوبه كميسيون 
اقتصاد، شركت سهامي به وس��يله هيات مديره اي كه از 
بين صاحبان سهام انتخاب شده و كلًا يا بعضاً قابل عزل 
اس��ت، اداره خواهد ش��د. تعداد اعضاي هيات مديره در 
شركت هاي سهامي عمومي نبايد از پنج نفر كمتر باشد. 
هيات مديره شركت هاي سهامي عام بايد حداقل شامل 
يك عضو غيرموظف مس��تقل باشد. همچنين براساس 
اين لايحه چنانچه حداقل مالكان پنج درصد از كل سهام 
شركت سهامي عام، درخواست درج موضوع يا موضوعاتي 
را در دس��تور جلسات مجامع داشته باش��ند، موضوع يا 
موضوعات مورد درخواست را به هيات مديره ارايه دهند تا 
در دستور جلسه اولين مجمع قرار گيرد. سهامداراني كه 
حداقل يك پنجم سهام شركت را مالك باشند، حق دارند 
دعوت صاحبان س��هام را براي تشكيل مجمع عمومي از 
هيات مديره خواستار شوند و هيات مديره بايد حداكثر تا 
بيست روز مجمع مورد درخواست را با رعايت تشريفات 

مقرره دعوت كند. در غير اين صورت  درخواست كنندگان 
مي توانند دعوت مجمع را از بازرس يا بازرس��ان شركت 
خواستار ش��وند و بازرس يا بازرسان مكلف خواهند بود 
با رعايت تش��ريفات  مقرره مجمع مورد تقاضا را حداكثر 
تا 10 روز دعوت كنند وگرنه صاحبان س��هام حق دارند 
مستقيماً به دعوت مجمع اقدام كنند به شرط  آنكه كليه 
تشريفات راجع به دعوت مجمع را رعايت كرده و در آگهي 
دعوت به عدم اجابت درخواس��ت توسط هيات مديره و 
بازرسان تصريح  كنند. در بخش ديگري از لايحه حمايت 
از س��رمايه گذاران خرد، هيات مديره باي��د اقلًا يك نفر 
ش��خص حقيقي را به مديريت عامل شركت برگزيند و 
حدود اختيارات و مدت تصدي و حق الزحمه وي را تعيين 
كند. در صورتي كه مديرعامل عضو هيات مديره باشد دوره 
مديريت عاملي وي از مدت عضويت در هيات مديره بيشتر 
نخواهد بود. مديرعامل  ش��ركت نمي تواند در عين حال 
رييس هيات مديره همان شركت باشد مگر در شركت هاي 
سهامي خاص با تصويب سه چهارم آراي حاضر در مجمع 
عمومي. اش��خاص زير به حب��س و محروميت از حقوق 
اجتماعي من��درج در درجه 6 م��اده 19 قانون مجازات 

اسلامي محكوم خواهند شد: 
الف. رييس و اعضاء هيات مديره و مديرعامل شركت 
كه بدون صورت دارايي و ترازنامه يا به استناد صورت 
دارايي و ترازنامه مزور منافع موهومي  را بين صاحبان 

سهام تقسيم كرده باشند.
ب. رييس و اعضاي هيات مديره و مديرعامل شركت كه 
ترازنامه غير واقع به منظور پنهان داشتن وضعيت واقعي 

شركت به صاحبان سهام ارايه يا منتشر كرده باشند.
ج. رييس و اعضاي هيات مديره و مديرعامل ش��ركت كه 
اموال يا اعتبارات شركت را برخلاف منافع شركت براي 
مقاصد شخصي يا براي شركت يا  موسسه ديگري كه خود 
به طور مستقيم يا غيرمستقيم در آن ذي نفع هستند، مورد 

استفاده قرار دهند.
د. رييس و اعضاي هيات مديره و مديرعامل شركت كه 
با س��وء نيت از اختيارات بر خلاف منافع شركت براي 

مقاصد شخصي يا به خاطر شركت يا موسسه ديگري كه 
به طور مستقيم يا غير مستقيم در آن ذي نفع هستند، 

استفاده كنند.

  حمايت از س�هامداران خرد به معني جمع 
كردن صف نيست

در همين راستا و به منظور بررسي بهتر اين لايحه، آثار و 
تبعات آن »تعادل« به گفت وگو با وحيد واشقاني فراهاني 
مدير حقوقي فرابورس پرداخت و نظرات وي را در خصوص 

زواياي مختلف اين لايحه جويا شد. 
وي در خصوص حدود اجرايي اين لايحه گفت: همان طور 
كه از نام اين لايحه بر مي آيد ه��دف از تنظيم و ابلاغ آن 
حمايت از سهامداران خرد است، با اين حال بايد به خاطر 
داش��ت كه در اينجا منظور از حمايت، جمع كردن صف 
فروش نمادهاي بازار يا هر نوع حمايتي كه از طريق ورود 

به چرخه خريد و فروش سهام انجام مي شود، نيست.
واشقاني ادامه داد: مناسبات حقوقي تعريف شده به طور 
كلي به اين صورت بوده اس��ت كه به دلي��ل تاثير مقدار 
س��هام هر يك از س��هامداران در اداره ش��ركت همواره 
س��هامداران خرد كه نقش��ي حاكميت��ي در اداره بنگاه 
اقتصادي نداش��ته اند، نس��بت به س��هامداران عمده از 
دسترسي كمتري به اطلاعات در درون شركت برخوردار 
بوده اند. چين سبب شده تا ابهامات سرمايه گذاران خرد 
در خصوص فعاليت شركت بيش از ساير ذي نفعاني باشد 
كه در نحوه اداره شركت و تصميم گيري هاي آن دخيل 
هستند. بنابر اين هدف اصلي و مهم ترين كاركرد اين لايحه 

پر كردن شكاف موجود است. 
اين كارشناس حقوقي در مورد پيچيده تر شدن دعاوي 
حقوقي و لزوم به روزآوري ساختار دادرسي گفت: مسلما 
افزايش جزييات حقوقي، مخصوصا در مباحث مربوط به 
بازار سرمايه كه از جزييات بيش��تري برخوردار است، بر 
ميزان جپيچيدگي هاي دعاوي حقوقي در حوزه بازارهاي 
مالي مي افزايد. با اين حال افزايش پيچيدگي در فرآيند ياد 
شده به اين معنا نيست كه بايد از قدم گذاشتن در راه بهبود 

حقوق حقوق سهامداران خرد، خودداري كرد. 

  ساز و كار دادرسي متناسب با دعاوي جديد 
نيست

واشقاني خاطرنشان كرد: در حال حاضر ساز و كار دادرسي 
مدني ما متناسب با اين دعاوي جديد طراحي نشده است. 
بنابر اين بايد تلاش شود تا ساختار قضايي براي پاسخگويي 
به اين موارد، هماهنگ شود. آنچه حايز اهميت است اين 
است كه نحوه موضوعات پيش رو در بازار سرمايه پيچيده 
اس��ت، پس بايد به خاطر داشت كه صرف پيچيده شدن 
دعاوي امري غير معمول نيس��ت. آنچه بايد مورد توجه 
قرار گيرد آن است كه پيچيدگي رويه هاي پيش رو روند 
دادرسي و پيگيري دعوا را با محدوديت و ناكارآمدي رو به رو 
نكند. مدير حقوقي فرابورس افزود: در واقع انتظار مي رود 
تا نابرابري فعلي در بهره مندي اسرار تجاري اندكي مرتفع 
ش��ود. البته اين به اين معنا نيس��ت كه افشاي اطلاعات 
نهاني شركت ها رخ بدهد. بايد توجه داشت كه در اين ميان 
زوايايي نيز وجود دارد كه بايد پس از اجراي اين لايحه مورد 

بررسي قرار گيرد.
واشقاني در پايان تاكيد كرد كه در اجراي هر لايحه و قانوني 
آنچه از اهميت بسياري برخوردار است، فرهنگ استفاده 
از آن اس��ت. بايد توجه داشت كه صرف وجود يك قانون 
كافي نيست بلكه بايد آگاهي لازم براي استفاده از آن نيز 
وجود داشته باشد، تا در شرايط مقتضي اشخاص حقيقي 

يا حقوقي بتوانند از آن استفاده كنند. 

به گفته يك كارشناس بازار سرمايه، اجراي مصوبه اخير سازمان بورس مبني 
بر امكان معامله 10 درصد از ارزش كل دارايي صندوق ها در بازار پايه، اقدامي 

مثبت و در جهت مديريت بهتر ريسك و كسب سود است. 
پيمان تاتايي، كارشناس بازار سرمايه ضمن بررسي مزاياي صندوق هاي 
سرمايه گذاري در خصوص مصوبه جديد هيات مديره سازمان بورس، در 
خصوص امكان معامله 10درص��د از دارايي  هاي صندوق ها در بازار پايه به 
سنا گفت: مزيت صندوق هاي س��رمايه گذاري »مديريت حرفه اي« آنها 
است و اين موضوع الزاما به معني بازدهي بالاتر نبوده، بلكه گاهي به معني 
ريسك كمتر است. مدير دارايي  هاي شركت تامين سرمايه اميد با مثبت 
ارزيابي كردن اجراي اين مصوبه، اضافه كرد: براين اس��اس، صندوق هاي 
سرمايه گذاري در سهام و مختلط مجاز هستند حداكثر 10 درصد از ارزش 
كل دارايي  هاي صندوق را در بازار پايه فرابورس ايران سرمايه گذاري كنند؛ 
البته فرآيند اداري براي اجراي اين مصوبه حدود يك ماه طول مي كشد، زيرا 
بايد ابتدا اميدنامه صندوق هاي شركت  ها اصلاح شود. اين كارشناس بازار 
سرمايه در خصوص اين شائبه كه با اجراي مصوبه اخير، ريسك بازار پايه به 
صندوق ها منتقل مي شود، تصريح كرد: صندوق ها نماينده سرمايه گذاران 

خُرد براي سرمايه گذاري هستند با اين تفاوت كه دانش و تخصص لازم را 
براي اين كار دارند. با در نظر گرفتن اين نكته و وجود بازدهي بيشتر در كنار 
ريسك بالاتر در بازار پايه، افراد متخصص خيلي بهتر مي توانند از اين شرايط، 
سود كسب كنند و اجرا شدن اين مصوبه براي صندوق ها نكته مثبتي است.   
وي به سرمايه گذاران در صندوق ها توصيه كرد: به نظر من سرمايه گذاران 
فقط به رتبه و بازدهي صندوق توجه نداشته باشند. زيرا اگر بازار در مواقعي 
ريزش داشته باشد، شايد صندوقي كه رتبه بالايي )ريسك بيشتري( دارد با 
شرايط دشواري رو به رو شود؛ بنابراين، سرمايه گذاران بايد به جاي استفاده 
از كانال هاي غيررسمي و مجازي متاثر نشده و با تحقيق لازم از منابع موثق و 
كارشناسان اقدام به خريد صندوق هاي سرمايه گذاري كنند كه نقدشوندگي 
بهتر داشته و نهادهاي متولي مانند سازمان بورس بر عملكرد آنها نظارت دارند. 
تاتايي چشم انداز بازار را همراه با ريزش خاصي پيش بيني نكرد و اظهار كرد: 
در حال حاضر سهم هاي كوچك با رشد زيادي مواجه بوده و سهم هاي بزرگ 
بنيادي نيز به قيمت خود معامله مي شوند؛ همچنين، جريان نقدينگي در 
بازار زياد است و منتظر گزارش هاي شش ماهه يا اتفاقات جديد بوده تا تمايل 

رو به بالا داشته باشد.

انتشار اخبار مثبت مربوط به برگزيت، بورس هاي جهاني را سبزپوش كرد.
به گزارش رويترز، بروز نش��انه هاي مثبت از تحولات برگزيت باعث جهش 
نيرومند شاخص هاي بورسي در سراسر جهان شد. مقامات و ديپلمات هاي 
اروپايي و انگليسي از پيشرفت در مذاكرات چگونگي خروج انگليس از اتحاديه 
اروپا خبر داده اند. هنوز اختلافات بين اروپايي ها با پنجمين اقتصاد بزرگ 
جهان به طور كامل حل نشده اما نخست وزير فنلاند گفته است كه انگليس 
با حسن نيت واقعي براي خروج از بن بست تلاش مي كند. تحليلگران بانك 
»جي پي مورگان« در گزارشي نوشتند كه با وجود كاهش رشد اقتصادي در 
سطح كشورهاي مختلف، پيشرفت هاي برگزيت به صعود بازارهاي سهام 
منجر شد. با نزديك شدن به مهلت زماني مقرر براي خروج، تلاش هاي طرفين 
كاملا شدت گرفته است. در وال استريت شاخص ها به شدت افزايشي بودند 
تا جايي كه شاخص »داوجونز ايدانستريال اوريج« 0.۸9 درصد جهش كرد 
و به ۲۷ هزار و ۲۴.۸0 واحد رسيد، شاخص »اس اند پي ۵00« با يك درصد 
افزايش تا سطح ۲99۵.6۸ واحدي بالا رفت و ديگر شاخص مهم بورسي يعني 
»نزدك كامپوزيت« با صعود 1.۲۴ درصدي در سطح ۸1۴۸.۷1 واحدي بسته 
شد. در ديگر مناطق جهان و در معاملات بازارهاي بورس در اروپا، روند صعودي 

كاملا محسوس بود تا جايي كه جز شاخص »فوتسي 100« بورس لندن كه 
با كاهش 0.03 درصدي تا ۷۲11.6۴ واحد پايين رفت، ديگر شاخص هاي 
مهم بورسي در اروپا صعودي بودند؛ به گونه اي كه شاخص »كك ۴0« بورس 
پاريس با صعود 1.0۴ درصدي در سطح ۵۷0۲.0۵ واحد بسته شد و شاخص 
»دكس 30« بورس فرانكفورت در آلمان با پرش 1.1۵ درصدي و ايستادن در 
سطح 1۲ هزار و 6۲9.۲3 واحدي به كار خود خاتمه داد. در مادريد شاخص 
»ايبكس 3۵« حدود 1.19 درصد بالا رفت و به 93۵6.10 واحد رس��يد. از 
سوي ديگر در معاملات بورس هاي آسيا، شاخص »نيك كي ۲۲۵« بورس 
توكيو ژاپن با صعود 1.۲ درصدي تا س��طح ۲۲ هزار و ۴۷۲.9۲ واحدي بالا 
رفت، شاخص »هانگ سنگ« بورس هنگ كنگ با جهش 0.۵6 درصدي 
به ۲6 هزار و 6۵1.۵1 واحد رسيد. در چين شاخص »شانگهاي كامپوزيت« 
با كاهش 0.۲۷ درصدي در سطح 39۲۷.۴۵ واحد بسته شد. در بازار طلاي 
سياه، هر بشكه نفت »وست تگزاس اينتر مديت« با 0.19 درصد افزايش به 
۵3 دلار رسيد و نفت خام برنت درياي شمال با افزايش 0.36 درصدي به ازاي 
۵۸.9۵ دلار در هر بشكه مبادله شد. همچنين در بازار فلزات گرانبها، بهاي هر 
اونس طلا براي تحويل فوري با كاهش 0.01 درصدي به 1۴۸3.3 دلار رسيد. 

گروه بورس| شاخص كل بورس تهران در روز گذشته، 
66۷ واحد رشد داشت و با رقم 309 هزار و 6۴6 واحد 

به معاملات پايان داد.
بر اساس معاملات روز قبل، بيش از سه ميليارد و 3۷1 
ميليون سهم، حق تقدم و اوراق بهادار به ارزش 11 هزار 
و ۷۸3 ميليارد ريال داد و ستد شد. همچنين شاخص 
كل )هم وزن( با ۲ هزار و 113 واحد كاهش به ۸۴ هزار و 
66۲ واحد و شاخص قيمت )هم وزن( با يك هزار و ۴1۴ 

واحد افت به ۵6 هزار و 661 واحد رسيدند.
شاخص آزاد شناور نيز ۸۲۵ واحد كاهش به رقم 3۵۲ 
هزار و ۸۴۷ واحد رس��يد، شاخص بازار اول يك هزار و 
۵۸۴ واحد افزايش و شاخص بازار دوم سه هزار و ۵۵۵ 
واحد كاهش داشت. علاوه بر اين در بين تمامي نمادها، 
پالايش نفت بندرعباس )شبندر( با ۲9۷ واحد، پالايش 

نفت اصفهان )شپنا( با ۲۴9 واحد، معدني و صنعتي گل 
گهر )كگل( با 1۸۲ واحد، گروه مديريت سرمايه گذاري 
اميد )واميد( با 16۸ واحد، فولاد مباركه اصفهان )فولاد( 
با 166 واحد، ش��ركت ارتباطات سيار ايران )همراه( با 
1۵۵ واحد و پالايش نفت تبريز )شبريز( با 1۵۴ واحد 

بيشترين تأثير مثبت را بر شاخص كل داشتند.
در مقابل افس��ت )چافس��ت( با 131 واح��د، لابراتور 
داروس��ازي دكتر عبيدي )دعبيد( با 9۴ واحد، بانك 
اقتصاد نوين )ونوين( با 69 واحد، داروپخش )وپخش( 
با ۴۸ واحد و نفت پارس )شنفت( با ۴6 واحد و از جمله 
گروه هايي بودند كه افت ش��اخص بورس را رقم زدند. 
برپايه اين گ��زارش، در بين نمادهاي ديروز نماد بانك 
ملت، بانك تجارت، بانك اقتصاد نوين، س��ايپا، بانك 
صادرات ايران، داروس��ازي زه��راوي و فولاد مباركه 

اصفهان در گروه نمادهاي پربيننده قرار داشتند. گروه 
بانك ها در معاملات ديروز صدرنشين برترين گروه هاي 
صنعت شد و در اين گروه يك ميليارد و 60۲ ميليون 
برگه سهم به ارزش يك هزار و ۴۵۲ ميليارد ريال داد 
و ستد شد. شاخص فرابورس نيز در آخرين روز هفته، 
نزديك به ۴9 واحد افت داشت و روي كانال سه هزار و 

۸6۸ واحد ثابت ماند.
همچنين در اين بازار يك ميليارد و ۴۴۵ ميليون برگه 
سهم به ارزش بيش از هفت هزار و ۷6۲ ميليارد ريال 
داد و ستد شد. در بين تمامي نمادها، نماد پتروشيمي 
زاگرس )زاگرس(، س��نگ آه��ن گهرزمين )كگهر(، 
توليد نيروي برق دماوند )دماوند(، پتروشيمي مارون 
)مارون(، هلدينگ صنايع معدني خاورميانه )ميدكو(، 
توزيع دارو پخ��ش )دتوزيع( و گ��روه صنايع كاغذي 

پارس )چكاپا( بيش��ترين تأثير مثبت را بر ش��اخص 
اين بازار داش��تند. در مقابل ف��ولاد هرمزگان جنوب 
)هرمز(، توسعه مولد نيروگاهي جهرم )بجهرم(، سهامي 

ذوب آهن اصفهان )ذوب(، پالايش نفت لاوان )شاوان(، 
قاسم ايران )قاس��م( و بيمه كوثر )كوثر( مانع از رشد 

بيشتر اين شاخص شدند.
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 وضعيت بازدهي صنايع
 در بورس

مقايس��ه عملكرد بازارهاي س��هام، ارز و س��كه در 
سال جاري بيانگر اين اس��ت كه بازار سهام در اين 
مدت با ۸۲.۵ درصد رشد، بيشترين سود را نصيب 
سرمايه گذاران خود كرده است. به گزارش سنا، نگاهي 
به معاملات بازار سهام از ابتداي امسال نشان مي دهد 
صنعت زراعت با 39۷ درصد بازدهي بيشترين سود 
را در بازار سرمايه نصيب سرمايه گذاران خود در اين 
مدت كرده است. اين در حالي است كه بازدهي ساير 
صنايع نيز از اين قرار اس��ت: وسايل ارتباطي 36۷ 
درصد، محصولات كاغذي 3۵۴ درصد، محصولات 
چرمي 3۵۲ درصد، انتش��ار و چ��اپ 3۴6 درصد، 
دارويي ۲16 درصد، كاشي و سراميك ۲0۸ درصد، 
كاني غيرفلزي ۲03 درصد، ماشين آلات ۲0۲ درصد، 
غذايي به جز قند 190 درص��د، بيمه 190 درصد، 
س��اير معادن 1۷6 درصد، انبوه سازي 1۷6 درصد، 
منس��وجات 1۷3 درصد، زغال سنگ 1۷1 درصد، 
س��يمان 16۵ درصد، خرده فروش��ي 1۵۷ درصد، 
دس��تگاه هاي برقي 1۵۴ درصد، قند و ش��كر 1۵۴ 
درصد، فني و مهندس��ي 1۴۵ درصد، محصولات 
فلزي 136 درصد، س��اير مالي 13۲ درصد، خودرو 
130 درصد، سرمايه گذاري 1۲0 درصد، لاستيك 
116 درصد، اس��تخراج نفت 111 درصد، راديويي 
9۵ درصد، بانك ها ۸۸ درصد، فرآورده هاي نفتي ۷۷ 
درصد، حمل و نقل ۷۴ درصد، شيميايي ۷۴ درصد، 
چندرش��ته اي 6۵ درصد، رايانه ۵3 درصد، فلزات 
اساسي ۴9 درصد، تامين آب و برق و گاز ۴۵ درصد و 

كانه فلزي 3۸ درصد.

  س�ود ۷۹۶ريالي »كچاد« براي هرسهم در 
۶ماه:  شركت معدني و صنعتي چادرملو در اطلاعات 
و صورت هاي مالي ميان دوره اي 6ماهه منتهي به 
31شهريور 139۸ سود هرسهم را ۷96ريال اعلام 
كرد. اين شركت در گزارش منتشر شده خود سود 
عملياتي را ۲۴هزار و ۴09ميليارد ريال و سود خالص 
را ۲6ه��زار و 6۵0 ميليارد ريال اعلام كرده اس��ت. 
همچنين سود انباشته اين دوره »كچاد« به 3۲هزار 
و 1۴۲ميليارد ريال منتشر شد. »كچاد« در تشريح 
اهداف و برنامه هاي راهبردي خود در خصوص توليد 
و فروش محصولات اعلام كرد كه در س��ال 139۸ 
شركت برنامه توليد كنسانتره تر به ميزان 9ميليون 
و 100هزار تن، توليد ۵00هزار تن محصول سنگ 
آهن دان��ه بندي، توليد 3ميلي��ون و ۷00هزار تن 
گندله، توليد ي��ك ميليون و ۲۵0ه��زار تن آهن 
اس��فنجي و توليد يك ميليون تن شمش فولاد را 
پيش بيني كرده است. همچنين اين شركت در سال 
139۸ فروش ۵ميليون و 600 هزار تن كنسانتره تر 
)معادل ۵ ميليون و 6۸ هزارتن كنسانتره خشك( 
فروش 3۷۵ هزار تن سنگ آهن دانه بندي، فروش 
۴0 هزار تن آهن اسفنجي و فروش يك ميليون تن 
شمش فولاد را هدف گذاري كرده است كه از مجموع 
توليد كنس��انتره تر توليدي در سال 139۸، مقدار 
3 ميليون و 600 هزارتن، ب��ه همراه ۲00 هزار تن 
كنسانتره بازيافتي خريداري جهت توليد گندله به 
كارخانه گندله سازي منتقل و از مجموع 3 ميليون 
و ۷00 هزار تن گندله توليدي، 1 ميليون و ۷۵0 تن 
براي توليد آهن اسفنجي به كارخانه آهن اسفنجي 
انتقال داده مي شود. عمده توليد آهن اسفنجي در 
س��ال 139۸، براي توليد شمش فولاد در كارخانه 
فولاد مصرف مي ش��ود. برق توليدي نيروگاه ۵00 
مگاواتي سيكل تركيبي شركت مطابق تعرفه هاي 
وزارت نيرو به شركت مديريت برق كشور فروخته 
مي ش��ود. همچنين در برآوردي كه اين شركت از 
تغييرات نرخ فروش محص��ولات و نرخ خريد مواد 
اوليه نرخ فروش محصولات داشته اعلام شده است 
كه نرخ فروش محصولات كنسانتره و گندله تا تاريخ 
31تير139۸، همانند سال 139۷ تابعي از ميانگين 
قيمت فروش ش��مش فولاد خوزس��تان )فروش 
كنس��انتره به ش��ركت فولاد مباركه معادل 1۴/۵ 
درصد و فروش كنسانتره به شركت فولاد خوزستان 
1۵ درصد و فروش گندله ۲3/۵ درصد قيمت شمش 

مزبور( در ادوار سه ماهه فصلي است. 

 شناس�ايي زي�ان ۱۸ريالي براي هرس�هم 
»ثعمرا«:  شركت عمران و توسعه شاهد در دوره اي 
6ماهه منتهي به 31شهريور139۸، براي هرسهم 
1۸ريال زيان شناسايي كند. به گزارش پايگاه خبري 
بازار سرمايه )سنا(، شركت عمران و توسعه شاهد در 
اطلاعات و صورت هاي ميان دوره اي 6ماهه منتهي 
به 31شهريور139۸، به ازاي هرسهم 1۸ريال زيان 
شناسايي كرد. اين شركت زيان عملياتي دوره مالي 
مورد گزارش را 33ميليارد و ۸۴1ميليون ريال، زيان 
خالص را ۲3ميليارد و ۸ميليون ريال و سود انباشته 
پايان دوره را ۵۵ميليارد و ۷۴1ميليون ريال اعلام 
كرده است. اين شركت در برآوردي كه از برنامه هاي 
تامين مالي و تغييرات هزينه هاي مالي براي دوره 
6ماهه منتهي به ۲9اسفند139۸ دارد اعلام كرده 
است كه تسهيلات مالي دريافتي سال هاي گذشته 
شركت در حال حاضر تسويه شده است و پيش بيني 
مي شود شركت در سال 139۸ برنامه اي مبني بر 
تامين مالي از طريق منابع بانكي نداش��ته باشد. از 
سوي ديگر با توجه به پيش بيني درآمد اين شركت 
در سال 139۸ عمدتاً مربوط به سود تقسيمي حاصل 
از سرمايه گذاري در شركت هاي تابعه )غير بورسي( 
است كه در س��ه ماهه چهارم سال محقق مي شود. 
همچنين موجودي املاك و پروژه هاي در جريان 
در س��رفصل س��رمايه گذاري در املاك در صورت 
جذب س��رمايه گذار اجرايي مي شوند. »ثعمرا« در 
س��ال 139۷ قرارداد مشاركت در س��اخت پروژه 
گلريز تنظيم ش��ده و پيش بيني مي شود عمليات 
اجرايي آن پس از اخذ پروانه ساخت و در سال مالي 

139۸صورت پذيرد. 



تشكلها6اخبار

در پانزدهمين اجلاس كميسيون مشترك همكاري هاي اقتصادي ايران و تركمنستان مطرح شد

ارتقاءمناسباتتجارينيازمندتوسعهزيرساختها

قاچاقمعكوسدارو؛واقعيتيابهانهتجاربرايكاهشكنترلها!؟

تعادل|
در پانزدهمي��ن اج��اس كميس��يون مش��ترك 
همكاري هاي اقتصادي ايران و تركمنستان مقام هاي 
دولتي ايران و تركمنستان در كنار هم قرار گرفتند تا 
رايزني هاي خود تجارت 2 كش��ور را به مناسب ترين 
سطح خود برسانند. آنها بر اين باورند كه ايران سومين 
ش��ريك مهم تجارت خارجي تركمنس��تان است و 
همكاري هاي 2 كشور به طور عمده روي بخش حمل 
و نقل و ترانزيت، ساخت جاده، توليد برق و گاز تمركز 
 يافته است. 2 كش��ور در س��ال 2014 روابط تجاري

2 ميليارد دلاري را تجربه كردند، اما از اين سال به بعد 
حجم تجارت آنها رو به كاهش بوده اس��ت. با اين حال 
همانطور كه فعالان بخش خصوصي ايران و تركمنستان 
اظه��ار مي كنند، حج��م مبادلات اقتص��ادي ايران و 
تركمنستان تا 10 برابر وضعيت فعلي قابل افزايش است. 
مقامات ايران معتقدند با توجه به مرز مشترك 2 كشور 
با استفاده از ظرفيت هاي آنها مي توان دوره جديدي در 
روابط اقتصاديش��ان آغاز شود و بر اين باور هستند كه 
مي توان روابط تجاري را به 3 ميليارد دلار افزايش داد. 
همچنين در اين اجاس تاكيد شد كه به منظور ارتقاي 
سطح همكاري هاي تجاري، رفاهي و اقتصادي، لازم 
اس��ت برنامه ريزي جامعي براي توسعه زيرساخت ها، 
كاهش هزينه هاي بالاي حمل ونقل، افزايش واگن هاي 
باري، ارايه سهل رواديد تجاري، توسعه روش هايي مانند 
تهاتر كالا و خدمات، روابط گمركي، بيمه و برقراري پرواز 
مستقيم به ويژه ميان استان هاي فعال 2 كشور صورت 
پذيرد. همچنين بر لزوم توجه جدي به حوزه حمل و 
نقل و ترانزيت تاكيد شد كه طي مذاكرات ميان مقامات 
دو كشور مقرر شد تا خط هوايي مستقيم ميان 2 كشور 
ايجاد ش��ده، صدور رواديد تسهيل شود، بازارچه هاي 
مرزي تقوي��ت و روند ثب��ت ش��ركت هاي ايراني در 

تركمستان تسريع شود.

افزايشروابطتجاريتهران-عشقآباددر
دستوركار

هم زمان با برگزاري پانزدهمين اجاس كميس��يون 
مشترك همكاري هاي اقتصادي ايران و تركمنستان، 
هيات تج��اري ات��اق ايران به سرپرس��تي حس��ين 
ساح ورزي همراه با محمد اسامي وزير راه و شهرسازي 
به عشق آباد پايتخت تركمنس��تان سفر كرده است. 
وزير راه و شهرسازي به عنوان رييس ايراني كميسيون 
مشترك همكاري هاي اقتصادي ايران و تركمنستان 
و رشيد مردوف وزير خارجه تركمنستان نيز رياست 
هيات كش��ور متبوعش را در نشس��ت كميس��يون 
مشترك اقتصادي ايران و تركمنستان بر عهده دارند. 
محمدرضا كرباسي، معاون امور بين الملل اتاق ايران 
تاكيد مي كند: ما با تركمنستان نيز هم مرز هستيم و 
معتقديم با اس��تفاده از ظرفيت هاي 2 كشور مي توان 
دوره جدي��دي در روابط اقتصادي دوجانبه آغاز كرد و 
باور داريم كه مي توان روابط تجاري را به 3 ميليارد دلار 
افزايش داد. هشتم فروردين امسال هم در جريان سفر 
حسن روحاني به عشق آباد و ديدار او با با قربانقلي بردي 
محمد اف رييس جمهور تركمنستان، اقتصاد به عنوان 
محور توسعه همكاري هاي دو كشور مورد تاكيد قرار 

گرفت. به اعتقاد روحاني، ايران و تركمنستان 2 كشور 
توانمند در زمينه انرژي هستند و در مذاكرات تصميم 
گرفته شد كه همكاري هاي خود را در اين حوزه بيش از 
پيش ارتقاء دهيم. عاوه بر اين، تركمنستان و ايران با 
توجه به موقعيت جغرافيايي كه از آن بهره مند هستند 
به عنوان 2 دروازه مهم براي آسياي مركزي و آب هاي 
آزاد جنوب محسوب مي ش��وند و مي توانند ترانزيت 

منطقه را هم تسهيل كنند.

افزايشقابلتوجهمبادلاتاقتصادي
در اين اجاس كه به سرپرس��تي حسين ساح ورزي 
نايب رييس اتاق ايران در عشق آباد برگزار شد، پيشبرد 
اهداف اقتصادي و تجاري ميان 2 كشور بر اساس رابطه 
برد-برد مورد تاكيد قرار گرفت. به باور 2 طرف در اين راه 
بخش خصوصي 2 كشور مي تواند نقش بسزايي را ايفا 
كند. نايب رييس ات��اق بازرگاني ايران در اين اجاس از 
فراز و فرودهايي سخن گفت كه طي دهه ها ميان روابط 
ايران و تركمنستان به وجود آمده است و اين مساله در 
 فضاي بين المللي امري طبيعي اس��ت به باور حسين 
س��اح ورزي، تعام��ات و ماقات متقابل مس��وولان 
2 كش��ور و تبادل هيات هاي اقتصادي و تجاري بيانگر 
اهميت توس��عه همه جانب��ه روابط از جمله توس��عه 
همكاري هاي تجاري ميان ايران و تركمنس��تان است. 
او به برنامه ري��زي ايران براي افزايش مراودات تجاري و 
توسعه سرمايه گذاري ها و همكاري هاي اقتصادي، علمي 
و فناوري اش��اره و همكاري با ايران را با توجه به نيروي 
انس��اني تحصيل كرده، ذخاير طبيعي و پتانسيل هاي 
متعدد اقتصادي، به عنوان سكويي براي دسترسي ساير 
كشورها به بازار داخل و بازار كشورهاي منطقه معرفي 
كرد. او معتقد است، از نظر اقتصادي شاهراه هاي بزرگ 
تجاري جهان در دريا و خش��كي يا از ايران يا از نزديكي 
ايران مي گذرند و از طرفي ايران با 15 كش��ور مرز آبي 
و خاكي دارد؛ ضمن اينكه برخ��ورداري از بخش قابل 
توجهي از انرژي جهان، داشتن موقعيت ژئوپوليتيكي و 
ژئواستراتژيكي مناسب، جايگاه مهم در ميان كشورهاي 
صادركننده نفت )اوپ��ك( و همچنين، نقش بالقوه در 
تامين امنيت اقتصادي و انرژي جهان، شرايط منحصر 
به ف��ردي را از آن ايران كرده اس��ت. س��اح ورزي به 
ويژگي هاي تركمنستان اش��اره و تاكيد كرد: با اتصال 
خط ريلي ايران از طريق تركمنستان به قزاقستان و وجود 
ظرفيت هاي حمل ونقلي و اقتصادي كم نظير در منطقه، 
امكان اتصال ايران به راه آهن چين و روس��يه نيز فراهم 
شده است. نايب رييس اتاق ايران حجم تجارت ايران و 
تركمنستان با جهان در سال 2018 را بالغ بر 148 ميليارد 
دلار اعام كرد، در حالي كه حجم مبادلات تجاري ميان 
2 كشور در همان سال 409 ميليون دلار برآورد مي شود؛ 
يعني حدود 0.27 كل حجم تجارت دو كشور با جهان. 
او ادامه داد: با توجه به توانمندي ها و پتانسيل 2 كشور 
و عزم جدي هر 2 بر گس��ترش روابط دوجانبه، انتظار 
مي رود اين ميزان به صورت قابل توجهي افزايش يابد. 

لزومارتقايزيرساختها
نايب رييس اتاق ايران اظهار كرد: به منظور ارتقاي سطح 
همكاري هاي تجاري، رفاهي و اقتصادي، لازم اس��ت 

برنامه ريزي جامعي براي توسعه زيرساخت ها، كاهش 
هزينه هاي بالاي حمل ونقل، افزايش واگن هاي باري، 
ارايه سهل رواديد تجاري، توسعه روش هايي مانند تهاتر 
كالا و خدمات، روابط گمرك��ي، بيمه و برقراري پرواز 
مستقيم به ويژه ميان استان هاي فعال 2 كشور صورت 
پذيرد. او برنامه ريزي بلندمدت در راس��تاي مديريت 
و توسعه ش��بكه حمل ونقل، س��ازمان دهي خطوط 
كشتيراني مس��افري دريايي، ترغيب سرمايه گذاري 
مش��ترك براي توليد كالاهاي مش��ترك مورد نياز و 
توسعه زيرساخت هاي 2 كش��ور، حفاظت از محيط 
زيست و مبارزه با آلودگي هاي محيط زيست، استفاده 
از حمل ونقل تركيبي، بهره ب��رداري بهينه از راه آهن 
تركمنس��تان- ايران- قزاقس��تان، تاسيس صندوق 
مش��ترك تامين مالي پروژه هاي مش��ترك، توسعه 
گردشگري به ويژه گردشگري سامت را مورد تأكيد 
قرار داد. س��اح ورزي وظيفه دولت ها را فراهم آوردن 
بس��ترهاي لازم، تامين امنيت اقتصادي و تسهيات 
تجاري عنوان و تشريح كرد: وظيفه بخش خصوصي 
نيز شناس��ايي فرصت ه��اي اقتص��ادي و تحقق نفع 
متقابل در ابتكارها و همكاري هاي مشترك و اجراي 
آنهاست. او ضمن اعام آمادگي اتاق ايران براي تاش 
در راس��تاي گس��ترش روابط تجاري و ص��دور كالا و 
خدمات فني و مهندس��ي در زمينه زيرس��اخت هاي 
ساختماني، حمل ونقل، سنگ و سيمان، كود شيميايي، 
مواد پتروشيمي، نفت و گاز، اتومبيل، صنايع غذايي، 
كشاورزي و تجهيزات كشاورزي، اطاعات و ارتباطات، 
ش��يات و فناوري اطاعات به تركمنستان، تاسيس 
اتاق مش��ترك بازرگاني ايران و تركمنستان را يكي از 
اقدامات موثري دانست كه با هدف توسعه روابط تجاري 

ميان 2 كشور ايجاد شده است.در ادامه محمد اسامي، 
وزير راه و شهرسازي ايران كه رياست اين كميسيون 
را از طرف اي��ران به عهده دارد، ارتباط با كش��ورهاي 
همسايه را از لازمه هاي توسعه دانست و تصريح كرد: 
اس��ناد همكاري متعددي ميان ايران و تركمس��تان 
به امضا رسيده كه متاس��فانه عملياتي نشده  است. با 
اجرايي شدن آنها مي توان به رشد و توسعه مناسبات 
اميدوار بود. اين مقام مسوول با باين اينكه ظرفيت ها 
و زمينه هاي متعددي براي همكاري مشترك وجود 
دارد، افزود: ايران و تركمستان هر دو از نظر در اختيار 
داشتن منابع، موقعيت خوبي دارند و مي توانند با كمك 
همين شرايط، سطح ر وابط خود را با هم توسعه دهند. 
او از لزوم توجه ج��دي به حوزه حمل و نقل و ترانزيت 
سخن گفت و تشريح كرد: طي مذاكرات روز گذشته در 
مورد ايجاد خط هوايي مستقيم بين 2 كشور، تسهيل 
در صدور رواديد، تقويت بازارچه هاي مرزي و تسريع 
در روند ثبت شركت هاي ايراني در تركمستان صحبت 
شد. همچنين مجيد محمدنژاد، رييس اتاق مشترك 
ايران و تركمستان نيز از مقامات دولتي دو كشور تقاضا 
كرد بيش از گذشته به بخش هاي خصوصي توجه كنند 
و ضمن مهيا كردن زمينه و زيرس��اخت هاي تجارت، 
حمايت لازم را از س��رمايه گذاري مش��ترك در هر دو 
كشور انجام دهند. محمدنژاد همچنين رفع مشكات 
در صدور رواديد فعالان اقتصادي را مورد تاكيد قرار داد.

تلاشبرايتوسعهمناسباتتجاري
در ادامه همايش اوراز مراد قربان آزارف، وزير تجارت و 
روابط خارجي تركمنستان از سياست هاي اقتصادي 
دولت اين كش��ور سخن گفت و ضمن تاكيد بر رشد 

و توس��عه بخش هاي مختلف اقتصادي اين كشور، 
تصريح ك��رد: اكنون حجم مناس��بات ميان ايران و 
تركمنستان حدود 5۶0 ميليون دلار برآورد مي شود 
كه با ظرفيت هاي موجود در هر 2 كش��ور تناس��ب 
ندارد. دولتگلدي رجبو، رييس اتاق تجارت و صنعت 
تركمس��تان ني��ز در اين همايش به سياس��ت هاي 
اقتصادي اين كش��ور براي پيش��برد اهداف خود و 
ارتباط با كش��ورهاي همس��ايه به ويژه ايران اشاره و 
تاكيد كرد: ايران و تركمستان مي توانند ضمن توسعه 
مناس��بات خود، امكان حضور محصولات مشترك 
خود را در كش��ورهاي ديگر فراهم كنند. بر اس��اس 
اظهارات او آنچه در اين مس��ير اهميت دارد آشنايي 

دو طرف با يكديگر است. 
قوان چاريف، قائم مقام آژانس حمل و نقل تركمستان 
از تاش هاي اين كشور در زمينه توسعه كريدورهاي 
حم��ل و نقلي در منطقه خبر داد و گفت: با توس��عه 
اين مس��يرها زمينه ب��راي همكاري ه��اي تجاري 
تركمس��تان و كشورهاي همس��ايه فراهم مي شود. 
خوشبختانه در همايش اقتصادي خزر كه در سطح 
وزرا در تركمس��تان برگزار شد، توافق هاي خوبي در 
حوزه ترانزيت و حمل ونقل صورت گرفت. او يادآور 
شد: اهتمام و اقدامات تركمستان در راستاي توسعه 
كريدوره��اي بين الملل��ي مطابق ب��ا رهنمودهاي 
رياست جمهوري اين كشور انجام مي شود. خط آهن 
سه حانبه ايران- تركمس��تان- قزاقستان نيز عوايد 
خوبي براي اين كش��ور به همراه خواهد داش��ت به 
همين دليل در برنامه هاي توسعه اي تركمستان قرار 
دارد. همچنين اين خط ريلي امكان پيوستن اين سه 

كشور به چين را فراهم مي كند.

رييس سنديكاي توليدكنندگان مواد شيميايي، دارويي 
و بسته بندي دارويي سهم قاچاق معكوس را از كل بازار 
دارو در حدود 3 درصد اعام كرد و گفت: پش��ت پرده 
مطرح شدن قاچاق معكوس دارو اين است كه كنترل 
حوزه ارزي بر واردات دارو و ساير مولفه ها از جمله توليد 

دارو تحت ليسانس شركت هاي خارجي كاهش يابد.
فرامرز اختراعي در گفت وگو با ايسنا، اظهار كرد: با توجه 
به اينكه نرخ دارو در ايران نس��بتا ارزان است، احتمال 
قاچاق آن به كشورهاي همسايه وجود دارد، اما نسبت 
 قاچاق معك��وس دارو به كل بازار آن در ايران، از حدود 
3 درصد تجاوز نمي كند و مقدار آن ناچيز اس��ت. او با 
اشاره به حساس��يت دولت به مساله قاچاق معكوس، 
تصريح ك��رد: دولت اقداماتي براي پيش��گيري از اين 
پديده در نظر گرفته و نيروي انتظامي از طريق كنترل 
بار مس��افران و داروخانه هاي شهرهاي مرزي، نظارت 

بيش��تري بر خروج دارو از كش��ور اعمال كرده  است. 
اختراعي با بيان اينكه پديده قاچاق معكوس با توجه به 
نرخ ارز در ايران، براي س��اير كالاهاي ايراني نيز وجود 
دارد، افزود: اما در بخش دارو، واردكنندگان دارو ترجيح 
مي دهند كه نظارت كمتري ب��ر تخصيص ارز وجود 
داشته باش��د و اقتصاد دارو را به سمت بزرگ تر شدن 
بازار دارو تغيير دهند؛ بنابراين با بهانه  قاچاق معكوس 

دارو سعي مي كنند آزاد شدن نرخ ارز را تسريع كنند.

آزادسازينرخارزراهدلالانرابازميكند
رييس س��نديكاي توليدكنندگان مواد ش��يميايي، 
دارويي و بسته بندي دارويي افزود: همانطور كه بعد از 
پيروزي انقاب اسامي تاكنون سه بار تجربه تغيير نرخ 
ارز تخصيص داده به دارو را داشتيم، اين بار هم نرخ ارز 
اين بخش آزاد خواهد شد، اما سرعت بخشيدن به روند 

آزادسازي نرخ ارز تخصيص داده شده به دارو، موجب 
نابس��اماني نظارت بر ارز تخصيص يافته به اين بخش 
مي شود و اين مساله راه را براي دلالان داروهاي خارجي 
باز مي كند. او ضمن تاييد كاهش قاچاق معكوس دارو 
بر اثر آزاد ش��دن نرخ ارز براي اي��ن محصول، تصريح 
كرد: اما هدفي كه در پش��ت پرده مطرح شدن قاچاق 
معكوس دارو تعقيب مي شود، براي بازار داروي كشور 
بسيار خطرناك است چراكه عاوه بر افزايش نرخ دارو، 
بازار داروهاي وارداتي هم بزرگ تر خواهد شد و كنترلي 

كمتري بر اين بازار صورت خواهد گرفت.

پشتپردهمطرحشدنقاچاقمعكوسدارو
به گفته اختراع��ي، هدف اصلي كه از س��وي برخي 
ذي نفعان بازار داروهاي وارداتي دنبال مي شود، اين 
اس��ت كه كنترل حوزه ارزي بر واردات دارو و س��اير 

مولفه ها از جمله توليد دارو تحت ليسانس شركت هاي 
خارجي، كاهش يابد. او افزايش توليد دارو در س��ال 
جاري نسبت به سال گذشته را حدود 30 درصد عنوان 
كرد و يكي از دلايل اين افزايش را، ممنوعيت واردات 
داروهاي مشابه توليد داخل دانست. در گذشته حدود 
40 درصد از داروهايي كه در داخل توليد مي ش��د به 

كشور وارد نيز مي شد.
 بر اس��اس اين گزارش، در س��ال 97 و به دنبال آغاز 
تحريم هاي يكجانبه و غيرقانوني امريكا عليه اقتصاد 
و مردم ايران، دولت تصميم گرفت به برخي كالاهاي 
اساس��ي ارز ارزان قيمت تخصيص ده��د تا افزايش 
قيمتي در بازار كالاها رخ ندهد كه مواد اوليه دارو يكي 
از بخش هايي است كه از سال قبل ارز دولتي 4200 
توماني دريافت مي كند. اما در روزهاي گذشته بحث 
قاچاق معكوس دارو به دليل هزينه پايين توليد دارو 

در كشور و تخصيص ارز 4200 توماني به آن، از منابع 
مختلفي مطرح ش��د. براي مثال رييس كميسيون 
اقتصاد سامت اتاق بازرگاني تهران اظهار كرد كه در 
۶ ماهه ابتدايي سال جاري ميزان توليد دارو در ايران 
حدود 45 تا 50 درصد افزايش يافته است، اما ارزيابي 
از عملكرد توليد داروي كش��ور در 30 سال گذشته 
چنين رشدي را نشان نمي دهد و با توجه به تخصيص 
ارز 4200 توماني و پايي��ن بوده هزينه توليد دارو در 
كشور گمانه زني ها حاكي از آن است كه قاچاق دارو به 
خارج از ايران انجام مي شود. سه روز بعد، علي فاطمي، 
نايب رييس انجمن داروس��ازان ايران نيز از افزايش 
قاچاق معكوس و چمداني دارو به ويژه به كشورهاي 
همسايه در دو سال اخير خبر داد و راهكار به حداقل 
رساندن چنين پديده هايي در بازار دارو را واقعي كردن 

قيمت آن دانست.
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مدلقاچاقپوشاك
تغييركردهاست

ايرنا| رييس كميس��يون صنعت ات��اق بازرگاني، 
صنايع، معادن و كش��اورزي مش��هد گفت: ايران از 
معضل قاچاق مستقيم پوشاك تا حدي رها شده اما 
در تله قاچاق مديريت شده و جديدي در اين رسته 
توليدي گرفتار شده است. غامعلي رخصت افزود: 
هرچند واردات پوشاك ممنوع ش��ده است اما اين 
كالا به صورت قاچاق وارد مناطق آزاد ايران مي شود و 
توليدكنندگان متقلب برچسب آن را تغيير مي دهند 
و نام برند خود را روي آن نصب كرده و به عنوان پوشاك 
ايراني به بازار مي فرس��تند. او ادامه داد: هم اينك به 
دليل ممنوعيت واردات پوشاك، وضعيت توليد در 
اين رسته بسيار مطلوب است اما قاچاق مديريت شده 
در كشور و تغيير نوع آن به توليد ضربه مي زند. عضو 
انجمن نساجي ايران گفت: برخي كارگاه هاي توليدي 
در مناطق آزاد مانند بندر انزلي راه اندازي شده كه در 
ظاهر پوشاك ايراني توليد مي كنند اما در كنار توليد 
پوشاك، برچسب كالاي وارداتي قاچاق را تغيير داده 
و نام برند خود را روي آن نصب مي كنند. او افزود: لازم 
است مديران دستگاه هاي نظارتي، نظارت خود را در 
مناطق آزاد به ويژه در حوزه كالاهاي قاچاق افزايش 
دهند زيرا اين نوع قاچاق به توليد كه در شرايط كنوني 

رونق گرفته است ضربه مهلكي خواهد زد.

آخرينقيمت
انواعگوشتقرمز

ايلنا| سازمان ميادين ميوه و تره بار آخرين قيمت 
انواع گوش��ت گوس��فندي و گوس��اله را اعام كرد. 
در بي��ن انواع گوش��ت قرمز ه��ر كيلوگرم ماهيچه 
گوسفندي بسته بندي شركتي با قيمت 112هزار 
توم��ان گران ترين و هر كيلوگرم دنبالچه گوس��اله 
بسته بندي در محل با قيمت 49 هزار تومان ارزان ترين 
انواع گوش��ت قرمز عرضه ش��ده در ميادين ميوه و 
تره بار هستند. بر اساس اعام سازمان ميادين ميوه 
و تره بار در بين انواع گوشت گوسفندي؛ هر كيلوگرم 
ماهيچه بس��ته بندي ش��ركتي با قيمت 112 هزار 
تومان گران ترين و هر كيلوگرم دنبالچه گوسفندي 
بسته بندي در محل با قيمت 54 هزار تومان ارزان ترين 
انواع گوش��ت گوس��فندي در ميادين ميوه و تره بار 
هس��تند. همچنين در بين انواع گوشت گوساله هر 
كيلوگرم فيله پ��اك كرده بس��ته بندي در محل با 
قيمت 110 هزار توم��ان گران ترين  و هر كيلوگرم 
دنبالچه بسته بندي در محل با قيمت 49 هزار تومان 
ارزان ترين امروز انواع گوشت گوساله در ميادين ميوه 

و تره بار هستند.

كنترلكپكمخمر
درلبنياتتوليدي6استان

ات�اق اصن�اف اي�ران| ريي��س اتحاديه صنف 
فروشندگان لبنيات سنتي تهران با ابراز نگراني از 
كاهش مصرف لبنيات در كشور اظهار داشت: حداقل 
مصرف سرانه لبنيات در كشورهاي غربي 250 گرم 
در روز اس��ت حال آنكه در كشور ايران به 190 گرم 
رسيده كه عمده دليل آن مي تواند گراني محصولات 
باشد. علي رجبي برزآبادي گفت: در گذشته مصرف 
سرانه لبنيات در كشور بسيار بالاتر از اين عدد بوده 
است، كم ش��دن مصرف س��رانه لبنيات عاوه بر 
كاهش چرخه اقتصادي در كشور، سامتي افراد را 
نيز به خطر مي اندازد؛ لذا بايد مسوولان در اين رابطه 
تمهيدات لازم را بينديش��ند. او با اشاره به تشكيل 
كميته اي براي كنترل ميزان استفاده از كپك مخمر 
در توليد لبنيات سنتي بيان كرد: در لبنيات سنتي 
از مواد نگه دارنده اس��تفاده نمي شود و در توليد آن 
كپك مخمر به كار مي رود كه اگر اين ماده به اندازه 
مناس��ب اس��تفاده گردد براي بدن مفيد بوده و در 
غير اين صورت ايجاد بيم��اري مي كند؛ لذا وزارت 
بهداش��ت، درمان و آموزش پزشكي جهت كنترل 
ميزان استاندارد اين ماده در توليد محصولات لبني 
مبادرت به ايجاد كميته اي كرده اس��ت كه از هفته 
آينده كار خود را آغاز مي كند. رجبي افزود: وظيفه 
 اين كميته كنترل كپك مخم��ر در توليد لبنيات 
در ۶ اس��تان؛ تهران، اصفهان، خوزس��تان، شيراز، 
خراسان رضوي و همدان در 5 محصول كره، ماست، 
دوغ، سرشير و خامه است كه به ميزان 210 نمونه 
به طور رندوم توس��ط كارشناسان وزارت بهداشت 

مورد ارزيابي قرار خواهند گرفت. 

صنايعدستينوآوريندارد
ايسنا| رييس اتحاديه فروشندگان اشياء قديمي 
و صنايع دس��تي با بيان اينك��ه فرصت هاي طايي 
در بازارهاي صادراتي از دس��ت رفته است، گفت: در 
توليدات صنايع دس��تي تحقيق، بررسي و نوآوري 
وجود ندارد و خواس��ته هاي نسل جديد مورد توجه 
قرار نگرفته است. سيدمحمد عبداللهي درباره بازارهاي 
صادراتي و توليد صنايع دستي اظهار كرد: رشد قيمت 
مواد اوليه، افزايش دستمزد و هزينه هاي جاري توليد، 
قيمت تمام شده صنايع دستي را به شدت افزايش داده 
است. او معتقد است براي رفع بسياري از مشكات 
پيش روي توليد و صادرات صنايع دستي، دستگاه ها 
و سازمان هاي مرتبط بايد اقدامات لازم را انجام دهند. 
عبداللهي ادامه داد: بايد نگاه ويژه اي بر شناخت نياز و 
سايق بازارهاي هدف صورت گيرد تا توليدات سنتي 
با سليقه مشتريان بين المللي همخواني قابل توجهي 
داشته باشد. او با تاكيد بر اينكه توليدكننده به واسطه 
مشكات توليد، توان پرداخت به تحقيق و بررسي از 
سطح بازار را ندارد، گفت: با وجود آنكه صنايع دستي 
برگرفته از سنت و گذشته يك كشور و قوم است اما 
بايد نوآوري هاي هنري در طراحي اين محصولات در 
نظر گرفته شود. او اظهار كرد: در توليد صنايع دستي 
بايد ارتقا كيفيت و كميت در نظر گرفته شود كه در 
اين مسير مهم، استفاده از مواد اوليه با كيفيت جايگاه 
با اهميتي دارد، از اين رو دانشگاه بايد براي ارتقا كيفيت 

مواد اوليه در كنار توليدكنندگان قرار گيرد. 

در ديدار رييس اتاق تبريز با س��فير جمهوري ك��ره در تهران ضمن 
يادآوري سابقه روابط اقتصادي دو كشور، بر لزوم تاش براي افزايش 

مناسبات دوجانبه تأكيد شد.
به گزارش اتاق بازرگاني ايران، ريو جئوينگ هيون، سفير جمهوري 
كره در تهران با رييس هيات نمايندگان اتاق تبريز ديدار و در خصوص 
گسترش همكاري هاي همه جانبه در شرايط سخت اقتصادي گفت وگو 
كرد. يونس ژائله، رييس اتاق تبريز در اين ديدار با اشاره به وجود صنايع 
سنگين و هاي تك در آذربايجان ش��رقي، در خصوص ظرفيت هاي 
طبيعي و صنعتي اس��تان نيز گفت: با توجه امكانات و منابع طبيعي 
استان كه در بخش توليد محصولات كشاورزي ارگانيك وجود دارد؛ 
فعالان اقتصادي و تجار استان توانسته اند سهم عمده اي از صادرات 
محصولات كشاورزي را به خود اختصاص دهند. او افزود: آذربايجان 
شرقي در زمينه صنايع تبديلي و صنايع غذايي نيز نقش بسيار عمده اي 
در كش��ور ايفاء مي كند و در توليد صنايع غذايي، مخصوصا صنعت 
شيريني و ش��كات 70 درصد توليد كشور را به خود اختصاص داده 
اس��ت كه با بيش از 220 واحد صنعتي عاوه بر تامين نياز داخلي به 
ساير كشورها نيز صادرات دارد.رييس اتاق تبريز با تاكيد بر اين نكته كه 
در سال جاري با توجه به شرايط سخت اقتصادي شاهد رشد تجارت 
خارجي در استان هستيم؛ افزود: با توجه به تحريم هايي كه كشور و 
مردم ايران با آن مواجه هستند؛ شاهد مشكاتي در تجارت خارجي 
هستيم و كالاهاي مورد نياز خود را از كشورهاي كه عاقمند گسترش 

همكاري هاي تجاري و اقتصادي با ايران هستند ادامه مي دهيم. ژائله 
اظهار اميدواري كرد: با توجه به س��ابقه همكاري فعالان اقتصادي و 
تجاري ايران و جمهوري كره، امكان گسترش همكاري هاي اقتصادي 
و تجاري دو كشور در كوتاه ترين زمان ممكن فراهم شود. ريو جئوينگ 
هيون، سفير جمهوري كره در ايران نيز با يادآوري اين نكته كه مردم 
كره بهتر از همه مي دانند كه به چه مناس��بتي نام مهم ترين خيابان 
پايتخت س��ئول به نام تهران نام گذاري ش��ده اس��ت، گفت: ملت و 
 دولت كره هرگز حمايت هاي ايران در دوره اي كه تنها فروشنده نفت 
به كره جنوبي بود را فراموش نخواهند كرد و به همين جهت در تاش 
هستيم روابط دوجانبه را در همه زمينه ها توسعه دهيم. او افزود: من 
معتقدم كه صداي عمل بلندتر از حرف است و در گزارش خود به سئول 

تاش خواهم كرد روابط دوجانبه پيش از پيش افزايش يابد.

معاون سابق مركز ملي فرش ايران، تعاوني ها را پازل گمشده اقتصاد 
كشور دانست و گفت: با توجه به اينكه اكنون فصل بودجه نويسي براي 
سال 99 كل كشور است، خوب است دولت نقش تعاونگران را در اقتصاد 

سال آينده جدي بگيرد.
مجتبي فيض اللهي در گفت وگو با ايلنا، با اشاره به اهميت تعاوني ها در 
قانون اساسي كشور اظهار كرد: يكي از اهداف اصل 44 قانون اساسي، 
جلب مشاركت و همكاري مردم در بخش هاي فرهنگي، اقتصادي و 
اجتماعي بوده كه به عنوان يك قانون بالادستي، بايد در ساير قوانين و 
مقررات وضع شده از سوي دولت، مورد توجه قرار گيرد. او افزود: بر اين 
اساس، در راستاي تحقق اين امر، شكل گيري بخش تعاوني و حضور 
پررنگ آن در اقتصاد كشور يك اصل به شمار آمده و از سوي قانونگذار، 
توجه به آن بارها و بارها مطرح ش��ده اس��ت؛ به همين منظور هم در 
دهه 70، وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي براي اولويت دهي به نقش 
تعاوني ها تشكيل شد و طي سال هاي پس از آن نيز به نقش آفريني در 

حوزه سياست گذاري هاي اين بخش پرداخته است.
معاون س��ابق مركز ملي فرش ايران تصريح كرد: در ش��رايط امروز 
اقتصاد ايران كه موضوع اش��تغالزايي و محدوديت هاي دولتي براي 
 حضور مس��تقيم در اين حوزه وجود دارد، تقويت تعاوني ها به عنوان 
ساز و كاري كه لزوما مشاركت مردمي را در پي خواهد داشت، بايد مورد 
تاكيد واقع شود تا بتوان انتظار داشت عاوه بر انجام يك كار جمعي در 
حوزه اقتصاد، افزايش توليد و اشتغال، ارتقاي بهره وري و ارزش افزوده 

و نيز ايجاد فرصت هاي شغلي براي ارزآوري و ريشه كن كردن فقر نيز 
حاصل شود. او معتقد است كه يكي ديگر از مزاياي تعاوني ها به ويژه 
در ميان قشر جوان كشور، تجمع افراد با تخصص هاي مختلف براي 
پيگيري يك هدف مشخص است كه در نهايت مي تواند بار اشتغالزايي 
را از دوش دولت برداش��ته و بي��كاري را به خصوص در ميان قش��ر 
تحصيل كرده كشور به حداقل برساند. اين كارشناس مسائل اقتصادي 
افزود: متاسفانه سهم تعاوني ها در اقتصاد كشور ناديده گرفته شده و 
توجه مطلوبي به اين حوزه تاكنون انجام نگرفته است؛ بنابراين جا دارد 
كه دولت و مجلس، توجه ويژه اي به حوزه نقش آفريني تعاوني ها در 
اقتصاد دوران تحريم مبذول داشته و شرايطي را فراهم كنند كه بتوان 
بخش تعاون را در بودجه سال 99 كل كشور كه برشي از برنامه هاي 

توسعه اي هم هست، پررنگ تر از قبل ديد.

تعاوني ها پازل گمشده در اقتصاد كشورتلاش براي افزايش همكاري هاي اقتصادي ايران و كره جنوبي
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مسير ناهموار دانش بنيان ها در حوزه انرژي

ردپاي نفتي پوتين در كشورهاي عربي

هرفصليكاكتشافمهمدرنفتوگازايران

گروه انرژي|
آغاز فصل پاييز امسال همراه بود با خبر »برنامه 
مفصل« وزارت نفت براي حمايت از استارتاپ ها. 
در مراسم افتتاحيه نمايشگاه ايران پلاست كه 
در روز نخست مهرماه برگزار شد، بيژن زنگنه، 
وزير نفت با اعلام تغيي�ر پارادايم وزارت نفت 
در موضوع اش�تغال و فعاليت مول�د بيان كرد 
ك�ه حماي�ت از اس�تارتاپ هاي ح�وزه انرژي 
قرار نيس�ت صرفا ب�ه اس�تقرار فيزيكي چند 
ش�ركت دانش بنيان در مكان�ي خاص خلاصه 
ش�ود و وزارت نفت برنام�ه دارد كه روابط بين 
اج�زاء زنجيره تولي�د خلاقان�ه و نوآورانه را با 
اس�تفاده از ش�ركت هاي دانش بني�ان م�ورد 
توجه ق�رار دهد. موض�وع ع�زم وزارت نفت 
براي حماي�ت از ش�ركت هاي دانش بنيان در 
حوزه انرژي، انگيزه اي شد تا »روزنامه تعادل« 
نظرات كارشناس�ان اقتص�ادي مرتبط درباره 
زمينه ه�ا و ضرورت ه�اي لازم اقتصادي براي 
رشد اس�تارتاپ ها و همچنين سطح امكانات 
موجود در ايران براي شكوفايي استارتاپ هاي 
حوزه انرژي را بش�نود. در همين راستا بهروز 
عليشيري، كارشناس مسائل توسعه به »تعادل« 
گفت كه اقتصاد ايران خلأهاي سياست گذاري و 
نهادي زيادي دارد و به عنوان مثال صندوق هاي 
تأمين مالي خطرپذير يكي از الزامات شكوفايي 
استارتاپ ها هستند كه در ايران حضور ندارند. 
با اين وجود، حوزه نفت، گاز و پتروشيمي ايران 
ظرفي�ت آن را دارد كه خلأه�اي اقتصاد را پر 
كرده و نقطه ش�روعي براي گس�ترش اقتصاد 

دانش بنيان باشد.

اخيرأ در صحبت هاي وزير نفت نش��انه هايي از قصد 
ج��دي وزارت نفت ب��راي حمايت تم��ام و كمال از 
شركت هاي استارتاپي در حوزه انرژي ديده مي شود. 
بيژن زنگنه كه براي نخستين بار در افتتاحيه نمايشگاه 
نفت )ارديبهشت ماه( سخن از حمايت از استارتاپي ها 
گفت، ب��ا تأكيد دوب��اره آن در افتتاحيه نمايش��گاه 
ايران پلاست )مهرماه( و بيان اينكه تيم مديريت وزارت 
نفت چندين ساعت را در طول هفته صرف برنامه ريزي 
براي دانش بنيان ها مي كند، نشان داد كه در حمايت از 

اين شركت ها تصميم جدي وجود دارد. 
اما بهروز عليشيري، كارشناس مسائل توسعه معتقد 
اس��ت كه چالش هاي پيش روي رش��د استارتاپ ها 
در اي��ران زياد هس��تند و بدون داش��تن زمينه هاي 
پيش��يني لازم نمي توان به موفقيت استارتاپ هاي 
نفتي خوش��بين بود. وي اس��تدلال كرد كه »سابقه 
توس��عه صنعتي و اقدامات حواشي آن طي دهه هاي 
گذشته نشان مي دهد كه دولت ها در ايران در اجراي 

برنامه هاي توسعه اي موفق عمل نكرده اند. اقدامات 
پراكنده و فاقد راهبرد توس��عه صنعتي، داراي نتايج 
مطلوب و مورد انتظار نيست. هزينه فرصت ها بر پايه 
مزيت نسبي طراحي نشده و نتيجه اين شده است كه 

جايگاه مطلوبي در توسعه صنعتي نداريم.«
وي ادامه داد: »حمايت از ش��ركت هاي دانش بنيان، 
فن سالار و حوزه هاي تحقيق و توسعه، حلقه تكميلي 
گسترش حوزه صنايع كلاس��يك است. وقتي ما در 
راهبرد توسعه صنعتي نسل با مشكل مواجه هستيم، 
نمي توانيم به صورت جهشي وارد فاز فناوري هاي نوين 
شويم. بنابراين جريان هماهنگ توسعه شركت هاي 
دانش بنيان بايد با ضرباهنگ توس��عه صنعتي كشور 
حركت و عناصر تكميلي آن را براي توسعه و گسترش 
تولي��د به همراه نوآوري ها فراه��م كند. وقتي برنامه 
مدوني در حوزه صنعت وجود ندارد، در نتيجه حوزه 

دانش بنيان ها هم دچار سردرگمي خواهند شد.
عليش��يري در رابطه با ضرورت هاي پيش��يني مورد 
نياز ب��راي موفقيت دانش بنيان ه��ا گفت: »حمايت 
از ش��ركت هاي دانش بنيان و توس��عه آنه��ا نيازمند 
رك��ن اصلي نق��ش »قابلگ��ي« دولت ها ب��راي اين 
شركت هاست كه ش��ايد سخت ترين بخش حمايت 
از دانش بنيان ها نيز ايفاي همين نقش باش��د. دولت 
بايد با راهبرد مشخصي روي صنايع اولويت دار خود 

متمركز شود و ش��ركت هاي دانش بنيان را به سمت 
اين اولويت ها هدايت كن��د. در مرحله بعدي، دولت 
بايد نقش »پرورش گري« را بر عهده بگيرد. يعني بايد 
شرايطي را فراهم كند تا شركت هاي دانش بنيان زير 
چتر گلخانه اي دولت رشد كنند و بزرگ شوند.« وي 
پيش تر به »تعادل« گفته بود كه »تجربيات در ساير 
نقاط دنيا، مثل كره جنوب��ي و در ايرلند نيز مويد آن 
است كه حمايت ها بايد در دوران پرورشگري تكميل 
شود. ايرلند كه در دهه 80 ميلادي حمايت هاي خود 
از دانش بنيان ها را ش��روع كرد، در س��ال 2010 اين 

حمايت ها را تكميل كرد.«
به نظر اين كارشناس مسائل توسعه، در اقتصاد ايران 
به ويژه در حوزه توس��عه صنعتي، اين دو نقش بسيار 
ضعيف و پراكنده پيگيري ش��ده است و از همين رو، 
انتظار موفقيت اين دسته از شركت ها دور از ذهن به 

نظر مي رسد.
به گفت��ه عليش��يري ايف��اي نقش ه��اي قابلگي و 
پرورش��گري دولت ها براي شركت هاي دانش بنيان 
نيازمند پيش نيازهايي اس��ت ك��ه در حال حاضر در 
ايران به صورت كامل و يكپارچه فراهم نيستند. وي 
بيان كرد كه »مهم ترين پيش نياز، داشتن يك نظام 
اداري شايسته و توسعه محور است كه توسعه بخشي 
را ه��دف اصلي خود ق��رار دهد. دومي��ن پيش نياز، 

داشتن يك راهبرد توس��عه صنعتي مشخص است 
كه اولويت ها و مزيت هاي بخش صنعت را دست كم 
براي يك دهه تعريف كرده باش��د. اين راهبرد نبايد 
بر اساس س��ليقه هاي وزيران يا مديران دستخوش 
تغيير ش��ود. س��ومين پيش نياز، تجمع مزيت هاي 
مالي و پولي و سياست هاي تجاري است كه به دنبال 
آن جهت دهي سرمايه به سمت اولويت هاي توسعه 
صنعتي صورت بگيرد. پيش نياز چهارم، تعريف نقش 
و كاركردهاي شركت هاي دانش بنيان است تا دولت 
را براي پيگيري اولويت هاي اصلي توس��عه صنعتي 
ياري كنند و در جهت گسترش اين اولويت ها و اخذ 
سهم بيش��تري از بازار قدم بردارند. دولت ها سپس 
بايد با اعطاي مش��وق ها و معافيت هاي مالي و پولي 
حداكثري به دانش بنيان ها، آنها را براي رس��يدن به 
مرحله تجاري شدن همراهي كنند. پيش نياز پنجم، 
مراقبت دايمي از شركت هاي دانش بنيان براي مقابله 
با نوس��انات اقتصادي و عبور از ريسك هاي تجاري و 
غيرتجاري است تا اين شركت ها از نظر رفتار اقتصادي 

به بلوغ برسند.«
اين كارشناس اقتصادي ادامه داد: »چنانچه هر يك از 
عناصر اصلي گفته شده وجود نداشته باشند يا ناقص 
باش��ند، توسعه ش��ركت هاي دانش بنيان با شكست 

روبرو مي شود.«

عليشيري با اش��اره به نقش مثبت قانون حمايت از 
شركت هاي دانش بنيان، اين قانون را ناكافي دانست و 
گفت: »قانون يا سياست خوب كه مبتني بر ايده هاي 
خوب باش��د، به تنهايي كافي نيس��ت و شركت هاي 
دانش بنيان در مرحله جنيني و پيش از حضور در بازار 

بايد به صورت همه جانبه حمايت شوند.«
از نظر عليشيري يكي از موانع مهم در افزايش شانس 
موفقي��ت دانش بنيان ها اين اس��ت ك��ه منابع مالي 
محدودي كه در ايران وج��ود دارد، در ده ها صندوق 
و حساب پراكنده شده اس��ت. اين منابع بايد در يك 
صندوق تجميع ش��وند تا منابع به صورت متمركز و 
با توج��ه به راهبردها و اولويت هاي توس��عه صنعتي 
تزريق شوند. در عين حال، در حوزه منابع مالي و پولي 
نيازمند صندوق هاي تأمين مالي خطرپذير با ريسك 
بالا هس��تيم تا وارد زنجيره تأمين مالي شركت هاي 
دانش بنيان شوند. همچنين صندوق هاي »فرشتگان 
سرمايه گذار« بايد وجود داشته باشند كه سرمايه خود 

را انحصارأ در حوزه دانش بنيان ها به كار ببرند.
وي ادامه داد: »در انتها بانك هاي س��رمايه گذار بايد 
همه اين مناب��ع را به ص��ورت زنجيره هاي تكميلي 

تجميع كنند.«
به عقيده عليش��يري، حوزه نفت، گاز و پتروشيمي 
اين ظرفيت را دارد تا تمام خلأهاي سياست گذاري 
و نهادي را پر كند و در اين حوزه پيش��ران باش��د. اما 
معم��ولأ اقدامات منف��رد محصول دايم��ي و پايدار 
نمي دهد. اين كارشناس اقتصادي با ارجاع به سخنان 
وزي��ر نفت در نمايش��گاه ايران پلاس ك��ه در جايي 
گفته ب��ود دانش بنيان ها پس از گذر از دوران خاصي 
تحت حمايت دولت، نباي��د حمايت دولتي دريافت 
كنند، بيان كرد كه »س��خنان زنگنه زماني درس��ت 
است كه نهادهاي مالي كشور به بلوغ رسيده باشند. 
اكنون هيچكدام از نهادهاي مالي و پولي كش��ور به 
بلوغ نرسيده اند. چون نه »صندوق هاي خطرپذير« 
داريم، نه »فرشتگان س��رمايه گذار«، نه »بانك هاي 
س��رمايه اي«. بانك هاي س��رمايه اي پس از مطالعه 
امكان سنجي شركت هاي دانش بنيان، 20 درصد از 
س��رمايه لازم را فراهم مي كنند و 80 درصد مابقي را 
از بازار، يعني صندوق هاي خطر پذير و س��اير منابع 
تأمي��ن مي كنن��د. بنابراين در زماني ك��ه هيچ نهاد 
حمايتگر سرمايه اي وجود ندارد، تنها دولت است كه 
مي تواند اين كار را انجام دهد. بنابراين دولت ناگزير 
است در زنجيره توسعه خود از اين شركت ها حمايت 
ك��رده و آرام آرام آن نهادهاي لازم��ي كه در اقتصاد 
ايران وجود ندارد را به وج��ود بياورد. بنابراين زماني 
كه هنوز نهادهاي لازم براي شكوفايي دانش بنيان ها 
تشكيل نش��ده، دولت ناگزير اس��ت كه كف الزامات 
پرورش گري كه شامل مزيت ها و مشوق هاي مالي و 
پولي و سياست گذاري مي شود را تا انتها دنبال كند«.

ايسنا|
در جريان س��فر رييس جمهور روس��يه ب��ه امارات 
متحده عربي، توافق هاي هم��كاري نفتي ميان دو 
كشور امضا ش��د. رييس جمهور روسيه در راستاي 
س��فر منطقه اي براي تحكيم حضور در خاورميانه، 
به كش��ور نفت خيز امارات متحده عربي سفر كرد. 
ولاديمير پوتين در 1۵ اكتبر از عربستان سعودي به 
ابوظبي رفت و در فرودگاه مورد استقبال شيخ محمد 
بن زايد آل نهيان، وليعهد امارات متحده عربي قرار 
گرفت. شيخ محمد در اظهاراتي در كاخ قصر الوطن 
ابراز اميدواري كرد كه س��فر پوتين تاثير عميقي بر 
تحكيم روابط اس��تراتژيك ميان دو كش��ور داشته 
باش��د. پوتين نيز به س��تايش روابط دوستانه ميان 
مس��كو و ابوظبي پرداخت و اظهار كرد: ما همكاري 

نزديك در زمينه مسائل مهم جهاني و منطقه اي را 
حفظ كرده ايم. طبق گ��زارش خبرگزاري تاس، در 
جريان سفر رييس جمهور روسيه، دو طرف شماري 
توافقنام��ه در بخش هاي انرژي و س��رمايه گذاري 

امضا كردند.
پوتين و ملك س��لمان در رياض در مراسم امضاي 
قراردادهاي سرمايه گذاري به ارزش ميلياردها دلار 
ميان دو كشور كه بخش هايي مانند هوافضا، فرهنگ، 
س��لامت و فناوري پيشرفته را دربرمي گيرد، حاضر 
بودند. ش��اهزاده عبدالعزيز بن سلمان، وزير انرژي 
عربستان س��عودي اظهار كرد: اين توافقات شامل 
تحكيم همكاري ميان كشورهاي اوپك پلاس شامل 

توليدكنندگان اوپك و غيراوپك است.
روسيه عضو اوپك نيس��ت اما با اين گروه در مديريت 

عرضه و تقويت قيمت ها پس از ريزش قيمت هاي بازار 
نفت در سال 201۴ همكاري نزديكي داشته است.

پوتين اظهار كرد كه روس��يه اهمي��ت ويژه اي براي 
توسعه روابط دوستانه و دوجانبه با عربستان سعودي 
قائل اس��ت. پادشاه 8۳ ساله عربس��تان سعودي نيز 
گفت: رياض به دنبال همكاري با مس��كو در تمامي 
زمينه هايي اس��ت كه امنيت، ثب��ات، صلح، مقابله با 
افراط گرايي و تروريسم و تقويت رشد اقتصادي را به 

همراه مي آورد.
رييس جمهور روس��يه در جريان دي��دار با محمد بن 
س��لمان، وليعهد عربستان س��عودي اعلام كرد كه 
صندوق سرمايه عربس��تان سعودي 10 ميليارد دلار 
براي پروژه سرمايه گذاري مستقيم خارجي مشترك 

در روسيه اختصاص داده است.

بر اساس گزارش اويل پرايس، نخستين ديدار پوتين 
از عربستان س��عودي و امارات متحده عربي در بيش 
از يك دهه گذش��ته كه از متحدان قديمي امريكا در 

منطقه هستند، در حالي انجام مي گيرد كه مسكو تحت 
تاثير تحريم هاي امريكا، در رسيدن به هدف نرخ رشد 
سه درصدي توليد ناخالص داخلي ناموفق مانده است.

ايسنا|
ضريب موفقيت چاه هاي اكتش��افي )تعداد چاه هاي 
موفق نس��بت به تعداد چاه هاي حفر شده( كه در دنيا 
به ط��ور ميانگين ۳0 درصد اس��ت، در اي��ران حدود 
۶0درصد اعلام ش��ده و در 20 سال گذشته، در حوزه 
گاز به ازاي توليد هر 100 واحد، 180 واحد جايگزين 
شده اس��ت. در اين مدت شاهد جايگزيني ۷0 درصد 
نفت توليدي نيز بوده ايم و آن طور كه مسوولان نفتي 
مي گويند در سال جاري شاهد اتفاقات خوبي در حوزه 

اكتشاف خواهيم بود.
۷۵ درصد ذخاي��ر گازي و 20 درصد كل ذخاير نفتي 
ايران پس از پيروزي انقلاب اسلامي كشف شده است 
و امروز با حدود 1۵۹ ميليارد بشكه ذخاير هيدروكربور 
مايع قابل اس��تحصال در رتبه چه��ارم دنيا و با حدود 
۳۴هزار ميليارد مترمكعب ذخاير گاز قابل استحصال 
در رتبه دوم دنيا قرار داريم و در مجموع ايران با در نظر 
گرفتن كل ذخاير هيدروكربوري، در رتبه اول دنيا قرار 
گرفته  است. اما در سال هاي 1۳۹۷ و 1۳۹8، عمليات 
حفاري 8 حلقه چاه اكتش��افي موفقيت آميز به پايان 
رسيده و از زمستان سال گذشته تاكنون، هر فصل با يك 
كشف همراه بوده است. به طور طبيعي با توجه به اينكه 
بيشترين ظرفيت اكتشاف در غرب و جنوب غرب كشور 
است، اين بخش در اولويت قرار دارد، اما طبق اعلام، اين 
به اين معنا نيست كه در مناطق ديگر عمليات كشف 

صورت نمي گيرد بلكه اولويت دوم تمركز بر شمال شرق 
كشور )منطقه كپه داغ( است و پس از آن نيز شمال غرب 

و دشت مغان قرار دارد.
از س��وي ديگ��ر، انج��ام فعاليت هاي اكتش��افي در 
شمال شرق كش��ور به دليل اهميت تامين انرژي در 
اين منطقه حائز اهميت است، به همين دليل بر اساس 
سياست هاي كلان وزارت نفت و پيرو تاكيد وزير نفت 
بر دستيابي به منابع انرژي در شمال شرق كشور، نسل 
جديد فعاليت ها در اين منطقه آغاز شده و پيش بيني 
مي شود از سال 1۳۹۹ به بعد، همواره دكل در كپه داغ 

شرقي مستقر و مشغول فعاليت باشد.
ش��ركت ملي نفت اي��ران در حوزه شناس��ايي منابع 
غيرمتعارف هيدروكربوري هم فعاليت هايي انجام داده 
اس��ت. برخورداري از منابع فراوان متعارف نفت و گاز، 
اگرچه اس��تحصال ذخاير نامتعارف را در اولويت قرار 
نمي دهد، اما به گفته هندي - مدير اكتش��اف شركت 
ملي نفت ايران -، بايد براي شناس��ايي اين منابع هم 
تلاش شود تا در زماني كه برداشت غيرمتعارف ها توجيه 

اقتصادي مي يابد، مقدمات كار آماده باشد.

    امضاي ۱۴ قرارداد به ارزش
۲۲۰۰ ميليارد تومان

اخيرا خبر امضاي 1۴ قرارداد به ارزش 2200 ميليارد 
تومان در حوزه اكتشاف در سال جاري اعلام و گفته شده 

كه ۷ عمليات تعيين تكليف ش��ده و تا انتهاي سال در 
مورد بقيه اطلاعات قوي ارايه خواهد شد. اين اكتشافات 
آن طور كه مسوولان گفته اند پراكندگي خوبي در كل 
كشور دارد و مربوط به نقاطي است كه تاكنون اكتشاف 
ورود پيدا نكرده و مي توان با داشتن اطلاعات پايه، با اين 

اطلاعات بيشتر به اين موضوع ورود كرد.
به گفته مديرعامل ش��ركت اكتش��اف ش��ركت ملي 
نف��ت ايران، انتظ��ار مي رود كه ش��ركت هاي داخلي 
منابع شان را تجهيز كنند، همچنين با اقداماتي كه در 
شركت اكتش��اف انجام داده ايم، توانسته ايم در حوزه 
هيدروكرب��ور مايع 1۳0 درص��د و در گاز 1۷0 درصد 
برنامه محقق شده و پيش بيني مي شود كه اگر روال به 
همين صورت پيش رو  سال آينده تعهد افزايش كشف 
داده ش��ود و تا پايان برنامه پنج س��اله به اين تعهدات 

برسيم.
همچنين رضا دهقان - معاون توس��عه و مهندس��ي 
شركت ملي نفت ايران - در اين باره معتقد است كه امروز 
مي توانيم با اطمينان بگوييم كه در انجام فعاليت هاي 
اكتشافي به خودكفايي كامل رسيده ايم. امروز از حيث 
توان داخ��ل، دانش فني و تجهيزات در جايگاهي قرار 
داريم كه مي توانيم بگوييم در همه مراحل اكتش��اف 
خودكفا شده ايم و شاهد اين ادعا نيز قرارداد پروژه هاي 
لرزه نگاري باشت و پانيذ است كه با شركت هاي ايراني 

امضا شد.

    آخرين وضعيت صنعت حفاري
همچنين بر اس��اس آخرين آمار ارايه ش��ده از سوي 
وزارت نفت، از وضعيت حفاري چاه در كشور در ۴ ماه 
نخست امسال، ۴1 حلقه چاه نفت و گاز و نزديك به ۵1 
هزار متر حفاري در مناطق نفت خيز خشكي و دريايي 
كشور حفر و تكميل شد كه از اين تعداد چاه 1۷ حلقه 
توسعه اي - توصيفي و 2۴ حلقه تعميري - تكميلي 
بوده كه در گستره عملياتي شركت هاي ملي مناطق 
نفت خيز جنوب، نفت مناطق مركزي، نفت فلات قاره 
و مهندسي و توس��عه نفت و در قالب پروژه اي به ثمر 

نشسته است.
علاوه ب��ر 2۳00 م��ورد خدم��ات يكپارچه صنعت 
حفاري به ش��ركت هاي نفتي از س��وي دو مديريت 
خدمات فني و خدمات ويژه حفاري اين شركت در 
اين مدت نيز انجام شده و درباره شتاب بخشيدن به 
اجراي پروژه هاي كليد در دست و ورود به پروژه هاي 
جديد ميدان محور نيز بايد گفت كه در ۴ ماه نخست 
امس��ال، پروژه حفاري ۷ حلقه چاه در ميدان نفتي 
آذر در استان ايلام در غرب كشور كه از سوي شركت 
نفت مناطق مركزي به ملي حفاري واگذار شده بود 

به اتمام رسيد.
 همچني��ن متعاقب آن حف��اري ۵ حلق��ه چاه در 
ميدان نفتي نفت ش��هر در استان كرمانشاه از سوي 
آن شركت از طريق مناقصه به شركت ملي حفاري 

محول شد كه هم اينك عمليات حفاري اين چاه ها 
وارد فاز اجرايي شده است. حفاري ۳+20 حلقه چاه 
در مي��دان نفتي آزادگان جنوبي ب��ا حفر و تكميل 
چاه ها و واگذاري آن به شركت متن به عنوان مجري 
طرح توسعه اين ميدان صورت گرفته و تنها مراحل 
تكميل نهايي يك حلقه چاه در دس��ت اجراس��ت؛ 
عمليات حف��اري 10 حلقه چاه جديد نيز امس��ال 
اجرايي شده و پروژه هاي حفاري 22 حلقه چاه در فاز 
1۴ طرح توسعه ميدان گازي پارس جنوبي با اتمام 
عمليات حفاري چاه ها و تكميل و تحويل 1۴ حلقه 
چاه به ش��ركت نفت و گاز پارس به نتيجه مورد نظر 

كارفرما رسيده است.
از سوي ديگر اجراي پروژه حفاري و تعمير 1۴ حلقه 
چاه در حوزه عمليات شركت نفت و گاز اروندان، آغاز 
عمليات اجرايي حفاري ۷ حلقه چاه در ميدان نفتي 
گچس��اران در قالب قرارداد با ش��ركت ملي مناطق 
نفت خيز جنوب در چارچوب طرح حفظ و نگهداشت 
و افزايش توليد و دنبال ك��ردن اجراي حفاري 8+۶ 
حلقه چاه اكتش��افي كه از س��وي مديريت اكتشاف 
شركت ملي نفت ايران در قالب دو پروژه به اين شركت 
واگذار شد و هم اكنون حفاري ۴ حلقه چاه با اختصاص 
۴دستگاه حفاري سنگين خش��كي در دست اقدام 
اس��ت، از ديگر فعاليت هاي شركت در بخش تحقق 

پروژه هاي EPDS به شمار مي آيد.
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 محدوديت ۲۵۰ ليتري 
كارت سوخت

ايرنا|مديربرنامه ري��زي ش��ركت مل��ي پخ��ش 
فرآورده هاي نفتي ايران تاكيد كرد: س��قف ماهانه 
دريافت بنزين با كارت س��وخت شخصي 2۵0 ليتر 
است كه اين محدوديت پيش از اين نيز اعمال مي شد.

بر اساس اعلام شركت ملي پخش فرآورده هاي نفتي 
ايران، »ش��هرام رضايي« با تكذيب سهميه بندي 
س��وخت گف��ت: سيس��تم س��امانه هوش��مند 
سوخت طوري طراحي ش��ده كه عددي با عنوان 
سوخت گيري ماهانه ثبت مي ش��ود كه بر اساس 
س��ابقه اين عدد 2۵0 ليتر اس��ت. وي ادامه داد: از 
جمع 22 ميليون كارتي كه سوخت گيري مي كنند 
تنها هزار كارت به اين اعداد رسيده اند. رضايي افزود: 
سقف س��هميه اي در كارت شخصي وجود ندارد و 
اگر افراد در مصرف ماهانه خود به 2۵0 ليتر برسند 
كماكان كارت جايگاهداران براي ادامه سوختگيري 
وجود دارد و محدوديتي تعيين نش��ده است. وي 
اظهار داشت: با آغاز ماه جديد، كارت اين يك هزار 
نفر دوباره 2۵0 ليتر شارژ خواهد شد. الزامي شدن 
استفاده از كارت سوخت شخصي از 20 مرداد آغاز 
شده اما همچنان 1۵ درصد از مردم از كارت شخصي 

خود استفاده مي كنند. 

 اصلاح قيمت انرژي 
در گرو اجماع مجلسي ها 

ايسنا|رييس كميسيون برنامه و بودجه مجلس 
شوراي اسلامي دولت را براي اصلاح قيمت حامل هاي 
ان��رژي، داراي اختي��ار قانوني دانس��ت. غلامرضا 
تاجگردون با بيان اينكه »سناريوهاي زيادي در مورد 
نحوه پرداخت يارانه و اصلاح قيمت حامل هاي انرژي 
وجود دارد«، گفت: دولت اختيار دارد اقدامات لازم را 
در اين زمينه انجام دهد اما آنچه دولت مد نظر دارد اين 
است كه اجماعي در مورد اين تصميمات وجود داشته 
باشد. وي افزود: سناريوي تغيير قيمت حامل هاي 
ان��رژي وجود دارد و اينكه بعد از تغيير قيمت، منابع 
صرف چه چيزي شود؟ در اين باره اجماع نظر وجود 
دارد كه هر چقدر قيمت ها افزايش يابد، درآمد حاصله 
صرف معيشت مردم شود ولي اينكه با چه سناريويي 
اين اتفاق بيفتد و اينكه آيا اين كار انجام مي ش��ود يا 
نه روشن نيس��ت. وي با تاكيد بر اينكه »نمايندگان 
در شرايط كنوني اجماع نظري بر سر اصلاح قيمت 
حامل هاي انرژي ندارند«، يادآور ش��د: بايد ببينيم 
تا زمان ارايه لايحه بودجه ش��رايط چگونه است؟ آيا 
كنترل تورم داريم يا نه؟ آيا بهتر مي شود؟ و درآمدهاي 
دولت چه وضعيتي دارد تا متناس��ب با آن تصميم 
بگيريم. تاجگردون اضافه كرد: به هر حال در اين باره 
بايد اجماع نظر وجود داشته باشد و دولت قانونا اختيار 

دارد كه اصلاحات لازم را انجام دهد.

پيش بيني ركورد تازه در نفت 
شيل امريكا

شانا|دولت امريكا پيش بيني كرد كه ماه نوامبر امسال 
توليد نفت از ۷ منطقه توليد نفت شيل در اين كشور 
به حدود ۹ ميليون بش��كه در روز برسد. به گزارش 
خبرگزاري رويترز از نيويورك، اداره اطلاعات انرژي 
امريكا روز سه شنبه، 2۳ مهرماه اعلام كرد توليد نفت 
از ۷ منطقه توليد نفت شيل در اين كشور در ماه نوامبر 
امسال با ۵8 هزار بش��كه افزايش به رقم بي سابقه 8 
ميليون و ۹۷1 هزار بشكه در روز مي رسد. اين اداره 
همچنين پيش بيني كرده است كه توليد گاز امريكا 
در ماه نوامبر امسال به رقم بي سابقه 8۴ ميليارد فوت 
مكعب در روز برسد. اين اداره همچنين اعلام كرد كه 
در ماه سپتامبر امسال در بزرگ ترين مناطق توليد 
نفت شيل امريكا، شركت هاي حفاري هزار و 18۴ چاه 
حفر كردند كه كمترين رقم از ماه فوريه سال 2018 

ميلادي تاكنون است.

پاييزي پر آب پيش رو است؟
تس�نيم|بر اس��اس آمار رس��مي دفتر مطالعات 
پايه منابع آب ش��ركت مديريت مناب��ع آب ايران، 
 ارتفاع كل ريزش هاي جوي از آغاز س��ال آبي جاري
)اول مهر ۹8( تا بيست و دوم مهرماه )22 روز ابتدايي 
سال آبي جاري( بالغ بر ۵.۳ ميلي متر است. اين مقدار 
 بارندگي نسبت به ميانگين دوره هاي مشابه درازمدت 
)۴.8 ميلي متر( 10 درصد رشد و نسبت به دوره مشابه 
سال آبي گذشته )۷.8 ميلي متر( كاهشي ۳۳درصدي 
را نشان مي دهد. اگرچه در 22 روز ابتدايي سال آبي 
جاري، در حوضه هاي آبريز درياي خزر و قر ه قوم، با 
افت بارش ها نسبت به متوسط درازمدت و مدت مشابه 
س��ال قبل مواجه ايم اما در حوضه هاي آبريز خليج 
فارس و درياي عمان همچنين مرزي شرق، رشد قابل 

توجهي در بارش ها را شاهد هستيم.

كشف نفت و گاز در نروژ
تسنيم|به گزارش بيزينس تايمز، شركت خدمات 
ميادين نفتي ركس اينترنش��نال روز چهارش��نبه 
اعلام كرد از حفاري در درياي نروژ ذخاير نفت و گاز 
كشف كرده است. طبق تخمين هاي اوليه شركت 
دولتي نف��ت و گاز PGNiG، اپرات��ور اين حفاري، 
معادل هاي نفتي قابل بازيابي اين اكتشاف به حدود ۳ 
تا ۶ ميليون مترمكعب برابر با 1۹ تا ۳8 ميليون بشكه 
مي رسد. به گفته ش��ركت ركس، اين چاه ها اولين 
و دومين چاه هايي هس��تند كه كه طبق مجوز اين 
اپراتور حفاري شده اند. اين چاه ها در منطقه مركزي 
درياي تروژ حدود ۵ كيلومتري جنوب ذخاير شناور 
اسكاروFPSO و 210 كيلومتري شمال غرب شهر 
برونويساند نروژ قرار دارند. شركت ركس اعلام كرد 
هدف از اين اكتش��اف اثبات وجود نفت در لايه هاي 
پاييني و متوسطه صخره هاي ذخيره ژوراسيك اين 
منطقه بوده اس��ت. امكان دارد اين ميدان نفتي تازه 

اكتشاف شده به تاسيسات اسكارو متصل شود.
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بازار اجاره مسكن در چنبره تبليغات مجازي

گزارشي از چالش بزرگ بخش كشاورزي

استارتآپهاييكهواردمسكنميشوند

طرح الگوي كشت، حلقه مفقوده توليدات كشاورزي

آمار و بررس��ي هاي ميداني نشان مي دهد كه شبكه هاي 
تبليغاتي و تارنماهاي عرضه مس��كن استيجاري، باعث 
افزايش صوري قيمت مسكن ش��ده  و پراكندگي مراكز 
مشاوره و معامله نيز بازار اجاره مسكن را در ماه هاي اخير با 

ركود تورمي مواجه كرده  است.
به گزارش ايرنا، در حالي كه آمارها نشان از افزايش ميانگين 
نرخ اجاره بهاي مسكن در ش��هر تهران دارد و همزمان بر 
مبناي همي��ن آمارها، تعداد قراردادهاي رس��مي اجاره 
مسكن ثبت شده نيز كاهش يافته اند؛ بررسي ميداني بازار 
اجاره مسكن در شهر تهران، حاكي از آن است كه وضعيت 
جست وجو و اجاره مسكن در شهر تهران، با شرايطي جديد 
مواجه شده است و سازوكارهاي قبلي در اين بازار، در حال 

تغيير هستند.

  آمارها چه مي گويند؟
آخرين بررسي هاي مركز آمار كل كشور، درباره وضعيت 
نرخ مسكن اس��تيجاري در شهر تهران كه مربوط به بهار 
سال ۱۳۹۸ است، نشان مي دهند كه متوسط اجاره بهاي 
ماهيانه مسكن در شهر تهران، به صورت ميانگين نسبت به 
فصل زمستان بيش از ۱۷ درصد افزايش يافته است. افزايش 
اين ميانگين نيز نسبت بهار سال گذشته، حدود دوبرابر و 
به رقم ۳۵ درصد رسيده است. بر طبق همين آمار رسمي، 
مي توان دريافت كه مناطق شمال شهر تهران، به مراتب 

بيشتر از مناطق جنوب شهر، با افزايش قيمت مواجهند.
طبق آمار رسمي، افزايش قيمت اجاره بها در مناطق شمال 
شهر تهران، بيشتر از مناطق جنوبي شهر تهران بوده است. 

البته اين آمار نيازمند دو ملاحظه اساسي است. ملاحظه 
اول آن است كه آمار مذكور، مربوط به فصل بهار هستند، 
در حالي كه در فصل تابستان كه فصل اصلي جابه جايي ها 
اس��ت، بطور حتم هم تعداد قرارداده��اي اجاره افزايش 
مي يابند و هم قيمت اجاره بها. از س��وي ديگ��ر اين آمار 
براس��اس داده هاي ثبتي در س��امانه هاي رسمي تدوين 
شده اند. در حالي كه برخلاف قراردادهاي خريد مسكن، 
ممكن اس��ت تعداد قابل توجهي از قراردادهاي اجاره يا 

تمديد آن، به صورت رسمي ثبت نشوند.
مشاهدات ميداني نشان مي دهند كه با وجود تاكيد دولت 
مبني بر عقد قراردادهاي اجاره هم��راه با كد رهگيري و 
سند هلوگرام دار معتبر و قانوني، برخي از مشاوران املاك 
و شهروندان ترجيح مي دهند كه همچنان قرارداد اجاره 
خود را به صورت دستي تنظيم كنند. به نظر مي رسد كه 
دليل اصلي اين امر، عدم پرداخت ۹ درصد ماليات بر ارزش 
افزوده باش��د. در عين حال در برخي بنگاه هاي معاملات 
املاك، ثبت قرارداد اجاره به صورت دستي، نرخ كميسيون 
كمتري نسبت به ثبت قرارداد اجاره همراه با كد رهگيري 

دارد؛ اقدامي كه يك تخلف قانوني محسوب مي شود. 

  مشاوران املاك و جدال با فضاي مجازي
به نظر مي رسد كسب و كار اين روزهاي مشاوران املاك، با 
گسترش فضاي مجازي و ورود برخي شبكه هاي تبليغاتي 
به اين عرصه، تا حدي با مش��كل مواجه ش��ده است. در 
حالي كه درگذشته، مالك و مستاجر، هر دو به بنگاه هاي 
مش��اوره املاك مراجعه مي كردند و مش��اوران املاك، 
عامل واسطه در اين ميانه بوده اند؛ امروزه وضعيت بسيار 
متفاوت شده اس��ت. از يك سو بسياري از مالكان ترجيح 
مي دهند واس��طه گران را از معامله حذف كرده و با انتشار 
يك آگهي در شبكه هاي تبليغاتي فضاي مجازي، خود به 
دنبال مستاجر بگردند و از سوي ديگر نيز مستاجرين اغلب 
ترجيح مي دهند به جاي آنكه زمان خود را صرف سر زدن 
به بنگاه هاي مشاور املاك كنند، با بررسي آگهي هاي فضاي 

مجازي، ملك مورد نظر خود را بيابند.
اما واقعيت آن است كه شبكه هاي تبليغاتي، آنچنان كه 
انتظار مي رود، موثر نيستند. مس��اله اول آن است كه در 
بس��ياري از مواقع، تصوير يا ش��رايط خانه تبليغ شده، با 
واقعيت همخواني ندارد. مستاجر نيز با تصور اينكه خانه 
مورد نظر خود را يافته است، به سراغ خانه مذكور مي رود؛ 

اما دست خالي باز مي گردد.
نكته ديگر آن است كه تبليغات فضاي مجازي خود باعث 
افزايش بي رويه قيمت اجاره بها مي شوند. يكي از مشاوران 
املاك در محدوده منطقه مترو شريف در همين ارتباط 
مي گويد »در گذشته اگر مالك براي خانه خود اجاره بهاي 
بالا و غيرمعقولي طلب مي كرد، ما بعد از دو هفته به او اثبات 
مي كرديم كه با اين رقم قادر نيست ملك خود را اجاره دهد 
و هيچكس براي اجاره اين ملك، مراجعه نمي كند. در نتيجه 
مالك به اين نتيجه مي رسيد كه بايد نرخ اجاره بهاي خود را 
كاهش دهد اما امروز مالك هر چقدر هم كه رقم نامعقولي 
براي اجاره بها پيش��نهاد دهد، باز هم چند نفر در فضاي 
مجازي، حتي اگر قيمت را ناعادلانه بدانند، باز هم از س��ر 

كنجكاوي يا نرخ گيري با مالك تماس مي گيرند. در نتيجه 
مالك واقعا تصور مي كند كه قيمت او واقعي است. از سوي 
ديگر زماني كه مالكان به شبكه هاي تبليغاتي سر مي زنند، 
از قيمت هاي غيرواقعي تاثير مي گيرند و انتظار آنان براي 

دريافت اجاره بها، افزايش مي يابد.«
»حسام عقبايي« نايب رييس اول اتحاديه صنف مشاوران 
املاك تهران، درباره نقش نرم افزارها و شبكه هاي تبليغاتي 
فعال در حوزه مسكن و در مصاحبه با پژوهشگر ايرنا، چنين 
مي گويد: »يكي از عواملي كه موجب سوداگري و بالا بردن 
قيمت نامتعارف مسكن اس��ت، تارنماها، اپليكيشن ها و 
شبكه هاي تبليغاتي در فضاي مجازي هستند كه در حوزه 
مسكن كار مي كنند. بعضي از آنها هيچگونه پروانه يا مجوز 
فعاليت رسمي از سازمان هاي متولي ندارند و نظارتي هم 
بر روي آنها نيست. اين شبكه ها براي ايجاد موج، يكدفعه 
آپارتماني كه نرخ رهن آن هفتاد ميليون تومان است را با رقم 
صد و بيست ميليون تومان عرضه مي كنند. در نتيجه مالكي 
كه قصد اج��اره دادن خانه خود را دارد، به تارنماي مذكور 
مراجعه كرده و با ديدن چنين رقمي، به اين نتيجه مي رسد 
كه او نيز بايد قيمت اجاره ملك خود را بالا ببرد. در نتيجه 
قيمت اجاره بهاي مسكن بالا مي رود. پس از گسترش اين 
موارد، ما دريافتيم كه به تنهايي توان مقابله با اين وضعيت 
را نداريم. در نتيجه به نيروي انتظامي و دادستاني مراجعه 
كرديم و دادستاني دستور صادر كرد كه از درج قيمت در 
تارنماها، نرم افزارها و شبكه هاي تبليغاتي در فضاي مجازي 
خودداري شود. چند ماهي اين اتفاق افتاد و قيمت مسكن 

در تابستان كنترل شد.«
وي در پاس��خ به اين پرس��ش كه پس چرا اكنون دوباره 
قيمت ها به شبكه هاي فضاي مجازي بازگشته است نيز 
گفت: »بنده نمي دانم آيا دادستاني دستور كلي داده است 
يا دستور موقت؛ ولي براساس شنيده هايي كه بنده دارم اين 
است كه گويي دستور دادستاني، دستور موقت بوده و اكنون 
زمان اجراي اين دستور، منقضي شده است. بنده از همينجا 
از دادستاني محترم تقاضا دارم اگر دستور موقت بوده  است، 
براي جلوگيري از رشد نامتعارف قيمت مسكن و سوداگري 
آن، دستور بفرمايند كه اولًا مانع از فعاليت سايت ها، نرم 
افزارها و مجموعه هايي كه تحت عنوان شركت ها، بدون 
مجوز، در فضاي مجازي و در حوزه مسكن كار مي كنند، 
ش��وند. اگر هم فعاليت اين شبكه ها قانوني است، دستور 
موقت يا دايم ديگري براي جلوگيري از درج قيمت داده 

شود«. عقبايي در توضيح ضرورت اين امر، افزود: »مسكن 
كالاي همگني همچون طلا يا سكه نيست. مسكن يك 
كالاي ناهمگن است و در هر جايي شرايط خاص خود را 
دارد. ممكن است دو ملك در يك ساختمان، قيمت شان 
با يكديگر متفاوت باشد. مالكان و مستاجران اين تفاوت را 
در نمي يابند و ممكن است با ديدن تبليغات كاذب و ارقام 
غيرواقعي، دچار خطا در محاسبه بهاي ملك خود شوند«. 
مشاوري هم در همين ارتباط به پژوهشگر ايرنا گفت: »اين 
روزه��ا اگر به مالك بگوييم نرخي كه براي اجاره بها طلب 
مي كني، غيرواقعي است؛ آگهي هاي فضاي مجازي را به ما 
نشان مي دهد و به ما مي گويد كه ديگر مالكان نيز اين نرخ 
را طلب مي كنند؛ پس چرا من طلب نكنم؟«. با اين حال 
به نظر مي رسد بسياري از اين تبليغات نيز تنها براي جذب 
مخاطب هستند و مس��تاجر پس از تماس با شماره درج 
شده در آگهي، با مشاوري مواجه مي شود كه به او مي گويد 
ملك مذكور اجاره رفته اس��ت، سپس شماره مستاجر را 
ثبت كرده و پس از آن املاك مورد نظر خود را به مستاجر 

پيشنهاد مي دهد.

  فضاي مجازي و آشفتگي در بازار املاك
بررس��ي هاي ميداني پژوهشگر ايرنا نش��ان مي دهد كه 
تشكيل ش��بكه هاي تبليغات اجاره مسكن، بيش از آنكه 
باعث كاهش قيمت ها يا ساماندهي بازار مسكن شود، به 
ضرر اين بازار بوده و باعث افزايش قيمت ها شده است. يكي 
از مش��اوران املاك در همين ارتباط مي گويد: »وضعيت 
آشفته شده است و هركس��ي هر نرخي دلش مي خواهد 
مي گذارد. در گذش��ته مش��اوران املاك ه��ر محدوده، 
نظم قيمتي آن مح��دوده را حفظ مي كردن��د؛ اما امروز 
قيمت گذاري از كنترل مش��اوران املاك خارج شده و در 

فضاي مجازي تعيين مي شود.«
مشاهدات ميداني نش��ان مي دهد كه برخي از افرادي كه 
تا پيش از اين نيز شغل ديگري داشته اند، با افزايش تعداد 
تبليغات فضاي مجازي، شغل پيش��ين خود را رها كرده 
و به سراغ اين ش��غل آمده اند و تنها چيزي كه از مشاوره 
املاك مي دانند انجام جست وجوهاي اينترنتي و معرفي 
خانه هايي كه در اين تبليغات مي بينند به مشتريان است 
و از اين رهگذر درآمدي را نيز براي خود فراهم مي كنند. 
يكي از مش��اوران املاك غرب ته��ران در همين ارتباط 
مي گويد: »متاسفانه برخي مراكز مشاوره املاك كه حتي 

ممكن است مجوز نيز نداشته باشند، با وعده حقوق هاي 
بالا و ب��دون هرگونه آم��وزش مقدماتي، اف��راد را جذب 
مي كنند. اين نيروهاي جديد نيز هيچ چيزي از مش��اوره 
ام��لاك نمي دانند و صرف��اً با تكيه بر همي��ن تبليغات و 
اطلاعات مندرج در آن به كار مشاوره  مي پردازند«. يكي از 
مشاوران با سابقه منطقه جنت آباد جنوبي نيز در همين 
ارتباط مي گويد: »پيش از اين فردي كه قصد داشت تا وارد 
اين شغل شود، بايد مدت ها در يك بنگاه آموزش مي ديد 
و تجربه كس��ب مي كرد تا چم و خ��م كار را ياد بگيرد؛ اما 
امروز هركسي با تصور اينكه با كمك شبكه هاي تبليغاتي 
قادر است واس��طه قراردادهاي اجاره شود، وارد اين شغل 

مي شود.«
آمارها و بررسي هاي ميداني حاكي از آن هستند كه با ورود 
به فصل پاييز، دوران ركود فصلي اجاره مسكن آغاز شده 
است، هرچند افزايش قيمت هاي خريد و اجاره مسكن، از 
مدتي پيش ركود را در بازار رقم زده است. يكي از مشاوران 
تاكيد مي كرد كه در طي شش ماهه گذشته، بنگاه مشاوره 
املاك آنها كه يكي از بنگاه هاي بزرگ غرب تهران است، 
تنها يك معامله فروش مس��كن را به ثبت رسانده است و 
مش��اور ديگري نيز يادآور مي شد كه شدت ركود در بازار 
اجاره مسكن نيز به حدي بوده اس��ت كه مشاوران دچار 
مشكل شده اند و تعداد قراردادهاي اجاره آنها در چندماهه 

گذشته تنها به اندازه انگشتان يك دست بوده است.
اما چرا ركود در بازار خريد و فروش مس��كن، به بازار اجاره 
نيز رسيده است؟ يكي از مشاوران غرب تهران در همين 
ارتباط مي گويد: »افزايش شديد قيمت ها باعث شده است 
تا مس��تاجران ترجيح  دهند به هر نحوي كه شده است، 
قرارداد قبلي خود را تمديد نمايند و دست به جابه جايي 
نزنند«. مش��اور ديگري معتقد اس��ت عام��ل اصلي اين 
ركود، كاهش نرخ سود بانكي اس��ت و مي افزايد: »امروز 
صاحبخانه ها حاضر به قبول پول رهن نيستند و ترجيح 
مي دهند هرچقدر كه ممكن است، مبلغ اجاره را بالا ببرند؛ 
زيرا بانك ها سود چنداني پرداخت نمي كنند و بازار كسب 
و كار نيز در شرايطي نيست كه پول رهن به كار آنها بيايد.«

از سوي ديگر تعدد مراكز مش��اوره و بنگاه هاي معاملات 
املاك نيز مزيد بر علت است. اين تعدد به حدي است كه 
تنها در محدوده غرب خياب��ان مرزداران، خيابان ناهيد و 
حاشيه بزرگراه اشرفي اصفهاني، ده ها بنگاه املاك مشغول 
به كارند و اين تعداد آنقدر قابل توجه اس��ت كه مي توان 

در اين محدوده، چندين دفت��ر معامله املاك را در چند 
متري هم مشاهده كرد كه حتي نام برخي از آنها نيز مشابه 
است. اين تعدد بيش از اندازه بنگاه هاي معامله مسكن كه 
البته برخي از آنان فاقد مجوزهاي قانوني نيز هستند، بازار 
مسكن را بيش از پيش آشفته كرده است. يكي از مشاوران 
املاك مي گويد: »اگر من نرخ اجاره بهاي ملك را به صورت 
متوسط و معقول كارشناسي كنم، مالك به سرعت به سراغ 
يك مشاور ديگر مي رود؛ زيرا برخي از بنگاه ها قيمت ها را 
بالاتر از نرخ كارشناسي محاسبه مي كنند و همين امر باعث 
مي شود تا نرخ ها به صورت صوري بالا بمانند. بنگاه هايي 
كه به مالكان نرخ هايي بالا را پيشنهاد مي كنند، اين نكته را 
به مالك نمي گويند كه ممكن است ملك مذكور، مدت ها 
خالي بماند. كما اينكه در همين منطقه ما ده ها ملك را داريم 
كه با وجود آنكه مدت ها است خالي هستند؛ اما مالك حاضر 

نيست نرخ اجاره آن را كاهش دهد.«
نايب رييس اول اتحاديه مش��اوران املاك شهر تهران در 
پاسخ به اين س��وال كه آيا تعداد مراكز مشاوره املاك، در 
شهر تهران بيش از اندازه نيستند؟ پاسخ مي دهد: »بنده 
هم با شما موافق هستم. تعداد مشاوران املاك در شهرهاي 
بزرگ و به خصوص در ش��هر تهران زياد است. در گذشته 
قانون »حدود صنفي« محدوديتي را ايجاد مي كرد كه باعث 
مي شد تا تعداد دفاتر مشاوره املاك محدود شود؛ اما مدتي 
است كه قوانين مربوط به »حدود صنفي« و »سقف تعداد« 
لغو شده است. در نتيجه امروز ساختمان هايي را مي بينيم 
ك��ه در هر طبقه آن يك بنگاه وج��ود دارد. ما هم موظف 
هستيم كه به متقاضيان، مجوز بدهيم. بنده و همكاران در 
چندين مناظره شركت كرده و در نامه هايي تقاضا كرديم 
تا قوانين مربوط به حدود صنفي و سقف دوباره مقرر شود. 
تعدد مراكز مش��اوره املاك، امروزه تبديل به يك معضل 

جدي شده است.«

  افزايش نظارت؛ ضرورت امروزِ بازار مسكن
به نظر مي رسد اتحاديه هاي مشاوران املاك در تلاشند تا 
از طريق روش هاي مختلف، بر عملكرد بنگاه هاي مشاوره 
املاك نظارت كنند. در حالي كه برخي از مشاوران املاك 
نيز در گفت وگو با پژوهشگر ايرنا نيز مدعي شدند كه عرف 
كميسيون مش��اوره براي اجاره، يك دوم يا يك سوم نرخ 
كلي اجاره بها است؛ نايب رييس اول اتحاديه املاك تهران، 
در ارتباط با هزينه هاي مربوط به عقد قراردادهاي اجاره و 
اعلام كد رهگيري، توسط مراكز مشاوره املاك نيز چنين 
مي گويد: »نرخ كميسيون مشاوران املاك تا سال ۱۳۹۵ 
متفاوت بود. از سال ۱۳۹۵ نرخ مشاوران املاك تغيير داده 
شد. از اين سال تا امروز، نرخ مشاوران املاك هيچ تغييري 
نداشته و حق الزحمه مشاوره املاك، يك چهارم نرخ اجاره 
از هر طرف به اضافه ۹ درصد ارزش افزوده است. نسبت پول 
رهن نيز به ازاي هر يك ميليون، سي هزار تومان محاسبه 
مي شود. اگر مش��اور املاك رقم ديگري و به هر بهانه اي 
بگيرد، اقدامي غيرقانوني و نامتعارف كرده است. همچنين 
مشاور املاك براي اعلام كد رهگيري، حق گرفتن يك ريال 
اضافه نيز ندارند و مكلف و موظف هستند كد رهگيري را 
به مالك و مستاجر اعلام نمايند. اگر مشاوري قرارداد را به 
صورتي دستنويس نوشت و كد رهگيري را به مستاجر اعلام 
نكرد، مرتكب تخلف شده است. تمامي مشاوران املاك، در 
سراسر ايران، مكلف هستند هر نوع قراردادي را ثبت كرده و 
نسبت به دريافت كد رهگيري اقدام كنند، حتي اگر طرفين 
به اين كار علاقه مند نباشند. بابت دريافت كد رهگيري نيز 
نمي تواند هيچ نوع مبلغي را به عنوان كميس��يون طلب 
نمايد«. عقبايي تاكيد كرد: »اگر شهروندي با هرگونه تخلفي 
از سوي مشاوران املاك مواجه شد، مي تواند با مراجعه به 
دفاتر اتحاديه مشاوران املاك در شهرستان يا تهران يا با 
تلفن چهار شماره اي ۷۳۳۴ در شهر تهران، تماس بگيرند و 
مطمئن باشند كه مازاد پول دريافتي اگر وصول شده باشد، 
مسترد خواهد شد و اگر وصول نشده باشد، تذكرات لازم به 

مشاور متخلف داده خواهد شد.«
اما همانطور كه حسام عقبايي تاكيد مي كند، اتحاديه هاي 
مش��اوران املاك، تنها قادرند بر دفاتر رس��مي مشاوره 
املاك نظارت كنند و اختيار و امكان نظارت بر شبكه هاي 
تبليغاتي مسكن در فضاي مجازي را ندارند. در عين حال 
مسدود سازي به عنوان راه حل ضربتي مقابله با اين شبكه ها 
 نيز باعث حل مس��اله نخواهد شد زيرا رش��د قارچ گونه 
نرم افزارها و تارنماهاي تبليغات مسكن، با مسدود سازي 
متوقف نخواهد شد. از همين رو است كه به نظر مي رسد 
مسوولان امر بايد با تشكيل كميسيون هايي، تصميماتي 
اساسي در اين زمينه بگيرند تا بتوانند وضعيت فعلي بازار 
مسكن استيجاري را مديريت نمايند. وضعيتي كه بيش از 
هركس، موجب ضرر مستاجراني خواهد شد كه اغلب جزو 

اقشار آسيب پذير جامعه هستند. 

عدم تدوين الگوي كشت مناسب و سياست هاي غلط 
دولت در تعيين قيمت و توليد، موجب شده كه هر سال 
شاهد توليد بيش از اندازه برخي محصولات شويم و در 

سال بعد با كمبود آن محصول در بازار مواجه باشيم.
 عدم تدوين و معرفي الگوي مناسب كشت به كشاورزان 
باعث شده كش��اورزان محصولي را يكس��ال بيش از 
اندازه كشت كرده و به دليل خسارتي كه با آن مواجه 
مي شوند در سال بعد از كشت آن خودداري كنند؛ زيان 
كشاورزان و نوسان شديد قيمت در بازار از جمله تبعات 
منفي اين روند است. در حال حاضر نيز اين مساله يكي 
 از بزرگ ترين چالش هاي بخش كش��اورزي است كه

 هر ساله باعث مي شود كشاورزان، مصرف كنندگان و 
حتي خود دولتمردان متحمل خسارت هاي فراواني 
شوند. اين ش��رايط باعث شده كه هر س��ال برخي از 
محصولات كشاورزي به ويژه در بخش صيفي جات به 
دليل توليد انبوه و عرضه فراوان روي دست كشاورزان 

بماند و حتي دول��ت مجبور به خري��د توافقي آنها از 
توليدكننده شود اما در سال بعد با كمبود اين محصولات 
در بازار مواجه باش��يم. اتفاقي كه امس��ال براي گوجه 
فرنگي و هندوانه رخ داده و به گفته دس��ت اندركاران 
حوزه قيمت اين محصولات به حدي رسيده كه حتي 
جوابگوي هزينه هاي توليد براي كشاورزان هم نيست 
نكته مهم تر اينكه امس��ال كشت صيفي جاتي مانند 
گوجه فرنگي كه در حال حاضر دولت مجبور به خريد 
توافقي آن شده، جايگزين محصول استراتژيك و مهمي 

مانند چغندر قند شده است.
در همين زمينه حس��ين ش��يرزاد، معاون وزير جهاد 
كشاورزي و مديرعامل سازمان مركزي تعاون روستايي 
كه امسال اقدام به خريد و جمع آوري گوجه فرنگي هاي 
مازاد كشاورزان كرده اس��ت، در گفت وگو با خبرنگار 
مهر اظهار داشت: سال گذشته به دليل كاهش سطح 
زير كش��ت و مسائلي كه در زمينه توليد گوجه فرنگي 

وجود داشت، قيمت اين محصول افزايش قابل توجهي 
پيدا كرد كه اين موضوع، س��يگنال هاي اشتباهي به 
توليدكنندگان داد كه امسال هم مي توانند همچنان با 
كشت گوجه فرنگي و حتي افزايش سطح زير كشت با 

افزايش قيمتي رو به رو شوند.
وي گفت: متاس��فانه اقتصاد ايران از منحني هاي تار 
عنكبوتي پيروي مي كند؛ يعني با همين سيگنال هايي 
كه داده مي شود، كشور يك سال با افزايش و سال بعد 
با كاهش توليد، به خصوص در بحث س��بزي و صيفي 

مواجه بوده است.
اين مقام مسوول در همين زمينه به خبرنگار مهر گفت: 
۳۲۰ هزار تن گوجه فرنگي از كشاورزان خريداري شده، 
در حالي كه ميزان گوجه فرنگي خريداري شده به وسيله 
تعاون روستايي از كشاورزان، در طول ۶۰ سال گذشته 

فقط ۳۰ هزار تن بوده است.
مديرعامل سازمان مركزي تعاون روستايي ايران قيمت 

متوس��ط گوجه فرنگي هاي خريداري شده را به ازاي 
هر كيلوگرم ۹۵۰ تومان عنوان كرد و گفت: اين حجم 
از محص��ول در قالب توافقي و حمايتي از كش��اورزان 
خريداري ش��ده كه يك ركورد بزرگي در طول تاريخ 

فعاليت اين سازمان، محسوب مي شود.
اين درحالي است كه امسال پيش بيني مي شود توليد 
شكر به دليل كاهش كشت چغندر قند حدود ۳۷ درصد 
كاهش پيدا كند و دولت مجبور به واردات ۵۰۰ تا ۷۰۰ 

هزارتن از اين محصول به كشور خواهد بود.
در همين راس��تا، سيدجعفر حس��يني، مشاور عالي 
س��ازمان نظام صنفي كش��اورزي و منابع طبيعي در 
گفت وگو با خبرنگار مهر با بيان اينكه الگوي كش��ت 
يعني تعيين يك نظام كشاورزي با محوريت اقتصادي 
بودن، اظهارداشت: اين طرح همچنين بايد مبتني بر 
سياست هاي كلان كشور و بهره گيري از ظرفيت هاي 
منطقه باش��د. وي اضافه كرد: نداش��تن آمار جامع از 

كش��ت، عدم حمايت لازم از كشاورزان در كشت هاي 
جايگزين، ناتواني در تصميم گيري هاي به موقع براي 
واردات و ص��ادرات محص��ولات از جمله چالش هاي 
موجود اين حوزه است. وي همچنين از سياست هاي 
غلط دول��ت در تعيين قيم��ت تضميني محصولات 
كش��اورزي انتقاد ك��رد و گفت: اتخاذ سياس��ت هاي 
نادرست نيز به اين مساله دامن زده بطوري كه امسال 
كشاورزان به جاي كشت چغندر و گندم به كشت گوجه 
فرنگي روي آوردند و نتيجتاً هم منابع آب هدر رفت هم 
كشاورزان متضرر شدند و هم وزارت جهاد كشاورزي به 
جاي رسيدگي به امور توليد، درگير خريد گوجه فرنگي 
و تبديل آن به رب شده اس��ت. براساس اين گزارش، 
پيگيري هاي خبرنگار مهر از معاونت امور زراعت وزارت 
جهاد كشاورزي براي دريافت آخرين اطلاعات درباره 
تدوين طرح الگوي كشت و اجراي درست آن در كشور 

بي نتيجه مانده است.
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چشم انداز جنگ تركيه
 در سوريه

فاطمه خادم شيرازي|
پژوهشگر و مدرس دانشگاه|

جنگ تركيه در ش��مال سوريه، براي نابودي 
نيروهاي س��وريه دموكراتيك كه عمدتاً كرد 
هس��تند موج جدي��دي را در جه��ان ايجاد 
كرد. آنكارا اعلام كرد: ۳۵ س��ال اس��ت بهاي 
تروريس��م را مي دهد و نمي توان��د نظاره گر 
تقوي��ت »پ ي د«، »ي پ گ« و »پ ك ك« 
باشد. اين سازمان ها شبيه داعش هستند كه 
جنايات آنها عليه ملت س��وريه و شهروندان 

تركيه اي مشخص است.
 تركي��ه خواهان اجراي ط��رح منطقه امن در 
۳۰ كيلومت��ري و ط��ول ۵۰۰ كيلومتري در 
عمق سوريه براي اس��كان ۳، ۶ ميليون آواره 
سوري موجود در خاك تركيه، به جاي كردها 
در مرز كشورش است. در واقع تركيه به دنبال 
جابه جايي جمعيتي در شمال شرق سوريه با 

حمله نظامي تحت عنوان حريم امن است.
طرح موس��وم به »منطقه امن« تازه نيست و 
تقريباً از آغاز جنگ در اين كشور مطرح بود و 
دولت هاي عربستان سعودي، فرانسه و امريكا 
از ضرورت اج��راي آن گفته يا اقداماتي انجام 
داده اند. امريكا موافق اجراي اين طرح و روسيه 
ب��ا آن مخالف اس��ت. موافقت امري��كا به اين 
دليل اس��ت كه نمي خواهد ائتلافش با تركيه 
به عنوان عضو ناتو مخدوش ش��ود و همزمان 
نگران است كه اگر ترك ها را در اين طرح ياري 
نكند آنها بيش از پيش به روسيه نزديك شوند. 
در طرف مقابل روس��يه و كردهاي س��وريه و 
البته دولت بشار اسد مهم ترين مخالفان اين 
طرح به ش��مار مي روند. روسيه اجازه برپايي 
چنين منطقه اي را منوط ب��ه موافقت دولت 
سوريه دانسته اس��ت. نيروهاي دموكراتيك 
س��وريه معتقدند تركيه به دنبال آواره كردن 
ساكنان شمال سوريه و تبديل منطقه امن به 

منطقه نزاع و جنگ دايمي است.
از طرفي يك »توافق محرمانه« ميان روسيه 
و امريكا درباره ش��مال سوريه وجود دارد كه 
شامل تش��كيل يك منطقه خودمختار مانند 
ش��مال عراق نيز است اما دو قدرت جهاني بر 
س��ر نقش تركيه در اين منطقه و قانع كردن 
دولت سوريه براي اين كار به نتيجه نرسيدند. 
به نظر مي رسد تركيه براي انجام عملياتي در 
شمال شرقي س��وريه تحت عنوان »چشمه 
صلح« عليه كردهاي سوري با همه ابرقدرت ها 
به توافق رسيده است. امريكا در قبال پذيرش 
حمله به كردهاي سوري با تركيه به توافق زير 

دست پيدا كرده است: 
۱- خروج ۲۰۰۰ نيروي امريكايي از ش��مال 
س��وريه ب��ه منظور ع��دم پش��تيباني حزب 

دموكرات كرد سوريه
۲- پذيرش مسووليت هزاران نظامي داعشي 
بازداش��تي در زندان هاي كردهاي سوري اما 
تحويل چندين زنداني مهم داعشي از جمله 
دو شبه نظامي انگليسي از كردها، و انتقال به 
مكاني نامش��خص در عراق نشان مي دهد كه 
توافق براي از بين بردن جمعي دموكرات هاي 
كرد و داعشي هاي دربند بوده است كه تركيه 
بعد ازحمله فقط مسووليت زندانيان داعشي 

اين مناطق را برعهده گرفت.
۳- منصرف ش��دن آنكارا از خريد باقيمانده 

سامانه اس ۴۰۰ از روسيه
۴- ساخته ش��دن دو برج ترامپ در تركيه به 
جاي يك برج كه بعضي ها اين جنگ را معامله 

اقتصادي ترامپ با تركيه دانستند.
لذا براي عمليات��ي كردن اين توافق امريكا به 
دلايلي از جمله اينكه-س��ربازان نمي توانند 
تا۵۰ س��ال آينده از مرزهاي تركيه و سوريه 
محافظت كنند و بايد تركيه خودش مرزهايش 
را اداره كند. عدم درگيري در جنگ طائفه اي، 
هزينه۲.۳ ميلي��ارد دلار ي امريكا در جنگ 
عليه داعش، عدم همكاري اروپا در فرستادن 
ني��رو و جلوگي��ري از ورود داعش��ي ها ب��ه 
كشورش��ان، حل مش��كلات كردها توس��ط 
خودش��ان- نيروهاي خود را از شمال شرقي 

سوريه خارج كرد.
دس��تاورد تركيه از عمليات »چشمه صلح« 
علاوه بر ادعاي امنيتي كش��ورش در ش��مال 
س��وريه، فراهم كردن زمينه ب��راي فراموش 
شدن شكست داخلي در انتخابات شهرداري ها 
و ش��وراهاي ش��هر تركيه، كاهش محبوبيت 
حزب عدالت و توس��عه وبه دست آوردن هم 
سامانه اس-۴۰۰ و هم جنگنده هاي اف-۳۵ 
امريكا اس��ت. اما علت حمله تركيه از ش��رق، 
عوارض جغرافيايي اراضي مناطق گس��ترده 
شرق فرات و زمين هاي مسطح و باير گسترده 
و بدون عارضه قابل سنگرگيري و آسان شدن 
انجام رصد اطلاعات هوايي براي تركيه است.
در اين بي��ن درخواس��ت كردهاي س��وريه 
بعد از ناب��ودي داعش مبني بر داش��تن يك 
اقليم خودمختار س��بب ش��ده دولت دمشق 
نيز كردهاي س��وري را تهدي��دي براي ثبات 
كش��وربداند و آنها را در رديف معارضان عليه 
دولت حاكم بش��مارد. برخ��ي منابع اروپايي 
معتقدند كه امريكا هديه اي به سوريه داده تا 
بدون هيچگونه هزينه اي كردها را در دس��ت 
گيرد و هديه اي به روس��يه داده كه پوتين را 
»داور« ميان نظام س��وريه و تركيه قرار داده 
است. يعني پوتين از يك سو هم پيمان سوريه 
و از ط��رف ديگر، ش��ريك تركي��ه در جريان 
»آس��تانه« و ايجاد »راه حل سياسي« است، 
و رقيب واش��نگتن در فروش تس��ليحات به 

آنكارا است.
ادامه در صفحه9
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پياده روي اربعين؛ يك تقابل بزرگ

نهضتي ايدئولوژيك و جنبشي اجتماعي 

پيادهروياربعين؛پيشينهوچالشها

جواد  صبوري|
عقلانيت پياده روي اربعين، عقلانيت صوري و ابزاري نيست؛ 
زيرا هدف در اين پي��اده روي الهي و معنوي بوده و مادي و 
دنيوي صرف نيست و عقلانيت به كار رفته منتهي به يك 
ارزش قدسي و معنوي مي شود. پياده روي اربعين يكي از 
آيين هاي بزرگ مذهب تشيع است كه همه ساله در روزهاي 
منتهي به 20 صفر )اربعين حسيني( برگزار مي گردد. اين 
پي��اده روي در نظر برخي، از زم��ان امامان معصوم در بين 
شيعيان رايج بوده است. اين پياده روي در سال هاي حكومت 
حزب بعث عراق مورد ممانعت حاكميت بود. از سال 1382 
با از بين رفتن حاكميت حزب بعث ع��راق اين پياده روي 
رونق دوباره به خود مي گيرد. اين پياده روي محدود به كشور 
عراق نمي شود و طي چند سال اخير تبديل به بزرگ ترين 
راه پيمايي بشري شده اس��ت كه از اقصي نقاط دنيا در آن 
حضور دارند. به نقل از شبكه العالم، سيداحمد الصافي )توليت 
آستان مقدس عباسي و نماينده مرجعيت عالي عراق( آمار 
نهايي زائران اربعين حسيني سال 1397 هجري شمسي را 

15 ميليون و 300 هزار نفر اعلام كرد.
در اين نوش��ته س��عي بر اين اس��ت كه از دو منظر به اين 
رويداد اجتماعي نگاه ش��ود: از يك س��و پديده پياده روي 
اربعين حس��يني با ابعاد مختلف خ��ود يك نوع جنبش 
اجتماعي عليه جهان گس��تري س��كولار غربي است. از 
س��وي ديگر اين پديده اجتماعي به عنوان نمودي از يك 
ايدئولوژي براي جهان گستري است. مفهوم جهان گستري 
)Globalization( با گسترش رسانه در دهه هاي اخير 
توجه زيادي بدان شده است. اهميت موضوع جهان گستري 
در دهه هاي اخير را مي توان به واس��طه رش��د ارتباطات 
و كوچك ش��دن جهان دانس��ت كه نبرد ه��اي تمدني و 

تماميت خواهي هاي ايدئولوژيكي در آن برجسته مي شود.
جهان گستري پديده اي است كه از دو وجه مي توان بدان 

نگريست: 
يك( جهان گستري؛ نتيجه روند طبيعي رشد ارتباطات 
است. ارتباطات به عنوان بستري براي محتوا در نظر گرفته 
مي شود كه خود اين بستر و زمينه، بار ايدئولوژيك نداشته 
و فقط به انتقال پيام مي پردازد. در واقع ارتباطات ش��رايط 
را براي جهان گس��تري هر تمدني فراهم مي كند. هارولد 
اينيس؛ با طرح نظريه سوگيري ارتباطات، آن را به دو شكل 
متمايز از هم نسبت به زمان و مكان دسته بندي مي كند؛ به 
شكلي كه رسانه هاي با سوگيري نسبت به زمان، رسانه هاي 
ماندگار و س��نگين بوده اند، ولي رسانه هاي با سو گيري به 
مكان، قابل حمل و سبك بوده اند. او روند تاريخ ارتباطات را 
اينگونه مي بيند كه فناوري هاي ارتباطي پس از طي دوره اي 
به سمت افزايش سرعت در انتقال پيام رفته اند. اين علتي بر 

ارتباط گيري آسان و سريع در عصر جديد شده است.
اين روند ارتباط گيري آس��ان و سريع در دهه هاي اخير با 
اختراع وب، تلويزيون، راديو و… به اوج خود رسيده است. 
از نظر مك لوهان؛ جهان توس��ط فناوري هاي ارتباطي به 
صورت يك دهكده فشرده تغيير يافته و حركت اطلاعات از 
هر چهار گوشه جهان به هر نقطه در همان زمان لحظه اي 
گرديده اس��ت. آنتوني گيدنز؛ از صاحب نظران در موضوع 
جهان گستري است. در نظر او جهان گستري يعني فرآيند 
به هم وابستگي روز افزون ما. در اين منظر جهان گستري 
فرآيند صرفا غربي شدن، مورد سلطه جهان توسعه يافته 
واقع شدن، امريكايي شدن، ادغام در اقتصاد جهاني و بازار 
آزاد و شكل گيري نهاد هاي جهاني و ارتباطات جهاني نيست.

دو( جهان گس��تري؛ برنامه ريزي شده اس��ت و در حوزه 
سياست هاي جهاني و در ارتباط با اهداف سياسي قدرت هاي 
بزرگ جهاني ايجاد شده است. در اين منظر جهان گستري 
داراي بار ايدئولوژيك بوده و مي توان آن  را غربي شدن، مورد 
سلطه جهان توسعه يافته واقع شدن، امريكايي شدن، ادغام 
در اقتصاد جهاني و بازار آزاد و شكل گيري نهادهاي جهاني 
و ارتباطات جهاني دانس��ت. در واقع جهان گستري يعني 
يكپارچه شدن در يك فرهنگ و تمدن خاص. محمد عابد 

الجابري؛ ضمن تعريفي از جهان گرايي فرهنگي و ادعاي 
عدم وجود فرهنگ واحد جهاني، در خصوص جهاني گرايي 
مي گويد: جهاني گرايي داراي يك نظام جهاني است، نظامي 
كه زمينه هاي مختلفي همچون سرمايه، بازرگاني، مبادلات، 
ارتباطات، سياست، انديشه و ايدئولوژي را شامل مي شود، 
به ويژه در مباحث كنوني منظور از جهاني گرايي، بس��ط و 
گسترش و انتقال تمدن و فرهنگ ايالات متحده  امريكا به 

ساير كشور هاي جهان است.
در مورد تاريخ شكل گيري مفهوم جهان گستري مي توان از 

دو بعد به قضيه نگريست: 
يك( جهان گستري داراي قدمت تاريخي چند صد ساله 
اس��ت. در آغاز حرك��ت مدرنيته و عص��ر جديد موضوع 
جهان گس��تري، همگاني و جهان گيري يكي از مفاهيم 
بنيادين مدرنيته بود. مدرنيته كه آغازي از كشورهاي غربي 
داشت، با يك انقلاب و تغيير ساختارها بدنبال ساخت جهاني 

جديد و در نورديدن كل جهان بود.
دو( جهان گستري پديده نس��بتا جديدي بوده است. اين 
پديده در دهه هاي پاياني قرن بيستم و سال هاي ابتدايي قرن 
بيست و يكم رخ نمود. عوامل متعددي همچون فروپاشي 
بلوك شرق، رشد حمل و نقل، رش��د فناوري ارتباطات و 
ايجاد و گسترش شركت هاي اقتصادي فراملي باعث پديد 
آمدن چنين مفهومي شد. به نظر مي رسد، جهان گستري 
را مي توان پروژه اي از آغاز عصر جديد و ش��روع مدرنيته و 
گره خورده با جهان بيني سكولار تفسير كرد. جهان بيني اي 
كه در تقابل با حاكميت كليسا در قرون وسطي به دنبال مسير 
جديدي براي بشريت بود. سكولاريسم با تماميت خواهي 
سعي در حذف كليسا از حاكميت و از بين بردن نگاه ديني 
در عرصه اجتماع و تقليل نگاه ديني در زندگي ش��خصي 
بود. اين روند سكولاريسم در اواخر قرن بيستم با اتفاقاتي 
نظير فروپاشي بلوك شرق، رشد حمل و نقل، رشد فناوري 
ارتباطات و ايجاد و گسترش شركت هاي اقتصادي فرا ملي 
به شكل عيني تر و بارز  تري رخ نمود. اين در حالي است كه 
اين اتفاقاتِ اواخر قرن بيستم ريشه در همان نگاه سكولار 
با تاريخي چند صد ساله داشته اس��ت و با تغيير ظاهر به 
شكل جديدتري برجسته شده است. فلذا جهان گستري 
را مي توان يك فرآيند دانس��ت كه از ابتداي عصر جديد از 
كشور هاي غربي و با ايدئولوژي تماميت خواه سكولار به دنبال 
جهاني سازي ايده سكولاريسم است. جهان گستري شامل 

ابعاد سياس��ي، اقتصادي، فرهنگي و اجتماعي مي شود. 
بعد فرهنگي جهان گس��تري با استراتژي يكسان سازي، 
يكپارچه سازي و همگون سازي فرهنگ هاي مختلف ذيل 
فرهنگ سكولار است. در واقع جهان گستري و امپرياليسم 
فرهنگي در يك مسير مشترك گام برمي دارند و هدف آنها 
گسترش و صدور ارزش ها، باور ها و اولويت هاي سبك زندگي 
كشورهاي مسلط سكولار در جهان در جهت تسخير افكار 

عمومي ساير كشورها است. 
نخستين مواجهه ايران با تمدن نوين سكولار شده غرب را 
مي توان دوران حكومت صفويه دانست؛ هرچند مي توان 
دوران افش��اريه و زنديه و پس از آنها شكست هاي سخت 
ايران در مقابل روس��يه در دوران قاج��ار رويارويي ايران با 
تمدن غرب را يك رويايي بر مبناي حيرت از پيشرفت هاي 
تمدن غرب دانست. با اين وجود مي توان دوران حكومت 
پهلوي را از س��ويي اوج فريفتگي و خود باختگي و از سوي 
ديگر نهايت حركت هاي بزرگ براي غربي شدن دانست. در 
دوران پهلوي اقداماتي جهت ورود ايران به تمدن سكولار 
غرب و يكسان سازي فرهنگي ذيل فرهنگ سكولار غربي 
بصورت جدي پيگيري مي شد. اقداماتي كه از يك سو براي 
از بين بردن س��نت و مظاهر آن و از سوي ديگر در راستاي 
يكسان سازي و الحاق ايران به تمدن سكولار دنياي غرب 
بود. انقلاب اسلامي در سال 1357يك انقلاب اعتراضي به 
اين روند سكولار شدن كشور بود كه با شعار اسلام سياسي 
و به رهبري امام خميني )ره( به عنوان مرجع تقليد جهان 
تشيع تحقق يافت. پياده روي اربعين يك جنبش اجتماعي 
است كه ارزش هاي عاشورا نظير ايثار، ظلم ستيزي، شهادت 

و خدامحوري را به جهانيان نمايان مي كند.
جنبش اجتماعي )social movement(؛ عبارت است 
از سازماني كاملا شكل گرفته و مشخص كه به منظور دفاع، 
گس��ترش و دس��ت يابي به اهداف خاص به گروه بندي و 
تشكل اعضا مي پردازد. آنچه كه اصولا جنبش اجتماعي را 
مشخص مي سازد، متقاضي و مدعي بودن آن است كه سعي 
در شناساندن و پيروز گردانيدن ايده ها و منافع و ارزش هاي 
معيني را دارد، بدين منظور پيوسته سعي در افزايش اعضا و 
كوشش در جهت جلب توجه عامه و نيز برگزيدگان جامعه 
مي نمايد. براس��اس آراي تورن، جنبش هاي اجتماعي بر 
اصول سه گانه اي پي ريزي ش��ده اند كه در حقيقت دليل 
موجوديت آنها است و كنش آنها را جهت مي دهد. اين اصول 

و خصيصه هاي جنبش اجتماعي به شرح زير است: 
يك( اصل هويت: يك جنب��ش اجتماعي ابتدا بايد داراي 
هويتي باشد، يعني اينكه اين جنبش بايد مشخص نمايد كه 
از چه افرادي تشكيل شده است، سخنگوي چه افراد يا چه 
گروه هايي از مردم است و مدافع و محافظ چه منافعي است. 
جنبش پياده روي اربعين معرف، سخنگو و مدافع محبان 
اهل بيت است كه اغلب آنها را شيعيان تشكيل مي دهند، 
ولي محدود به شيعيان نبوده و اين محبان از مذاهب و اديان 

و آيين هاي مختلف هم در اين پياده روي حضور دارند.
دو( اصل ضديت يا مخالفت: جنبش اجتماعي هميش��ه 
در براب��ر نوعي مانع و نيرويي مقاوم ق��رار دارد، و در نتيجه 
پيوسته سعي در درهم شكستن دشمن يا دشمناني دارد، 
و بدين ترتيب جنبش اجتماعي لزوما داراي حريف است. 
جنبش پياده روي اربعين در برابر پديده جهان گس��تري 
سكولار غربي و يكسان سازي فرهنگي ذيل فرهنگ سكولار 
غربي است . ضديت با دنياي سكولار غربي كه بدنبال حذف 
سنت ها و جداسازي دين و اجتماع است. اين در حالي است، 
كه جنبش پياده روي اربعين را مي ت��وان متاثر از انقلاب 
اسلامي س��ال 1357 ايران دانست كه با شعار پيوند دين 
و سياس��ت ايجاد شده بود. نقش محوري گفتمان انقلاب 
اسلامي ايران در منطقه خاورميانه به عنوان بستر اين جنبش 

اجتماعي غير قابل انكار بوده است.
س��ه( اصل همگاني بودن: يك جنب��ش اجتماعي به نام 
ارزش هايي برتر، ايده هايي بزرگ، فلسفه و ايده اي مذهبي 
آغاز مي گردد، كنش آن ملهم از تفكر و عقيده اي است كه تا 

حد امكان سعي در گسترش و پيشرفت دارد.
تمايزات و ويژگي هاي برجسته با ظرفيت جهان گستري 
پياده روي اربعين كه آن  را به يك جنبش اجتماعي تبديل 

كرده به شرح زير است: 
ارزش هاي پياده روي اربعين برخلاف نگاه مادي و سكولار 
غربي ذيل مفهوم دي��ن و معنويت قرار مي گيرد. مفاهيم 
آزادگي، ايثار، ظلم س��تيزي و شهادت از جمله مفاهيمي 
است كه در پياده روي اربعين مورد توجه مردم قرار مي گيرد. 
اين ارزش ها فرا ملي بوده و ظرفيت جهان گستري را دارد، 
فلذا نمي توان آن را به مذهب شيعه محدود كرد هرچند كه 
از نگاه مكتب تشيع برخاسته است. مفاهيمي كه برخلاف 
نگاه مادي و سكولار غربي افق هايي متفاوت و الهي را در بر 
دارد و با رنگ و روي ديني و معنوي به خود در جهان شناخته 

مي شود. ارزش هايي كه ويژگي هاي جهان گستري را دارد، 
هرچند اين ارزش ها از نگاه اسلامي  شيعي استخراج شده 
لكن مي توان ايدئولوژي ضد سكولار و ديني پياده روي اربعين 
را يك ايدئولوژي كه به دنبال جهان گس��تري و پس زدن 

جهان گستري غربي است ،دانست.
اين مفاهيم و ارزش ها كه در پياده روي اربعين وجود دارد، 
شكل خاصي از كنش ورزي را به وجود آورده است. در پاسخ 
به نياز هاي اساسي )خوراك، پوشاك و مسكن( رويه متفاوتي 
از سبك زندگي غربي به چشم ديده مي شود. خوراك و غذاي 
مردم اغلب نذري هايي اس��ت كه به شكل رايگان در طول 
مسير پياده روي توس��ط خود مردم توزيع مي شود. لباس 
مورد استفاده مردم عموما لباس هاي ساده و غير لوكس )بر 
خلاف كالاهاي لوكس غربي( است. مسكن و محل خواب 
اف��راد در طول اين پياده روي بعضا ب��ه ميزباني عراقي ها و 
بعضا به شكل استراحت بين راهي صورت مي گيرد. بطور 
خلاص��ه مصرف گرايي رايج در زندگي م��درن غرب كه با 
هدف تمايز خود را نمايان مي كند، در اين پياده روي ديده 
نمي شود و مصرف براساس نيازهاي اساسي بوده و نيازهاي 
كاذب تعين بخش مصرف نيستند. بجاي انسان گرايي و 
اومانيسم كه از مولفه هاي جهان بيني سكولار غربي است، 
خدا محوري به چشم مي آيد. الگوي انسانيت در اين مراسم 
امام حسين)ع( است، كه يك انسان الهي محسوب مي شود. 
نگاه به انسان نيز براساس يك نگاه توحيدي و ديني است 
كه توجه آن به انسان »خليفه الله« به عنوان الگو است و نه 
اصالت انسان دنيوي. از منظر وبر رفتار بشر در مسير تاريخ 
به ويژه پس از صنعتي ش��دن به س��مت عقلانيت صوري 
)formal rationality( گراييده شد. اين نوع عقلانيت 
به معناي انطباق دقيق، طراحي شده و سنجيده اهداف و ابزار 
بر يكديگر است. عقلانيت پياده روي اربعين، عقلانيت صوري 
و ابزاري نيست؛ زيرا هدف در اين پياده روي الهي و معنوي 
بوده و مادي و دنيوي صرف نيست و عقلانيت به كار رفته 
منتهي به يك ارزش قدسي و معنوي مي شود. از اين جهت 
مي توان عقلانيت پياده روي اربعين را عقلانيت جوهري 
)substantive rationality( كه مبتني بر نظام ارزشي 
است كه در آن رفتارهاي فردي محدود شده اند دانست. فلذا 
از بُعد انواع عقلانيت وبري، عقلانيت پياده روي اربعين متمايز 
از عقلانيت رايج زندگي صنعتي شده به سبك غربي است.

نگاه فرد گرا يكي از مولفه هاي اساسي زندگي امروز مدرن 
غربي است. تاكيد بر ارزش هاي اخلاقي فرد و ترجيح منافع 
فرد بر گروه از ويژگي هاي فرد گرايي غربي است. تكنولوژي 
مدرن امروزي نيز بر اين مساله دامن زده است. به عنوان مثال 
تلفن هاي همراه با امكانات بالا، خود را حريم شخصي افراد 
قرار داده است، به شكلي كه افراد بخش زيادي از وقت خود 
را به استفاده از آن اختصاص مي دهند. اين درحالي است، كه 
در پياده روي اربعين جمع گرايي به شدت به چشم مي خورد. 
روحيه تعاون، همدردي و كمك به يكديگر حول محبت به 
امام حسين ش��كل مي گيرد و اين موضوع با شعار مشهور 
»حب الحسين يجمعنا )علاقه به حسين ما را گرد هم جمع 
آورده است.(« كه توسط مردم به كار مي رود قابل مشاهده 
است. توزيع غذاي نذري، امكانات رفاهي و بهداشتي بين 
راهي، غرفه هاي فرهنگي و… ازجمله فعاليت هاي جمعي و 
تعاوني در پياده روي اربعين حسيني است. پياده روي اربعين 
يك جنبش اجتماعي در جهت اعتراض به جهان گستري 
غربي است. همچنين اين جنبش اجتماعي براي تحقق 
ارزش ها كه در تلاقي با ارزش هاي جهان گس��تري است، 
وارد يك نبرد ش��ده اس��ت. نگاه ديني و معنوي در مقابل 
نگاه غيرديني و مادي، توجه به نياز هاي اساسي در مقابل 
توجه به نياز هاي كاذب، نگاه انسان خليفه الله در مقابل نگاه 
اومانيستي، نگاه عقلانيت جوهري در مقابل نگاه عقلانيت 
صوري و ابزاري و نگاه فرد گرايانه در مقابل نگاه جمع گرا و 
تعاوني از جمله تمايزات بارز سبك زندگي سكولار غربي و 
مدل قابل مشاهده در جنبش پياده روي اربعين است كه در 
باشگاه انديشه اين نوشته بدانها پرداخته شد.  

اگر رويداد اربعين، دولتي و حاكميتي شود، ممكن 
است منافعي در سايه آن شكل بگيرد و اين منافع 
ماهيت آدم هايي را كه زير اين پرچم سينه مي زنند، 
تغيير مي دهد. در ميزگ�رد ايرناپلاس با موضوع: 
پياده روي اربعين كه با حضور دكتر سعيد طاووسي 
مسرور، اس�تاد تاريخ دانشگاه علامه طباطبايي 
و دكتر سيد ياس�ر قزويني، استاد تاريخ دانشگاه 
تهران برگزار شده، به آسيب هايي كه ممكن است 
ناخواس�ته به اين تجمع بزرگ مردمي وارد شود، 

پرداخته  شده است. 

  چه خطاهايي ممكن است در اين مراسم رخ بدهد 
كه تصور واژگون يا تفرقه افكنانه اي از آن منعكس 
شود؟ چون جمعيت ميليوني جمع مي شوند و هر 
كسي براي خودش كاري مي كند و همه رسانه  دارند، 

به هر حال كل اين جمعيت قابل كنترل نيست.
سعيد طاوسي مس��رور: ممكن است تأكيد بي جهتي بر 
شيعه بودن اين مراس��م شود يا اينكه بگويند اهل سنت 
نسبتي با اين مراسم ندارند و نمي آيند. در حالي كه همين 
الان در نجف اگر بخواهيد وضو بگيريد، نوشته شده است: 
محل وضوي شيعيان، محل وضوي اهل سنت و براي هر 
دو گروه مكان مشخص درست كرده اند، يعني تعداد زوار 
س��ني در نجف و كربلا اينقدر زياد است كه حتي مكاني 
براي وضو گرفتنش��ان پيش بيني كرده اند. ولي اگر دايم 
بر تفاوت مذاهب تأكيد شود يا به مقدسات طرف مقابل 
توهين شود و برخي جريان هاي هدفمند عليه مقدسات 
ساير مسلمانان شعار بنويسند و اقداماتي اينچنين اجرا 
ش��ود، وجه تقابل پررنگ مي شود و به نفع زيارت اربعين 
و كل مس��لمانان نخواهد بود. ساير مذاهب و كساني  كه 
ش��يعه دوازده امامي نبودند همي��ن كه محب اهل بيت 
بودند، جذب مي شدند. زيد بن شحام از كبار اصحاب امام 
صادق)ع( بود و انساني جليل القدر و مورد وثوق بود و در 

مورد اين ويژگي هاي وي اختلافي نيست. او جوان بود و در 
مدينه خدمت امام صادق)ع( رسيده بود. امام به وي گفت 
مي خواهي به كوفه بروي؟ او مي گويد بله من كوفي هستم 
و به شهرم برمي گردم. امام مي فرمايند وقتي به آنجا رفتي 
پيش هر كسي درس نخوان و پيش كسي آموزش ببين كه 
حرف من را قبول داشته باشد و به حرف من عمل كند. يعني 
شيعه باشد. ما توقع داريم بعد از اين توصيه گفته شود از ساير 
مذاهب فاصله بگير، ولي امام بعد از آن فرمودند در نمازهاي 
آنها شركت كن و به عيادت و تشييع جنازه آنها برو و با آنان 
حسن معاشرت داشته باش و اگر اين كارها را كردي خواهند 
گفت هذا ادب جعفر و اگر اين كارها را نكردي باز هم خواهند 
گفت هذا ادب جعفر. اين حديث صحيح الاستناد است و 
در كافي آمده و معتبر است. امام خميني )ره( نيز خطاب 
به حجاج اين را فرموده اند كه هر شيعه اي پرچمدار مكتب 
جعفري است، در عربستان جوري رفتار كنيد كه گفته شود 

امام صادق)ع( اينها را تربيت كرده است.
  مراسم اربعين در اين سال ها با تهديدهايي هم 
روبروست. تا جايي كه مي بينيم مردم عراق خود 
داوطلبان�ه مي آيند و موك�ب راه مي اندازند و هر 
خدمتي كه مي توانند انجام مي دهند، ولي در كنار 
اين حركت مردمي، گاهي از ايران هزينه هاي زيادي 
مي شود و مثلًا در كنار موكب هاي ساده عراقي ها، 
موكب بزرگ و با امكاناتي زده مي ش�ود. برخي در 
اين باره تذك�ر داده اند و عقيده دارند اين رفتار به 
بُعد مردمي مراسم اربعين آسيب خواهد زد. شما 
با آن فضا آش�نا هس�تيد، نظرتان در رابطه با اين 
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دعوت شده و براي سفر او هزينه كرده اند و بعد برگشته و 

چيزهايي نوشته كه درست نيست. از نگاه يك غير شيعي 
هم كار او اشكالاتي دارد. او جوري بحث مي كند كه گويي 
ساختار زيارت، همچون حج است. مساله بسيار مهم اين 
اس��ت كه زيارت اس��تحباب دارد، ولي حج واجب است. 
هيچ كدام از مناس��ك زيارت واجب نيست و به گونه هاي 
مختلف اختياري است. ولي قالب اين طور بسته شده است 
كه زيارت اربعين را با حج مقايسه كند و ما نيز به اين دامن 
بزنيم، اين درست نيست. چون احكام حج كاملًا مشخص 
اس��ت، ولي زيارت احكام مشخصي ندارد. جنس زيارت 
متفاوت اس��ت و نبايد با حج مقايسه ش��ود. استحباب و 
وجوب با هم فاصله زيادي دارند. اين نكته اي مهم است. به 
نظر من بايد روي اين مساله تأكيد شود. خطيبي مي گفت 
وقتي روي دوچرخه هستي يا با ماشين حركت مي كني هم 
مي تواني زيارت كني، ولي هيچ حجي به اين كيفيت نيست. 
حج تنها با ارتباط قلبي برگزار نمي شود. حج امري شكلي 
اس��ت و فرم در آن مهم است، ولي زيارت امري محتوايي 
است. براي اينكه دوگانه شكل نگيرد، بايد روي اين مساله 

كار زيادي بشود.
  نكته شما دقيق بود ولي برگرديم به سوال من. در 
مورد آسيب هايي كه با دولتي شدن به زيارت اربعين 

وارد مي شود چه نظري داريد؟
سيدياسر قزويني: با تبديل شدن اين فرصت به تهديد، 
خطرات بسيار بزرگي احساس مي شود و نگراني هاي زيادي 
از اين جهت وجود دارد. اتفاقات و اعتراضات امروز عراق و 
تأثير آن بر زيارت اربعين نيز مورد نظر است. اين مسائل 
بسيار حساس است. اگر مطالب ادوارد سعيد، شرق شناس 
معروف را بخوانيد، متوجه خواهيد ش��د كه بس��ياري از 
مطالب او بر وضعيت ما منطبق است. متأسفانه در رابطه ما 
با عراقي ها يك نگاه از بالايي كه انگار ذاتي شده، وجود دارد. 
اينها تأثيرگذار است. چون آن كشور بالاخره كشور و خانه 
ديگران است. ايرانيان زيادي در كربلا زندگي مي كنند، ولي 

باز خانه ما نيست و كربلا حداكثر شهري فرامليتي است.
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چشماندازجنگتركيه
درسوريه

كردهاي ش��مال و شمال شرق سوريه در مقابل 
اين طرح به دو دسته تقس��يم شده اند. گروهي 
كه به ايالات متحده نزديك هستند اميد داشتند 
امريكا بتواند از مناطق تحت تسلط آنان در برابر 
تركيه دفاع كند، اما با خروج امريكا بدون پشتيبان 
ماندن��د. در مقاب��ل گروه ديگري كه خواس��تار 
مذاكرات خودمختاري اند، مايلند با دولت سوريه 
به توافقي دست يابند كه طي آن نيروهاي سوري 
مس��وول حفاظت از مرزهاي شمالي و مقابله با 
تهديدهاي تركيه باشد. لذا خروج امريكا با توافق 
حضور تركي��ه و پذيرش ناب��ودي كامل داعش 
باعث مي شود، كردهاي متحد امريكا )كه بدون 
پش��تيباني ازدولت مركزي هم هستند( توسط 
تركيه قلع و قمع و مجبور شوند براي حمايت به 

دمشق يا مسكو نزديك شوند.
با حملات مختلف تركيه به شمال شرقي سوريه 
كش��ورهاي اروپايي، افريقاي��ي، عربي، واتيكان 
و..اين حملات را به ش��دت محكوم كردند اما در 
مقابل قط��ر از آن حمايت كرد. اما امريكايي ها و 
اروپايي ها با اتخاذ سياست دوگانه بيشتر سعي 
كردند هياهو ايجاد كنند تا هم پيمانان آنها بدبين 
نش��وند. در واقع همه به تحريم سلاح و اقتصاد 
تهديد كردند، اما هيچ كدام از كشورهاي اروپايي 
و.. سفراي خود را به نشانه اعتراض از تركيه بيرون 
نكشيدند. ناتو نيزحاضر نشد نيروهاي ي.پ.گ 
و قسد را تروريس��ت بنامد اما گفت دغدغه هاي 
امنيتي تركيه را درك مي كند. تركيه نيز دو تهديد 

را در مقابل اروپا قرارداد: 
1- در صورت عدم حماي��ت از تركيه، درها را به 
روي آوارگان سوري باز كرده وآنان را به قاره اروپا 

خواهد فرستاد.
2- داعش��ي ها كه اغلب اروپايي هس��تند را به 

كشورشان باز خواهد گرداند.

  چشم انداز
چشم انداز حمله چشمه صلح در صورت تسليم 
نشدن كردها به دولت سوريه تبعات بسياري براي 

كردها و تركيه خواهد داشت: 
1- ارتش تركيه از توان و مه��ارت رزمي، ادوات 
و پشتيباني و لجس��تيك قدرتمندي برخوردار 
است، مخالفين سوري نيز داراي تجربه نظامي 
و از فنون رزم��ي بالايي برخوردارن��د. اما اغلب 
مدافعين كرد سوري، كم سن و كم تجربه هستند 
و از طرف��ي كردهاي تركيه ب��ه منظور حمايت 
از كرده��اي س��وري هيچ حماي��ت و اعتراضي 
نكرده ان��د. امريكا ه��م از منطقه خارج ش��ده و 
نهادهاي اقماري پ.ك.ك در شمال سوريه، تمام 
احزاب و گروه هاي سياسي كردي خارج از چتر 
پ.ك.ك و نزديك به اقليم كردستان عراق را از 
خود رانده ان��د و نمي توانند از همدلي و حمايت 
كردي آنان برخوردار باش��ند. بنابراين كردها دو 

راه در پيش دارند: 
الف- تس��ليم به دول��ت مركزي س��وريه بدون 
هيچگونه در خواستي مبني بر خودمختاري. در 
واقع سوريه هيچ گونه بيانيه اي نداده و موضعي 
نگرفته، اين نشان مي دهد كه احتمالًا سوريه به 
دنبال آن است كه كردهاي وابسته به پ.ك.ك 
به خاطر حملات تركيه تحت فشار بيشتري قرار 
بگيرند و با خواسته هايي كمتر و موقعيتي پايين تر 

از پيش به سوي دمشق بازگردند.
ب- مهاجرت به اقليم كردستان عراق

2- نيروهاي س��وريه دموكراتيك )قسد( ظاهرا 
براي حفظ جان و اراضي س��كونت خود با دولت 
سوريه ائتلاف كردند. البته طبق اظهاراتشان با 
س��وريه به توافقي رسيدند كه هيچ بندي ندارد، 
زيرا يك توافقنامه )واقعي( نيست. بيشترحفاظت 
از مرزها هس��ت و با اين هدف كه بتوانند بعد از 
خروج تركيه، به يك توافقنامه با دمش��ق براي 
تشكيل دولت خودمختار برسند اراضي را تسليم 
مي كنند. اعزام نيروهاي ارتش سوريه به مناطق 
تحت هجوم تركيه بيشتر جنبه حضوري دارد تا 
كردها تسليم شوند. اما اگر حاكميت سوريه بر اين 
مناطق اعمال شود، اين بار درگيري هاي سوريه با 
كردها در مناط��ق جنگي ادامه خواهد يافت. در 
همين راستا چندي پيش، سوريه با ارسال نامه 
به شوراي امنيت سازمان ملل، ي.پ.گ و قسد را 

تروريست ناميد.
3- ممكن است كردها با »نيروي نظامي عربي« 
شامل طوايف عرب محلي ائتلاف كنند. در اين 
حالت، تركيه پس از امريكا مقابل س��عودي ها و 
اماراتي ها قرار مي گيرد. چون قبل از حمله آنكارا 
امريكا، عربستان و امارات با قبايل عشاير سوري 
براي استقرار در نوار مرزي سوريه به جاي كردها 
با تركيه گفت وگو كرده بودند. خريد سلاح هاي 
جديد و اعزام ني��رو از امريكا همزمان با حملات 
تركيه به ش��مال شرقي س��وريه اين احتمال را 

قوي تر مي سازد.
4- حفاظت و جلوگيري از فرار و ش��ايد نابودي 
جمع��ي زندانيان داعش كه يك��ي از توافق هاي 
تركيه با امريكاست كه در صورت تحقق نيافتن 
با چالش تحريم امريكا و اروپا به صورت گسترده 

روبرو خواهد شد.
5- خ��روج امري��كا از س��وريه باع��ث تحميل 
هزينه هاي س��نگين جنگي و اسكان 3 ميليون 
پناهنده در مرزهاي تركيه، اين كشور را با چالش 

و بحران اقتصادي روبرو خواهد كرد.
6- به نظر مي رسد دو شريك مهم آستانه يعني 
ايران و روس��يه، مي توانند زمينه هاي سياس��ي 
حقوقي خاصي را شكل دهند كه منجر به خروج 
تركيه از آن مناطق شود. لذا با تسليم كردها تركيه 
مجبور است به راهكار كشورهايي چون ايران و 
روسيه يعني اجراي توافق »آدانا« تن دهد تا دچار 

چالش جنگ فرسايشي نشود.
منبع: مركز بين المللي مطالعات صلح 

عرض كردم كه هويت سيال است، اگر در پياده روي اربعين 
وضعيت خادم و زائر را رعايت كنيد، به نظر من به بهترين 
وجه كار پيش مي رود. زائري كه فداي خادم مي ش��ود و 
خادمي كه فداي زائر مي شود. كسي كه حتي كفش پدرش 
را پاك نمي كند، چون تو زائر هس��تي كفش تو را واكس 
مي زند و توجهي به ايراني و عرب و زش��ت و زيبا بودن تو 
ندارد، چون تو زائر هستي و او خادم تو است. اگر به دوگانه 
زائر و خادم آسيب زديد و آن را رعايت نكرديد، هر اتفاقي 
ممكن است رخ  دهد. سال گذشته در اين مسير ديدم كه 
پرچم هند و پاكستان در كنار هم حركت مي كند درحالي 
كه پرچم هند و پاكستان در هيچ جاي ديگري اينچنين در 
كنار هم حركت نمي كند و همين مساله، ظرفيتي براي 
هند و پاكستان و همه جهان است. اگر اين رويداد امري 
حاكميتي شود، منافعي در سايه آن شكل مي گيرد و اين 
منافع ماهيت آدم هايي را كه زير اين پرچم سينه مي زنند، 
تغيير مي دهد. اين آسيب بسيار مهم است و مي تواند ايجاد 
نفاق كند چون منافع ديگري در ميان است. همچنين بايد 
بدون تعارف بگويم كه اين دو كشور طولاني ترين جنگ 
قرن را با هم داشتند و هشت سال با هم جنگيده اند و اين 

مي تواند مسائلي را ايجاد كند.
  به مساله نگاه از بالا اشاره كرديد، آيا منظورتان نگاه 

عرب و عجم يا ايراني و عراقي است؟
سيد ياسر قزويني: فقط اين نيست؛ اينكه ما خود را متولي 
اسلام و امام حس��ين)ع( قلمداد كنيم، يا آنها بگويند نه 
امام حسين)ع( مال ماس��ت يا به نوعي امام رضا)ع( را در 
مقابل امام حسين)ع( قرار دهيم، اين مسائل داستان هايي 
عجيب و غريب است و آس��يب زننده خواهد بود. در كل، 
جداي خلوصي كه در خادم و زائر هست هر اتفاق ديگري 
كه به اين هويت آسيب بزند، از آسيب هاي احتمالي وارد 
بر زيارت اربعين خواهد بود. مثلًا يك باره ياد هشت سال 
جنگ بيفتيد، اين زخمي عميق است. يا در جايي به ياد 
عرب و عجم بيفتيد. اين موارد رخ داده است. هويت انسان 

در موقعيت هايي بالا و پايين مي شود.
سعيد طاووس��ي مس��رور: خانمي عراقي مطلبي با اين 
مضمون نوشته بود كه برخي از ايراني ها مي آيند تا به ما 

استكبارستيزي ياد بدهند. ولي 6 نفر از خانواده ما را صدام 
كشته است و جنازه سه نفر از آنها را نداده است. ما زودتر 
از شماها با ظلم مبارزه مي كرديم. نگاه از بالا در عرصه هاي 
مختلف وجود دارد و ديده مي شود. مثلًا فكر مي كنيم آنها 
امريكايي و ساكت هستند. از جمله انتقاداتي كه مي شود اين 
است كه مثلًا پيرمرد و پيرزني عراقي يك سال كار كرده و 
موكبي زده اند و چند متر آن طرف تر سازماني موكبي بزرگ 
زده است، به نحوي اين رفتارها توازن طبيعي اين برنامه را 
به هم مي زند و عراقي ها به عنوان ميزبان اصلي، شاكي و 

ناراحت مي شوند.
س��عيد طاووسي مسرور: اشاره ش��د كه دولتي و رسمي 
شدن آس��يب واقعاً بزرگي است. رهبري معظم چند بار 
تأكيد كردند كه ميزباني را از عراقي ها نگيريد. اين لطمه اي 
است كه به مردمي بودن ماجرا وارد مي شود. وقتي نهادي 
دولتي كسي را آنجا مامور پخش شير و جوراب و... مي كند، 
اگر دم در به او بگويند زائر را با چوب بزن، مي زند چون به او 
گفته اند اين كار را بكن و ديگر خادم و زائر و دوگانه و حس و 
معنويت مطرح نيست. و جنبه هاي معنوي لطمه مي بيند. 
به نظر من دولتي شدن و رسمي شدن بزرگ ترين خطري 
است كه زيارت اربعين را تهديد مي كند. اينكه ممكن است 
ما كارهايي بكنيم كه سيستم آنها را برهم بزند؛ بطور مثال 
مداح معروف بياوريم و سه هزار نفر در موكب ما بنشينند 
و حتي دو نفر در موكب آنها ننشسته باشد، اتفاق خوبي 
نيست. اصلًا مداحي در رسم اين مراسم وجود نداشت و 
رسم آنها خدمت و زيارت است. اشكال اين مساله لطمه زدن 
به اين سنت است. حتي من شنيده ام كه برخي موكب هاي 
ايراني، زائر عراقي را راه نمي دهند يا مي گويند نذر كرده ايم 
براي زائران ايراني خدمت كنيم و من متوجه نمي شوم اين 
حرف ها و كارها يعني چه. تمام اين موارد لطمه زننده است. 

خدا كند اين موارد دروغ باشد.
سيدياسر قزويني: البته اين تنوع موكب ها و ميزباني اگر 
بطور طبيعي رخ داده باش��د، اش��كالي ندارد. بطور مثال 
عربستاني ها و هندي ها هم موكب بزرگي درست كنند 
و اينها در روندي طبيعي رخ بدهد قابل  هضم است، ولي 

مساله اين است كه با »نگاه از بالا« نباشد.



دانش و فن10دنياي فناوري

غول هاي فناوري در حال تقويت استارت آپ هاي هوش مصنوعي هستند

هوشمصنوعيرادرنيابيم،آيندهراميبازيم
گروه دانش و فن |

امروزه علم و فناوري به مرحله اي رسيده كه ماشين ها 
و ابزارهاي هوش��مند بس��ازد و به عبارت ديگر بش��ر 
توانس��ته »هوش مصنوعي« توليد كند؛ سال هاست 
كه برخي ماش��ين ها و ابزار اين قابليت را دارند كه در 
كنار انسان، تمام امور را انجام دهند و انسان تنها ناظر 
عمليات آنها باش��د. پيش از اين هوش مصنوعي تنها 
به بخشي از توانايي انسان، شامل بخشي از يادگيري 
و قدرت استنتاج، بخشي از قدرت تحليل و بخشي از 
قدرت پردازش اطلاعات حجيم، ورود كرده بود اما آنچه 
امروز هوش مصنوعي را براي ما اساسي و حياتي كرده 
و محققان بر آن اتفاق نظر دارند، اين اس��ت كه هوش 
مصنوعي قرار اس��ت جاي انسان را بطور كامل بگيرد. 
نمونه هاي اين اتفاق از هم اكنون در زمينه هواپيماهاي 
بدون خلب��ان و خودروهاي خودران ديده مي ش��ود. 
به همين دليل است كه كش��ورهاي مختلف در حال 
بررسي ابعاد مواجهه با اين فناوري هستند. براي مثال 
اين كشورها در حال بررسي اين موضوع هستند تا بدانند 
زماني كه هوش مصنوعي وارد زندگي بشر مي شود آيا 
مي توان مطمئن بود همانطور كه انسان وقايع را پردازش 
مي كند، هوش مصنوعي نيز عمل كرده و مانند انسان در 

لحظه و در زمان لازم تصميم مي گيرد يا خير؟
روياي نفوذ ابع��اد مختلف هوش مصنوعي در زندگي 
روزم��ره ما روزبه روز رنگ واقعيت به خود مي گيرد، به 
همين دليل، مواجهه هدفمند با اين پديده در كشور 
و تدوين راهكارهاي آينده نگرانه براي آن، ضروري به 
نظر مي رسد. در اين راستا عباس آسوشه -معاون مركز 
ملي فضاي مجازي- در گفت وگو با مهر، درباره پديده 
»هوش مصنوعي« و اقداماتي كه در اين راستا در كشور 
در حال انجام است، الزامات و مخاطرات مواجهه با اين 
فناوري، را توضي��ح داد. وي با بيان اينكه از حدود يك 
س��ال پيش در مركز ملي فضاي مجازي در حال تهيه 
يك سند و نقشه راهي هستيم كه ابعاد مختلف هوش 
مصنوعي را دربرگيرد، گفت: »هم اكنون حوزه هوش 
مصنوعي، استارت آپ ها و پلتفرم هاي مختلف از توليد 
گرفته تا ه��وش تجاري، كارخان��ه و صنعت، امنيت، 
بحث هاي مهندس��ي و علم داده و تجارت الكترونيك 
را درگير كرده و دنيا درحال حركت بس��يار شتابان و 
هدف گذاري شده در اين حوزه است. در بحث نرم افزار 
 )IOT( و پلتفرم هاي نرم افزاري مبتني بر اينترنت اشيا
ما كارهاي جدي مي توانيم انجام دهيم، اما متاسفانه 

جهت گذاري مشخصي نشده است.«

     دستگاه هاي مختلف سند اينترنت  اشيا را
جدي نگرفتند

آسوشه با اشاره به فناوري اينترنت اشيا و علوم شناختي 
به عنوان محورهاي هوش مصنوعي گفت: »اينترنت 
اش��يا زمينه لازم را براي بارور شدن و هوشمند شدن 
همه چيز در اختيار ما مي گذارد. در اين راس��تا س��ند 
توسعه اينترنت اشيا بيش از شش ماه است كه ابلاغ شده 
و ما قبل از اينكه اين سند را آماده  كنيم از دستگاه هاي 
مختلف نماينده گرفتيم. معاونت علمي رييس جمهوري 
را به كمك طلبيديم و دبيرخانه را در معاونت علمي قرار 
داديم. دستگاه هاي مختلف را دعوت و سند را تكميل 

كرده و به تمام دستگاه هاي مرتبط ابلاغ كرديم. حدود 
سه ماه بعد تقسيم كار ملي در اين زمينه انجام و براي 
دستگاه هاي مختلف ارسال شد. اگرچه طبق دستور 
ش��وراي عالي فضاي مجازي، س��ند IOT آماده و در 
حوزه اينترنت اشيا تقسيم كار ملي صورت گرفته، اما 
متاسفانه دستگاه هاي مختلف آن را جدي نگرفتند و با 
پيگيري هايي كه در دست انجام است، مرتب نااميدتر 
مي شويم. اين تقسيم كار ملي براساس مصوبه شوراي 
عالي فضاي مجازي اس��ت اما بسياري از دستگاه ها به 
آن بي اعتنا هس��تند. آنها نمي دانند كه آينده مربوط 
به هوش مصنوعي اس��ت و اگر آن را درنيابيم آينده را 

خواهيم باخت.«
آسوشه با اشاره به اينكه گوگل ۱۵ استارت آپ اساسي 
را در ح��وزه هوش مصنوعي به خدمت گرفته اس��ت، 
ادامه داد: »شركت هايي مانند گوگل و اپل بطور جدي 
در حوزه هوش مصنوعي كار مي كنند و براي خودشان 
تا س��ال ۲۰۲۵ و ۲۰۳۰ اهدافي قرار داده اند. اما ما در 
كشور كدام شركت بزرگ تك شاخ )يونيكورن( را داريم 
كه بتواند استارت آپ هاي ما را در كنار خودش بگيرد و 
ابعاد مختلف هوش مصنوعي را هدايت كرده و در كشور 
مورد بهره  برداري قرار دهد؟ با اين شرايطي كه در كشور 
براي بخش خصوصي درست كرده ايم، اين بخش هر روز 
ضعيف تر مي شود. در حالي كه گوگل و اپل خودشان 
را براي ۱۰ تا ۲۰ س��ال آينده تجهيز كرده و براي آنكه 
حكومت جهاني شان خدشه دار نشود، هزينه مي كنند. 
متاسفانه ما در هدايت بخش خصوصي خيلي فعال و 
اثرگذار نبوده ايم. با اين قوانين مالياتي و بيمه اي و انواع 
قوانيني كه واقعا دست و پاگير هستند و متناسب با عصر 
فضاي مجازي مورد بازبيني قرار نگرفته اند، اجازه بزرگ 

شدن به بخش خصوصي اين حوزه نداده ايم. اين قوانين 
و مقررات صرفاً براي دوران سنتي ما تعبيه شده بود.«

     هوش مصنوعي مخاطراتي هم دارد
آسوشه در مورد مخاطرات رويارويي با هوش مصنوعي 
اظهار كرد: »اصلي ترين مس��اله هوش مصنوعي اين 
است كه انس��ان آرام آرام اعتماد به نفسش را از دست 
مي دهد و بدون ماشين هيچ كاري نمي تواند بكند. اگر 
امروز گوشي شما كمك مي كند كه تصميم بگيريد، 
فردا و به واس��طه هوش مصنوعي، شما از گوشي تان 
مي خواهيد براي شما تصميم بگيرد. در بخش اقتصادي، 
سرمايه گذاري و حتي ايجاد ارتباط و همكاري با يك 
مجموعه، اين اتفاق مي افتد. به همين دليل ما در سند 
اينترنت اشيا تاكيدمان اين بوده كه بايد حواسمان جمع 
باشد كه با بهره  گيري از هوش مصنوعي، كرامت انساني 
با حضور ماشين هايي كه تقريبا همه كارها را براي ما 
انجام مي دهند، زير سوال نرود. اين ماشين ها مثل انسان 
هستند؛ وقتي با ماشين برخورد كرده و تعامل داريد اصلا 
احس��اس نمي كنيد كه انسان نيست. همه جواب ها و 
سوالات كه مطرح مي شود درست مثل اين است كه يك 
انسان پيش روي شما نشسته و شما را مي بيند و پيشينه 
شما را هم از روي شبكه برمي دارد و آناليز مي كند. بطور 
كلي به واس��طه هوش مصنوعي، مباحث اخلاقي در 

آينده به چالش كشيده خواهند شد.«
معاون مركز ملي فضاي مجازي ادامه داد: »تهديد بعدي 
اين اس��ت كه اين نوع فناوري ه��اي نوين را »فناوري 
دولت گريز« مي نامند. مثل بلاك چين، اينترنت اشيا و 
علوم شناختي؛ به اين معني كه اين فناوري ها به نحوي 
حركت مي كنند كه قدرت و اختيارات دولت، در برابر 

آنها بسيار پايين مي آيد. اينكه مي گوييم سازمان ها و 
وزارتخانه ها ب��راي تقابل با هوش مصنوعي بايد آماده 
باشند، به اين علت است كه به زودي و در آينده نزديك، 
ماش��ين ها مي آيند و جاي آنها را مي گيرند. مس��اله 
ديگر مباحث مربوط به امنيت كش��ور اس��ت. مسائل 
امنيتي كشور با هوش مصنوعي ش��ديداً تحت تاثير 
قرار مي گيرد و اگر هوش مصنوعي را در اختيار بگيرند، 
مقابله با هجمه دشمنان كار سختي خواهد شد. امروز 
ما چيزي به نام هوش مصنوعي در كشور نداريم؛ امروز 
تنها گوگل است كه اطلاعات ما را مي برد، يا يك سري 
پيام رسان هستند كه اطلاعات ما را در اختيار دارند و 
ماشين هايي وجود دارند كه حجم وسيعي از اطلاعات 
را آناليز مي كنند. اما اگر هوش مصنوعي بيايد و يك مغز 
متفكر با دستياري كه يك مغز متفكر دارد به اين عرصه 
وارد شود، ديگر تنها موضوع جمع آوري اطلاعات مطرح 
نيس��ت و موضوع متفاوت مي ش��ود. به اين معني كه 
اطلاعات جمع آوري مي شود و با اخلاق، رفتار، اقدامات 
روزانه و مسير و كارهايي كه روزانه براي هر فرد وجود 
دارد، تركيب خواهد ش��د. تا پيش از اين اطلاعاتي كه 
گوگل و پيام رسان ها جمع آوري مي كردند، اطلاعات 
خام بود و خيلي به كار نمي آمد؛ اما در هوش مصنوعي 
جمع آوري اطلاعات به صورت پردازش شده است كه 
مي تواند اثر بسيار ش��گرف و عميقي را در بحث هاي 

امنيتي، اجتماعي، فرهنگي و اقتصادي ما بگذارد.«

     دانشگاه از صنعت در زمينه AI عقب مانده
همچنين محمدحس��ين رهبان -عضو هيات علمي 
دانشگاه صنعتي شريف- درباره جايگاه هوش مصنوعي 
در فضاي آكادمي��ك و صنعت، به ايس��نا گفت: »در 

حوزه هوش مصنوعي، دانش��گاه هنوز نتوانسته پا به 
پاي صنعت پيش بيايد و مس��ائل كارب��ردي و مهم را 
حل كند. در نتيج��ه، صنعت براي كاهش هزينه هاي 
خود و همچنين براي كس��ب مزيت رقابتي با هزينه 
كمتر، هوش مصنوعي را توس��عه داده است. با توجه 
به اينكه دانشگاه نتوانسته برخي مسائل اصلي را حل 
كند و در دنياي آكادميك باقي مانده، فكر مي كنم در 
آينده نزديك صنعت از دانش��گاه پيشي بگيرد.« وي 
درباره س��طح آموزش هوش مصنوعي در ايران گفت: 
»از لحاظ آكادميك دانشگاه هاي خوب ايران در حوزه 
هوش مصنوعي اس��تادان خوبي دارند ولي اغلب اين 
آموزش ها در سطح آكادميك باقي مانده و مساله محور 
نشده تا بتواند دانشجويان را وارد فضاي صنعت كند، 
به همين دليل وقتي فرد وارد صنايع مي ش��ود نياز به 
يك سرمايه گذاري ديگري دارد تا مجددا براي كار در 
صنعت آماده ش��ود. در دانشگاه مبناي فنون آموزش 
داده مي شود و چندان وارد آموزش حرفه اي و كاربردي 
نمي شويم. موسسات و شركت هايي در حوزه آموزش 
كاربردي هوش مصنوعي در حال فعاليت و گسترش 
هس��تند و اميدوارم اين فضاي خالي بين دانش��گاه و 

صنعت از اين طريق پر شود.«
رهبان در پاس��خ به س��والي درباره جنبه هاي منفي 
استفاده از هوش مصنوعي گفت: »بحث هايي پيرامون 
اخلاق در كاربردهاي هوش مصنوعي وجود دارد، البته 
به نظر نمي رسد موضوعات اخلاقي را بتوان به سادگي 
محاسباتي كرد؛ مثلا در اس��تفاده از ماشين خودران 
ممكن است شرايطي براي يك راننده به وجود بيايد كه 
تصميم بگيرد از ميان دو كار بد يكي را انجام دهد. علاوه 
بر بحث هاي اخلاقي، توسعه هوش مصنوعي مي تواند 
بحث هاي حقوقي را هم به دنبال داش��ته باشد. مثلا 
اگر اين ماشين خودران در خيابان با ماشين خودران 
ديگري تص��ادف كند، مقصر كيس��ت. موضوع ديگر 
اهميت حفظ محرمانگي داده هاي ش��خصي كاربران 
در هنگام پردازش آنها اس��ت كه ب��ه تازگي در هوش 
مصنوعي مطرح شده است. در ايران، با توجه به اينكه 
در حوزه هوش مصنوعي، كمي عقب تر از جهان حركت 
مي كند، بحث هاي اخلاقي و حقوقي هوش مصنوعي 

فراگير نشده است.« 
به نظر مي رس��د در آينده نزديك همه چيز در اختيار 
كش��وري خواهد بود كه روي هوش مصنوعي مسلط 
شده و اين موضوع بسيار اساسي و حياتي است. نگاهي 
به وضعيت فعاليت ش��ركت هاي فن��اوري بزرگ در 
دنيا نش��ان مي دهد كه اين شركت ها در حال تقويت 
اس��تارت آپ هايي در حوزه هوش مصنوعي هستند. 
هم اكنون پنج شركت بزرگ فناوري دنيا شامل گوگل، 
آمازون، اپل، مايكروس��افت و فيس ب��وك كه تقريبا 
تمامي سرويس ها و خدمات مهم فضاي مجازي را به 
دست خودشان گرفته اند، روي استارت آپ هاي هوش 
مصنوعي سرمايه گذاري كرده اند. گوگل امروز صاحب 
قوي ترين دستيار ماشيني دنياست و تمام تلاش اين 
شركت كه بيش از ۲۰۰ سرويس ارايه مي كند، اين است 
كه آينده فضاي مجازي از دس��تش خارج نشود. اين 
غول هاي فناوري در حال تقويت استارت آپ هاي هوش 
مصنوعي هستند تا بتوانند به اين عرصه مسلط شوند. 

مش��اور وزير ارتباطات در امور تأمي��ن و بهبود ارتباطات 
مناس��بت هاي مذهبي، ملي و منطقه اي گفت: »در پيك 
ترافيك مكالمات بين ايران و ع��راق، به رقم پنج ميليون 
دقيقه مكالمه در شبانه روز در حجم مكالمات وارده و صادره 
رسيديم.« به گزارش وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات، 
اسماعيل رادكاني درباره ترافيك ديتاي مبادله شده در ايام 
اربعين، گفت: »ترافيك ديتاي مبادله شده در ايام اربعين 
امسال به نسبت سال گذشته رش��د ۱۵۰ درصدي )۱.۵( 
برابري داشته است.« مشاور وزير ارتباطات درباره مشتركين 
رومر )دارندگان سيم كارت ايراني در عراق( نيز افزود: »ميزان 
پيامك هاي ارس��الي از ايران به زوار ايراني داخل عراق نيز 
رشدي ۱۵۰ درصدي )۱.۵( برابري را نشان مي دهد. تعداد 
مشتركين رومر ديتا نيز نسبت به اربعين سال گذشته به 
ميزان ۱۴۰ درصدي )۱.۴( برابري افزايش داشته است.« 
رادكاني با بيان اينكه در تمام اپراتورها اين درصدها با كمي 
نوسان در همين حدود بوده است، افزود: »در پيك ترافيك 
مكالمات نيز به رقم پنج ميليون دقيقه مكالمه در شبانه روز 

در حجم مكالمات وارده و صادره رسيديم.«

وي با بيان اينكه وضعيت شبكه ارتباطي از پايداري خوبي 
برخوردار اس��ت، گفت: »اربعين امس��ال پيك ترافيك از 
سال هاي گذشته زودتر اتفاق افتاد و شبكه ارتباطي تقريبا 
از پيك ترافيك خود در اين ايام عبور كرده است.« رادكاني 
با بيان اينكه كيفيت ارتباطات به صورت ۲۴ ساعته از طرف 
اپراتورها و شركت زيرساخت پايش مي شود، افزود: »با تعامل 
خوبي كه بين اپراتورها و ش��ركت زيرساخت ايجاد شده، 
تمام اپراتورها و شركت زيرساخت اطلاعات پايشي خود را 
به اشتراك مي گذارند تا بتوانند كيفيت ارتباطات را در حد 

مطلوبي نگه دارند.«

يك آس��يب پذيري روز صفر وصله نشده در سيستم هاي 
اندرويدي وجود دارد كه اكثر گوشي هاي هوشمند اندرويدي 
جديد برندهاي معروف را ه��دف قرار مي دهد. به گزارش 
ايسنا، بنا به كشفيات محققان امنيتي، آسيب پذيري تحت 
سوءاستفاده فعالي در گوشي هايي كه اندرويد جديد دارند، 
يافت شده است. طبق گفته محققان، اين آسيب پذيري 
كه از نظر ش��دت، »بالا« رتبه بندي ش��ده اس��ت، امكان 
سوءاستفاده از آن را به مهاجم اجازه مي دهد كه دسترسي 
ريشه اي به هدف به دست آورد. آسيب پذيري روز صفر به 
اين معناست كه تاكنون هيچ راهكاري براي آن ارايه نشده يا 
شما صفر روز فرصت پيدا كردن راهكار داريد. ناگفته نماند 
كه يكي از ملاك هاي حمايت از بدافزارها، تعداد بالاي روز 
صفري است كه در آن پشتيباني مي شوند. دستگاه هايي 
كه تحت تأثير اين آسيب پذيري قرار گرفته اند، پيكسل ۲ 
 ،preview ۱۰ داراي سيستم عامل اندرويد 9 و اندرويد
ه��وآوي P۲۰، ش��يائومي ردمي ۵A، ش��يائومي ردمي 
 ،Z۳ موت��ورولا موتو ،A۳ اوپو ،A۱ ۵، ش��يائومي Note
گوشي هاي ال جي داراي سيس��تم عامل اندرويد 8 اورئو، 
سامسونگ گلكسي S9,S8,S7 مي ش��ود. دستگاه هاي 

پيكسل ۳ و پيكسل ۳a به اين نقص آسيب پذير نيستند. 
اين آس��يب پذيري مي تواند به روش هاي مختلفي مورد 
سوءاس��تفاده قرار گيرد. در يك سناريو، هدف فريب داده 
مي ش��ود كه يك برنامه جعلي را دانلود كن��د. روش دوم 
آلوده سازي شامل زنجيركردن اين نقص با آسيب پذيري 
ديگر در كدي اس��ت كه مرورگر كروم ب��راي رندركردن 
محتويات اس��تفاده مي كند. البته گوگل اطمينان داد كه 
اين نقص آنگونه كه به نظر مي رس��د خطرناك نيس��ت و 
سوءاستفاده از آن دش��وار است. وصله اين آسيب پذيري، 
بزودي، در به روزرس��اني امنيتي ماه اكتبر اندرويد گوگل 

وصله خواهد شد.

احتمال فيلتر ش��دن پلي اس��تور گوگل، اين روزها 
تبديل به يكي از داغ ترين بحث هاي جامعه فناوري 
ايران ش��ده و هر روز با س��كوت منابع رسمي، وارد 
ابعاد تازه تري مي شود. اكنون دو نماينده مجلس كه 
عضو كارگروه تعيي��ن مصاديق و محتواي مجرمانه 
)كارگروه فيلترينگ( هستند، تاكيد كرده اند كه در 
سه جلس��ه اخير كارگروه كه پس از مدت ها برگزار 
شده، بحثي در رابطه با فيلتر شدن گوگل پلي استور 
وجود نداشته اس��ت. به گزارش ديجياتو، به تازگي 
تصوي��ر نامه اي در فضاي مجازي منتش��ر ش��د كه 
معاونت فضاي مجازي دادستاني كل كشور، دستور 
فيلتر شدن »پلي استور گوگل« را در كمترين زمان 
ممكن ب��ه اپراتورهاي اينترنت��ي داده بود. در حال 
حاضر هنوز دادستاني كل كشور واكنشي رسمي به 
اين خبر نداشته اما مساله زماني پيچيده تر مي شود 
كه صحت نام��ه در گفت وگو با يك منبع آگاه تاييد 
شده است. اين در حالي است كه اكنون رمضانعلي 
سبحاني فر و محمد كاظمي، دو نماينده مجلس كه 

عضو كارگروه فيلترينگ هس��تند، تاكيد مي كنند 
كه اين كارگروه چنين مصوبه اي نداش��ته اس��ت. 
س��بحاني فر در اين رابطه گفته اس��ت: »از سال 9۶ 
كه م��ا رفع فيلتر توييتر را مط��رح كرديم، كارگروه 
تعيين مصاديق مجرمانه برگزار نشده بود، ولي طي 
يكي دو ماه گذشته س��ه جلسه برگزار شده، در اين 
جلسات هم نه بحث فيلتر گوگل پلي مطرح شده و نه 
تصميمي در اين خصوص گرفته شده است.« با توجه 
به اينكه برخي خبرگزاري ها وجود چنين نامه اي را 
تاييد كرده اند، سبحاني فر در پاسخ به اين سوال كه 

آيا دادس��تاني كل كش��ور مي تواند بدون اينكه اين 
موضوع در كارگروه تعيين مصاديق مجرمانه مطرح و 
تأييد شود، نسبت به اين طور موارد اقدام كند، گفته 
اس��ت: »معمولا مصوبات كارگروه تعيين مصاديق 
مجرمانه توسط اين مقامات اعلام مي شود. همانطور 
كه گفتم در جلسات كارگروه هم تاكنون اين موضوع 
مطرح نشده اس��ت.« از سوي ديگر محمد كاظمي، 
نماين��ده ديگر مجلس ش��وراي اس��لامي كه عضو 
كارگروه فيلترينگ است هم گفته كه كارگروه تعيين 
مصاديق مجرمانه در خصوص فيلتر كردن پلي استور 
گوگل جلس��ه اي نداشته اس��ت. در روزهاي اخير 
عده زيادي از فعالان و كارشناسان حوزه امنيت در 
فضاي مجازي در كنار اعضاي انجمن كسب وكارهاي 
اينترنتي و سازمان نظام صنفي رايانه اي نگراني هايي 
را در رابط��ه با اين تصميم احتمال��ي بيان كرده اند. 
از س��وي ديگر مديرعامل كافه بازار هم با واكنشي 
سريع به اين خبر، اعلام كرد كه از فيلتر شدن رقيب 

خارجي حمايت نمي كند.

مديركل دفتر بررس��ي هاي فني، اقتصادي و مديريت 
راهب��ردي رگولاتوري از تصويب تعرفه عمده فروش��ي 
خدمات پايه تلفن هم��راه به دارن��دگان پروانه اپراتور 
مج��ازي )MVNO( در كميس��يون تنظيم مقررات 
ارتباطات خبر داد. به گزارش س��ازمان تنظيم مقررات 
و ارتباطات راديويي، علي محم��د منتظري گفت: »در 
مصوبه ۲9۲ كميسيون تنظيم مقررات ارتباطات، تعرفه 
عمده فروشي خدمات پايه دارندگان پروانه تلفن همراه 
شامل صوت، داده و پيامك به اپراتورهاي مجازي تلفن 
همراه به گونه اي تعيين ش��ده اس��ت كه سقف تعرفه 
عمده فروشي هر خدمت از نرخ موثر خرده فروشي خدمت 
پايين تر باشد. اين مقررات با هدف رقابتي كردن هرچه 
بيشتر بازار و تسهيل در ارايه خدمات در حوزه ارتباطات 
همراه تصويب شده است تا با استفاده حداكثري از منابع 
و امكان��ات در اختيار هر يك از دارن��دگان پروانه تلفن 
همراه، توزيع و گس��ترش خدمات با س��رعت بيشتري 
انجام شود.« مديركل دفتر بررسي هاي فني، اقتصادي 
و مديري��ت راهبردي رگولاتوري درب��اره ميزان تعرفه 
 )MVNO( خرده فروش��ي براي اپراتورهاي مج��ازي

اظهار كرد: »اپراتورهاي مج��ازي تلفن همراه نوع دوم، 
خدمات مورد نياز خ��ود را با تعرفه اي حداكثر به ميزان 
7۰ درصد نرخ موثر خرده فروشي اپراتور ميزبان دريافت 
مي كنند و اپراتورهاي مجازي نوع اول با توجه به اينكه 
امكان تامين برخي از اجزاي شبكه را دارند، با تعرفه اي 
پايين تر از اپراتورهاي مجازي نوع دوم و براساس توافق با 
اپراتور ميزبان، خدمات را دريافت مي كنند.« وي با بيان 
اينكه نحوه تعيين نرخ موثر خرده فروشي در مصوبه ۲9۲ 
كميسيون تنظيم مقررات ارتباطات تعيين شده، گفت: 
»براس��اس اين مصوبه، نسبت كل درآمد خرده فروشي 
هر خدمت به مجموع كل خدمت تعهدشده در هر سال 

مالي مبناي تعيين نرخ موثر خرده فروشي قرار مي گيرد.« 
وي در تشريح اين شيوه افزود: »خريد خدمات به صورت 
عمده بر مبناي نرخ موثر خرده فروشي سال مالي قبلي 
اپراتور ميزبان محاسبه شده و بايد به صورت علي الحساب 
پرداخت ش��ود. همچني��ن براي امكان محاس��به نرخ 
موثر خرده فروش��ي باي��د درآمدهاي عمده فروش��ي و 
خرده فروشي هر خدمت در صورت هاي مالي و سامانه 
مديريت مشتركين اپراتورها تفكيك شود.« منتظري 
با بيان اينكه درصورت ع��دم توافق اپراتورهاي ميزبان، 
رگولاتوري نرخ موثر خرده فروش��ي را محاسبه و ابلاغ 
خواهد كرد، گفت: »تمامي دارندگان پروانه تلفن همراه 
ميزبان براساس مصوبه كميسيون موظف هستند ظرف 
مدت دو ماه آينده قراردادهاي فيمابين خود با هر يك از 
دارندگان موافق��ت اصولي و پروانه اپراتور مجازي تلفن 
همراه درخواست كننده را بازنگري كنند.« وي پيش بيني 
كرد با اجراي مصوبه ۲9۲ كميس��يون تنظيم مقررات 
ارتباطات ع��لاوه بر كاهش هزينه هاي فروش و افزايش 
حجم معاملات اپراتورهاي ميزبان، امكان فعاليت آنها در 

حوزه هاي تخصصي تر نيز فراهم شود.«
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كشف آسيب پذيري در گوشي هاي جديد اندرويد ي

فيلتر گوگل پلي در كارگروه فيلترينگ مطرح نشده
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گوگل اسيستنت شارژ گوشي 
را مي خورد

كارشناسان فعال در حوزه فناوري اعلام كرده اند 
كه آس��يب پذيري جديدي در دس��تيار صوتي 
اختصاصي گ��وگل وجود دارد كه ش��ارژ باتري 
گوش��ي هاي اندرويدي را مي خ��ورد. به گزارش 
ايسنا، دستيارهاي صوتي هوشمند كه در سال هاي 
اخي��ر از اس��تقبال بي نظيري از س��وي كاربران 
محصولات تكنولوژي به خصوص گوش��ي هاي 
هوشمند برخوردار شده اند، هر از گاهي با مشكلات 
و آس��يب پذيري هاي جديدي مواجه مي شوند 
كه بلافاصله شركت هاي توس��عه دهنده آنها به 
برطرف كردن آن مي پردازن��د و نگراني كاربران 
و منتق��دان را از بي��ن مي برند. حالا ب��ه تازگي 
كارشناسان و متخصصان فعال در حوزه فناوري 
دريافته و اعلام كرده اند كه باگ و آسيب پذيري 
 جديدي در دس��تيار صوتي گوگل اسيس��تنت
)Google Assistant( وج��ود دارد ك��ه 
موجب كاهش شديد شارژ باتري در گوشي هاي 
اندرويدي مي ش��ود. بر اساس گزارش وب سايت 
phonearena، اين آسيب پذيري روي تمامي 
محصولات توسعه داده ش��ده توس��ط ش��ركت 
گوگل همچون گوشي هاي هوشمند پيكسل و 
اسپيكرهاي هوشمند گوگل هوم تاثير گذاشته 
و صداي بسياري از كاربران را درآورده است. آنها 
همچنين در فروم هاي خبري خاطرنشان كرده اند 
كه بعد از فعال س��ازي گوگل اسيس��تنت، بطور 
ناگهاني شارژ دستگاه آنها كاهش يافته و به گفته 
برخي از آنها، به يك درصد شارژ رسيده است. اين 
موضوع به شدت خيل عظيمي از كاربراني را كه از 
گوگل اسيستنت استفاده مي كنند، نگران كرده و 
موجب شده از اين غول تكنولوژي درخواست كنند 
هرچه سريع تر با به روزرساني اين دستيار صوتي، 
مشكل و آس��يب پذيري مذكور را برطرف كند و 

خيال كاربران را نيز آسوده سازد.

سرمايه گذاري گوگل
در انرژي هاي تجديدپذير

گوگل تصمي��م گرفته اس��ت ۱۵۰ ميليون دلار 
در زمينه توس��عه انرژي هاي پاك و تجديدپذير 
س��رمايه گذاري كند. به گزارش ايسنا، بسياري از 
شركت هاي تكنولوژي و خودروسازي در سال هاي 
اخير تلاش هاي مداوم و بي وقفه اي در راس��تاي 
حفاظت از محيط زيس��ت و كاهش ميزان انتشار 
گازهاي آلاينده به جو زمين كرده اند كه از جمله 
مهم ترين غول هاي تكنول��وژي كه در اين زمينه 
س��رمايه گذاري كرده اند، مي توان به شركت هاي 
امريكايي اپل، گوگل، مايكروسافت و آمازون اشاره 
كرد. شركت گوگل پس از رونمايي از جديدترين 
محصولات��ش همچون گوش��ي هاي هوش��مند 
پيكسل ۴، از سرمايه گذاري ۱۵۰ ميليون دلاري 
در زمينه انرژي هاي پاك و تجديدپذير نيز خبر داده 
و سخن گفته است. اين خبر در حالي منتشر شده 
كه كمتر از يك ماه پيش، جف بزوس، مديرعامل 
ش��ركت آمازون از اقدامات اين غ��ول تكنولوژي 
به منظور كاهش توليد و انتش��ار آلايندگي هاي 
كربن توس��ط اين شركت س��خن گفته بود. حالا 
به نظر مي رسد نوبت به گوگل رسيده تا از طرح و 
برنامه هاي خود در اين خصوص رونمايي كند تا به 
جهان نشان دهد كه در راستاي حفظ محيط زيست 
تلاش كرده و مي خواهد با سرمايه گذاري ميليون ها 
دلار، نقش پررنگ خود را ايفا كند. به گفته برخي 
از تحليل گران، گوگل با اين سرمايه گذاري ۱۵۰ 
ميليون دلاري، تصميم گرفته اس��ت كه از ساير 
رقباي خود نيز س��بقت بگيرد تا آنها حرفي براي 

رقابت با گوگل در اين حوزه نداشته باشند. 

سياست توييتر براي مقابله با 
قانون شكني

چندي پيش شبكه اجتماعي توييتر خبر از محدود 
ك��ردن تعاملات كاربران ب��ا توييت هاي رهبران 
كشور ها داد. محدوديت جديد اين شبكه اجتماعي 
به گونه اي است كه كاربران نمي توانند از اين پس 
توييت هاي آنها كه از قوانين توييتر تخطي مي كنند 
را لايك يا ريتوييت كنند. البته كاربران همچنان 
مي توانند اين توييت ها را نقل قول كنند تا به عقيده 
توييتر، از حق ابراز عقايد خود نسبت به توييت هاي 
رهبران كشور ها محروم نشوند. بر اساس گفته هاي 
توييتر، اين كار باعث مي شود كه كاربران همچنان 
نسبت به اطلاعات منتشرشده توسط افراد مهم 
كش��ور خود مطلع باش��ند و در عين حال، نظم و 
قوانين سايت به قوت خودش باقي بماند. توييتر 
متهم به اين شده است كه نسبت به قانون شكني 
رهبران كشور ها، بي تفاوت بوده و اقدامات لازم را 
انجام نمي دهد. تحت فش��ار گذاشتن اين شبكه 
اجتماعي باعث شده است كه توييتر دست به كار 
شده و حداقل اقدامي كوچك را در اين رابطه انجام 
دهد. س��خنگوي توييتر در اين رابطه مي گويد: 
»ما اين اطمينان را به كاربران مي دهيم كه اكانت 
رهبران كش��ور ها، بالاتر از قوانين ما نيستند و در 
صورتي ك��ه هر كاربري، توييت ه��اي حمايت از 
تروريسم، تهديد مستقيم به حملات نظامي و نشر 
محتواي خصوصي كند، حساب آنها بسته خواهد 
ش��د.« البته در رابطه با اف��راد حكومتي و مهم تر 
توييتر نظر ديگ��ري دارد: »در صورتي كه فردي 
وابسته به دولت يا يكي از رهبران كشور ها توييتي 
با محتواي خشونت آميز بزند، در صورت پذيرش 
عمومي آن مطلب، توييت آنها حذف نخواهد شد. 
ممكن است ما توييت را پشت اخطاري قرار دهيم 
كه كاربران را از ديدين تصاوير يا محتواي خشن 
آگاه كنيم. هدف ما برابري در اجراي قانون است 
و براي اجراي آن، واكنش عمومي و حفظ حقوق 
كاربران براي دريافت اخبار از رهبرانشان را نيز در 

نظر مي گيريم.
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وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي مطرح كرد

رييس اتاق تعاون ايران در همايش جهاني اتحاديه بين المللي تعاون عنوان كرد 

پرداخت مقرري بازنشستگي به ۱۰۰ هزار خانوار روستايي

نقش بخش تعاون در اشتغال زايي و توسعه كار شايسته

گروهبنگاهها|
در شرايطي كه پرسش هاي فراواني در خصوص برنامه هاي 
دول��ت در خصوص پرداخت مس��تمري به ش��هروندان 
روس��تايي و شهرنش��ينان وجود دارد، وزير تعاون، كار و 
رفاه اجتماعي در جمع خبرنگاران ابعاد و زواياي گوناگون 
برنامه دولت در اين زمينه را تش��ريح كرد. شريعتمداري 
با اش��اره به تلاش دولت براي گسترش چتر حمايت هاي 
اجتماعي از روس��تاييان گفت: اكنون به حدود ۱۰۰ هزار 
خانوار روس��تايي، مقرري بازنشستگي پرداخت مي شود 
كه ۲۷ درصد آن مربوط به جامعه زنان سرپرست خانوار 
مي شود. محمد ش��ريعتمداري ديروز در حاشيه نشسته 
هيات دولت درباره وضعيت پوشش بيمه اي زنان سرپرست 
خانوار بيان كرد: سه هفته گذشته مصوبه اي در جلسه هيات 
وزيران تصويب شد كه بر اساس آن كليه اقشار باقي مانده 
از بيمه درمان و سلامت متناسب با آزمون وسعي، مجددا 
در چارچوب دريافت بيمه خدمات درماني قرار گرفتند. 
وي ادامه داد: اين افراد مي توانند در تاريخ هاي اعلام شده 
توسط وزارت بهداشت و درمان و مجموعه خدمات درماني 
سلامت، مراجعه كرده و از خدمات مربوطه بهره مند شوند. 
وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي خاطرنشان كرد: همچنين 
بخشي از بانواني سرپرست خانواري كه در حوزه روستايي 
زندگي مي كنند تحت پوشش بيمه عشاير و روستاييان 

كشور قرار گرفته و از آن بيمه مي توانند استفاده كنند.
به گفته شريعتمداري، اكنون به حدود ۱۰۰ هزار خانوار 
روستايي، مقرري بازنشستگي پرداخت مي شود كه ۲۷ 
درصد آن را مربوط به جامعه زنان سرپرست خانوار مي شود. 
اين مقام مسوول تاكيد كرد: رقم فعلي قابل افزايش بوده و 
جامعه هدف ما حدود يك ميليون و ۵۰ هزار خانوار است. 
وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي روز جهاني زنان روستايي را 
تبريك گفت و افزود: اين افراد يكي از مهم ترين مراكز توليد 
كشور و قلب توسعه كشور هستند. در طول دولت يازدهم 
و دوازهم تمام تلاش دولت، استفاده حداكثري از ظرفيت 
زنان روستايي و خصوصا زنان روستايي سرپرست خانوار 
در حوزه توليد بوده است. وي با اشاره به گزارش ارايه شده 
در جلسه هيات دولت بيان كرد: زنان روستايي، حدود ۶۰ 
درصد فعاليت هاي مربوط به مش��اغل خانگي را در حوزه 
روستاييان به خود اختصاص داده اند.همچنين از مجموع 
منابع موجود در فعاليت توسعه اشتغال پايدار روستايي 
۴۷ درصد را زنان كشور در حوزه بخش هاي زير ۱۰ هزار 
نفر و روستاهاي كشور در اختيار دارند؟ شريعتمداري به 
صندوق هاي بيمه خرد اشاره كرد و افزود: اين صندوق ها 

با حمايت دولت و براي به ميدان آوردن منابع خرد و اندك 
مجموعه روستاييان كشور راه اندازي شده است. وي تاكيد 
كرد كه بايد با رساندن محصولات توليدي زنان روستايي به 
بازار، شرايط مطلوب تري براي ايجاد اشتغال پايدار براي اين 
قشر فراهم شود.  پرسشي كه با اين توضيحات به ذهن خطور 
مي كند آن است كه دولت با استفاده از چه مكانيسمي قصد 
دارد تا اين چتر حمايتي را براي روستانشينان ايجاد كند. 

  بيمه زنان سرپرست خانوار
زير سايه هدفمندي يارانه ها

 مديركل بهزيستي استان زنجان در پاسخ به اين پرسش 
مي گويد: بهزيستي طرح بيمه اجتماعي زنان سرپرست 
خان��وار روس��تايي را با هم��كاري س��ازمان هدفمندي 
 يارانه ه��ا براي مددجويان تحت پوش��ش اج��را مي كند.

 محمد محمدي قيداري با اشاره به لزوم واريز بيمه اجتماعي 
براي زنان سرپرست خانوار تحت پوشش بهزيستي، اظهار 

كرد: بهزيستي طرح بيمه اجتماعي زنان سرپرست خانوار 
را با همكاري سازمان هدفمندي يارانه ها براي مددجويان 
تحت پوشش اجرا مي كند و در حال حاضر ۹۵۲ نفر از زنان 
سرپرست خانوار تحت پوش��ش بهزيستي استان زنجان 
بيمه ش��ده اند. اين مس��وول با بيان اينكه همه بيمه هاي 
مربوط به شهرس��تان ها تا پايان سال گذش��ته از طريق 
اعتبارات س��ازمان پرداخت شده است، ادامه داد: تعهدات 
سازمان تا زمان بازنشستگي زنان سرپرست خانوار برقرار 
است كه به صورت متمركز پرداخت مي شود. البته سازمان 
در برابر ساير بيمه هاي جامعه هدف از جمله مشاغل آزاد 
و فرش بافي هيچ گونه تعهدي نداش��ته و از بيمه اين قشر 
توسط خود افراد واريز مي شود. وي افزود: خدمات مادي و 
معنوي سازمان بر حسب نيازمندي مددجويان و تشخيص 
مددكاران ارايه مي شود؛ در واقع ۴۵ درصد از اين حق بيمه 
از بودجه داخلي سازمان بهزيستي و وزارت تعاون، كار و رفاه 
اجتماعي و ۵۵ درصد نيز از سوي سازمان هدفمندسازي 

يارانه ها پرداخت مي شود، بنابراين سازمان بهزيستي با نرخ 
۱۸ درصد زنان سرپرست خانوار را بيمه كرده است تا از همه 
مزاياي بازنشستگي بهره مند شوند. محمدي قيداري تصريح 
كرد: حداقل زمان بيمه پردازي ۱۰ سال و حداكثر ۳۰ سال 
خواهد بود كه منطبق بر قوانين حاكم بر تأمين اجتماعي 
است. اگر پيش از اين زمان كسي دچار حادثه يا از كار افتاده 
شود، مي تواند از مستمري از كار افتادگي بهره مند شده و 
اگر بيمه شده اي فوت كرد، بازماندگانش مستمري دريافت 
خواهند كرد. مديركل بهزيستي استان زنجان يادآور شد: 
زنان سرپرست خانواري كه تحت پوشش سازمان بهزيستي 
بوده و در حرفه و شغل مورد نظر به صورت خويش فرما به كار 
اشتغال داشته باشند، چنانچه به شرايط بازنشستگي برسند، 
مستمري نيز دريافت خواهند كرد؛ به عبارتي حداقل مدت 
زمان پرداخت حق بيمه ۱۰ سال اس��ت و زناني كه از ۵۵ 
سالگي به مدت ۱۰ سال حق بيمه پرداخت كنند، مي توانند 
با ۶۵ سال سن و ۱۰ سال سابقه بيمه پردازي مستمري بگير 

شوند. محمدي تاكيد كرد: كمك به تحكيم بنيان خانواده و 
پيشگيري از آسيب هاي اجتماعي ناشي از مسائل اقتصادي 
و كاهش عوارض آن در زنان خانه دار، حفظ جايگاه و منزلت 
زنان در جامعه و ايجاد زمينه مش��اركت زنان خانه دار در 
گسترش نظام بيمه اي كشور، حفظ كرامت انساني و ايجاد 
رفاه و آسايش نس��بي براي جمعيت هدف، جلوگيري از 
افزايش روزافزون مس��تمري بگيران در بخش حمايتي، 
همچنين تأمين مالي مناس��ب براي زنان در زمان پيري، 
سالخوردگي و از كار افتادگي، از اهداف اجراي اين طرح است.

  توسعه فراگير استاني
مع��اون امور اجتماعي اداره كل بهزيس��تي اي��لام نيز از 
بيمه تامين اجتماعي ۲ هزار و ۳۳۴ زن سرپرست خانوار 
مددجوي زير پوش��ش در مناطق روس��تايي، عشايري و 
شهري اين استان خبر داد. شاپور كردي در گفت وگو با ايرنا 
با بيان اينكه از اين تعداد ۷۶۰ نفر در ش��هرها و يك هزار و 
۵۷۴ نفر نيز در روستاها و مناطق عشايري سكونت دارند، 
اظهار كرد: كار بيمه زنان روستايي از سوي صندوق بيمه 
روستاييان و عشاير و بيمه زنان ساكن مناطق شهري از محل 
قانون هدفمندي يارانه ها و از طريق بيمه تامين اجتماعي 
انجام گرفته است. وي يادآور شد: طرح بيمه اجتماعي زنان 
روستايي و عش��ايري از سال ۸۸ آغاز شد كه در اجراي آن 
از سوي بهزيستي زنان سرپرست خانوار واجد شرايط به 
دهياري ها معرفي شدند و پس از ورود و ثبت اطلاعات آنان 
در تارنماي صندوق بيمه روستايي و عشايري حق بيمه 
آنها به صورت متمركز از سوي بهزيستي پرداخت مي شود.

معاون اجتماعي اداره كل بهزيستي ايلام گفت: پوشش بيمه 
تامين اجتماعي زنان سرپرست خانوار مناطق شهري نيز از 
سال ۹۰ آغاز شد كه بخشي از آن از ناحيه دولت و محل قانون 
هدفمندي يارانه ها و بخ��ش ديگر آن از محل اعتبارهاي 

بهزيستي استان ها تامين خواهد شد.
كردي، س��رانه پرداختي بابت بيمه اين زنان را از سوي 
بهزيستي براي هر نفر در سال گذشته ۹۰۰ هزار ريال 
در ماه اعلام كرد و افزود: زنان سرپرس��ت خانوار ساكن 
مناطق شهري، روس��تايي و عشايري كه مشمول اين 
بيمه ها مي شوند بايد داراي دست كم ۱۸ و حداكثر ۵۰ 
سال سن بوده و به عنوان سرپرست خانوار مددجوي زير 
پوشش بهزيستي باشند. معاون امور اجتماعي اداره كل 
بهزيستي ايلام گفت: اكنون ۵۸۴ زن سرپرست خانوار 
ساكن در مناطق شهري و روستايي و عشايري در نوبت 

بيمه شدن قراردارند.

 ريي��س اتاق تع��اون در همايش جهان��ي اتحاديه 
بين المللي تعاون در كش��ور روآندا پيشنهادهايي 
براي توس��عه نهضت تعاون ديگر كشورها از طريق 
پيگيري براي به رس��ميت شناختن نهضت تعاون 
به عنوان يك بخش اقتصادي مس��تقل و تدوين و 
تصوي��ب قانون جامع براي اي��ن بخش، همچنين 
ايجاد يك س��ازمان غيردولتي به عن��وان نماينده 
نهض��ت تعاون در كش��ورها با اختي��ارات ويژه در 

راستاي توسعه »كار شايسته« ارايه كرد.
 به گزارش پايگاه اطلاع رس��اني اتاق تعاون ايران، 
بهم��ن عبدالله��ي رييس ات��اق تعاون اي��ران در 
همايش جهاني اتحادي��ه بين المللي تعاون حضور 
ياف��ت و در جلس��ه عمومي اين هماي��ش در كنار 
س��اير مقام��ات از جمل��ه وزير تج��ارت و صنعت 
جمه��وري رواندا با موض��وع نق��ش تعاوني ها در 
 ايج��اد اش��تغال و كار شايس��ته س��خنراني كرد. 
رييس اتاق تعاون ايران در ابتداي سخنراني خود، 

بر اس��اس آمارهاي بانك جهاني به وضعيت و روند 
اش��تغال و بي��كاري در جهان در س��ال هاي اخير 
پرداخت و با توجه ب��ه وضعيت بيكاري در جهان و 
به خصوص در ميان جوان��ان، بر اهميت پرداختن 
به موضوع اش��تغال و به ويژه كار شايسته در ميان 

جوامع تاكيد كرد.
وي در ادامه به جايگاه »كار شايسته« در جمهوري 
اسلامي ايران و اسناد توسعه اقتصادي، اجتماعي 
و فرهنگي جمهوري اسلامي ايران و به ويژه »سند 

ملي كار شايسته« اشاره كرد. 
رييس اتاق تعاون ايران، در ادامه اين سخنراني به 
بخش تعاون ايران و روند توسعه و تكامل آن تاكيد 
كرد و بر اس��اس مقايس��ه تطبيقي اصول نهضت 
تع��اون و اصول »كار شايس��ته« همچنين اهداف 
بخش تعاون جمهوري اس��لامي اي��ران و اهداف 
»كار شايسته«، ابراز داش��ت: كار و اشتغال ايجاد 
شده در بخش تعاون ايران با معيارهاي بين المللي 

»كار شايسته« مطابقت داشته و بنابراين اشتغال 
 در اي��ن بخش مترادف با »كار شايس��ته« اس��ت. 
وي همچنين در خصوص روند ايجاد اش��تغال در 
بخش تعاون ايران و كار شايسته در كشور توضيح 
داد. عبداللهي در تشريح بازيگران كليدي در ايجاد 
»كار شايسته« بيان داش��ت: بازيگران كليدي در 
ايجاد كار شايس��ته ش��امل »دولت ها، كارگران و 
كارفرمايان و س��ازمان هاي غيردولتي« هس��تند. 
وي نقش س��ازمان هاي غير دولتي را به عنوان پلي 
ميان حاكميت و جامع��ه توصيف كرد و ادامه داد: 
البته اثربخش��ي حداكثري فعاليت س��ازمان هاي 
غير دولت��ي در جوامع و به عبارت��ي نهضت تعاون 
كشورها زماني است كه آن سازمان غيردولتي يكتا 
بوده و در قوانين كلان كش��ورها به عنوان نماينده 
نهضت تعاون، داراي جاي��گاه و اختيارات ويژه در 
نظام تصميم گيري و سياس��ت گذاري كلان كشور 
باشد. وي »اتاق تعاون ايران« را نمونه مناسبي در 

اين باب، عنوان س��پس جايگاه اي��ن اتاق در نظام 
تصميم گيري و سياس��ت گذاري كلان كش��ور را 

تشريح كرد. 
رييس اتاق تعاون ايران در همايش جهاني اتحاديه 
بين المللي تعاون، به بيان راهبردها و فعاليت هاي 
اتاق تعاون ايران در راستاي اشتغال زايي و توسعه 
و ترويج كار شايس��ته پرداخت و بر اساس تجارب 
بخش تع��اون جمهوري اس��لامي ايران ب��ه ارايه 

پيش��نهادهايي براي توس��عه نهضت تعاون ديگر 
كش��ورها از طري��ق پيگي��ري براي به رس��ميت 
ش��ناختن نهض��ت تعاون ب��ه عنوان ي��ك بخش 
اقتصادي مس��تقل و تدوين و تصويب قانون جامع 
براي اي��ن بخش همچني��ن ايجاد يك س��ازمان 
غيردولت��ي به عن��وان نماينده نهض��ت تعاون در 
كش��ورها با اختيارات ويژه در راستاي توسعه »كار 

شايسته« اشاره كرد.

مراقب كلاهبرداري با ترفند 
جذب كمك  براي اربعين باشيد
بوش�هر|رييس پليس 
فتا اس��تان بوشهر درباره 
كلاهبرداري و فيشينگ 
با ترفند جذب كمك هاي 
مردم��ي ب��راي ن��ذور 
اربعين حسيني هشدار 
داد. به گزارش باش��گاه 
خبرنگاران، سرهنگ مهدي قاسمي رييس پليس 
فتا استان بوشهر گفت: تعدادي از مجرمان سايبري 
از احساسات پاك و مذهبي و باورهاي ديني مردم 
در مناسبت هاي مختلف نظير همين ايام اربعين 
حسيني سوءاستفاده مي كنند و دست به طراحي 
صفح��ات و درگاه ه��اي جعلي مي زنن��د. رييس 
پليس فتا اس��تان بوشهر ادامه داد: در مواردي هم 
ديده شده افرادي در شبكه هاي اجتماعي، شماره 
حس��اب يا كارت ش��خصي خود را براي دريافت 
كمك هاي نقدي در قالب اسامي و نام هاي مشابه با 
موسسات مذهبي و ديني و خيريه منتشر و اعتماد 
كاربران را جلب مي كنند ي��ا با اعلام لينك درگاه 
پرداخت اينترنت��ي جعلي، هدف مجرمانه خود را 
دنبال مي كنند. قاسمي براي پيشگيري از اينگونه 
موارد و اتفاقات مش��ابه به كاربران فضاي مجازي 
توصيه كرد: در صورت امكان به صورت حضوري 
كمك ها و ن��ذورات نقدي خود را ب��ه موكب ها و 
موسس��ات مذهبي تحويل دهند و اگر قصد دارند 
از طري��ق اينترنت اي��ن كار را انجام دهن��د، از باز 
كردن لينك هايي كه در پايگاه هاي مختلف يا در 

شبكه هاي اجتماعي تبليغ شده، بپرهيزند.

استخدام 100 نفر از روشندلان 
اردبيل در مجتمع آرتاويل تاير

كل  ي��ر مد بيل| د ر ا
بهزيستي استان اردبيل 
گفت: با رايزني با مسوولان 
مجتمع ب��زرگ توليدي 
آرتاويل تاير اردبيل ۱۰۰ 
نفر از روش��ندلان استان 
در اي��ن كارخانه توليدي 
استخدام مي شوند.  بهزاد س��تاري همزمان با روز 
جهاني عصاي سفيد و تجليل از روشندلان اردبيل 
در هتل درياي اين ش��هر اظهار كرد: سال گذشته 
قانون جامع حمايت از معلولان تصويب شد كه براي 
اجرايي شدن اين قانون بيش از ۱۲۰ هزار ميليارد 
تومان در كشور نياز است. وي با اشاره به اينكه بخشي 
از اين اعتبارات تامين شده است، خاطرنشان كرد: با 
تلاش مسوولان بهزيستي بيش از ۱۲ هزار ميليارد 
تومان جذب شد كه به تدريج با تزريق به استان ها 
اين اعتبار در راستاي افزايش رفاه اجتماعي معلولان 
هزينه خواهد شد. مديركل بهزيستي استان اردبيل از 
اهداي زمين براي احداث انجمن نابينايان در اردبيل 
از سوي شهرداري و با مصوبه شوراي شهر خبر داد و 
گفت: با همراهي شهرداري و شوراي شهر اردبيل و 
اهدا زمين براي احداث ساختمان انجمن نابينايان 
اردبيل صاحب بناي مستقل مي شود. وي ادامه داد: 
طبق تفاهمنامه اي كه در روزهاي اخير با مسوولان 
مجتمع ب��زرگ توليدي آرتاويل تاير منعقد ش��د 
سهميه استخدام ۱۰۰ نفر از معلولان استان در اين 
مجتمع محقق شده كه گامي مهم در راستاي تحقق 

مطالبات اين قشر در جامعه است.

بانك ها براي رونق توليد 
كاغذبازي اداري را حذف كنند

تهران|در شرايطي كه 
مس��وولان ارشد كشور از 
ضرورت تامين نقدينگي 
م��ورد ني��از واحدهايث 
توليدي صحبت مي كنند، 
فرمان��دار شهرس��تان 
قرچك مي گويد: بانك ها 
براي برخورداري واحدهاي صنعتي از تسهيلات و 
به منظور كمك به رون��ق توليد، با صاحبان صنايع 
همكاري و كاغذبازي پيچيده اداري را حذف كنند. 
به گزارش ايرنا، بهمن خطيبي ديروز در جلسه ستاد 
س��تاد تنظيم بازار قرچك اظهار داشت: شهرستان 
قرچك به دلي��ل نوپا بودن، به توس��عه همه جانبه 
نياز دارد كه براي دس��تيابي به اي��ن مهم، بانك ها 
نقش مهمي در حوزه هاي اشتغالزايي، گردشگري، 
كشاورزي و مقاوم سازي بافت فرسوده ايفا مي كنند. 
وي تصريح كرد: در اصل توس��عه شهرستان بدون 
همكاري و تعامل بانك ها امكانپذير نيست. وي اظهار 
داشت: بانك هاي عامل پرداخت كننده تسهيلات 
در حوزه ه��اي مختلف، اگر نح��وه صحيح دريافت 
تسهيلات را اطلاع رساني كرده و بروكراسي پيچيده 
اداري را ب��ا رعايت ضوابط و مق��ررات و با هدف رفع 
مشكلات مردم حذف كند، سرعت پيشرفت و توسعه 
شهرستان افزايش پيدا مي كند. خطيبي گفت: يكي 
از مهم ترين مشكلات مردم در دريافت تسهيلات، 
موضوع ضمانت توسط كارمند رسمي است كه اگر 
براي اين بخش نيز مساعدتي صورت گيرد، بسياري 
از مردم مي توانند از تسهيلات بانكي برخوردار شوند.

جذب 237ميليارد تومان 
تسهيلات رونق توليد در قم

قم|مع��اون هماهنگي 
امور اقتصادي استاندار قم 
مي گويد: در ش��ش ماهه 
نخست سال ۲۳۷ميليارد 
تومان تس��هيلات رونق 
توليد در قم جذب ش��ده 
اس��ت. به گزارش روابط 
عمومي اس��تانداري، مهرداد غضنف��ري ديروز در 
بيست و سومين جلسه كارگروه تسهيل و رفع موانع 
توليد در استانداري قم عنوان كرد: در رونق توليد، با 
وجود اينكه تاخير دير هنگام را در ابلاغ سهم استان 
داشتيم ولي سرعت كار در يك ماه گذشته خوب بوده 
است و بايد اين سرعت حفظ شود. معاون هماهنگي 
امور اقتصادي استاندار قم افزود: البته دقت لازم در 
اجراي مصوبات نيز امري ضروري است تا سهم خود 
را در رونق توليد به خوبي پيش ببريم، تاكنون ۲۳۷ 
ميليارد تومان تس��هيلات رونق توليد در قم جذب 
شده است. وي اظهار كرد: در حال حاضر تا سهميه 
۱ ه��زار و ۸۰ ميليارد توماني در ج��ذب اعتبارات 
وي��ژه رونق توليد فاصله داريم و باي��د در ۶ ماه دوم 
خلاءهاي فعلي جبران شود و اعتبارات لازم را جذب 
كنيم. معاون هماهنگي امور اقتصادي استاندار قم 
خاطرنشان كرد: كس��ب رتبه ۹ براي قم در جذب 
تسهيلات رونق توليد مناسب است اما مي توان اين 
رتبه را ارتقا دهيم، هدف ما ايجاد رضايت در مردم و 
استفاده از فرصت هاي رونق توليد به خصوص براي 
تبصره ۱۸ اس��ت چون نرخ سود پايين بوده و بهتر 

مي توان توليد را رونق داد.

ميزباني ستاد مردمي اربعين 
از77هزار پاكستاني

سيستانوبلوچستان|
دبير ستاد مردمي اربعين 
سيس��تان و بلوچستان 
گفت: بي��ش از ۷۷هزار 
زائر پاكس��تاني از طريق 
مرز ميرجاوه وارد استان 
ش��دند. بختي��اري در 
گفت وگو با باش��گاه خبرنگاران، گفت: بر اساس 
زمان بندي از پيش تعيين شده قرار بود عمليات 
خدمت رس��اني به زوار از ۱۳ مهرماه آغاز ش��ود، 
اما زماني كه براي برپايي مواكب از دهم مهر ماه 
اقدام كرديم با حجم زيادي از زوار مواجه شديم. 
رضا بختي��اري افزود: به همي��ن منظور و با نيت 
خدمت خالصانه به زوار عملا كار خدمت رس��اني 
را از دهم مهرماه آغاز كرديم و مراس��م افتتاحيه 
در تاريخ سيزدهم مهر همزمان با افتتاح قرارگاه 
رس��انه اي اربعين برگ��زار ش��د.او تصريح كرد: 
پيش از شروع فعاليت س��تاد مردمي پيش بيني 
حضور ۷۵ هزار زائر ش��ده بود كه تا شب گذشته 
ك��ه عملا عم��ده كاروان ها وارد ش��ده اند بالغ بر 
۷۷هزار زائر مورد تكريم س��تاد قرار گرفتند كه 
از پيش بيني ها نيز بيشتر بود. دبير ستاد مردمي 
اربعين سيستان و بلوچستان ادامه داد: البته زوار 
ديگري نيز از ابتداي محرم وارد استان شده اند كه 
از طريق مبادي ذيربط آمار آنها اعلام ش��ده، اما 
آنچه در حوزه س��تاد مردمي است رقمي افزون 
بر ۷۷ه��زار زائر بود و جاي خوش��حالي دارد كه 

استقبال و بدرقه از آنها به خوبي انجام شد.
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اخبارشهرستانها

 پويش بخشايش حسيني 
در هرمزگان كليد خورد

بندرعباس|مع��اون فرهنگي دادگس��تري 
اس��تان هرمزگان اعلام كرد: به مناس��بت ايام 
سوگواري اربعين حس��يني و بر اساس دستور 
رياس��ت قوه قضايي��ه و تأكي��دات رييس كل 
دادگستري اس��تان هرمزگان طرح جمع آوري 
كمك هاي نقدي جهت آزادي زندانيان غيرعمد 
هرمزگان با عنوان پويش بخش��ايش حسيني 
 آغاز ش��د. حجت الاسلام والمس��لمين تقي نيا 
بيان كرد: راهپيمايان اربعين و هر ايراني محب 
امام حس��ين)ع( مي تواند به نيت مشاركت در 
ث��واب راهپيماي��ي عظيم اربعين ب��ا پرداخت 
حداقل ۵ هزارتومان در آزادي زندانيان جرايم 
غيرعمد سهيم شده و پويش بخشايش حسيني 

را در محرم ۱۳۹۸ رونق بخشند.

بازگشت ۲هزارو ۲۹۶ زائر 
به علت نداشن مدرك

مهران|فرمانده انتظامي اس��تان ايلام گفت:
 ۲ هزارو ۲۹۶ زائر به علت نداشن مدرك يا داشتن 
مدرك غير قانون��ي به مرز مهران بازگش��تند. 
س��ردار نورعلي ياري فرمانده انتظامي اس��تان 
ايلام در گفت وگو با باش��گاه خبرنگاران، گفت: 
از ابتداي ش��روع ماموريت اربعين در مرز مهران 
تا امروز، مام��وران پليس گذرنام��ه و مهاجرت 
مس��تقر در پايانه مرزي مهران از خروج ۲هزارو 
۲۹۶ زائر غيرمجاز جلوگي��ري كردند. او اظهار 
كرد: استفاده از گذرنامه افراد غير، همراه داشتن 
گذرنام��ه و ممنوعيت خروج از كش��ور از دلايل 
عدم خروج اين افراد از مرز بوده اس��ت. فرمانده 
انتظامي اس��تان تع��دادي گذرنام��ه در طول 
مس��ير پل زائ��ر و داخل گيت ها پيدا ش��ده كه 
 تحويل كاربران مس��تقر در گيت ها شده است. 
ياري: به زائران توصيه كرد، با نگهداري از گذرنامه 
و وسايل هويتي همراه خود مانع سوءاستفاده افراد 

سودجو در طول سفر اربعين شوند.

خبري از جلسه تعيين 
قيمت نان نيست

كرج|رييس اتحاديه نانوايان كرج با بيان اينكه 
جلس��ه تعيين قيمت جديد نان هن��وز برگزار 
نشده اس��ت، گفت: اما برخي نانوايي ها قيمت 
نان خود را تغيير داده و نان هاي خود را به قيمت 
تهران عرضه مي كنند . حج��ت الله نصيري در 
خصوص افزايش قيمت ن��ان گفت: قرار بود در 
هفته گذشته جلسه اي براي تعيين قيمت نان 
در كرج برگزار شود اما تاكنون چنين جلسه اي 
برگزار نشده است. وي در ادامه افزود: متاسفانه 
از علت لغو جلسه اطلاعي نداريم و حتي تاريخ 
برگزاري جلس��ه مجدد تعيين قيمت نان هم 
مشخص نيست. جلسه تعيين قيمت نان بايد در 
دو يا س��ه روز آينده برگزار و قيمت نان در كرج 

مشخص شود.

صدور راي تجديدنظر براي 
دندانپزشك خاطي در اراك

اراك|راي دادگاه تجديدنظ��ر ب��راي قص��ور 
دندانپزشك اراكي كه در شهريورماه سال گذشته 
»روناك رضايي زاده« را در آستانه تولد سه سالگي 
به دست مرگ سپرد و در بهمن ماه نيز »اميرعلي 
ترابي« را به كما برد، صادر شد. در خصوص پرونده 
اول كه مربوط به »روناك« بود، رأي به پنج سال 
محروميت از طبابت براي دندانپزش��ك خاطي 
صادر ش��د. در خصوص پرونده »اميرعلي« نيز 
دادياري و دادس��تاني اقدام به صدور رأي مبني 
بر محروميت مادام العمر دندانپزشك از طبابت 
كردن��د و پس از صدور كيفرخواس��ت در هيات 
بدوي انتظامي پزش��كي قانوني، حكم مربوطه 
صادر و طي آن پزشك معالج به محروميت دايم 
از اشتغال به حرفه هاي پزشكي و وابسته در تمام 

كشور محكوم شد.

ويژه

رييس ستاد طرح امداد اربعين سايپا: 
موكب امدادي خدماتي سايپا 

در شلمچه راه اندازي شد 
رييس ستاد طرح امداد اربعين سايپا گفت: موكب 
امدادي- خدماتي س��ايپا در نقط��ه صفر مرزي 
شلمچه راه اندازي شده و خدمات خود را در اختيار 
زائران حسيني قرار مي دهد. به گزارش »تعادل« 
از س��ايپانيوز عباس فخاريان با اشاره به استقرار 
تيم هاي امدادي س��ايپا در مسيرهاي منتهي به 
مرز عراق افزود: ارايه خدمات امدادي گروه سايپا 
به صورت رايگان به تمامي خودروهاي عازم نقاط 
مرزي صورت مي گيرد و در صورت ارايه خدمت، 
تنها هزينه قطعات يدكي اخذ خواهد شد. به گفته 
وي ناوگان امدادي سايپا تمامي مبادي خروجي 
مرزهاي ش��لمچه و چذابه را تحت پوشش خود 
قرار داده است. رييس س��تاد طرح امداد اربعين 
سايپا ادامه داد: ۶۱ پايگاه ويژه امدادي توسط گروه 
سايپا در سه اس��تان كرمانشاه، ايلام و خوزستان 
راه اندازي شده و به زائران خدمت رساني خواهند 
كرد. فخاريان گف��ت: قطعات يدكي محصولات 
سايپا توسط تمامي نمايندگي هاي گروه سايپا در 
سه استان مذكور تأمين شده و هيچ كمبودي در اين 
زمينه وجود ندارد. هموطنان گرامي جهت دريافت 
خدمات امدادي، بيان نظرها و پيشنهادهاي خود 
مي توانند در تمام ساعات شبانه روز با شماره تلفن 
۰۹۶۵۵۰ و ۸۴۴۴۴-۰۲۱ تماس حاصل كرده، 
يا به نشاني اينترنتي شركت امدادخودرو سايپا به 
نشاني www.emdadsaipa.ir مراجعه كنند.

چهرههاياستاني



اقتصاد اجتماعي12اخبار

حسن روحاني در مراسم آغاز سال تحصيلي دانشگاه ها و مراكز پژوهشي و فناوري: 

بايد دانشگاه را به بخش خصوصي نزديك كرد

اگر در مسائل استراتژيك به نتيجه نرسيديم، همه پرسي كنيم
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دفترچه بيماران ديابتي 
نشان دار شود

رييس هيات مديره انجمن ديابت ايران ضمن انتقاد 
از برخ��ي قوانين بيمه ها براي اراي��ه داروي بيماران 
ديابتي، بر لزوم نشان دار شدن دفترچه اين بيماران از 
سوي بيمه ها تاكيد كرد.اسدالله رجب درباره وضعيت 
دسترسي بيماران ديابتي به انسولين، با بيان اينكه در 
زمينه تهيه داروهاي قندخون مشكلي نداريم، گفت: 
البته قوانين بيمه ها براي بيماران ما مشكلاتي ايجاد 
مي كنند. به عنوان مثال ف��رد ديابتي براي دريافت 
داروهاي خود و انسولين به داروخانه مراجعه مي كند 
اما، داروخانه با بيان اينكه طبق محاسبات خودش 
شخص بايد هنوز مقداري دارو داشته باشد، از تحويل 
داروي مجدد به او خودداري مي كند.او با اش��اره به 
اينكه در بيماري ديابت، ش��رايط زندگي، روحي و 
حالت فرد ممكن است باعث تغيير در روند مصرف 
دارو شود، تصريح كرد: نياز بدن به انسولين به عوامل 
مختلفي همچون استرس فرد، تغذيه و... وابسته است 
و وجود يا عدم وجود اين موارد، مي تواند ميزان نياز فرد 
به انسولين و دارو را مشخص كند و بر همين اساس 
بيمه ها و داروخانه ها بايد به اين نكته توجه داش��ته 
باشند. در عين حال بطور مثال در كودكان با افزايش 
سن، نياز به انسولين نيز افزايش مي يابد. همچنين 
گاهي ممكن است دارو پيش از مصرف خراب شود، 
شكسته شود يا به هر طريقي از دست برود. رجب ادامه 
داد: در سال جاري روند تاييد دارو توسط بيمه دو بار 
انجام شده اس��ت؛ البته اصول كلي آن سالي يك بار 
است؛ البته نبايد از ذكر اين نكته غافل شد كه بيمه ها 
نيز نكات قابل توجه خود را در اين زمينه بيان مي كنند، 

اما مشكل بيمار را بايد جدي گرفت.

رنگ و بوي سياسي
طرح انتقال آب خزر

رييس انجمن جنگلباني ايران با انتقاد از مجوز انتقال 
آب دري��اي خزر به فلات مركزي از س��وي رييس 
سازمان حفاظت محيط زيست گفت: سمنان به 
لحاظ خشكسالي و كمبود آب در صدر استان هاي 
درگير كشور قرار ندارد و استان هايي مانند كرمان، 
قم و سيستان و بلوچستان با مشكلات بيشتري در 
زمينه كمبود آب و خشكسالي مواجه هستند، چرا 

اين استان ها در اولويت قرار نمي گيرند؟
هادي كيادليري درباره طرح انتقال آب درياي خزر 
به فلات مركزي گفت: معتقدم نامه اي كه سازمان 
محيط زيست به وزارت نيرو ارسال كرده است، رنگ 
و بوي سياسي دارد، چراكه در نامه قيد شده است با 
انجام پروژه موافقيم، اما ارزيابي فني يك ماه ديگر 
اعلام مي شود. اين نش��ان مي دهد قبل از ارزيابي 
فني با انتقال آب موافقت شده است و اين موضوع 
بسيار عجيب است به ويژه آنكه در جلسات متعددي 
مطرح شده اس��ت كه اين انتقال غيركارشناسي 
است و قابل انجام نيس��ت. از جنبه هاي مختلف 
زيست محيطي، فني، قانوني، اقتصادي هم اگر اين 
پروژه بررسي شود مي بينيم كه از اشكالات بسياري 

برخوردار است.
او با بيان اينكه ساختار كلي اين پروژه از توسعه پايدار 
به دور است، ادامه داد: يكي از اصل هاي توسعه پايدار 
»زمان« است؛ يعني برنامه ريزي كه درباره اين نوع 
از پروژه ها داريم بايد براي بلندمدت باشد. همچنين 
بايد ببنيم كه براساس آمايش سرزمين و ارزيابي 
توان انجام دادن چه پروژه اي را داريم. اگر براساس 
آمايش سرزمين تش��خيص داديم در سمنان آب 
نداريم نبايد صنايع آب ب��ر را در آنجا ايجاد كنيم. 
رييس انجمن جنگل باني ايران ب��ه ايلنا گفت: از 
سوي ديگر قرار است آب را از دريايي كه داراي يك 
رژيم حقوقي است به فلات مركزي منتقل كنيم، 
در حالي كه ما خودمان همان رژيم حقوقي را قبول 
كرده ايم. رژيم حقوقي حفاظت از درياي خزر كه به 
كنوانسيون تهران نيز شهرت دارد، داراي بندهايي 
از جمله جلوگيري از آلوده شدن دريا، رعايت و حفظ 
تنوع زيست محيطي و ارزيابي اثرات زيست محيطي 

فرامرزي است.
كيادليري با بيان اينكه ب��ا انتقال آب جمعيتي 
را در منطقه اي جمع  مي كنيم كه آينده شان به 
توسعه ناپايدار گره خورده است، اظهار كرد: قطعا 
با انتقال آب جمعيتي به اين منطقه خواهند رفت 
و اتفاقاتي حتما خواهد افتاد، سوال من اين است 
كه با توجه به اينكه هر لحظه ممكن اس��ت، اين 
منابع به هر دليلي از دسترس خارج شود با مردمي 
كه آينده آنها با منابع ناپايدار گره خورده است در 

آينده قرار است چه كنيم؟

تسريع در بررسي 
آيين نامه هاي قانون معلولان 

رييس سازمان بهزيستي كش��ور با اشاره به تسريع 
در روند بررسي آيين نامه هاي قانون جامع حمايت 
از حقوق معلولان گفت: آيي��ن نامه هاي اين قانون 
تا آذرماه تصويب و براي اجرا ابلاغ مي ش��ود.وحيد 
قبادي دانا با اش��اره به بررس��ي و تصويب آيين نامه 
اجرايي قان��ون افراد داراي معلولي��ت اظهار كرد: ۶ 
آيين نامه مربوط به اين قانون تدوين شده كه در حال 
بررسي و تصويب در كميسيون هاي فرعي و اصلي 
هيات وزيران ق��رار دارد. وي با اش��اره به اينكه روند 
بررسي آيين نامه ها تس��ريع شده است گفت: بعد از 
جلسه پيگيري و هماهنگي اجراي قانون افراد داراي 
معلوليت كه با حضور معاون اول رييس جمهور تشكيل 
شد؛ طبق دستور آقاي جهانگيري اين آيين نامه ها در 
اولويت قرار گرفته اس��ت. او به مهر گفت: با توجه به 
پيگيري هايي كه صورت گرفته تا آذرماه امسال در 
آس��تانه روز جهاني معلولان ۶ آيين نامه اشاره شده 
در هي��ات وزيران تصويب و ب��راي اجرا ابلاغ خواهد 
شد.رييس س��ازمان بهزيستي كشور همچنين در 
ارتباط با رونمايي و ابلاغ سند ملي سالمندان گفت: 
اين سند نهم مهرماه امسال باحضور وزراي بهداشت و 
رفاه ابلاغ شد و با اجراي اين سند بخش قابل توجهي 

از مشكلات سالمندان مرتفع خواهد شد.

گرروه اقتصاد اجتماعي|
مراسم آغاز سال تحصيلي دانشگاه ها، ديروز با 
حضور حسن روحاني، رييس جمهوري و وزراي 
علوم و بهداشت در دانشگاه تهران برگزار شد؛ 
مراس�مي كه برخي تش�كل هاي دانشجويي 
خواس�تار حضور و س�خنراني در آن بودند اما 
محم�ود نيلي احمدآب�ادي، رييس دانش�گاه 
تهران،  ب�ا بيان اينكه اين مراس�م، مراس�مي 
رسمي است، گفت دانش�جويان مي توانند در 
روز دانشجو )16 آذر مطالب شان را بيان كنند. 

با اين حال حس�ن روحاني در اين مراس�م به 
ورود دانش�گاه به مسائل اس�تراتژيك تاكيد 
كرد و گفت: »حتي اگر در مسائل استراتژيك 
سال ها بحث كرديم و به نتيجه نرسيديم بايد 
برويم همه پرس�ي كنيم و از مردم بپرس�يم، 
راهش اين اس�ت. ما كه نمي توانيم با هم دعوا 
كنيم، چهل سال است داريم بحث مي كنيم.« 
البته اين بار اولي نيس�ت كه رييس جمهوري 
از فرصت قانوني همه پرس�ي سخن مي گويد؛ 
قانوني كه البته در سال هاي اخير تبديل به تابو 
شده اما روحاني سعي مي كند هر از گاهي نامي 
از آن بب�رد. آخرين باري كه او از همه پرس�ي 
س�خن گفت، واكنش هاي زيادي را در محافل 

سياسي برانگيخت. 
اما نكته مهم ديگر س�خنان روحاني مربوط به 
خودكفايي دانش�گاه ها و نزديك شدن آنها به 
بخش خصوصي است. رويكرد روحاني در رابطه 
با تحصيل، همان نگاه بازاري به علم و دانشگاه 
اس�ت كه با برنامه ريزي كوتاه م�دت به دنبال 
كس�ب درآمد مقطعي از دانش�گاه و دانشجو 
اس�ت. رويكردي كه در آم�وزش و پرورش نيز 
دنبال مي ش�ودو باعث گس�ترش غيرقانوني 

مدارس خصوصي شده است. 

روحاني ديروز در ابتداي سخنانش گفت: من خودم را 
فرزند حوزه و دانشگاه مي دانم. خوشحالم درس هاي 
حوزوي ام در حوزه علميه قم كه بالاترين مركز ديني 
حال حاضر اس��ت و درس علمي ام در دانشگاه تهران 
كه همواره يك مركز علمي با اعتبار اس��ت را در كنار 

اساتيد دانشگاهي ممتاز خوانده ام.
او تاكيد كرد: مجموعه دانش��گاه و حوزه اداره آينده 
جامعه را بر عه��ده دارند. روحاني گف��ت: بي ترديد 
دانشگاه هاي ما مسووليت بس��يار سنگيني را امروز 
ب��ر دوش دارند و متقابلا دول��ت و جامعه هم در برابر 
دانش��گاه مسوول اس��ت. اينكه خدمات دولت كافي 
هس��ت يا نيس��ت، اينكه از لحاظ علمي و ورزشي و 
رفاهي به اندازه كافي امكان��ات را فراهم كرديم يا نه 
بايد اعتراف كنم نقص هايي هس��ت و بايد براي رفع 

آن تلاش كنيم.
وي ادامه داد: زمين ورزشي فوتبالي كه ما مي آمديم 
ورزش مي كرديم، الان به محل نماز تبديل شده است؛ 
الحمداله براي نماز يك مصلي خوب درس��ت ش��ده 
است. البته تاكيد مي كنم به وزراي مربوطه به همان 
اندازه ك��ه براي علم جوان ها وق��ت مي گذاريم براي 
ورزش  آنها هم بايد وقت بگذاريم. بايد همه اين موارد 
براي دانشجو در كنار هم قرار بگيرد تا ما هم بتوانيم 

بگوييم به وظيفه خود به خوبي عمل كرديم.
رييس جمهور گفت: گسترش فضاي دانشگاه بدون 
كيفيت، مطلوب ما نيست. فضاي كمي و كيفي بايد 
در كنار هم قرار بگيرد. دانشگاه در رشته هاي مختلف 
به وظايف و رسالت خودش به خوبي عمل كرده است. 
نس��بت به دنيا خيلي عقب نيس��تيم و حركت هاي 

خوبي داشتيم.
روحاني يادآور ش��د: چند نمون��ه ديدم كه فردي كه 
پزشك متخصص اس��ت و در كشور پيشرفته آلمان 
بخش��ي از مس��ووليت را بر عهده دارد وقتي يكي از 
اقوامش به جراح��ي نياز دارد به ته��ران براي عمل 
مي آورد. من پرس��يدم چ��را اينجا؟ وقت��ي هر دوي 
شما آلمان هستيد. گفت كه ايران به لحاظ درمان و 
رسيدگي كمتر نيست. او گفت كه از لحاظ بهداشتي 
مراكز درماني ما بهتر اس��ت. حالا اي��ن جمله را هم 
فراموش كنيم؛ مهم اين اس��ت ك��ه آن فرد ترجيح 
مي دهد به ايران بيايد. نش��ان مي دهد كشور ما يك 

كشور پيشرفته است و براي ما جاي افتخار است.

  دانشگاه مهارت محور 
روحان��ي با بيان اينكه دانش��گاه ما بايد به دانش��گاه 
مهارت محور تبديل ش��ود، گفت: عل��م پايه مهارت 
و پيش��رفت اس��ت در تمام امور، اما علم بايد در كنار 
مهارت و نيازمندي هاي جامعه براي به دوش گرفتن 

بار مسووليت و اشتغال باشد.
او ادامه داد: شما ممكن است بگوييد شغل كافي براي 
فرد تحصيل كرده نيست، در جاي خود درست است؛ 
اما يك فارغ التحصيلي كه مهارت دارد زودتر به شغل 
مي رشد تا عالمي كه علم را خوب مي داند و در مغزش 

مطالب علمي انباشته شده است.
روحاني گف��ت: در س��ال ۱۳۵۱ به روس��تاها براي 
كارآموزي امور قضايي مي رفتيم. وقتي رفتم در دادگاه 
ديدم چيزي بلد نيستم. در حالي كه رييس دفتر يك 
دادگاه از يك ليسانسه بهتر مي دانست بايد چه كرد. 
در كارآموزي قضايي بود كه ما ياد گرفتيم. ما بيست 
دانش��جو بوديم كه وارد پزشكي قانوني شديم، چند 
نفر كه غش كردند، جنازه ها آنجا بود و كار س��خت و 
دشواري بود. آن روزها فهميديم پزشكي قانوني چه 

اندازه سخت است.
وي تاكيد كرد: اين نكته اي كه فرمودند علم در گذشته 

هر چند س��ال دو برابر مي ش��د و امروز با گذشت هر 
چند روز دوبرابر مي شود درست است. پيشرفت علم 
سرعت دارد. در دانشگاه كه كتاب همين امروز را درس 
نمي دهيم. حداقل براي سال قبل است. استادي هم 
كه داريم دانشش به نسبت امروز عقب است. دانشجو 
را براي كي مي خواهيم تربيت كنيم؟ همين امروز؟ 
دانشجو را براي آينده مي خواهيم تربيت كنيم. كارمان 
مشكل است كه دانشجو چند سال بعد نه تنها مشغول 

كار باشد، بلكه مدير خوبي هم باشد.
رييس جمه��ور گفت: بايد دانش��جويان مان را براي 
فردايي كه بسيار متفاوت است آماده كنيم. در گذشته 
با اسب و شتر مسافرت مي كرديم الان ماشين داريم. 
جاي اس��ب تندرو را ماشين گرفته كه خوراكش هم 
يونجه نيس��ت، بنزين مي خواهد. ج��اي كارگرها را 
ربات ها مي گيرد. من در ژاپن يك كارخانه مهم ديدم 
همه كارگرانش ربات بودند. مهندسان هم در يك اتاق 
با كامپيوترهاي ش��ان كار مي كردند. تحولات بسيار 
سريع است و بار مسووليت ما بسيار سنگين شده است.

روحاني اظهار كرد: در برخي دانشگاه هاي اروپا مهارت 
اس��تفاده از فضاي مجازي را اولي��ن اولويت گرفتن 
دانشجو مي دادند. ز گهواره تا گور دانش بجوي شعري 
است كه امروز بيش از ديروز به درد ما مي خورد. اينكه 
ده س��ال پيش چه ياد گرفتيم كافي نيست. آنها يك 

پلت فرم است كه ما را پيش مي برد.
او ادامه داد: دانشگاه جايي است كه براي ادامه و تنظيم 
فعاليت پژوهشي و دانشي بايد فعال باشد. علم فروشي 
نكنيد، اما پژوهش ها را بفروش��يد. كاري كنيد كه با 
ارزش بالا و والا در جامعه خودمان و دنيا عرضه شود.

  خودكفايي دانشگاه ها 
رييس جمهور با اشاره به موضوع خودكفايي دانشگاه ها 
گفت: در آينده مي شود دانشگاه به خودكفايي برسد. 
دانشگاه را بايد به بخش خصوصي وصل كرد. بخش 
خصوصي آن كسي است كه نيمه شب هم براي كسب 
درآمد بيرون مي رود، منتظر صف و مشتري است اما 
كارمند ساعت كاري دارد و منتظر تمام شدن مشتري 
اس��ت. كار خصوصي و دولت��ي ف��رق دارد و ما بايد 

دانشگاه را به بخش خصوصي نزديك كنيم.
او با بيان اينكه به انتخابات مجلس ش��وراي اسلامي 
نزديك مي ش��ويم، افزود: فضاي دانشگاه هست كه 
انتخابات را گ��رم مي كند. عمدتا در زمان انقلاب هم 
دانش��گاه و حوزه فضا را گرم مي كردند. سرنوش��ت 
آينده كش��ور ما را انتخابات ها روشن مي كند. با همه 
نقص و اشكال بهترين كار صندوق است. براي اصلاح، 
شايسته س��الاري و حاكم شدن افكار به حق مردم به 
صندوق نياز داريم. ما راه ديگري جز فضاي پرشكوه 
انتخابات نداريم ولو اينكه بگوييد اش��كال و ايرادي 
هست. با وجود همه آنها تنها راه آينده كشور انتخابات 
اس��ت. هر كسي عاقل تر و فهيم تر است و براي كشور 
آماده فداكاري اس��ت مرد يا زن، برگزينيم. هر كسي 
كه خودش را شايسته مي داند خودش را كانديدا كند، 
چه انتخاب شود و چه نشود، چه بگويند تو صالحي و 

چه بگويند صالح نيستي.

  دشمن قدرت ما را در انتخابات مي فهمد 
وي اظهار كرد: اگر يك انتخابات باشكوه و پر رونق با 
حضور اكثريت مردم را شاهد باشيم قدرت سياسي ما 
بالا مي رود. دشمنان مي فهمند مردم به كشور و نظام 
و آينده اميد دارند. همه چيز ما با اميد درست مي شود.

رييس جمهور در بخش ديگري از اين سخنراني گفت: 

در كشور مسائلي داريم كه خيلي حل و فصلش طول 
نمي كشد. مشكل آب، محيط زيست، راه و امثال آنها 
با چند سال تلاش برطرف مي شود، اما يكسري مسائل 
داريم بلندمدت است و اساتيد و دانشگاه ها در آن نقش 

بيشتري دارند و آن استراتژي پيشرفت كشور است.
او افزود: پيشرفت و آينده كشور در سايه تقابل با دنيا 
است يا تعامل؟ اين مس��اله راهبردي اساسي است. 
۴۱ سال است به جواب اين سوال نرسيديم. يك عده 
مي گويند تعامل سازنده يك عده مي گويند تقابل. يك 
عده مي گويند دش��من ما خبيث است و اينجا دوئل 
است و بايد آن را بشكنيم. عده اي هم مي گويند اكثر 

مشكلات را با تعامل مي شود حل كرد.
روحاني گفت: اين موضوع با دعوا و ايجاد دو صف براي 
تقابل حل نمي شود. اگر رسانه ملي بطور مساوي براي 
همه قرار بگيرد كار بزرگي انجام مي شود. دانشگاه ها و 
رسانه ها بايد جواب سوال طرح شده به افكار عمومي 
را بدهند. الان همه دعواها سر اين موضوع است. يكي 
مي گويد برجام خيلي خوب بود، يكي مي گويد خيلي 
بد بود. دعوا بر سر برجام نيست. عده اي مي گويند عمر 
را با تعامل هدر مي كنيد، بايد ايستادگي كنيم مقابل 

غرب و غرب خودش بعدا متوجه مي شود.

  برخي مي گفتند چرا مذاكره مي كنيد
رييس جمهور افزود: عده اي به ما مي گفتند با آژانس 
بين المللي اتمي وقت تلف مي كنيد، آژانس دس��ت 
امريكا است. خيلي وقت گرفت، ما به نقطه ا ي رسيديم 
ك��ه پي ام دي را با همين آژان��س حل كرديم و اعلام 
كردند تمام ش��د. خيلي ناراحت ش��دند. عده اي هم 
خوشحال شدند و گفتند ما كه از اول گفتيم. با ۵+۱ 
مذاكره مي كنيم مي گفتند چرا اين كار را مي كنيد. 
براي خيلي ها گران تمام شد. حقوقدان و سياستمدار 
مي فهمد؛ يعني چه شش قطعنامه به اتفاق آرا عليه 
ما صادر ش��د را پس گرفتند. بعد هم گفتند شما در 
فعاليت هس��ته اي حق داريد. تنها كش��وري كه در 
قطعنامه آمده حق دارد فعاليت صلح آميز هسته اي 

كند ايران بوده است.
او ادامه داد: س��ران يكي از كش��ورها در س��فر اخير 
نيويورك گفت كه ما حيرت كرديم همه شركت هاي 
اقتصادي دنيا به ايران آمدند. بعد از برجام در س��ال 
۹۱ رش��د ما در دنيا اول شد. وقتي تورم را تك رقمي 
كرديم و رشدمان ش��د ۱۲.۵ درصد دنيا را به تعجب 
وا داشتيم. مي گويند مديريت ضعيف است؟ اين هم 
مديريت اس��ت. تورم ما سه س��ال تك رقمي بود. در 

بنزين و گندم خودكفا شديم.
روحاني گفت: از آن توافق با فشار اسراييل، عربستان و 
تندروهاي امريكا خارج شدند. برجام كه بد بود. بياييد 

مقايسه كنيد قبل و بعد برجام را.
وي ادامه داد: به ما مي گفتند مگر عقلتان را از دست 
داديد كه به دادگاه لاهه رفتيد. ما رفتيم و س��ه نوبت 
هم پيروز شديم. كسي فكر نمي كرد لاهه قبول كند در 
موضوع برجام صلاحيت رسيدگي دارد. پيروزي ديگر 

راي موقت عدم اجراي تحريم امريكا بود. 
رييس جمهور گف��ت: مي گويند در اقتصاد روي پاي 
خود بايستيم، درست است. اما مي شود بدون تعامل 
با دنيا اقتصاد را پيش برد؟ رشد و توسعه بدون تعامل 
با دنيا با قفل بودن بانك ه��ا و واردات و صادرات قفل 
مي شود. همين الان هم كه داريم اداره  مي كنيم بايد از 
برخي كشورهاي همسايه و دوستان مان در دنيا تشكر 
كنيم كه به تحري��م امريكا بي توجه بودند. در همين 
شرايط داريم با اوراسيا مشاركت مي كنيم. وي ادامه 

داد: دانش��گاه بايد به مسائل اس��تراتژيك وارد شود، 
حتي اگر در مسائل استراتژيك سال ها بحث كرديم 
و به نتيجه نرسيديم بايد برويم همه پرسي و از مردم 
بپرسيم، راهش اين است. ما كه نمي توانيم با هم دعوا 
كنيم، چهل سال است داريم بحث مي كنيم. بايد راه 
را انتخاب كنيم؛ بنابراين از دانشگاه ها تقاضا مي كنم 
ما را در بخش هاي علمي اقتصادي و استراتژيك كمك 
كنند.روحاني با اش��اره به موفقيت هاي پدافندهاي 
هوايي كشور گفت: هفت سال فرمانده پدافند هوايي 
بودم. اين پيشرفت حاصل هماهنگي نخبگان و اساتيد 
ما است. در شرايط اقتصادي سختي هستيم، همه بايد 
يكديگر را ياري كنيم. از مشكلات عبور خواهيم كرد. 
امسال ما به نسبت پارسال يك قدم بهتر است. تورم، 
رش��د و بورس ما بهتر شده است. در كنار هم باشيم، 

دولت در خدمت شماست.

  برنامه هاي�ي ب�راي ماموريت گ�را كردن 
دانشگاه ها

وزير علوم،  تحقيقات و فناوري نيز در اين مراس��م با 
اش��اره به كاهش تعداد دانشگاه هاي فني و حرفه اي، 
پيام نور و جامع علمي كاربردي گفت: بر اساس طرحي 
كه در حال اجرا اس��ت، دانشگاه هاي كشور در داخل 
شبكه علمي قرار مي گيرند و بر اساس توانمندي هاي 

آنها ماموريت هايي تعيين مي شود.
منص��ور غلامي با تأكيد ب��ر اينكه دانش��گاه هاي ما 
وجه خوب و قاب��ل عرضه زيادي دارن��د، افزود: ولي 
ديده مي شود كه در سخنراني ها و نوشته ها عملكرد 
دانشگاه ها زير سوال برده مي شود و برخي نقدهايي 

مي شود كه بايد به گوش جان شنيد.
او ادامه داد: ولي بررسي سابقه ۴۰ ساله دانشگاه ها از 
بعد از انقلاب نش��ان مي دهد كه فعاليت هاي زيادي 
انجام ش��ده اس��ت، به گونه اي كه در ابتداي انقلاب 
كشور در زمينه كارشناس كمبود داشته است، ولي 
دانشگاه ها نسبت به تربيت نيروي انساني كمر همت 
بس��تند.غلامي با تأكيد بر اينكه دانشگاه ها در طول 
سال هاي گذشته كل نياز كارشناسي كشور را تأمين 
كردند، ادام��ه داد: در مقطعي از زمان كه دوره تحول 
پژوهشي بوده است، دانشگاه ها دستاوردهاي بزرگ 
و قابل عرضه اي داش��تند كه ماحصل آن قرار گرفتن 
ايران در جايگاه بالاي علمي در مجامع بين المللي بوده 
است. وزير علوم با بيان اينكه ايران در حال حاضر در 
توسعه علمي در جايگاه هاي پانزدهم و شانزدهم قرار 
دارد، خاطرنش��ان كرد: دنيا با اين نگاه كه جمهوري 
اسلامي ايران با وجود همه تنگناها توانسته است در 
ميان كش��ورهاي مهم در صحنه علم وارد شود، به ما 

مي نگرد.
وزير علوم با اشاره به ايجاد ۴۳ پارك علم و فناوري و 
۱۹۷ مركز رشد در دانشگاه هاي كشور با بيان اينكه 
اين تعداد مراكز رشد به غير از مراكز رشد دانشگاه هاي 
علوم پزش��كي اس��ت، اظهار كرد: اي��ن مراكز اقدام 
به توس��عه فناوري هاي نوين كردن��د و از درون آنها 
ش��ركت هاي دانش بنيان ايجاد شد و فعاليت ۵۰۰۰ 

شركت ناشي از اين فعاليت ها بوده است.
وزير علوم با تأكيد بر اينكه ما در دانش��گاه ها نيازمند 
بازنگري، طراحي مجدد و س��اماندهي دانش��گاه ها 
هستيم، خاطرنش��ان كرد: بر اين اساس ما طرحي را 
آماده كرده ايم و تلاش مي شود كه دانشگاه هاي ذيل 
وزارت علوم در شبكه علمي قرار گيرند و متناسب با 
توانمندي ها و ظرفيت هاي هر دانش��گاهي براي آنها 

ماموريت هايي تعيين شود.

به گفته وي، در نهايت با ايجاد اين شبكه مي توان يك 
مجموعه منسجم علمي در كشور ايجاد كرد. غلامي 
در بخش ديگري از سخنان خود با اشاره به آمارهاي 
ناصحيح ارايه ش��ده در خصوص تعداد دانشگاه هاي 
كش��ور در مجامع بين المللي، توضيح داد: در وزارت 
علوم ۱۲۵ مركز، مجتمع و دانش��گاه  وجود دارد كه 
اين تعداد ش��امل دانش��گاه هاي پيام نور، دانش��گاه 
جام��ع علمي كاربردي و فني وحرفه اي مي ش��ود. او 
ادامه داد:  دانش��گاه پيام نور در گذش��ته داراي ۸۰۰ 
مركز بوده است كه در حال حاضر اين تعداد به ۴۰۰ 
مركز كاهش يافته و روند كاهشي شعب اين دانشگاه 
ادامه دارد. غلامي، تعداد شعب دانشگاه جامع علمي 
كاربردي كش��ور را ۱۲۰۰ دانشگاه ذكر كرد و گفت: 
با اصلاح شوراي عالي اداري اين تعداد به ۶۰۰ مركز 
كاهش يافته است و دانشگاه فني و حرفه اي نيز داراي 

۱۷۵ مركز است.
وزير علوم تعداد دانش��گاه هاي غي��ر دولتي را ۳۹۰ 
م��ورد ذكر كرد و گفت: در ح��ال حاضر تعداد مراكز 
دانش��گاهي غيردولتي به ۲۴۰ مركز رس��يده است، 
ضمن آنكه آمار درباره تعداد واحدهاي دانشگاه  آزاد 
اسلامي از دست ما خارج شده است، ولي بنا بر ضرورت 
جامعه تعداد اين دانشگاه ها نيز در حال كاهش است. 
غلامي اظهار كرد: ما در تلاش هس��تيم تا دانشگاه ها 
با كيفيت ب��الا ارايه خدمت كنند، ضم��ن آنكه بايد 

ماموريت محور، كيفي گرا و تأثيرگذار باشند.

  پيش�نهادي ب�راي افزاي�ش تعام�ل مي�ان 
دانشگاه و جامعه

رييس دانش��گاه تهران نيز در اين مراسم با تاكيد بر 
اينكه دانشگاهيان و وزارت علوم راهكاري براي افزايش 
تعامل ميان دانشگاه ها و جامعه دارند، گفت: اميدوارم 
در س��ال آينده بزرگ ترين هديه رييس جمهور ملت 

افزايش سطح تعامل ميان دانشگاه و صنعت باشد.
مسعود نيلي با بيان اينكه امسال چهارمين سال است 
كه توفي��ق دارم كه در حضور رييس جمهور مطالبي 
را در آغاز س��ال تحصيلي عرض كنم، اظهار كرد: در 
همه اين سال ها تلاش كردم به جاي آنكه سياه هاي 
از مشكلات و محدوديت ها را ذكر كنم، توانمندي ها 

و قوت هاي دانشگاه را ارايه دهم.
او با بيان اينكه رييس جمهور دو س��ال باقي مانده از 
دولت را فرصت مناسبي دانست كه گام هاي مهمي 
براي ايجاد ارتباط با دانش��گاه ب��ردارد، تصريح كرد: 
در اق��دام نوآورانه رييس جمهور مطالعه در خصوص 
سيل به دانش��گاه تهران واگذار ش��د و براي مطالعه 
در اين خصوص كميته علمي را تشكيل داديم كه با 
بررس��ي هاي انجام شده متوجه شديم تعداد كساني 
كه در اين حوزه تجربه و تخصص دارند، بيش از توان 
ما بوده است. نيلي با تاكيد بر اينكه در اين كميته براي 
مطالعه سيل، ۲۵۰ نفر از دانشگاهيان و متخصصان 
همكاري دارند، خاطرنشان كرد: در طول انقلاب بيش 
از ۳ هزار پايان نامه در حوزه سيلاب اجرايي شده است 
و ما در بازديدهاي كه از مناطق سيل زده داشتيم، با 
مشاركت دانشجويان و اساتيد مواجه شديم كه اين 
امر نش��ان از ظرفيت هاي بزرگي است كه در كشور 
داريم و هر گاه ك��ه اراده كرده ايم نيز متخصصان به 

ياري ما آمده اند.
رييس دانش��گاه تهران، تبديل شدن نفت به طلاي 
سياه و همچنين ايجاد انقلاب الكترونيك را به دليل 
كارب��رد علم و فناوري دانس��ت و خاطرنش��ان كرد: 
آنچه كه موجب توليد ثروت مي ش��ود، علم اس��ت و 
اگر مي خواهيم با مش��كلات كش��ور مقابله كنيم و 
راه حل هاي دقي��ق براي چالش ها بيابي��م، چاره اي 
جز به كارگيري علم و دانش متخصصان نداريم. او با 
تاكيد بر اينكه ما تلاش داريم در راستاي ايجاد تعامل 
با جامعه برنامه هاي را اجرايي كنيم، افزود: ولي ما تا 
رسيدن به جايگاه مطلوب در اين زمينه فاصله داريم 
و در اين رابطه نيز ما پيشنهاداتي داريم كه دولت در 
دو س��ال باقي مانده خود مي تواند اين پيشنهادات را 
دريافت و در صورت مناسب بودن آنها را اجرايي كند.

رييس دانش��گاه تهران با تاكيد بر اينكه بررس��ي ها 
نشان مي دهد كه هيچ تصميم گيري اي بدون اينكه 
وارد قانون ش��ود، اجرايي نخواهد شد، اظهار كرد: ما 
در دانشگاه ها و وزارت علوم پيشنهاد مشخصي براي 
ايجاد تعامل ميان دانشگاه ها و جامعه داريم كه عمده 
آن مبتني بر اعتبارات موجود اس��ت. او با بيان اينكه 
تاكنون در سازوكارهايي كه تعيين شده، هر كدام از 
س��ازمان ها و نهادها به صورت مجزا ديده شده است، 
ادامه داد: اين در حالي است كه در دنيا بر اساس يك 
استراتژي همه نهادها و فرآيندها به صورت يكپارچه 

ديده مي شوند.
ريي��س دانش��گاه ته��ران همچني��ن خط��اب به 
رييس جمه��ور گف��ت: پيش��نهاد مي ش��ود ك��ه 
رييس جمهور كميته اي را ب��راي ايجاد تعامل ميان 
دانش��گاه و جامعه تش��كيل ده��د و راهكارهايي را 
براي اين موضوع اراي��ه دهد كه اين كميته مي تواند 
ذيل شوراي عالي علوم، تحقيقات و فناوري فعاليت 
كن��د. وي در عين ح��ال با تاكيد ب��ر اينكه ما جهت 
رسيدن به راهكار مناس��ب براي اين امر به الگوهاي 
جديد نياز نداريم، خاطرنش��ان كرد: ارايه راهكار در 
اين زمينه موجب مي ش��ود س��رمايه دولت افزايش 
يابد، پايان نامه ها و رس��اله ها هدفمند شوند، اشتغال 
دانش��جويان برطرف شود و تعامل صنعت و دانشگاه 

ايجاد خواهد شد.
وي ابراز اميدواري كرد كه در سال آينده بزرگ ترين 
هديه اي ك��ه رييس جمهور مي تواند ب��ه ملت دهد، 

موضوع افزايش تعامل دانشگاه و جامعه باشد.

    رييس جمه�ور ب�ا اش�اره ب�ه موض�وع 
خودكفاي�ي دانش�گاه ها گف�ت: در آين�ده 
مي ش�ود دانش�گاه ب�ه خودكفايي برس�د. 
دانش�گاه را باي�د به بخ�ش خصوصي وصل 
كرد. بخش خصوصي آن كسي است كه نيمه 
شب هم براي كس�ب درآمد بيرون مي رود، 
منتظر صف و مشتري است اما كارمند ساعت 
كاري دارد و منتظر تمام شدن مشتري است. 
كار خصوص�ي و دولتي ف�رق دارد و ما بايد 

 دانشگاه را به بخش خصوصي نزديك كنيم.
   س�ران يك�ي از كش�ورها در س�فر اخير 
نيوي�ورك گفت كه م�ا حي�رت كرديم همه 
ش�ركت هاي اقتصادي دنيا به اي�ران آمدند. 
بع�د از برجام در س�ال ۹1 رش�د م�ا در دنيا 
اول ش�د. وقتي تورم را تك رقم�ي كرديم و 
رشدمان ش�د 12.۵ درصد دنيا را به تعجب وا 
داش�تيم. مي گويند مديريت ضعيف است؟ 
اين هم مديريت اس�ت. تورم ما سه سال تك 

 رقمي بود. در بنزين و گندم خودكفا ش�ديم.
   پيش�رفت و آينده كشور در س�ايه تقابل 
با دنيا اس�ت يا تعامل؟ اين مس�اله راهبردي 
اساسي است. ۴1 سال است به جواب اين سوال 
نرس�يديم. يك عده مي گويند تعامل سازنده 
يك عده مي گويند تقابل. يك عده مي گويند 
دش�من ما خبيث اس�ت و اينجا دوئل است و 
بايد آن را بشكنيم. عده اي هم مي گويند اكثر 

مشكلات را با تعامل مي شود حل كرد.

برش
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شكايت شهرداري از بلاتكليفي گود برج ميلاد
گروه راه و شهرسازي|

 مجيد فراهاني، رييس كميته بودجه ش��وراي ش��هر 
تهران با تشريح آخرين وضعيت گود مجاور برج ميلاد، 
از شكايت شهرداري به قوه قضاييه در مورد عدم تعيين 

تكليف اين گود خبرداد. 
پس از آنكه برج ۴۳۵ متري ميلاد در شمال غرب تهران 
قد علم كرد، مقرر شد تا عمليات ساخت فاز دوم آن با 
گودب��رداري از زميني كه در مجاورت برج قرار دارد، با 
۳۰۰ هزار مترمربع زيربنا آغاز شود. پس از آنكه با صرف 
هزينه هاي كلان عمليات طراحي ساختمان هاي دوقلو 
در اين مكان به اتمام رسيد، ناگهان خبر رسيد كه اين دو 
ساختمان نبايد ساخته شوند. كارشناسان وزارت راه و 
شهرسازي اعلام كردند كه محوطه برج ميلاد ظرفيت 
ساخت برج هاي دوقلو را ندارد و ساخته شدن اين برج ها 
روي زيبايي برج ميلاد تاثير منف��ي مي گذارد. بعد از 
گذشت سال ها اكنون اين گود رها شده كنار برج ميلاد 
كه برخي مي گويند باعث ترك خوردگي قسمت هايي 
از برج شده است به يكي از معضلات شهرداري تبديل 
و تاكنون جلسات گوناگوني براي پيدا كردن راهكاري 

براي آن برگزار شده است.
مجي��د فراهاني در م��ورد آخرين وضعي��ت گود رها 
ش��ده جنب برج ميلاد ب��ا بيان اينكه ۴ س��ال پيش 

شهرداري تهران با ش��ركت زيرمجموعه بنياد تعاون 
ناجا قراردادي مبني برساخت هتلي در مجاورت مركز 
همايش هاي برج ميلاد منعقد مي كند كه متاس��فانه 
پس از گودبرداري، پروژه رها شده و هيچ اقدامي توسط 
شريك در اين ۳سال انجام نشده است، گفت: با آغاز به 
كار شوراي ش��هر پنجم، مديريت شهري تمام تلاش 
خود را به كار بست تا وضعيت گود برج ميلاد را روشن 
كند، چراكه رهاس��ازي گود آن هم به مدت سه سال، 
موجب ايجاد ترك هايي در مرك��ز همايش هاي برج 

ميلاد تهران شده بود.
رييس كميته بودجه با اشاره به مشكلات ايجاد شده 
در اين پروژه افزود: در پي دستوري مبني بر عدم ورود 
نهادهاي نظامي به مسائل اقتصاد، ناجا دچار مشكلاتي 
در اين زمينه شده هرچند كه شركت قدر وابسته به ناجا 
با مشكل مالي روبه رو شده و بعد از ايجاد گود مشخص 
ش��د توان مالي لازم را براي ادامه پروژه ندارد و دنبال 

شريك چيني بود كه نشد.
فراهاني با بيان اينكه تكميل اين پروژه مي توانست به نفع 
شهروندان باشد، گفت: اخير دستگاه قضايي با توجه 
به تاكيدات رييس دس��تگاه مبني بر پيگيري حقوق 
عامه، اقدامات خوبي در زمينه تعيين تكليف انجام داده 
و ش��هرداري نيز در اين خصوص شكايت به دستگاه 

قضايي داشته كه سه سال اين گود رها شده و اين مساله 
هم ايمني و هم به منافع حقوق عامه ضربه زده است.

فراهاني با اشاره به ورود دادستاني گفت: البته شهرداري 
تهران نيز در راستاي تامين ايمني پروژه با اخذ مشاور 
ب��راي نيلينگ و ش��انه خاك��ي اين گود در راس��تاي 
ايمني سازي كوتاه مدت اقدام كرده، اما براي حل مساله 
لازم است كه با ورود جدي دستگاه قضا و با تاييد فسخ 
قرارداد، ش��هرداري بتواند يا خودش يا با شريك ديگر 
اين پروژه را به اتمام برساند يا حداقل اگر پروژه تحويل 

شهرداري شود مي توان آن را تبديل به ميدانگاه كند.

   6 هزار ميليارد تومان بدهي به پيمانكاران 
اين عضو كميس��يون برنامه و بودجه شوراي اسلامي 
ش��هر تهران همچنين عنوان كرد كه ح��دود ۶ هزار 
ميليارد تومان از بدهي شهرداري تهران به پيمانكاران 
باقي مانده و با برنامه ريزي و تخصيص هر سال ۲ هزار 
ميلي��ارد تومان تا ۳ س��ال آينده اي��ن مبلغ پرداخت 

خواهد شد.
به گزارش ايرنا، فراهاني با يادآوري اينكه شوراي پنجم، 
ش��هرداري تهران را با ۶۹ هزار ميلي��ارد تومان بدهي 
از مديريت دوره قبل تحوي��ل گرفت كه جزييات آن 
مشخص اس��ت، گفت: بخش عمده اي از اين بدهي ها 

نيز به بانك هاست و تقريبا ش��هرداري تهران به همه 
بانك ها بدهكار اس��ت. بخش ديگ��ري از بدهي ها نيز 
مربوط به بدهي شهرداري تهران به اشخاص حقيقي 

و حقوقي است .
عضو ش��وراي تهران با بيان اينك��ه اولويت پرداخت 
بدهي هاي شهرداري، مطالبات پيمانكاران است، گفت: 
ما پيمانكاراني داريم كه از سال ۹۱ همچنان از شهرداري 

طلبكارند و مطالبات خود را وصول نكرده اند.

   اختلاف پيمانكاران و شهرداري؟
فراهاني ادامه داد: در خصوص مواردي كه پيمانكاران 
مدعي هس��تند ش��هرداري بر اس��اس قرارداد عمل 
نكرده است مي توانند به دبيرخانه كميسيون ماده ۳۸ 
آيين نامه مالي و معاملاتي ش��هرداري تهران مراجعه 
كنند. اخت��لاف بين پيمانكاران و ش��هرداري در يك 
كميسيون كه نمايندگان قوه  قضاييه، شورا و فرمانداري 
در آن حضور دارند بررسي مي شود. اگر واقعا پيمانكار 
مدعي است كه ش��هرداري به بخش��ي از مطالبات و 
تعهدات خود عمل نمي كند، با مراجعه به اين كميسيون 
اقامه دعوا كند.كميسيون مذكور موضوع را رسيدگي 
مي كند يا كارشناساني براي بررسي تعيين مي شوند 
كه موضوع را به س��رانجام برسانند. برخي پيمانكاران 

از اين موضوع اطلاع ندارند و از وجود اين كميس��يون 
مطلع نيستند.

فراهاني با اشاره به مطالبات پيمانكاران پسماند و فضاي 
سبز گفت: شهرداري تهران مطالبات اين افراد را به طور 
ماهانه تسويه مي كند تا مشكلي براي پرداخت حقوق 
كارگران در اين ۲ حوزه وجود نداشته باشد. اين را نيز 
بايد در نظر داشت كه شهرداري ماهانه براي ۶۵ هزار نفر 
از پرسنل خود از جمله ۶۰ هزار نفر پرسنل پيمانكاري 

حقوق واريز مي كند.

   راه تسويه مطالبات بانك ها و بيمه 
فراهاني همچنين درباره طلب بانك ها، بيمه و ماليات از 
شهرداري تهران نيز توضيحاتي ارايه كرد و گفت: يكي 
از راه هاي تسويه مطالبات مذكور اين است كه بخشي 
از دارايي شهرداري از جمله مجموعه نمايشگاهي شهر 
آفتاب ) واقع در جنوب پايتخت( كه ۲۰۰ هزار ميليارد 

تومان ارزش دارد به دولت واگذار شود. 
در اي��ن وضعيت، دولت نيز بايد بدهي ش��هرداري به 
بانك ها، بيمه و ماليات را برعهده بگيرد. در اين صورت 
مطالبات بانك ها تسويه مي شود و شهرداري تهران نيز 
مي تواند براي ادامه پروژه هاي عمراني خود از بانك ها 

تسهيلات بگيرد.
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 ضرورت تحقيق و تفحص
از پرونده املاك نجومي 

قاسم ميرزايي نيكو، عضو كميسيون شوراها و امور 
داخلي مجلس گفت: شوراي شهر بايد از ماجراي 
واگذاري املاك نجومي تحقيق و تفحص كند تا 
موارد و مصاديق مبهم در اين پرونده روشن شود.

به گ��زارش ايلن��ا، ميرزايي نيك��و در خصوص 
سرنوش��ت پرونده املاك نجومي اظهاركرد: به 
اندازه كافي درباره اين موضوع صحبت شده است و 
بايد آن بخش هايي كه مسوول نظارت و رسيدگي 
به اين پرونده هستند، پاسخگو باشند، اما به نظر 
مي رسد؛ اصل مساله بلاتكليفي پرونده به كوتاهي 
شوراي شهر تهران و شهردار تهران برمي گردد. 

او ادام��ه داد: اموال مردم كه بيت المال حس��اب 
مي شود در گذشته به ناحق به برخي افراد خاص 
داده شد و ش��هردار فعلي تهران بايد محكم اين 
موارد را احصا مي كرد. البته شهردار اسبق اين كار 
را انجام داد، اما آن اقدامات ديگر پيگيري نش��د. 
اگر مديريت ش��هري پيگير باشد، حتما نتيجه 

حاصل مي شود.
ميرزايي نيكو با تاكيد بر اينكه شوراي شهر تهران 
بايد به ش��هردار فشار وارد كند تا جدي تر پيگير 
سرنوش��ت پرونده املاك نجومي باشد، تصريح 
كرد: خود نهاد ش��وراي ش��هر باي��د از ماجراي 
واگذاري املاك نجومي تحقيق و تفحص كند تا 
موارد و مصاديق مبهم در اين پرونده روشن شود. 
عضو كميسيون ش��وراها و امور داخلي مجلس 
در پاس��خ ب��ه اينكه آي��ا مقاومت هاي��ي وجود 
دارد كه به مديريت ش��هري اج��ازه نمي دهد به 
سرنوش��ت پرونده املاك نجوم��ي ورود كند، 
تصريح كرد: ش��ورا و ش��هرداري آزاد هستند و 
براي تحقيق و تفحص از اختي��ار برخوردارند و 
اگر اي��ن كار را نمي كنند، حداق��ل مي توانند به 
 م��ردم گزارش دهند و ش��فافيت ايج��اد كنند.

 البته فكر مي كنم بخش عمده اي از اين پرونده 
رس��يدگي شده اس��ت، وگرنه اگر مس��اله قابل 

توجهي بود، دادستاني حتما ورود مي كرد.
ميرزايي نيكو در خصوص املاك واگذار شده اي 
كه در دو س��ال گذشته شناسايي ش��ده اند، اما 
تاكنون تعيين تكليف نشده اند، اظهار كرد: اگر 
گزارش هاي روشني به دست ما برسد، حتما به آن 
ورود مي كنيم، اما تاكنون گزارشي به ما نرسيده و 
خوب است كه در شوراي شهر و شهرداري نامه اي 
به كميسيون ش��وراها و امور داخلي شهرداري 
ارسال ش��ود تا تحقيق و تفحص روي املاك در 

اختيار غير شهرداري انجام شود. 
او تاكيد كرد: مجلس اين آمادگي را دارد كه اگر 
اطلاعات مشخصي وجود داشته باشد به ماجراي 
پرونده املاك نجوم��ي ورود كند و بايد گزارش 
مستندي از جايي به دس��ت ما برسد تا بتوانيم 
تحقيق و پيگيري كنيم، چرا كه بي محابا نمي توان 
ورود كرد. شهرداري و شوراي شهر اگر خودشان 
نمي توانند رس��يدگي كنند به مجلس گزارش 
دهند، حتي لازم نيست، گزارش كتبي ارايه دهند، 
تنها اگر اطلاعات منتشر ش��ود، همه مي دانند 

وظيفه شان چيست و به آن ورود مي كنيم. 
ميرزايي نيكو در پاسخ به اينكه با توجه به اهتمام 
رياست جديد قوه قضاييه در رسيدگي به پرونده 
مفاسد اقتصادي، مي دانيد رسيدگي به پرونده 
املاك نجومي نيز در چه مرحل��ه اي قرار دارد، 
گفت: به نظر مي رسد پرونده املاك نجومي دست 
آقاي قاسم زاده بود كه دستگير شده است و چون 
پرونده نزد ايشان بود، گويا مختومه شده، اما اطلاع 

دقيقي هم از آن ندارم.
او در پاس��خ به اينكه آيا مطالبه پيگيري پرونده 
را بايد از قوه قضاييه داش��ت يا مديريت شهري 
خود بايد پيگير باش��د، تصريح كرد: شهردار به 
عنوان مدع��ي اين حيف و ميل انجام ش��ده در 
پرونده املاك نجومي باي��د محكم اين قضيه را 

پيگيري كند.

اختصاص بودجه براي 
بازنشستگي هاي خودخواسته 

حام��د مظاهري��ان، معاون ش��هردار ته��ران از 
اختص��اص بودج��ه ب��راي بازنشس��تگي هاي 
خودخواسته در شهرداري خبر داد و گفت: برخي 
تذكرهاي اعضاي شوراي ش��هر باعث مي شود 

اتفاقاتي جهت بهبود وضعيت صورت گيرد.
به گزارش ف��ارس، مظاهريان درب��اره موضوع 
بازنشس��تگي و تذكراتي كه برخ��ي از اعضاي 
شوراي شهر در اين زمينه داشته اند، اظهار كرد: 
در شهرداري تهران ۶۵ هزار نفر مشغول فعاليت 
هس��تند و مبنا و رويه كار به صورتي اس��ت كه 

برنامه ها بايد مدام مورد بازنگري قرار گيرد.
او با اش��اره به اينكه برخ��ي از تذكرهاي اعضاي 
شوراي شهر باعث مي شود اتفاقاتي براي بهبود 
وضعيت انجام گيرد و آمارها به روز ش��ود، گفت: 
سياست شهرداري اين است كه افراد داراي سن 
بازنشس��تگي با دوره خدمت ۳۰ تا ۳۵ س��ال با 

اولويت بازنشستگي براي آنها انجام گيرد.
معاون ش��هردار تهران تصريح كرد: براي س��ال 
آينده نيز موضوع بازنشستگي خود انگيخته نيز 
در اولويت قرار دارد و سعي مي شود بودجه قابل 
توجهي اختصاص داده شود تا بازنشستگي هاي 
خ��ود خواس��ته انجام و كس��اني ك��ه تمايل به 
بازنشس��تگي دارند بتوان اقدامات لازم را براي 

آنها انجام داد.
چندي پيش محمود ميرلوح��ي در تذكري در 
ش��وراي ش��هر تهران به پي��روز حناچي گفت: 
گزارش هايي از عدم رعايت عدالت در صدور حكم 
بازنشستگي افراد با طول خدمت بيشتر از ۳۰ سال 
واصل شده است كه بايد فهرست كاركنان شاغل 
در شهرداري كه طول خدمت بيشتر از ۳۰ سال 
دارند به تفكيك س��ال تولد و مدرك تحصيلي 
ارايه ش��ود. همچنين دلايل ع��دم صدور حكم 

بازنشستگي جهت بهره برداري بايد اعلام شود.

انبوه سازان براي تسريع در اصلاح قانون پيش فروش مسكن به قوه قضاييه نامه نوشتند

 پيش فروش آپارتمان در انتظار قانون كارآمد
گروه راه و شهرسازي|

مس��كوت ماندن چندي��ن ماهه طرح اص��لاح قانون 
پيش فروش س��اختمان در مجل��س، بالاخره صداي 
انبوه س��ازان را درآورد و آنها طي نامه اي به رياست قوه 
قضاييه خواس��تار تس��ريع در روند بررسي اين طرح 
شدند، انبوه سازان در اين نامه از حجت الاسلام رييسي 
خواس��تند تا در اولين جلسه س��ران سه قوه، اهميت 
تسريع در تصويب اصلاحيه قانون پيش فروش مطرح 

شود.
اصلاحيه قانون پيش فروش ساختمان در مرداد ماه سال 
گذشته در قالب لايحه و از سوي وزارت راه و شهرسازي 
در اختيار دولت قرار گرفت و پس از تصويب در هيات 
دولت و طي فراز و نشيب هاي بس��يار، اواسط تير ماه 
امس��ال براي بررس��ي نهايي به هيات رييسه مجلس 
ارجاع شد و قرار بر اين بود كه در شهريورماه در صحن 
علني مجلس مطرح شود اما در روزهاي پاياني مهرماه، 
به سرمي بريم و هنوز خبري از بررسي اين طرح نيست 
درحالي كه پيش فروش ساختمان يكي از مهم ترين 
منابع تامين مالي براي حوزه س��اخت و ساز است و در 
ركود كنوني بازار مسكن مي تواند به انبوه سازان كمك 

مالي كند.
اما اس��تدلال انبوه سازان براي تسريع در اصلاح قانون 
پيش فروش ساختمان اين است كه اجراي اين قانون 
مي تواند در خروج مسكن و س��اختمان از ركود موثر 
باشد و با اصلاح برخي ايرادات و موانع دست و پاگير در 
اين قانون، بسياري از متقاضيان خريد مسكن، خانه دار 
مي شوند ضمن اينكه گش��ايش حساب پيش فروش 
اماني و اجرايي ش��دن قانون پيش فروش هم موجب 
كنار رفتن ليزينگ مسكن و پرداخت سودهاي كلان 

متقاضيان به شركت هاي ليزينگ مي شود.

   نامه انبوه سازان به قوه قضاييه
كانون انبوه سازان در بخشي از نامه اي كه به رييس قوه 
قضاييه نوشته، يادآور شده است: »به دليل چند فقره 
سوءاستفاده و كلاهبرداري توسط چند سازنده مسكن 
كه فاقد صلاحيت بوده و بدون مجوز احراز صلاحيت 
اقدام به اين ام��ر كرده بودند، ق��وه قضاييه به منظور 
پيش��گيري از جرم، پيش نويس قان��ون پيش فروش 
ساختمان را ارايه مي نمايد كه در سال ۱۳۸۹ به تصويب 
مجلس شوراي اسلامي مي رسد اما از آنجا كه اين قانون 

به لحاظ حقوقي و فني داراي ايرادات شكلي و ماهوي 
بوده و تحت هيچ يك از مواد آن منافع  مشروع و به حق 
توليدكننده رعايت نشده سال هاست بلااقدام مي ماند«. 

   بررسي مفاد اصلاحيه قانون پيش فروش 
درخواست انبوه سازان براي رسيدگي به اصلاحيه قانون 
پيش فروش ساختمان در شرايطي مطرح مي شود كه 
آنها از سال ۹۵ و پس از بازدهي نزديك به صفر اجراي 
قانون، تلاش هاي بسياري براي تصحيح اين قانون ۲۵ 
ماده اي انجام دادند و پيگيري هاي آنها تدوين نسخه اي 
جديد از قانون پيش فروش ساختمان را به همراه داشت 

كه ۱۴ تفاوت اساسي با قانون پيشين داشت.
در نس��خه جديدي كه با عن��وان لايحه پيش نويس 
اصلاح قان��ون پيش فروش س��اختمان تهيه ش��ده، 
مجوز پيش  فروش بدون نياز به اس��تعلام از ادارات راه 
و شهرسازي و بعد از دريافت پروانه ساختماني و پايان 

عمليات پي ساختمان، براي س��ازنده صادر مي شود 
ضمن اينكه نقش مش��اوران املاك و دس��تمزد آنها 
براي اتصال پيش خريدار و پيش فروشنده به يكديگر با 
درنظرگرفتن محدوده مشخص براي بازاريابي ملكي، 

در نسخه جديد، تعريف شده است.
در اين پيش نويس، همچنين پيش فروشنده، منوط به 
جلب رضايت پيش خريداران، مي تواند پروژه را در رهن 
بانك قرار داده و تسهيلات ساخت دريافت كند اما رابطه 
بين بانك، پيش خريدار و پيش  فروش��نده در صورت 

تمايل به دريافت تسهيلات ساخت، مشخص نيست.
ديگر تفاوت مثبت اصلاحيه با قانون پيشين اين است 
كه بايد سامانه الكترونيكي ثبت معاملات پيش  فروش 
ايجاد ش��ود. به عبارت ديگر در صورت تصويب قانون 
جديد، س��امانه پيش  فروش ساختمان ظرف ۳ ماه با 
مسووليت س��ازمان ثبت اس��ناد و املاك و همكاري 
وزارتخانه هاي راه و شهرس��ازي و كش��ور، راه اندازي 

مي شود به طوري كه، در ازاي تنظيم هر قرارداد رسمي 
پيش فروش در دفترخانه، يك كدپيش فروش از طريق 

سامانه صادر و در سند مالكيت درج خواهد شد.
براس��اس ماده ديگ��ر اصلاحيه قان��ون پيش فروش 
س��اختمان، قراردادهاي پيش  فروش مس��كن بدون 
پرداخت حق الثبت و با هدف تس��هيل تنظيم، بدون 
ارايه گواهي مالياتي صرفا در قبال پرداخت حق التحرير 

ثبت، بايد تنظيم شود. 
ناگفته نماند كه پيش نويس اصلاح قانون پيش فروش 
ساختمان، همچنين شرايط تعيين مراحل پرداخت 
اقس��اط پيش خريد را هم تعيين كرده است و بر اين 
اساس، حتما بايد ۵ درصد از بهاي معامله، براي زمان 
تحويل واحد، ۵ درصد براي زم��ان صدور پايان كار و 
۱۰درصد نيز براي تنظيم نهايي سند انتقال در زمان 
تكميل ساختمان، تعيين شود و مراحل زماني پرداخت 

مابقي بهاي معامله مي تواند با توافق طرفين باشد.

   دلايل اجرايي نشدن قانون پيش فروش 
قانون پيش فروش س��اختمان در سال ۸۹ تصويب شد 
اما دستورالعمل اجرايي آن در سال ۹۳ از سوي وزارت 
راه و شهرسازي ابلاغ ش��د. ولي با وجود صدور ابلاغيه، 
طي ۵ سال گذشته اجرايي نشده است چون سازندگان، 
مشاوران املاك، فعالان بخش مسكن و... آن را به دليل 
اشكالات شكلي و ماهوي، فاقد قابليت اجرا مي دانند و 
معتقدند كه اين قانون با مشكلات متعددي روبه رو است و 
نمي تواند پاسخگوي نيازها در زمينه ساخت و ساز باشد.

براس��اس قانون پيش ف��روش س��اختمان، مالكان يا 
س��ازندگان پيش از اتمام ۳۰ درصد ازفرآيند س��اخت 
نمي توانن��د واحد مس��كوني يا غيرمس��كوني خود را 
پيش فروش كنند ك��ه اين قانون اگرچ��ه از متقاضي 

حمايت مي كند، اما به نفع سازندگان نيست.
همچني��ن برمبناي قان��ون پيش فروش س��اختمان 
درصورت ايجاد اختلاف ميان فروشنده و خريدار، داور 
مي تواند ح��ل اختلاف را برعهده گيرد ك��ه اين بند بر 
خلاف اصل ۳۴ قانون مبتني بر نقش دادگاه براي انجام 
داوري و قضاوت است، ضمن اينكه دراين ميان به قابليت 
فس��خ قرارداد در قانون پيش فروش س��اختمان كمتر 
توجه شده است. ديگر انتقادي كه به قانون پيش فروش 
س��اختمان وارد شده اين اس��ت كه وظيفه دفاتر ثبت 
اسناد رسمي تنظيم سند است، اما براساس اين قانون 
انجام تمامي اقدامات در زمينه پيش فروش برعهده آنها 
قرارگرفته درحالي كه اين دفاتر نمي توانند مشاوره اي را 
در زمينه خريد مسكن دراختيار متقاضيان قرار دهند 
و همين موضوع مش��كلاتي را در پروسه خريد مسكن 
ايجاد مي كند، ضمن اينكه به ضرر مشاوران املاك هم 

تمام مي شود.
علاوه بر ايرادات ذكر ش��ده در ماده ۴ اين قانون، بحث 
وجود بيمه نامه براي تنظيم س��ند مطرح مي شود كه 
توضيح بيش��تري درمورد نوع بيم��ه )تضميني، عمر 
و س��اختمان و...( و رويك��رد آن ارايه نش��ده و همين 

امرمجريان قانون را با مشكل مواجه كرده است.
درحال��ي كه جزيي��ات دقيق اصلاحي��ه پيش فروش 
س��اختمان و تبع��ات آن بر بازار مس��كن مش��خص 
نيس��ت اما به گفته فعالان بازار مسكن، اين اصلاحيه، 
پوشش دهنده ضعف هاي موجود در قانون است و با توجه 
به ظرفيت هايش در هدايت س��رمايه هاي مردم به اين 

حوزه و به تبع آن در رونق بازار مسكن موثر خواهد بود.

رييس سازمان هواپيمايي 2 سال تعليق شد
آنگونه كه خبرگزاري هاي داخلي به نقل از برخي منابع 
خبري اعلام كرده اند، علي عابدزاده، رييس س��ازمان 
 ATR هواپيمايي به دليل بروز سانحه سقوط هواپيماي
هواپيمايي آسمان در ارتفاعات مشرف به ياسوج دو سال 

تعليق شده است.
به گزارش ايلنا،  برخي از منابع خبري اعلام كردند، چند 
روز گذشته حكم  بدوي از سوي ديوان عالي كشور بابت 
تعليق رياست س��ازمان هواپيمايي كشوري در مورد 
سانحه هواپيماي ATR تهران- ياسوج كه سال گذشته 

رخ داد، صادر شده است.
البته گويا قرار وثيقه براي رييس سازمان هواپيمايي 
كشوري صادر شده است كه وي وثيقه گذاشته  و قرار 
تامين شده اس��ت. روابط عمومي سازمان هواپيمايي 
كش��وري نيز ديروز در واكنش به انتش��ار خبر تعليق 
رييس س��ازمان هواپيمايي اعلام كرد كه رييس اين 
سازمان همچون گذشته مشغول انجام وظيفه است 
و اهداف صنع��ت را دنبال مي كن��د. در همين حال، 
محمدرضا رضايي كوچي، رييس كميس��يون عمران 
تاكيد كرد: اگر ثابت شود گزارش سازمان هواپيمايي از 
سانحه غير واقعي بوده و مواردي از آن ناديده گرفته شده، 

رييس سازمان هواپيمايي مجرم شناخته مي شود.
رضايي كوچي در گفت وگو با ايلنا درباره تعليق رييس 
س��ازمان هواپيمايي به دليل گزارش هاي ارايه شده از 
س��انحه ATR گفت: در همان زمان مجلس گزارش 
خود را درباره سانحه ATR ارايه داد و براساس اطلاعاتي 
كه در اختيار نمايندگان مجلس قرار دادند و جلساتي 
با كارشناس��ان اين حوزه برگزار كرديم، به اين نتيجه 
رسيديم كه اساسا پرواز در آن شرايط جوي نبايد انجام 
مي شد. وي با بيان اينكه شرايط جوي به گونه اي بود كه 

سازمان هواپيمايي نبايد مجوز پرواز را صادر مي كرد، 
گفت: درست است كه خلبان هم اشتباهاتي داشت اما 
زمينه بروز اين اشتباهات با مجوز سازمان هواپيمايي 

فراهم آمد.
رييس كميس��يون عمران با تاكيد بر اينكه س��ازمان 
هواپيمايي نبايد اجازه پرواز ب��ه اين مقصد را با توجه 
شرايط جوي مي داد، افزود: همان زمان هم كميسيون 
مجلس با قيد و تاكيد بر اين موضوع گزارش خود را به 

مراجع مختلف ارايه كرد.
رضايي با بيان اينكه مجلس گزارش تهيه شده از سوي 
سازمان هواپيمايي را قبول نداشت، تاكيد كرد: ايرادات 
موجود را تذكر داديم و اعلام كرديم كه تمام اشتباهات 
را بر دوش خلب��ان نيندازيد و مقصر صددرصدي اين 
سانحه خلبان هواپيما نبوده اس��ت. در گزارش آمده 
بود كه خلبان عمل قلب باز داشته به هر حال سازمان 
هواپيمايي به اين خلبان اجازه كار داده است بنابراين 

نمي توانند مقصر را خلبان بدانند.
وي با بيان اينكه ۶ ماه پيش، گزارش خود را درباره اين 
سانحه ارسال كرده ايم و از مراجع مرتبط خواسته ايم 
كه گزارش مجلس را رس��يدگي و ابهامات را روش��ن 
كنند، گفت: متاسفانه هنوز جوابي نسبت به نقدهاي 

نمايندگان از گزارش سازمان هواپيمايي نداده اند.
رييس كميس��يون عمران تاكيد كرد: اگر ثابت شود 
گزارش سازمان هواپيمايي از سانحه غير واقعي بوده 
و مواردي از آن ناديده گرفته ش��ده، رييس س��ازمان 
هواپيمايي مجرم شناخته مي شود. بيش از ۶۰ نفر جان 
خود را در اين سانحه از دست دادند و بايد گزارش ها را 

بر اساس واقعيت به مردم اطلاع دهيم.

آنتونوف ؛ هواپيمايي كه صلاحيت پرواز ندارد!
كاپيتان هوشنگ شهبازي، خلبان و مهندس پروازي 
بازنشسته شركت هواپيمايي جمهوري اسلامي ايران 
اعلام كرد آنتونوف هايي كه از س��ازمان هواپيمايي 
مج��وز و صلاحي��ت پ��رواز را درياف��ت كرده اند، به 
هيچ وجه شرايط و صلاحيت انجام پروازهاي مسافري 
را ن��دارد و س��ازمان هواپيمايي باي��د در اين زمينه 

پاسخگو باشد.
به گزارش ايسنا، اخيرا يكي از كاربران فضاي مجازي 
در شبكه اجتماعي توييتر مدعي شده بود كه در پرواز 
مشهد- تهران س��وار بر هواپيماي آنتونوف ۷۴ شده 
كه از سوي رييس جمهور ممنوعيت پرواز آن به دليل 
ايمن نبودن در مردادماه س��ال ۹۳ اعلام شده است. 
كاپيتان هوشنگ شهبازي در اين باره به ايسنا گفت: 
پس از ممنوعيت پرواز ايران ۱۴۰ كه در پي سانحه 
شهرك آزادي اعلام شد، هواپيماهاي آنتونوف ۷۴ نيز 
براي انجام پروازهاي مسافري ممنوع شد. اما اخيرا 
شنيده ش��ده كه از هواپيماي باربري و ترابري براي 
ارايه خدمات مسافربري استفاده شده است. گويا از 
اين هواپيما بي سر و صدا استفاده مي شد. وي افزود: 
شركت هواپيمايي پويا چند هواپيما بيشتر ندارد كه 
البته اين ايرلاين چندوجهي است و خدمات ترابري، 
باربري، مس��افري و VIP ارايه مي ده��د. پويا اير دو 
هواپيماي امبرائر مس��افري، سه آنتونوف ۷۴ و يكي 
دو هواپيماي ايلوشين دارد. بر اساس اطلاعات موجود 
هواپيمايي پويا برنامه ريزي پروازهاي مسافري خود را 
با امبرائرها انجام مي دهد، اما براي پروازهاي پشتيبان 
و در صورتي كه يكي از هواپيماهايش زمين گير شود 
از آنتونوف ها هم اس��تفاده مي كند. اما در هيچ جاي 
دنيا نش��نيده  و نديده ام از هواپيماهاي باربري براي 

ارايه خدمات مسافري استفاده كنند چرا كه اين نوع 
هواپيماها تجهيزات، امكانات و شرايط لازم را براي 

اين سرويس ها ندارند.
ش��هبازي ادامه داد: در س��ازمان جهاني هواپيمايي 
و س��ازمان هواپيمايي كشوري استانداردهايي براي 
اعطاي مجوز پرواز ب��ه هواپيماهاي مختلف تعريف 
شده كه در راس��تاي حفظ ايمني مس��افران است 
كه بايد اين الزامات را داش��ته باشند. احراز شرايط و 
استانداردهاي پرواز براي هواپيماهاي مسافري بسيار 
سخت بوده و كس��ب آن براي هواپيماهاي ترابري و 

باري تقريبا غيرممكن است.
وي تصريح كرد: وقت��ي هواپيماهاي آنتونوف اجازه 
پرواز از سازمان هواپيمايي كشوري دريافت مي كند، 
اين س��ازمان به عنوان دس��تگاه و نه��اد حاكميتي 
مسوول بايد پاس��خگو باش��د كه در درجه نخست 
چگونه ممنوعيت اعلام شده از سوي رييس جمهور 
را ناديده گرفتيد و اگر مجوزي صادر شده چرا آن را 
منتشر نكرده ايد. س��ازمان هواپيمايي كشوري نيز 
بايد در اين زمينه هم پاس��خگو باش��د كه حتي اگر 
براي آنتونوف ها مجوز پرواز داده شده بر اساس كدام 
الزامات و استانداردهايي كه در اين هواپيماها نيست، 

صلاحيت پروازي شان صادر شده است؟
ش��هبازي با بيان اينكه براي جابه جايي مسافران با 
يك هواپيما از تهران تا مش��هد بايد اكس��يژن مورد 
نياز تامين شود، گفت: امكانات لازم براي پياده شدن 
اضطراري، سرس��ره هاي نجات و حدود ۴۰ مورد و 
معيار بايد در هواپيماهاي مسافري وجود داشته باشد 
تا يك هواپيما بتواند استانداردهاي لازم براي دريافت 
مجوز پروازي را دريافت كند. اين نكات در آنتونوف 

به طور قطع پيش بيني نشده و به هيچ وجه نمي توان 
براي اين نوع هواپيماها اين شرايط و استانداردها را 
تعبيه كرد. بنابراين سازمان هواپيمايي كشوري بايد 
در اين زمينه پاسخگو باشد كه آيا اين هواپيما شرايط 
لازم را احراز كرده و استانداردها را گذرانده است و اگر 
گذرانده به عنوان مثال چه ميزان اكسيژن براي چه 
ارتفاع و چه زمان پروازي در نظر گرفته شده و تاييد 
شده اس��ت و ديگر معيارها را نيز بايد اين سازمان با 

جزييات توضيح دهد.

   چرا هواپيماهاي روسي جواب نمي دهد؟
كاپيتان شهبازي درباره اينكه چرا هواپيماهاي روسي 
در پروازهاي مس��افري ايران طي سال هاي گذشته 
جواب نداده و حوادث و سوانح بسياري داشته است، 
تصريح ك��رد: به نظر من اقليم و تجهيزات )ش��امل 
دستگاه هاي زميني و دستگاه هاي هدايت هواپيما( 
موجود در ايران هيچ سازگاري با هواپيماهاي روسي 
و ديگر كشورهاي بلوك شرق ندارد و به همين دليل 
است كه پرواز هواپيماهاي روسي در ايران با حوادث 

بسياري رو به رو مي شود.
وي ادامه داد: هيچ كدام از هواپيماهاي روسي و ديگر 
هواپيماهاي بلوك شرق طي سال هاي اخير پروازهاي 
موفقي را در ايران نداش��تند، به عن��وان مثال، ايران 
۱۴۰ يكي از اين هواپيماها بود كه هيچ وقت در ايران 
انبوه سازي نشد و اوكرايني ها حدود ۱۵ فروند از آن را 
ساختند و بيش از ۵۰ درصد از آنها يعني ۹ فروندشان 
سقوط كرد. البته قرار بود اوكراين دانش فني ساخت 
اين هواپيما را به صورت كامل به كش��ورمان منتقل 
كند اما با بدعهدي اين طرف خارجي مواجه شديم.
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بازار خودرو در پايان هفته
تعادل|

بازار خودرو در هفته گذش��ته با روند افزايشي برخي از 
خودروها همراه بود و اختلاف قيمت از كارخانه تا بازار 
براي برخي خودروها به چشم مي خورد كه فعالان اين 
حوزه دليلش را عدم صدور فاكتور از سوي خودروساز ها 
براي آنها مي دانند. همچنين قطعه سازان در اين هفته به 
روند شكايتي خود ادامه داده و معتقدند همچنان نيازمند 
تامين مواد  اوليه هستند كه در ميزهاي تعميق ساخت 
داخل به آنها وعده داده ش��ده است. و اما وزير صنعت، 
معدن و تجارت بر خروج پرايد و پژو از بازار تا آخر س��ال 
همچنان تاكيد دارد و معتقد است كه هم خودروسازان 
و ه��م وزارت صمت اجراي اين طرح را به صورت جدي 
پيگيري مي كنند. از سوي ديگر منطقه آزاد انزلي شاهد 
احداث نخستين واحد مونتاژ و توليد خودرو سواري است 
كه در فاز نخست 12 هزار خودرو سواري با قواي محركه 

بنزيني و الكتريكي توليد خواهد شد.

 خودروسازان فاكتور نكردند، قيمت بالا رفت
رييس اتحاديه نمايشگاه داران خودرو در جديدترين 
اظهارات خود به فارس مي گويد: طي هفته گذش��ته 
اختلاف قيمت كارخانه و بازار براي چند مدل پژو 206 
و همچنين گروه سمند افزايش يافته كه به عرضه كم 
خودروسازان برمي گردد. گروه سايپا نيز اين روزها براي 
تحويل سايپا 131 و سايپا 111 فاكتور صادر نمي كند 
كه اين مساله نيز باعث افزايش قيمت اين خودروها در 
بازار شده است. سعيد موتمني با بيان اينكه اين اتفاق 
باعث افزايش 2 تا 5 ميليون توماني قيمت خودروهاي 
فاكتورنشده در بازار شده است، مي افزايد: قيمت پژو 
206 تيپ 2 تا 74 ميلي��ون تومان پايين آمده بود كه 
حالا به دليل فاكتور نشدن از سوي كارخانه، در بازار به 
77 ميليون تومان رسيده است. قيمت پژو 206 تيپ 2 
فول نيز به 77 ميليون تومان رسيده بود كه اين روزها 
با قيمت 81.5 ميليون تومان در بازار عرضه مي شود. 
به گفته او، پژو 206 تيپ 5 نيز در روزهاي گذشته در 
بازار با قيمت 89 ميليون تومان عرضه مي شد، اما حالا 
قيمت اين خودرو به 93 ميليون تومان رسيده است. 
رييس اتحاديه نمايشگاه داران خودرو با اشاره به اينكه 
قيمت سايپا 131 در بازار به 40 ميليون تومان رسيده 
بود، مي گويد: به دليل فاكتور نشدن اين خودرو از سوي 
كارخانه، قيمت آن در بازار با رشد 3 ميليون توماني به 
43 ميليون تومان رسيده است. در مورد سايپا 111 نيز 
قيمت در بازار به 46 ميليون تومان رس��يده بود؛ اما به 
دليل فاكتور نشدن اين خودرو توسط كارخانه، قيمت 
آن در بازار به 47 ميليون و 300 هزار تومان رس��يده 
اس��ت. او ادامه داد: در مقابل، عرضه تيبا از سوي سايپا 
بهتر ش��ده و همين مساله باعث شده تا قيمت تيبا در 
بازار از 51 ميليون تومان به 48.5 ميليون تومان برسد.
همچنين، در حال حاضر پژو 405 مدل جي ال ايكس 
در بازار 73 ميليون تومان است و سمند ال ايكس نيز 
كه تا 20 روز پيش با قيمت 73 ميليون تومان در بازار 
عرضه مي شد، حالا با قيمت 76.5 ميليون تومان خريد 
و فروش مي ش��ود. قيمت رانا نيز در بازار 77 ميليون 
تومان اس��ت. در مورد س��راتو نيز بايد به قيمت 281 

ميليون توماني اين خودرو در بازار اشاره كنيم. قيمت 
جك S5 ني��ز در بازار 260 ميليون تومان اس��ت و هر 
دستگاه سمند EF7 نيز با قيمت 81 ميليون تومان در 
بازار عرضه مي ش��ود. قيمت ام وي ام 315 هاچ بك نيز 
در ب��ازار 123 ميليون تومان و ايكس 22 اتومات 180 
ميليون تومان است. فعالان بازار پيش بيني مي كنند 
در صورت افزايش عرضه خودرو از سوي خودروسازان، 
روند قيمت خودروها در بازار همچنان كاهشي باشد. 
يك فروشنده خودرو نيز در اين باره مي گويد: با توجه 
به فرمولي كه براي تعيين قيمت كارخانه اي خودروها 
اعلام شده، نرخ كارخانه بايد 5 درصد زير قيمت بازار 
باشد و اصطلاحا خودرو در حاشيه بازار قيمت گذاري 
شود اما در حال حاضر شاهد اجراي اين مصوبه نيستيم. 
عادل اميراحمدي ادامه داد: خودروسازان حاضر نيستند 
قيمت محصولاتشان را با اين روش تعيين كنند و وقتي 
قيمت ها در بازار كاهشي مي شود عرضه توليداتشان 
را طوري مديريت مي كنند كه روند كاهشي ادامه دار 
نباشد. او معتقد است بالا بودن قيمت خودروها باعث 
كسادي بازار فروشندگان خودرو شده و در حال حاضر 

ركود بازار را شاهد هستيم.

تامين مواد اوليه بزرگ ترين مشكل قطعه سازان
همچني��ن دبي��ر انجم��ن س��ازندگان قطع��ات و 
مجموعه هاي خودرو از بزرگ ترين مش��كل ميزهاي 
تعميق داخلي س��ازي صنعت خودرو كه تامين مواد 
اوليه است مي گويد و معتقد است كه با توجه به اينكه 
اين موضوع تاكنون عملياتي نشده، لازم است كه هرچه 
سريع تر اتفاق بيفتد. مازيار بيگلو به ايسنا، مي گويد: در 

ميزهاي تعميق س��اخت داخل در صنعت خودرو كه 
در حال انجام هستند، تعداد محدودي از قطعاتي كه 
قرارداد آنها در ميز اول و دوم براي داخلي سازي بسته 
شد، به توليد انبوه رس��يده است؛ البته داخلي سازي 
باقي قطعات نيز در حال پيشرفت است اما دو موضوع 
اصلي را باي��د در نظر گرفت. او با بي��ان اينكه اكنون 
وضعيت نقدينگي خودروسازان بسيار بحراني است و 
متعاقبا قطعه سازان نيز با همين وضعيت روبرو هستند، 
ادامه مي دهد: تس��ريع در روند داخلي سازي قطعات 
ميزها، نيازمند سرمايه گذاري چه در بعد تكنولوژي، 
دستگاه و فناوري و چه در بعد تامين مواد اوليه است. 
اكنون خودروس��از كه در پرداخت هاي روزانه خود با 
مشكل روبرو اس��ت، چگونه مي خواهد پول بيشتري 
بابت تجهي��ز كردن قطعه س��ازان پرداخت كند؟ لذا 
اين موضوع خطري اس��ت كه باعث شده كه حركت 
و پيش��رفت خودروسازان كند شود؛ لذا لازم است كه 
وزارت صنعت راهكاري انديش��يده و از محلي، پولي 
را براي قطعه ساز و خودروس��از تامين كند تا بتوانند 
كارها را پيش ببرند. دبير انجمن س��ازندگان قطعات 
و مجموعه هاي خ��ودرو مي افزايد: علاوه بر اين خطر 
ديگري كه پروژه داخلي سازي قطعات خودرو را تهديد 
مي كند، اين اس��ت كه برخي از اين قطعات در تامين 
مواد اوليه با مش��كل روبرو هستند. مشكل در تامين 
مواد اوليه هم كه نه ارتباطي به خودروساز دارد و نه به 
قطعه ساز. توليدكنندگان مواد اوليه داخلي همچون 
آهن، آلوميني��وم، مس يا پتروش��يمي، دامنه توليد 
محصولاتشان آنچنان گسترده نيست كه مواد اوليه 
مورد نياز قطعات را هم بتوانند تامين كنند؛ بنابراين 

به اينجا رسيده ايم كه قطعه سازان حركت كرده و جلو 
رفته اند اما مواد اوليه مورد نيازش��ان از داخل تامين 
نمي شود و بايد از خارج وارد شود كه اين موضوع اصل 
ساخت داخل را زير سوال مي برد. بيگلو تاكيد مي كند 
كه وزارت صنعت در مورد تامين اعتبار مالي وعده هايي 
داده است اما هنوز عملياتي نشده است. همچنين در 
رابطه با مواد اوليه نيز قرار است ميزهايي برگزار شود، 
اما عملا به زودي اين اتفاق رخ نخواهد داد و اين درحالي 
است كه قطعه سازان بسيار عجله داشته و لازم است 
كه هرچه سريع تر ميزهاي مواد اوليه تشكيل شده و 
كاهش ارزبري را به دنبال داش��ته باشد. او مي گويد: 
هدف ميزهاي مواد اوليه آن اس��ت كه آلياژها يا مواد 
پليمري خاصي كه توسط پتروشيمي ها در كشور توليد 
نمي شود را بتوان در داخل توليد كرد. اين ميزها هنوز 
آغاز به كار نكرده اند اما س��ازمان گسترش و نوسازي 
صنايع ايران در حال انجام كارهايي در اين زمينه است 
اما موضوع مهم اين است كه زمان را از دست مي دهيم. 
تا زماني كه ميزهاي مواد اوليه به نتيجه نرس��د، ميز 

داخلي سازي قطعات نيز با مشكل روبرو خواهد بود.

 حذف پرايد و پژو تا اخر سال 
همچني��ن وزير صنعت، معدن و تج��ارت نيز درباره 
برنامه هاي اين وزارتخانه در خص��وص از رده خارج 
ك��ردن برخ��ي خودروه��اي قديم��ي و پرمصرف 
مي گوي��د: قطعا اين خودروه��ا از رده خارج خواهند 
شد و خودروهاي پرتيراژ در خانواده هاي پژو و پرايد 
جايگزين آنها مي ش��ود. رضا رحماني اعلام كرد كه 
خودروسازان آن دسته از خودروهاي خود كه در اين 

دو گروه هستند و تعهدي براي تحويل آنها ندارند را تا 
آخر سال جايگزين مي كنند. 

او با تاكيد بر اينكه خودروسازان خود به دنبال اجراي 
طرح جايگزين��ي خودروهاي فرس��وده و پرمصرف 
هس��تند مي افزايد: هم خودروس��ازان و هم وزارت 
صمت اجراي اين ط��رح را به صورت جدي پيگيري 
مي كند. وزير صمت درباره تفاوت قيمت ميان توليد 
پرايد و قيمت فروش آن نيز، تاكيد كرد: اين سخنان 
كه قيمت توليد پرايد از قيمت فروش آن پايين تر است 

كاملا دروغ است.

 تاسيس اولين كارخانه توليد خودرو سواري
در اين ميان عضو هيات مديره س��ازمان منطقه آزاد 
انزلي از احداث نخستين واحد مونتاژ و توليد خودرو 
سواري در استان گيلان در منطقه آزاد انزلي خبر داد و 
مي گويد: در فاز نخست 12 هزار خودرو سواري با قواي 
محركه بنزيني و الكتريكي توليد خواهد شد. وحيد 
طالب پور ادامه مي دهد: پس از بررس��ي درخواست، 
س��وابق و توانمندي هاي شركت متقاضي، مقرر شد 
نخستين واحد مونتاژ و توليد خودرو سواري در استان 
گيلان در منطقه آزاد انزلي احداث شود. او مي افزايد: 
واح��د توليدي فوق در زميني به مس��احت 25 هزار 
مترمربع و با زيربناي 10 هزار مترمربع فضاي توليدي 
مسقف، در فضاي پسكرانه مجتمع بندري كاسپين 
ايجاد مي شود تا گام بلندي در مسير عملياتي سازي 
راهبرد بنادر نسل سوم در اين مجموعه بندري فراهم 
ش��ده و منطقه آزاد انزلي وارد حوزه فعاليت صنعت 
خودروسازي كش��ور شود. طالب پور مي گويد: اولين 
محصولات توليدي آزمايش��ي بعد از اخذ مجوزهاي 
لازم و نصب خطوط توليد، در بهار س��ال آينده وارد 
بازار خواهد كرد و براس��اس توافقات صورت گرفته 
20 درصد خودروهاي تولي��دي به بازارهاي مصرف 
روسيه، سوريه، عراق، جمهوري آذربايجان، اوكراين و 
كشورهاي منطقه صادر خواهد شد. او تصريح مي كند: 
شركت كاس��پين موتور ياران در فاز نخست، در يك 
شيفت كاري توانايي توليد 12 هزار خودرو سواري و 
خودرو )suv شاسي بلند( با تكنولوژي چيني و ژاپني، 
با قواي محرك��ه بنزيني و الكتريكي را دارد كه در فاز 
نخست به صورت مستقيم براي 200 نفر اشتغالزايي 
شده و به صورت غيرمستقيم نيز در حوزه هايي چون 
خدمات پس از فروش براي 600 نفر فرصت اشتغال 

پديد مي آيد. 
معاون اقتصادي و سرمايه گذاري سازمان منطقه آزاد 
انزلي توضيه مي دهد: سازمان منطقه آزاد انزلي ظرف 
س��ال هاي اخير اقدام به ايجاد كريدور جديد تجاري 
چين، قزاقستان و ايران با محوريت اين منطقه كرده و 
از سوي ديگر با بهره برداري از مجتمع بندري كاسپين 
به عنوان يك بندر نسل سوم، جذب سرمايه گذاران 
توليدي، فرآوري و پردازش كالا به منظور صادرات به 
بازارهاي مصرف كشورهاي منطقه، به ويژه روسيه را 
در اولويت برنامه هاي راهبردي سازمان قرار داده كه 
شروع به كار نخستين واحد توليدي خودرو سواري 

در اين منطقه را بايد در همين راستا ارزيابي كرد.

نمايندگان بخش خصوصي در اتاق تهران و تشكل ها و 
مديران وزارت راه و شهرس��ازي و سازمان حمل و نقل و 
راهداري در نشستي سه جانبه به بررسي برخي مسائل 
و مش��كلات اين حوزه براي طراحي نظام تنظيم گري 

حمل ونقل جاده اي پرداختند.
فعالان حوزه حمل و نق��ل، صاحبان كالاهاي پرتردد در 
جاده هاي كش��ور و مديركل دفتر مطالع��ات راهبردي، 
اقتصاد حمل و نقل وزارت راه و شهرس��ازي در نشستي 
سه جانبه به ميزباني اتاق بازرگاني تهران به تبيين چالش ها 
و عوامل موثر در مطلوبي��ت مورد انتظار خود پرداختند. 
اتاق بازرگاني، صنايع، معادن و كشاورزي تهران به منظور 
برقراري تعام��ل حداكثري ميان تش��كل ها و نهادهاي 
حاكميتي و نيز با توجه به الزام دولت نس��بت به اجراي 
مواد 2 و 3 قانون بهبود فضاي كس��ب و كار با هماهنگي 
دفتر مطالعات راهبردي، اقتصاد حمل و نقل وزارت راه و 
شهرسازي، زمينه برگزاري اين نشست سه جانبه را فراهم 
كرد. اين نشس��ت پس از آن ترتيب داده شد كه مديركل 
دفتر مطالعات راهبردي، اقتصاد حمل و نقل وزارت راه و 
شهرس��ازي طي نامه اي به اتاق تهران خواستار برقراري 
ارتباط ميان تشكل هاي حوزه حمل و نقل و صاحبان كالا 
از جمله توليدكنندگان و صادركنندگان با وزارت مذكور 

به منظور طراحي نظام تنظيم گري حمل و نقل جاده اي 
و همچنين اجراي پروژه »ارتقاي رضايتمندي ذي نفعان 
حمل و نقل جاده اي« ش��د. بر اين اس��اس، نمايندگان 
تشكل هاي حمل و نقل جاده اي و نمايندگان تشكل هاي 
فعال در حوزه هاي فرآورده هاي نفتي و پتروشيمي، فولاد 
و ذوب آهن، سيمان، مواد معدني، محصولات كشاورزي 
و خودرو به عنوان مشتريان اصلي حمل و نقل جاده اي به 
دعوت اتاق بازرگاني تهران در نشس��ت مشتركي حضور 
يافتند تا چالش هاي خود را در حضور نماينده س��ازمان 
راه��داري و حمل و نقل ج��اده اي با يكديگ��ر در ميان 
بگذارند؛ بطوري كه محاسبه قيمت حمل بر اساس فرمول 
تن-كيلومتر، ماليات بر ارزش افزوده، اعمال سياست هاي 
تعزيراتي، بي ثبات��ي قوانين در حوزه حم��ل و تجارت، 
مانع تراشي در برابر واردات و نوسازي ناوگان، عدم توجه 
به تربيت و آموزش رانندگان، ضعف نظارت و عدم حمايت 
وزارت راه و شهرس��ازي و سازمان راهداري و حمل و نقل 
ج��اده اي از فعالان اين صنعت از جمله مس��ائلي بود كه 

حاضران اين نشست مطرح كردند.
در اين جلسه، غلامرضا ملكي، مدير امور تشكل هاي اتاق 
تهران با اشاره به ضرورت تداوم برگزاري اين نشست ها، 
تاكي��د كرد كه به موجب قانون بهبود مس��تمر فضاي 

كسب و كار، دولت مكلف به بهره گيري از گفتمان بخش 
خصوصي شده است. او در ادامه از آمادگي اتاق بازرگاني 
تهران ب��راي حمايت از فعالان صنع��ت حمل و نقل و 
كمك به رفع مشكلات صاحبان كالا در ارتباط با حمل 
و نقل سخن گفت.همچنين مهرداد حمدالهي، معاون 
دفتر حمل و نقل كالاي س��ازمان حمل و نقل جاده اي 
در مورد مش��كلات مطرح ش��ده در خصوص محاسبه 
كرايه حمل بر اس��اس تن-كيلومتر گفت: ذات تعيين 
نرخ حمل توافقي است. اما به دليل آنكه نرخ حمل و نقل 
داخلي چندين سال افزايش پيدا نكرد، سال گذشته به 
واسطه مشكلاتي كه پديد آمد، فنر آن رها شد و سازمان 
ناگزير به س��مت تعيين فرم��ول تن-كيلومتر رفت. او 
افزود: البته براي محاسبه كرايه حمل بر اساس فرمول 
تن-كيلومتر شروطي تعيين شده؛ از جمله اينكه ناوگان 
ملكي ش��ركت ها از اين فرمول مس��تثني شده است. 
همچنين مواد نفتي، سيمان و كالاهايي كه ارزش آنها 
از كرايه حمل كمتر  مي شود نيز استثنا هستند. او گفت: 
ضوابط واردات ناوگان نيز ابلاغ شده و در حال برقراري 
برخي هماهنگي ها با سازمان هاي ذي ربط هستيم. البته 
واردات در ازاي اسقاط مجاز است و علاوه بر شركت هاي 
حمل و نقل س��اير ش��ركت ها نيز  مي توانند نسبت به 

واردات ناوگان اقدام كنند.جواد هدايتي، مديركل دفتر 
مطالعات راهب��ردي و اقتصاد حمل ونقل نيز با اش��اره 
به اينكه دس��تيابي به نقطه بهينه با وجود تضاد منافع 
ميان صاحبان كالا و فعالان صنعت حمل و نقل دشوار 
است، نس��بت به تداوم اين جلسات اعلام آمادگي كرد. 
او پتانسل هاي حوزه حمل و نقل را كم نظير توصيف و 
عنوان كرد كه نه��اد متولي اين حوزه يعني وزارت راه و 
شهرسازي، بيشتر روي حوزه ساخت و ساز متمركز است 
و حوزه حمل و نقل غريب واقع شده است. او با اشاره به 
آثار افزايش نرخ ارز بر افزايش قيمت حمل گفت: عمده 

كالاهايي كه حمل  مي شود، مواد خام بوده و داراي ارزش 
افزوده پايين اس��ت. از اين رو، قيمت حمل گاه با ارزش 
كالايي كه حمل  مي شود، متناسب نيست. هدايتي از 
انعقاد تفاهمنامه اي ميان س��ازمان راهداري و سازمان 
آموزش فني و حرفه اي براي آموزش رانندگان خبر داد 
و گفت: آنچه در اين جلس��ه هم انديشي مطرح شد، به 
پرسشنامه اي تبديل شده و در اختيار تشكل هاي حوزه 
حمل و نقل قرار خواهد گرفت و پس از جمع بندي نظر 
تشكل ها، نتيجه به عنوان مطالبه مشترك سازمان و اتاق 

مورد پيگيري قرار خواهد گرفت.
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صادرات ۴‚۳ ميليون تني 
شمش فولاد

ايرنا| بررسي عملكرد 11 واحد بزرگ فولاد سازي 
كشور در نيمه نخست امسال گوياي صادرات سه 
ميليون و 488 هزار و 867 تن ش��مش و توليدات 
فولادي است كه در مقايسه با مدت مشابه در سال 97 
رشد سه درصدي را نشان مي دهد. آمار كارخانه هاي 
ذوب آهن و مبارك��ه اصفهان، فولاد خوزس��تان، 
هرمزگان، فولاد آلياژي ايران، فولاد خراسان، كاوه 
جنوب، صبا فولاد، سنگ آهن چادرملو و فولاد بناب 
در مجموع شهريور ماه امسال صادرات 584 هزار و 
520 تن را نشان مي دهد كه نسبت به ماه مشابه در 
سال گذش��ته، حاكي از رشد 60 درصدي است كه 
از جهش قابل توجه در مقايسه با پارسال برخوردار 
است. بيشترين رشد صادرات شهريورماه 98 مربوط 
به فولاد الياژي ايران )يزد( با 168 درصد اس��ت در 
زمينه ميلگرد با صدور 9 هزار و 994 تن ثبت شد و 
بالاترين افت صادرات در آخرين ماه تابستان مربوط 
به فولاد خراسان در ارتباط با ميلگرد و رقم 129 تن 
كه 99 درصد نس��بت به شهريور 97 كاهش نشان 
مي دهد. همچنين در ارتباط با بازدهي واحد هاي 
مزبور در دوره 6 ماهه امسال، صادرات ميلگرد فولاد 
بناب با رقم 21 هزار و 190 تن نسبت به مدت مشابه 
در سال گذشته رشد يكهزار و 219 درصدي را ثبت 
كرد و فولاد خوزستان به همراه صبا فولاد به شكل 
مشترك كاهش 16 درصدي را در اين مدت داشتند. 
مجموع صادرات فولاد خوزستان در 6 ماهه نخست 
98 ب��ه رقم يك ميليون و يكه��زار و 378 تن بود و 
صبا فولاد نيز 24 هزار و 987 تن ثبت ش��د. فولاد 
خوزستان در دوره اين گزارش 28.7 درصد صادرات 
را به خود اختصاص داد و در واقع نزديك به يك سوم 
عملكرد را از آن خود س��اخت و فولاد مباركه 21.5 
درصد و ذوب آهن اصفهان ني��ز 16.2 درصد را در 
اختيار گرفتند. واحد هاي ياد شده در مجموع با 2 
ميليون و 321 ه��زار و 478 تن 66.5 درصد از كل 

صادرات 6 ماهه را به خود اختصاص دادند. 

 اعلام آنلاين نرخ 
۱۰۰ قلم خدمات

مهر| رييس س��ازمان حماي��ت مصرف كنندگان 
و توليدكنن��دگان گفت: از اين پس ن��رخ 100 قلم 
خدمات نيز به س��امانه اعلام آنلاين قيمت صد قلم 
كالاي اساسي اضافه خواهد شد. عباس تابش با اشاره 
به راه اندازي سامانه درج قيمت خدمات گفت: يكي 
از س��امانه هايي كه براي توزي��ع كم هزينه تر كالاها 
به دس��ت مصرف كنندگان، از سوي وزارت صنعت، 
معدن و تجارت طراحي شده است، سامانه درج قيمت 
خدمات است كه به عنوان يك سامانه مكمل اعلام 
نرخ قيمت 100 قلم كالاي اساسي فعال خواهد شد. 
او افزود: اين سامانه كه براي اعلام آنلاين نرخ خدمات 
طراحي شده، در كنار سامانه 124 سازمان حمايت 
مصرف كنندگان و توليدكنندگان كار خود را شروع 
مي كند؛ چراكه امروز بخش��ي از افزايش قيمت ها و 
نابس��اماني هايي كه در حوزه كالاها رخ مي دهد، به 
نوعي مرتبط با حوزه خدمات است كه بر اين اساس، 
همه تلاش وزارت صنعت اين است كه با طراحي اين 
سامانه كه با همكاري و همراهي اتحاديه هاي صنفي 
عملياتي خواهد شد، نظام ارايه نرخ خدمات به مردم، 
ساختاريافته تر شود. تابش تصريح كرد: بر اين اساس، 
عرضه كنندگان خدمات نيز وارد يك فضاي رقابتي 
شده و تلاش خواهند كرد تا از ظرفيت سامانه به منظور 
اعلام نرخ و ارايه خدمات خود استفاده كنند. او عنوان 
كرد: س��امانه اعلام قيمت 100 قلم كالاي اساسي، 
حساس و ضروري مورد نياز مردم هم اكنون فعال شده 
و مردم مي توانند به صورت آنلاين شكايات خود را به 
ثبت برسانند؛ ايجاد چنين سامانه هايي، قيمت هايي 
مطمئن از كالاها و خدم��ات را در اختيار مردم قرار 
مي دهد و شرايطي را فراهم مي آورد كه اگر در روند 
طبيعي نوس��ان قيمت كالاها، برخي مراكز فروش 
بر روي فروش كالاها ب��ه مصرف كنندگان اجحاف 
مي كنند، نه تنها با كاهش و افت فروش و اس��تقبال 
مصرف كنندگان مواجه شوند؛ بلكه زمينه اي نيز براي 

رهگيري تخلفات از سوي مردم فراهم شود.

ادامه طرح نظارت بر نانوايي ها
فارس| رييس س��ازمان صنعت، معدن و تجارت 
اس��تان تهران گفت: طرح نظارت بر نانوايي ها براي 
حصول اطمينان كامل از رعاي��ت نرخ هاي ابلاغي 
جديد نان ادام��ه دارد. يدالله صادق��ي درباره نحوه 
نظارت بر قيمت عرضه نان پس از ابلاغ قيمت هاي 
جديد در سطح استان تهران گفت: اكنون نان با دو 
نوع آرد ياران��ه اي به قيمت هر كيلوگرم 665 تومان 
و نيمه يارانه اي )آزادپز( به قيمت هر كيلوگرم 900 
تومان پخت مي شود. او بيان كرد: 80 درصد نانوايان 
ن��ان را با آرد يارانه اي و 20 درصد با آرد نيمه يارانه اي 
پخ��ت مي كنند. صادق��ي اظهار كرد: ب��راي هر دو 
قيمت گذاري پلاكارد تهيه شده و نانوايان مكلف به 
نصب اين پلاك ه��ا يا نص��ب اطلاعيه هاي قيمت 
هستند تا براساس آن قيمت پخت نان براي مشتريان 
مشخص باشد. او با بيان اينكه طرح نظارتي توسط 
بازرسين سازمان و اتحاديه هم آغاز شده است، افزود: 
براين اساس بازرسان در بازرسي هاي خود هم نرخ ها 
و هم وزن چانه را بررسي مي كنند و در صورت مشاهده 
هرگونه تخلفي اقدامات قانوني را انجام مي دهد. اين 
مقام مس��وول عنوان كرد: بنابراي��ن در صورت بروز 
تخلف طبق قانون نظام صنفي پرونده ها به تعزيرات 
ارسال و در آنجا با توجه به نوع تخلف جرايمي اعمال 
مي ش��ود و در صورت تكرار جرايم شديدتر خواهد 
شد ضمن اينكه ممكن است ادامه اين روند منجر به 
نصب پلاكارد تخلف براي آن واحد صنفي يا تعطيلي 
آن واحد شود. او در پاسخ به اين سوال كه چرا قيمت 
آرد يكسان سازي نمي شود، گفت: سياست گذار در 
اين مورد س��تاد تنظيم بازار است و ما فقط مجري 
تصميمات اين ستاد هستيم بنابراين موظفيم تا هر 

گونه ابلاغيه  را اجرا كنيم. 

ات��اق بازرگاني تهران| معاونت كس��ب و كار ات��اق بازرگاني تهران 
يك رويداد در ح��وزه كس��ب وكارهاي نوين با عنوان »آش��نايي با 
سرمايه گذاري در استارت آپ ها« برگزار مي كند. هومن حاجي پور با 
تاكيد بر توسعه فعاليت هاي دفتر كسب و كارهاي نوين اتاق در نيمه 
دوم سال جاري در راستاي تحقق اقتصاد نوآور، افزود: معاونت كسب 
و كار اتاق تهران به پش��توانه نگرش ويژه هيات رييسه اتاق نسبت به 
افزايش نرخ نفوذ نوآوري و فناوري در كسب و كار، در همكاري گسترده 
با كميسيون اقتصاد نوآوري و تحول ديجيتال، تكميل زنجيره خدمات 
اتاق در حوزه كسب وكارهاي نوين را در دستوركار خود دارد. در همين 
راستا به واسطه توس��عه تعاملات با نهادهاي متولي توسعه نوآوري و 
فناوري، فعاليت هاي اتاق تهران در اين حوزه گسترش پيدا خواهد كرد. 
او ادامه داد: طي سه سال گذشته، به واسطه برگزاري و حمايت از بالغ بر 
50 رويداد استارت آپي، نشر بيش از 40 محتوا در قالب هاي مختلف، 
ارزيابي قريب 500 فعال اقتصادي از حيث توانمندي نوآوري و ارايه 
حدود 450 جلسه مشاوره حضوري، توانسته ايم گامي هرچند كوچك 
در راستاي تغيير نگرش فعالان اقتصادي متقدم از موضوعات مرسوم 

كسب و كار به توسعه نوآوري و فناوري برداريم. حاجي پور اعلام كرد كه 
نشست آشنايي با سرمايه گذاري در استارت آپ ها با حضور علاقه مندان 
سرمايه گذاري در كسب وكارهاي نوين و توسعه دهندگان نوآوري و 
فناوري، روز دوش��نبه 13 آبان ماه از س��اعت 14 تا 18 در ساختمان 

اصلي اتاق بازرگاني تهران برگزار مي شود. 
در اين رويداد سخنرانان مدعو به تشريح »روش هاي سرمايه گذاري 
در استارت آپ ها« و »سرمايه گذاري و تعامل با استارت آپ ها« خواهند 
پرداخ��ت و خبرگان اين حوزه در پنل تخصصي »مفاهيم اساس��ي 
سرمايه گذاري در اس��تارت آپ ها« و »چالش هاي سرمايه گذاري در 

استارت آپ ها« را برررسي خواهند كرد. 
ب��ه گفته او، اي��ن روي��داد فرصت مناس��بي براي علاقه من��دان به 
سرمايه  گذاري و مجموعه هاي متقاضي سرمايه جهت افزايش آگاهي 
و آغاز گفت وگوهاي س��ازنده صاحبان سرمايه و استارت آپ هاست. 
اعضاي اتاق تهران، فعالان اقتصادي و صاحبان كسب و كارهاي نوين 
كه تمايل به حضور و مشاركت در اين رويداد را دارند، مي توانند از طريق 

لينك زير ثبت نام كنند.

مديرعامل صندوق ضمانت صادرات ايران با اشاره به موانع و چالش هاي توسعه 
صادرات كشور، گفت: برنامه اي بلندمدت و راهبردي به سياست گذاري هاي 
كلان تجاري نشده و سياس��ت گذاري مدوني براي سياست هاي تجاري 

كشور وجود ندارد.
افروز بهرام��ي در گفت وگو با فارس در مورد موانع و چالش هاي توس��عه 
صادرات كش��ور، گفت: يكي از چالش هاي مهم سياس��ت گذاري تجاري 
كشور، نبود سياست گذار واحد و اجرايي در اين حوزه است. او افزود: متاسفانه 
نگاهي بلندمدت و راهبردي به سياست گذاري هاي كلان تجاري نشده و 
سياست گذاري مدوني براي سياست هاي تجاري كشور وجود ندارد. بهرامي 
با اشاره به عدم انسجام نهادي در حوزه سياست گذاري تجاري بين داشت: 
با وجود اينكه سازمان توسعه تجارت ايران نهاد اصلي سياست گذار در حوزه 
تجارت خارجي است شوراي عالي اقتصاد، ستاد هماهنگي روابط اقتصادي 
خارجي، دستگاه هاي متولي كميسيون هاي مش��ترك و... در خصوص 
مديريت بخش سياست هاي تجاري كشور نقش آفريني مي كنند و براين 
اساس متولي واحد سياست گذاري و اجرايي در حوزه تجارت كشور وجود 
ندارد. مديرعامل صندوق ضمانت صادرات ايران با اشاره به ضعف بنگاه هاي 

اقتصادي كوچك و متوس��ط در صادرات كه منجر به حضور كمرنگ آنها 
در بازارهاي بين المللي شده است، گفت: اين موضوع ناشي از عدم تمركز 
برنامه هاي توسعه اي مختلف كشور بر سياست هاي جايگزين واردات است. 
او با تاكيد بر اينكه سياست هاي صنعتي و تجاري براساس استراتژي جايگزين 
وارداتي است، اظهار كرد: همچنين سياست خارجي كشور بر استراتژي 
خودكفايي تاكيد دارد بنابراين توليدات كشور صادرات محور نيست و عمده 
صادرات كشور را محصولات پتروشيمي و فلزي تشكيل مي دهد. بهرامي 
با تاكيد بر تنوع در محصولات صادرات گفت: با توجه به اين مقوله، صادرات 
كمتر تحت تاثير نوسان  قرار مي گيرد. او افزود: حمايت هاي تعرفه اي و غير 
تعرفه اي چند دهه اخير كه به حمايت از توليد صورت گرفته نه تنها منجر به 
افزايش صادرات نشده بلكه كاهش واردات را هم در پي نداشت.او در پاسخ به 
اين سوال كه در چنين شرايطي چه اقداماتي براي توسعه صادرات بايد انجام 
داد، بيان داشت: قطعات در چنين شرايطي تغيير رويكرد بنگاه هاي توليدي 
از تامين نياز داخل به حضور در بازارهاي بين المللي رقابت با رقباي قدرتمند 
كار ساده اي نيست بنابراين به نظر مي رسد توسعه صادرات پايدار و حضور در 
بازارهاي بين الملل بايد با تدوين نقشه راه توسعه تجارت خارجي انجام شود.

موانعوچالشهايتوسعهصادراتكشوررويدادآشناييسرمايهگذارانبااستارتآپهاوكسبوكارهاينو

طرحچالشهايفعالانحوزهحملونقلجادهايوصاحبانكالا
رضايتذينفعانحملونقلجادهايچگونهارتقاپيداميكند
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رد پيشنهاد آتش بس از سوي آنكارا: نگران تحريم نيستيم

برگزاري آخرين دور گفت وگوهاي بريتانيا و اتحاديه اروپا 

خودداري اردوغان از ديدار با نمايندگان ترامپ 

پايان ماراتن مذاكرات برگزيت

گروه جهان| 
در هش��تمين روز حملات ارتش تركيه عليه گروه هاي 
كرد در ش��مال ش��رقي س��وريه، رجب طيب اردوغان 
رييس جمهوري تركيه، درخواس��ت آتش بس امريكا را 
رد ك��رده و از ديدار با هيات امريكايي كه به آنكارا س��فر 
كرده بودند نيز خودداري كرد. اين در حالي است كه دفتر 
رياست جمهوري روسيه از ديدار قريب الوقوع ولاديمير 

پوتين و اردوغان خبر داده است. 
خبرگزاري آلمان گ��زارش داده كه رجب طيب اردوغان 
چهارش��نبه گفته با مايك پمپئو وزي��ر خارجه امريكا، و 
مايك پنس معاون رييس جمهوري اين كشور، كه به آنكارا 
سفر كرده اند ديدار نخواهد كرد. او گفته، دو سياستمدار 
امريكايي با همتايانشان در تركيه گفت وگو خواهند كرد. 
اردوغان تاكيد كرده فقط حاضر است با دونالد ترامپ ديدار 
كند. پمپئو و پنس به همراه هياتي براي مذاكره با مقامات 
تركيه درباره حمله نظامي اين كشور به كردهاي سوريه 
به آن��كارا رفته اند. دولت اي��الات متحده گفته اگر حمله 
نظامي تركيه ادامه يابد، اقتصاد اين كشور را نابود خواهد 
كرد. واش��نگتن در اين راستا تحريم هايي را عليه تركيه 

اعمال كرده است.
در همين حال رويترز به نق��ل از الميادين گزارش داده، 
گروه هايي از سربازان ارتش سوريه چهارشنبه وارد شهر 
رقه ش��ده اند. رقه در زمان اوج گسترش قلمرو داعش در 
سوريه و عراق به نوعي به عنوان مركز اين گروه تروريستي 
شناخته مي شد و از سال ۲۰۱۴ تاكنون اين نخستين بار 
است كه ارتش سوريه وارد اين شهر مي شود. رقه پس از 
شكست داعش به دست نيروهاي كرد افتاد و تا اين زمان 

در دست اين نيروها مانده است. 
اردوغان نيز چهارشنبه گفته: »آنها مي گويند آتش بس 
اعلام كن. ما هرگز آتش ب��س اعلام نمي كنيم. آنها به ما 
فشار مي آورند تا عمليات را متوقف كنيم. آنها تحريم عليه 
ما اعلام مي كنند. هدف ما روشن است. ما نگران هيچ گونه 

تحريمي نيستيم.« 
هدف حمله تركي��ه به مناطق تحت كنت��رل كردها در 
شمال شرقي سوريه، به عقب راندن كردها از مرز تركيه 
 )SDF( است چرا كه آنكارا نيروهاي دموكراتيك سوريه

كه به وسيله كردها رهبري مي شود را سازماني تروريستي 
مي داند كه با پ ك ك در ارتباط هستند. به اعتقاد ناظران، 
خروج بخشي از نيروهاي امريكا از منطقه شمال شرقي 
سوريه در واقع چراغ سبزي به آنكارا براي حمله به كردها 
محسوب مي ش��ود. آنكارا مي گويد قصد دارد با پيشروي 
۳۰ كيلومتري در خاك س��وريه، يك »منطقه امن« در 
شمال س��وريه ايجاد كند تا دو ميليون پناهجوي سوري 
كه از جنگ داخلي اين كش��ور به تركي��ه گريخته اند در 
اين منطقه اسكان داده ش��وند. بر همين اساس اردوغان 
چهارشنبه در جلسه فوق العاده پارلمان تركيه ضمن رد 
پيشنهاد آتش بس گفته تنها در صورتي حملات را متوقف 

مي كند كه شبه نظاميان كرد س��وري تا آخرين ساعات 
روز چهارشنبه از منطقه مرزي شمال سوري )عمق ۳۵ 

كيلومتري مورد نظر تركيه( خارج شوند. 
او همچنين گفت��ه تا زماني كه كرده��ا در منبج حضور 
دارند حضور نيروهاي سوريه در اين شهر اهميتي ندارد. 
اينترفكس گزارش داده، نيروهاي ارتش سوريه با حمايت 
روسيه سه شنبه و در پي خروج نيروهاي امريكايي از منبج 

وارد اين شهر شدند و كنترل آن را در دست گرفته اند. 
اردوغان در اين باره گفته: »تروريست ها يك كريدور ترور 
در طول مرزهاي ما درس��ت كرده اند. سريعترين راه حل 
براي مساله سوريه اين است كه تروريست ها اسلحه شان را 

زمين بگذارند و از منطقه امن مورد نظر تركيه خارج شوند. 
ما مي خواهيم كه تروريست ها از حوزه مرزي ما خارج شوند 
و با ايجاد منطقه امن عمليات ما تمام مي شود و تا رسيدن 
به اين هدف هيچ قدرتي نمي تواند ما را متوقف كند. وقتي 
منطقه اي بين منبج تا عراق تا عمق ۳۵ كيلومتري پاك 
ش��د و ما منطقه امن را ايجاد كرديم، اين عمليات پايان 
مي يابد اما تا رسيدن به اين هدف هيچ قدرتي نمي تواند ما 
را متوقف كند.« رييس جمهوري تركيه همچنين در پاسخ 
به درخواست ترامپ براي ميانجيگري گفته با سازمان هاي 
تروريس��تي مذاكره نخواهد كرد. او همچنين با انتقاد از 
اتحاديه عرب گفته كشورهاي عضو اتحاديه عرب حتي يك 

ريال به پناهجويان سوري كمك نكرده اند. اردوغان ناتو را 
نيز خطاب قرار داده و گفته: »در اين مبارزه در برابر تركيه 
نباشيد، در كنار تركيه باشيد. اعضاي ناتو بايد در كنار تركيه 
باشند. اعضاي ناتو در كنار كردهاي سوريه ايستاده  اند و به 
آنها اسلحه مي دهند. تركيه هرگز غيرنظاميان را نكشته 
و نخواهد كشت. اگر كشتار نظاميان را مي خواهيد برويد 
به شهرهاي سوريه نگاه كنيد، به افغانستان و بوسني نگاه 
كنيد به آفريقا نگاه كنيد. اگر كشتار غيرنظاميان وجود 
دارد به خيابان هاي فلسطين نگاه كنيد، به سازمان هاي 

تروريستي نگاه كنيد كه بچه ها و زنان را مي كشند.« 
رييس جمهوري تركيه همچنين گفته درباره انجام سفر 
برنامه ريزي  ش��ده ماه آينده اش به امريكا نيز پس از سفر 
هيات امريكايي تصميم خواهد گرفت. بر اس��اس برنامه 
اعلام شده قرار است اردوغان ۱۳نوامبر براي ديدار با ترامپ 

به واشنگتن سفر كند. 

   سفر به روسيه و ديدار با پوتين 
اردوغان در شرايطي از ديدار با هيات امريكايي خودداري 
كرده كه دفتر رياس��ت جمهوري روس��يه اع��لام كرده 
ولاديمير پوتين، رجب طيب اردوغان را براي يك ديدار 
رسمي به مسكو دعوت كرده است. بر اساس بيانيه اي كه 
دفتر پوتين منتشر كرده، سران دو كشور در يك تماس 
تلفني كه شامگاه سه شنبه صورت گرفته، آمادگي خود 
را براي گفت وگوي حضوري اعلام كرده اند. در اين بيانيه 
تاكيد شده دو طرف بر اين اعتقادند كه بايد از درگيري ميان 

نيروهاي تركيه و سوريه جلوگيري شود.
به گزارش ديده بان حقوق بشر سوريه كه در لندن مستقر 
اس��ت، در جريان حملات ارتش تركيه در شمال شرقي 
س��وريه تاكنون دس��ت كم ۷۰ غيرنظامي جانشان را از 
دس��ت داده اند و بيش از ۳۰۰ هزار نفر آواره ش��ده اند. به 
اعتقاد ناظران، عقب نش��يني نيروه��اي امريكايي از اين 
منطقه و حمايت روسيه از يك س��و و نياز نيروهاي كرد 
به نيرويي ب��راي مقاومت در برابر حمله نيروهاي تركيه، 
فرصت درخشاني در اختيار نيروهاي بشار اسد قرار داده 
است كه كنترل اين منطقه از سوريه را پس از چندين سال 

در دست بگيرند. 

گروه جهان|
بريتانيا و اتحاديه اروپا چهارشنبه آخرين شانس خود را 
براي رسيدن به توافق برگزيت پيش از برگزاري نشست 
س��ران اروپا آزمودند ت��ا از خروج ب��دون توافق لندن از 
بروكس��ل جلوگيري كنند. گرچه مذاكره كننده ارشد 
اتحاديه اروپا گفته رس��يدن به توافق ممكن اس��ت، اما 
منابعي در دولت بريتانيا رس��يدن ب��ه چنين توافقي را 

بعيد خوانده اند.
به گزارش رويت��رز، از لن��دن اظهارنظرهاي متناقضي 
شنيده مي شود. در حالي كه استيو باركلي وزير برگزيت 
بريتانيا، چهارشنبه گفته لندن پيش نويس يك بيانيه 
سياسي را براي اتحاديه اروپا ارسال كرده است، منابعي 
در دولت بريتانيا گفته اند كه هيچ اميدي به توافق نيست. 
بيانيه موردنظر استيو باركلي بخشي از توافق برگزيت با 
اتحاديه اروپا است كه نقشه راه روابط بلندمدت بين دو 
طرف را مشخص مي كند. ارسال اين بيانيه سياسي در 
شرايطي اس��ت كه منابع دولتي بريتانيا گفته اند هنوز 
كارهاي بيشتري در مذاكرات مربوط به دستيابي به توافق 
برگزيت بايد انجام ش��ود. بوريس جانسون نخست وزير 
بريتانيا، س��عي دارد تا مفاد توافق پيشين برگزيت كه 
حاصل مذاكرات »ترزا مي« نخست وزير سابق بريتانيا و 
اتحاديه اروپا است را تغيير دهد ولي مذاكرات با بروكسل 
براي تغيير اين توافق به دليل مقاومت بروكسل با بن بست 
روبرو شده است. بوريس جانسون وعده داده بريتانيا را ۳۱ 

اكتبر با توافق يا بدون توافق از اتحاديه اروپا خارج كند.
در آخري��ن س��اعات روز سه ش��نبه گزارش هاي تاييد 
نشده اي درباره دستيابي دو طرف به توافق منتشر شد. 
استفن باركلي وزير برگزيت بريتانيا، نيز چهارشنبه گفت 
دولت پيش نويس بيانيه سياسي برگزيت را تسليم طرف 
اروپايي كرده اس��ت. برخي ناظران بر اين باورند كه اين 
اقدام مي تواند به اين معنا باشد كه دو طرف درباره توافق 
برگزيت به نتيجه رسيده و مراحل پاياني كار طي مي شود.

نخست وزير بريتانيا از سوي احزاب سياسي تحت فشار 
زيادي قرار دارد تا پيش از برگزاري نشست سران اروپا كه 
از پنج شنبه به مدت دو روز برگزار مي شود درباره نحوه 
اجراي برگزيت به توافق برسد. اين مساله زماني اهميت 
پيدا مي كند كه بر اساس مصوبه پارلمان، جانسون مجبور 
است تا مهلت خروج از اتحاديه اروپا را درصورتي كه توافق 
برگزيت تا ش��نبه به تاييد پارلمان نرسد، تمديد كند. 
اسكاتلند با خروج بريتانيا از اتحاديه اروپا مخالف است. 
نيكولا استورجين نخست وزير اسكاتلند، اعلام كرده سال 

بعد در اين كشور همه پرسي استقلال برگزار مي كند.
مهلت خروج بريتانيا از اتحاديه اروپا ۳۱ اكتبر س��اعت 
۱۱ش��ب به وقت محلي به پايان مي رسد. نخست وزير 
بريتانيا بارها اعلام كرده كه به هيچ قيمتي حاضر به تمديد 
اين تاريخ نيست. با اين حال وزير برگزيت چهارشنبه در 
اظهارنظري كه نشان دهنده عقب نشيني دولت است در 
پارلمان تاييد كرد كه اگر توافق برگزيت حاصل نش��ود 

جانسون مهلت خروج از اتحاديه اروپا را تمديد مي كند. 
بوريس جانسون چهارش��نبه علاوه بر جلسه با اعضاي 
دولت، با فراكسيون حزب محافظه كار )كميته ۱۹۲۲( 
ديدار ك��رد. همزمان آن��گلا مركل و امانوئ��ل ماكرون 
رهبران آلمان و فرانس��ه، نيز چهارش��نبه درباره آينده 
برگزيت رايزني كردند.  اگر جانسون تا پنج شنبه )امروز( 
به توافق برگزيت دس��ت پيدا كند باز هم بعيد است كه 
طرح او به تاييد پارلمان برسد. اين مساله زماني اهميت 
پيدا مي كند كه بدانيم حزب حاكم محافظه كار اكثريت 
قاطع كرسي هاي پارلمان را در اختيار ندارد. با اين حال 
اليزابت دوم ملكه بريتانيا چند روز پيش در مراسم رسمي 
بازگشايي پارلمان، برنامه دولت پس از خروج اين كشور 
از اتحاديه اروپا را اعلام كرد. در اين مراسم، فهرست ۲۲ 
لايحه اي كه دولت قصد دارد به پارلمان ببرد، ارايه شد. 
احزاب مخالف، دولت را متهم كردند هدفش از برگزاري 
اين مراسم، استفاده از ملكه براي تبليغات انتخاباتي بوده و 
در شرايطي كه وضعيت برگزيت نامعلوم است، بعيد است 

بتواند اين لوايح را به تصويب برساند.

   بروز احتمالي خشونت در ايرلند شمالي 
در حالي كه كمتر از س��ه هفته تا پاي��ان مهلت خروج 
بريتاني��ا از اتحاديه اروپ��ا باقي مان��ده، ترديدها درباره 
سرنوش��ت منطقه مرزي ايرلند در صورت به سرانجام 
نرس��يدن يك توافق در حال افزايش اس��ت. يورونيوز 

نوش��ته، در واقع بيم آن وجود دارد ك��ه با عدم حصول 
توافق و برپايي دوباره مرز فيزيكي و ايست هاي بازرسي 
در مرز بريتانيا و ايرلن��د جنوبي، دوباره عمليات ايذايي 
جمهوري خواهان ايرلند ش��مالي از سر گرفته شود. در 
جريان درگيري ها ميان پروتستان هاي طرفدار بريتانيا 
و كاتوليك هاي جمهوري خواه ايرلن��د در طول قريب 
۳۰س��ال، از ۱۹۶۹ تا ۱۹۹۴، بيش از ۳۵۰۰ تن كشته 
شدند كه نيمي از آنها را غيرنظاميان تشكيل مي دادند. 
تنش در اين ناحيه در س��ال ۱۹۹۸ و به موجب پيمان 
بلفاست يا »پيمان جمعه نيك« تمام شده بود. طبق اين 
توافقنامه  بين طرف هاي درگير در ايرلند شمالي كه با 
ميانجي گري بريتانيا امضا شد، نبايد خط مرزي فيزيكي 
 ميان دو بخش ايرلند جنوبي و ايرلند شمالي كشيده شود. 
از آنجا كه در وضعيت كنوني بريتانيا مايل به به لغو پيمان 

جمعه نيك و آغاز احتمالي تنش ها در منطقه نيس��ت، 
طرحي موقتي موسوم به »پش��توانه مرزي ايرلند« در 
دس��ت اجرا قرار گرفته كه نوعي پايش مرزي را تدارك 
مي بيند. در اين طرح بدون نياز به حصاركشي فيزيكي، 
كالاها و خدمات بتوانند به آساني از بريتانيا وارد ايرلند 
ش��مالي و بالعكس ش��وند. با اين حال اين وضع دايمي 
نيست و جانس��ون گفته هرگونه توافقي با اتحاديه اروپا 
بايد متضمن الغاي آن باش��د. پاره اي ب��ر اين باورند كه 
در صورت خروج بدون تواف��ق بريتانيا از اتحاديه اروپا و 
استقرار مجدد حصار مرزي، جمهوري خواهان ايرلند از 
هر فرصتي براي تحرك عملي و توجيه خشونت استفاده 
خواهند كرد تا افكار عمومي را با خود همراه كنند. امري 
كه مي تواند شامل حمله به ايست هاي بازرسي احتمالي 

در مناطق مرزي باشد.

دريچه

كوتاه از منطقه

هند: قرباني فشارهاي امريكا 
نمي شويم

گروه جهان| »نيرمالا س��يتارامان« وزير مالي هند، 
گفته بنيان هاي اقتصادي و قواي راهبردي هند قرباني 
فش��ارهاي خارجي، از جمله تهديد به تحريم  نخواهد 
شد. س��يتارامان در مصاحبه با رويترز گفته: »دهلي با 
تحريم هاي جهاني، از جمله تحريم هاي امريكا همراهي 
مي كند ام��ا، منافع راهب��ردي و ملي خ��ود را ناديده 
نمي گيرد. به امريكا گفتيم، در رابطه با مسائل خاصي كه 
براي منافع راهبردي هند حياتي است، دهلي شريكي 
راهبردي براي امريكاست و واشنگتن نيز خواستار يك 
شريك راهبردي قوي، نه ضعيف، است. ما براي شراكت 
و همكاري قوي و جدي با امريكا ارزش قايل هستيم اما، 
به همان اندازه بايد به ما اجازه داده شود كه اقتصادي قوي 
داشته باشيم. “ امريكا تحريم هايي عليه ونزوئلا، ايران و 
روسيه اعمال كرده و به متحدان و شركايش هشدار داده 
در صورت ادامه خريد تجهيزات نظامي روسي جريمه 
خواهند شد. دهلي نو پيشتر نيز به واشنگتن گفته بود، 
تامين تجهيزات نظامي از روسيه حق مسلم اوست. وزير 
خارجه هند اوايل اكتبر گفته بود، متقاعد شده امريكا 
تصميم دهلي براي خريد تجهيزات پيشرفته دفاعي 
را درك مي كند. دميتري ش��وگايف رييس سرويس 
فدرال همكاري  هاي نظامي- فني روس��يه گفته هند 
تسليحات و فناوري  هاي نظامي به ارزش ۱۴.۵ميليارد 
دلار به روسيه سفارش داده است. به  فته او، هند در سال 
گذشته، با وجود آنكه تحت فشار زياد، به  ويژه از سوي 
امريكا قرار داش��ت، قرارداد نظامي خريد سامانه هاي 
موشكي اس۴۰۰ و همچنين تحويل محموله بزرگي 
از انواع تجهيزات نظامي براي نيروهاي هوايي، دريايي و 

زميني كشور با روسيه امضا كرده است.

هشدار درباره وضعيت 
خطرناك مالي لبنان 

گروه جهان| نبيه بري رييس پارلمان لبنان، با بيان 
اينكه كشور بر س��ر دو راهي و س��ردرگمي قرار دارد، 
گفته وضعيت بحران مالي اين كشور بسيار دردناك و 
خطرناك است. به نوشته روزنامه الجمهوريه، بري در 
ديدار با سعد حريري نخست وزير لبنان، در خصوص 
پيگيري وضعيت آتش س��وزي ها و مهار آن نيز تاكيد 
كرده، بايد تمام مسائل مربوط به اصلاحات اقتصادي 
و تصويب بودجه ۲۰۲۰ مورد پيگيري قرار بگيرد، زيرا 
اوضاع اقتصادي و مالي كشور به مرحله بسيار خطرناكي 
رسيده اس��ت. او با ابراز نارضايتي از اوضاع سياسي رو 
به انفجار در لبنان گفته: »اس��راييل با سوءاستفاده از 
وضعيت داخل��ي و جنجال سياس��ي در نقطه مرزي 
الوزاني ۱۵متر به داخل خاك لبنان تجاوز كرده است؛ 
بخشي كه بسيار مهم و پر معني است و با تلاش ما براي 
تثبيت مرزهاي دريايي و زميني لبنان ارتباط تنگاتنگي 
دارد.«  نشريه لبناني الجمهوريه با اشاره به آتش سوزي ها 
در مناطق گسترده اي از جنگل ها و فضاي سبز لبنان 
و نيز مناطق مسكوني، نوشته: لبنان در قبضه دو آتش 
است: آتشي كه ثروت هاي طبيعي و جنگل ها را به كام 
خود مي كشد و آتش بحران سياسي، اقتصادي و مالي 
كه زندگي همه لبناني ه��ا را تهديد مي كند. برخي به 
عمدي بودن آتش سوزي هاي لبنان كه همچنان ادامه 
دارد اش��اره مي كنند اما اين مساله بطور رسمي تاييد 
نشده است. وسام ابوخش��فه رييس اداره هواشناسي 
لبنان، گفته: »شرايط براي بروز آتش سوزي مهيا بود، به 
اين معني كه در فصل پاييز درختان خشك و رطوبت هوا 
نيز كاهش مي يابد و به موازات آن شاهد افزايش درجه 

دما و وزش بادهاي گرم بوديم.« 

اعلام بسيج عمومي در چين 
براي نجات رشد اقتصادي 

گروه جهان|»ليكه چيانگ« نخس��ت وزير چين از 
دولت و مسوولان مناطق مختلف كشور خواسته براي 
برون رفت از وضعيت موجود اقتصادي و كمك به رشد 
پايدار و جلوگيري از هرگونه چالش اقتصادي، تدابيري 
اتخاذ كنند. به گزارش تارنماي شوراي دولتي چين، اين 
اظهارنظر نخست وزير چين نشان مي دهد كه پكن بيش 
از پيش نگران وضعيت اقتصادي است؛ به خصوص آنكه 
صندوق بين المللي پول نيز در پيش بيني جديد خود 
از كاهش بيشتر رش��د اقتصادي چين خبر داده است. 
تارنماي دولت چين برآورد كرده رشد اقتصادي بين ۶ 
تا ۶.۵ درصد در سال جاري ميلادي است، اما صندوق 
ميزان رشد را در ۲۰۱۹ تنها ۶.۱ درصد پيش بيني كرده 
است.  گفته هاي هشدارآميز نخست وزير چين نسبت 
به وضعيت اقتصادي اين كش��ور نشان دهنده افزايش 
بدبيني ها نسبت به وضعيت دومين اقتصاد جهان است 
كه به شدت درگير يك جنگ بزرگ اقتصادي با امريكا 
شده است. اين اظهارنظرها چندان هم بي مورد نيست 
زيرا امريكا اعلام كرده احتمالا دس��امبر۲۰۱۹ نزديك 
به ۱۵۶ميليارد دلار ديگ��ر از كالاهاي وارداتي چين را 
مشمول تعرفه مي كند. برهمين اساس، نخست وزير چين 
از همه دولت هاي محلي خواسته توان خود را با نظرداشت 
جنگ تجاري با امريكا به كار گيرند تا كشور از اين شرايط 
نامطلوب خارج ش��ود.  تارنماي شوراي دولتي چين از 
قول »چيان��گ« آورده، اولين اولويت كاري دولت هاي 
محلي توجه به رشد اقتصادي و تثبيت آن است. او گفته 
ممكن است رشد اقتصادي باز هم كاهش يابد برعهده 
همه دولت هاي محلي اس��ت كه براي برون رفت از اين 

وضعيت تلاش كنند. 

چين، امريكا را به اقدام 
تلافي جويانه تهديد كرد

گروه جه�ان| پكن تهدي��د ك��رده در صورتي كه 
كنگره امريكا قانون حمايت از معترضان هنگ كنگي 
را تصويب نهايي كند، تدابير متقابل شديدي را عليه 
واشنگتن اعمال خواهد كرد. به گزارش بلومبرگ، اين 
هشدار پس از آن از س��وي وزارت خارجه چين اعلام 
شد كه مجلس نمايندگان امريكا بس��ته اي از تدابير 
را در حماي��ت از جنبش معترض��ان مخالفت دولت 
هنگ كنگ تصويب كرد. يكي از اين تدابير مربوط به 
قانون حقوق بش��ر و دموكراسي هنگ كنگ است كه 
جايگاه ويژه اين دولت شهر در تجارت با امريكا را وابسته 
به انجام يك سري بررس��ي هاي سالانه كرده و امكان 
اعمال تحريم عليه مقام ها در صورت متهم ش��دن به 
تضعيف خودمختاري هنگ كنگ را نيز در نظر مي گيرد. 
اين لايحه براي تبديل شدن به يك قانون بايد در ادامه 
در سناي امريكا نيز تصويب و در نهايت از سوي دونالد 
ترامپ امضا شود و در حال حاضر نيز از حمايت قدرتمند 
سناتورهاي دو حزب برخوردار است. مجلس نمايندگان 
امريكا ب��ه اتفاق آرا اين تدابي��ر حمايتي از معترضان 
هنگ كنگي را تصويب كرده اس��ت. »گنگ شوانگ« 
سخنگوي وزارت خارجه چين، چهارشنبه در واكنش 
به اين اتفاق به قانونگذاران امريكايي هشدار داده پيش 
از آنكه از لبه پرتگاه سقوط كنند دست از مداخله در امور 
داخلي چين بردارند. او مشخص نكرده كه چين چطور 
اقدامات امريكا در قبال هنگ كنگ را تلافي خواهد كرد. 
گنگ شوانگ همچنين گفته: »اقدام اخير نمايندگان 
امريكا رياكاري بهت آور عده اي در مس��ائل مربوط به 
حقوق بشر و دموكراسي براي تضعيف ثبات هنگ كنگ 

با هدف مهار توسعه چين را عيان كرد.« 

درخواست اسپانيا براي 
بازداشت رهبر فراري كاتالونيا
گروه جهان| ديوان عالي اسپانيا از بلژيك درخواست 
كرده تا كارلس پوجدمون رهبر پيشين استقلال طلبان 
كاتالونيا، را در اين كشور بازداشت كنند. به گفته سخنگوي 
دادستان بروكسل، اين سومين باري است كه اسپانيا براي 
پوجدمون درخواست بازداشت صادر كرده است. رويترز 
نوشته، اين درخواست بازداشت به زبان اسپانيايي براي 
بلژيك فرستاده شده است. در صورتي كه بر اساس قوانين، 
اين دس��ت از مدارك بايد به يكي از زبان هاي رس��مي 
بلژيك يعني فرانسه، آلماني يا هلندي تنظيم شده باشد. 
سخنگوي دادستان بروكسل گفته اسپانيا هفته آينده، 
درخواست بازداش��ت جديدي تنظيم شده به يكي از 
زبان هاي رسمي بلژيك ارسال خواهد كرد. دادستاني 
بروكسل تاكيد كرده: »با توجه به پيچيدگي پرونده و دو 
حكم بازداشت اروپايي كه پيشتر عليه كارلس پوجدمون 
ارسال شده است، اين پرونده نياز به بررسي كامل و دقيق 
قضايي دارد.« چند روز پيش ديوان عالي اسپانيا ۹ نفر 
از ۱۲ رهبر جدايي طلب كاتالونيا را به دليل تلاش براي 
برگزاري همه پرسي »غيرقانوني« براي استقلال كاتالونيا 
به ۹ تا ۱۳ س��ال زندان محكوم كرده بود. پوجدمون از 
شهروندان اين منطقه خواسته تا پاسخ خود به احكام 
ظالمانه و غيرانساني را در جريان انتخابات پارلماني۱۰ 
نوامبر و از راه صندوق هاي راي بدهند.  به دنبال انتشار اين 
حكم، هزاران شهروند اسپانيايي در فرودگاه بين المللي 
بارسلونا تجمع اعتراضي برگزار كردند. گفته شده، پليس 
اسپانيا براي متفرق كردن تظاهركنندگان از گاز اشك آور 
استفاده كرده اس��ت. در اين درگيري ۳۷ نفر مجروح 
شدند. اين درگيري در نزديكي فرودگاه شهر بارسلون 
روي داده و سبب لغو ۱۰۸ پرواز اين فرودگاه شده است. 
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 خودداري پنس و جولياني 
از همكاري با كنگره 

گروه جه�ان| معاون رييس جمه��وري امريكا و 
وكيل ش��خصي دونالد ترامپ گفته اند از ش��ركت 
در رون��د تحقيقات مجلس نماين��دگان در جريان 
استيضاح رييس جمهوري ايالات متحده، خودداري 
مي كنند. در همين حال نانسي پلوسي رييس مجلس 
نمايندگان، اعلام كرده كه تصميم براي اس��تيضاح 
ترامپ در مجلس نمايندگان را موقتا تعليق كرده است.  
به گزارش رويترز، مايك پنس معاون ترامپ، از طريق 
وكيل خود اعلام كرده فهرست بلند مدارك مربوط به 
پرونده اوكراين را در اختيار قانون گذاران نمي گذارد. 
سه كميته مجلس نمايندگان، كه اكثريت در آن با 
دمكرات ها است، خواستار دسترسي به اين اسناد شده 
بودند. رودي جولياني، وكيل شخصي ترامپ، نيز گفته 
با كنگره همكاري نمي كند.  روند تحقيقات استيضاح 
رييس جمهوري ايالات متحده از دوم مهر ماه به دستور 
نانسي پلوسي، رييس مجلس نمايندگان امريكا، آغاز 
شد. با اين حال پلوسي اعلام كرده كه در حال حاضر 
تصميم براي راي گيري عمومي در ارتباط با تحقيقات 
استيضاح را به حالت تعليق درآورده است. در شكايت 
يك مقام اطلاعات��ي امريكا، از مكالمه تلفني دونالد 
ترامپ و ولوديمير زلنسكي اظهار شده كه ترامپ از 
زلنسكي خواسته در مورد خانواده جو بايدن، از رقباي 
اصلي انتخاباتي ترامپ در حزب دموكرات، تحقيق 
كند. بنا بر اين ش��كايت ترامپ از رييس جمهوري 
اوكراين خواسته با رودي جولياني و ويليام بار، دادستان 
كل امريكا، در تحقيقات مربوط به جو بايدن و پسرش 
هانتر بايدن، همكاري كند. ترامپ ضمن رد هرگونه 
خطايي در جريان گفت وگوي تلفني خود با زلنسكي، 
روند تحقيقات كنگره را »كلاهبرداري« توصيف كرده 
است. در همين راستا پنج شنبه )امروز( قرار است كه 
گوردون ساندلند، سفير امريكا نزد اتحاديه اروپا، در 
جلسه پرسش و پاسخ كنگره شركت كند. پيشتر جرج 
كنت، يك ديپلمات ارشد امريكا پشت درهاي بسته 
شهادت داده بود. پيش از او نيز فيونا هيل، مدير ارشد 
پيشين در دفتر امور روسيه و اروپا در شوراي امنيت 
ملي رييس جمهوري به پرسش هاي قانون گذاران 
پاسخ داده بود.  پايگاه خبري هيل چهارشنبه گزارش 
داد كه نانسي پلوسي پس از برگزاري جلسات متعدد 
با رهبران و كميته هاي حزبي دموكرات  اعلام كرده 
راي گيري در اين باره را به تعويق مي اندازد. در عين 
حال تاكيد شده با وجود تعليق فعلي، اين امكان وجود 
دارد كه در آينده نيز بار ديگر اين روند از سر گرفته شود.

اقتصاد عربستان در يك قدمي 
ركود

صندوق بين الملل��ي پول پيش بيني كرده رش��د 
اقتصادي عربس��تان به صفر درصد نزديك ش��ود. 
به گزارش رويترز، كاهش توليدات نفتي باعث خواهد 
ش��د تا بزرگ ترين اقتصاد خاورميانه در يك قدمي 
ركود قرار گيرد. صندوق بين المللي پول كه پيش تر 
پيش بيني كرده بود رشد اقتصادي امسال عربستان 
۱.۹ درصد باشد، در گزارش جديد خود ضمن كاهش 
چشم گير اين رقم به تنها ۰.۲ درصد، نسبت به وقوع 
ركود در اقتصاد اين كشور هشدار داده است. عربستان 
در س��ال هاي اخير به دنبال كاهش نفت با كسري 
بودجه گسترده اي مواجه شده و همين مساله باعث 

انجام اصلاحات ساختاري زيادي شده است. 

عراق پذيرش ۱۳هزار داعشي 
را رد كرد

رييس جمهوري عراق توافق كشورش با پذيرش ۱۳ 
هزار تروريست داعشي كه اكنون نزد نيروهاي كرد 
سوريه نگهداري مي شوند را رد كرد. به گزارش ايرنا، 
مشاور رييس جمهوري عراق گفته برهم صالح در 
تماس با وزير خارجه امريكا، توافق پذيرش ۱۳هزار 

داعشي در خاك كشورش را رد كرده است. 

انتصاب ۲وزير زن در عمان 
»قابوس بن سعيد« پادشاه سلطان نشين عمان، با 
صدور دستور تاس��يس دو وزارتخانه تكنولوژي و 
ارتباط��ات و امور هنري، ۲ زن را به عنوان وزير اين 
وزارتخانه هاي جديد منصوب كرده است. به گزارش 
خبرگ��زاري عم��ان »اونا«، احكام جديد ش��امل 
تغييراتي در منصب وزير كشور و استاندار »مسندم« 
و تعديل حكم مربوط به س��ال ۲۰۱۱ در خصوص 

تقسيم اداري و تنظيم كار استانداران بوده است. 

هند رودخانه ها به سوي 
پاكستان را مسدود مي كند

نخست وزير هند گفته قصد دارد آب رودخانه هايي 
كه به سوي پاكستان جريان دارد را به سوي ايالت 
هاريانا سرازير كند. به گزارش تايمز او اينديا، نارندرا 
مودي گفته: »در ۷۰سال گذشته آب رودخانه هايي 
كه متعلق به كشاورزان هاريانا بوده وارد پاكستان 
مي شده است؛ اما دولت هند جريان اين رودخانه ها به 
سوي پاكستان را مسدود خواهد كرد.« مودي پيشتر 
نيز پاكستان را به جلوگيري از ورود آب رودخانه ها به 
اين كشور در كشمير و ساير مناطق تهديد كرده بود.

قراردادهاي 4‚۱ميليارد 
دلاري روسيه و امارات

رييس جمه��وري روس��يه از امض��اي قراردادهاي 
جديدي به ارزش ۱.۴ميليارد دلار ميان كش��ورش 
و امارات در سفر اخيرش به ابوظبي خبر داده است. 
به گزارش روس��يا اليوم، ولاديمير پوتين در سفر به 
ابوظبي در نشستي با حضور نمايندگان بخش هاي 
تجاري دو كش��ور گفته فرصت ه��اي جديدي در 
زمينه هاي فناوري ديجيتال، ارتباطات، امداد، حمل و 
نقل، پول، بخش مصرفي و نيز انرژي ايجاد شده است. 
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عكسروز

چهرهروز

جايزه دستاورد جشنواره استكهلم براي پيمان معادي
پيمان معادي بازيگر ايراني به عنوان دريافت كننده جايزه دستاورد سينمايي سي امين جشنواره فيلم استكهلم در كشور سوئد معرفي شد. به 
گزارش روزنامه سوئدي »sydsvenskan«، پيمان معادي كه با بازي در فيلم هاي »درباره الي« و فيلم برنده اسكار »جدايي« به يك چهره 
شناخته شده بين المللي تبديل شده است، جايزه اسب برنزي دستاورد جشنواره استكهلم سوئد را به پاس نقش آفريني هاي قدرتمند، عبور از 
تعصبات و مرزهاي جداكننده دريافت مي كند.  معادي جايزه دستاورد جشنواره استكهلم را در جريان نمايش فيلم »متري شيش و نيم« ساخته 
سعيد روستايي در بخش »Impact« جشنواره استكهلم دريافت مي كند.  جايزه ويژنري )دستاورد سينمايي( جشنواره استكهلم سال گذشته 
نيز به اصغر فرهادي كارگردان ايراني اعطاء شد. سي امين جشنواره فيلم استكهلم سوئد از تاريخ ۶ تا ۱۷ نوامبر )۱۵ تا ۲۶ آبان( برگزار مي شود. 

بازارهنر

يك ايراني برنده جايزه جهاني معماري در اسپانيا شد
جاي��زه معم��اري AMP ب��ا حضور 
۳۰۰معمار ش��ناخته ش��ده و اعطاي 
يكي از جوايز برتر به پريسا منوچهري 
كاشاني )معمار ايراني( در گوگنهايم 
بيلبائو در كشور اس��پانيا برگزار شد. 
پريس��ا منوچهري براي پروژه مرمت 
خان��ه تاريخي  س��عادت در كاش��ان 
 موف��ق به كس��ب جاي��زه بين المللي

»Architecture Master Prize« ش��د كه 
از سال ۲۰۰۷ توس��ط گروه فرماني تاسيس شد. 
اين پروژه يك��ي از ۱۵ پروژه برگزي��ده در بخش 
»مرمت و نوسازي« معرفي شده است.  در توصيف 
پروژه مرمت خانه تاريخي س��عادت كاش��ان در 
وب س��ايت اين جايزه معماري آمده اس��ت: »در 
قلب ايران و در مجاورت كوير فوق العاده مرنجاب، 
ش��هر تاريخي كاشان واقع ش��ده است كه قدمت 
محوطه ه��اي باستان شناس��ي آن تا به هش��ت 
هزار س��ال پيش بازمي گردد. كاشان كه به سبب 
هنرهاي سراميكي خود شهرت جهاني دارد امروز 

داراي يكي از گنجينه هاي ارزش��مند 
خانه هاي تاريخي اس��ت. مرمت خانه 
تاريخي س��عادت كاش��ان كه زماني 
عمارتي ويران بود و تبديل آن به محل 
فعاليت يكي از س��ازمان هاي مردم و 
نوپا در عرصه ميراث فرهنگي، موجب 
پيوند گذش��ته و امروز شده است. اين 
پروژه  كه توسط مجرب ترين هنرمندان 
مرد و زن انجام ش��ده است، س��نت هاي معماري 
كهن ايراني را با مصال��ح، جزييات و تكنيك هاي 
روز آميخته است.« از ميان برگزيدگان ۴۲ بخش 
اين جايزه در نهايت پروژه »عقب نشيني در تالاب 
آبي ايس��لند« از »س��يگريدر سيگپورسدوتير« 
جايزه بهترين طراحي معماري س��ال ۲۰۱۹ را از 
آن خود كرد. جايزه بهترين طراحي داخلي سال به 
پروژه »ساختمان هاي بي نهايت« از »ژان مكسيم 
لابراسك« از كانادا رسيد و پروژه »بهترين جواني« 
در كشور چين اثر گروه معماري »Ums« نيز موفق 
به كسب جايزه بهترين طراحي چشم انداز سال شد. 

تاريخنگاري

قتل فرخي يزدي در زندان 
بيست و پنجم مهر ۱۳۱8، محمد فرخي يزدي شاعر و روزنامه  نگار مخالف استبداد 
در دوره رضاخان در ۵۱ س��الگي در زندان حكومت پهلوي به قتل رسيد.  او يكي از 
مشهورترين روزنامه نگاران مبارز عصر مشروطه و دوران پهلوي اول است. روزنامه 
»توفان« در دوران انتش��ار بيش از پانزده مرتبه توقيف و باز منتشر شده  است. گاه 
نيز به س��بب زنداني شدن فرخي، انتشار روزنامه دچار وقفه مي شد. در مواقعي كه 
روزنامه توفان توقيف مي شد، فرخي با در دست داشتن مجوز و امتياز ساير روزنامه ها 
همچون پيكار، قيام، طليعه، آيينه افكار و ستاره شرق، مقالات و اشعار خود را منتشر 
مي كرد. ميرزامحمد متخلص به فرخي، فرزند محمدابراهيم سمسارزاده يزدي، در 
سال ۱۲۶۷ شمسي مطابق با ۱۳۰۶ هجري قمري، در شهر يزد متولد شد.  فرخي 
در دوران سلطنت رضاشاه، در سال ۱۳۰۷ به عنوان نماينده مجلس شوراي ملي در 
دوره هفتم قانون گذاري از طرف مردم يزد انتخاب شد. او در دوران نمايندگي مجلس 
همراه با محمودرضا طلوع، نماينده رشت در جناح اقليت بود و با مخالفت هاي شديد 
جناح مقابل روبه رو شد زيرا از اقليت ديگر كسي را در مجلس باقي نگذاشته بودند. 
فرخي در مجلس با زبان و انتقادات تند و تيزش عليه نمايندگان و بله قربان گوهاي 
وقت، دشمنان بسياري براي خود فراهم كرد، زيرا تمام وكلا طرفدار دولت بودند. او 
خود درباره نمايندگان مجلس رضاخاني مي گويد: »البته بر اثر فريادهاي اعتراض 
ما گاهي چرت نمايندگان محترم پاره مي ش��د، سر بلند مي كردند، فحش و ناسزا 
مي گفتند و دوباره به خواب خرگوشي فرومي رفتند. او پس از پايان دوره مجلس و 
تمام شدن مصونيت نمايندگي اش، مدتي مخفي بود و سپس به آلمان گريخت .سال 
۱۳۱۱ يا ۱۳۱۲ تيمورتاش سفري به برلين كرد و در آنجا ديداري با فرخي داشت. 

در اين ملاقات تيمورتاش وي را تشويق به بازگشت به ايران كرد و به او اطمينان داد 
در صورت بازگشت به ايران مورد رافت و مهر رضاشاه قرار خواهد گرفت. فرخي كه 
از ماندن در كشوري بيگانه رضايتي نداشت، با عشقي كه به ايران داشت فريب وعده 
حكومت وقت را خورد و به تهران بازگشت. در ايران عده اي به اسم »طلبكار مالي« 
شكايتي عليه او طرح كردند و وي را با برنامه ريزي قبلي به زندان كشاندند. در سال 
۱۳۱۶ او را محاكمه و ابتدا به ۲۷ ماه زندان محكوم كردند و سرانجام به قتل رساندند.

نمايش ويدئوآرت هاي مهدي نادري در آلمان
مهدي نادري معتقد اس��ت هنر امروز 
اي��ران از جنبه هايي با هن��ر روز دنيا 
اش��تراك دارد و موضوعاتي كه روزي 
محدوديت جغرافيايي داشتند امروز 
ديگر مرزي نمي شناس��ند. نمايشگاه 
هنره��اي تجس��مي »آرتيس��ت/ 
دن كيش��وت« براي اولين بار به مدت 
ح��دود چهار ماه )از ج��ولاي تا اكتبر 

۲۰۱۹( در شهرهاي آش��افنبورك و فرانكفورت 
آلمان به كيوريتوري احمد رفيع در حال برگزاري 
اس��ت. در اين نمايش��گاه فاين آرت، ۲۲ هنرمند 
جهاني حضور دارند كه ۴ هنرمند از ايران آثارشان 
را به نمايش گذاش��تند؛ مهدي نادري، امير موبد، 
محسن حسيني، شهرام كريمي، كريستين بيلر، 
س��وفيا گرف، توماس بروئ��ر،  اي برترامز، كارين 
هورلر، ول��راد كاس��چر، آنا اس��لادتيك، يورگن 
فريتس، ليموتر، وولفگانگ مولرسون، رالف مونز، 
اري��ك پلاند، موني��كا تيري، احمد رفي��ع، اكارد 
كاچنبگر، و برناردي رويگ هنرمنداني هس��تند 
كه در اي��ن رويداد حضور دارند. ب��ه بهانه حضور 
هنرمندان ايراني در اين رويداد تجسمي، با مهدي 
ن��ادري كه در ايران بيش��تر با فيلمنامه نويس��ي 
و كارگرداني در س��ينما ش��ناخته ش��ده است، 
به صحبت نشس��تيم كه مش��روح آن را در ادامه 
مي خواني��د. مهدي ن��ادري كه ابتداي امس��ال 
فيلم س��ينمايي »س��امورايي در برلين« او روي 
پرده س��ينماها رف��ت، درباره حض��ورش در يك 

نمايشگاه تجس��مي فاين آرت به مهر 
گف��ت: براي تجربه گراه��ا مرزي بين 
عل��وم و هنرها وجود ندارد. هميش��ه 
دنبال ايجاد ارتباط و مرزش��كني بين 
هنرهاي تجسمي و هنرهاي نمايشي 
بوده ام، حتي دو، س��ه ايونت تجسمي 
را ب��ا مش��اركت هنرمن��دان بزرگ و 
بدون م��رز اجرا ك��رده ام مثل ايونت 
»هنر ضدخش��ونت« يا »هنر ناگهاني« كه تقريبا 
از همه رشته هاي هنري و حتي شعر در آن حضور 
داشتند. نادري ادامه داد: از طرفي تلاش هايي در 
خلوت و اتاق پشتي دارم كه نتيجه اين تلاش ها، 
آثاري است كه كمتر در ايران نمايش داده شده اند 
يا بهتر بگويم آنقدر سرگرم كار روي آنها بوده ام كه 
فرصت ارايه آنها به وجود نيامده اس��ت. اين آثار، 
مجموعه اي بزرگ از فيلم كوتاه، ويدئوآرت و گاهي 
تلفيق شان با هم است. او در پاسخ به پرسشي مبني 
بر اينكه حضور در يك نمايشگاه هنرهاي تجسمي 
بين المللي كه اتفاقاً از هنرمندان مطرح هنر مدرن 
امروز اروپا هستند، چطور ارزيابي مي كنيد، توضيح 
داد: هنر ام��روز ايران از جنبه هاي��ي با هنر امروز 
دنيا اشتراكات زيادي دارد؛ موضوعاتي كه روزي 
محدوديت جغرافيايي داش��تند امروزه و در عصر 
ديجيتال و هولوگرام ديگر مرزي نمي شناسند و 
موضوعات به مرزهاي ديگر به سرعت تسري پيدا 
مي كنند، البته نوع برخورد ب��ا هر موضوع در هر 

هنرمندي متفاوت است.

»رمانتيسم عماد و طوبا« جلوي دوربين مي رود
»رمانتيسم عماد و طوبا« دومين فيلم 
بلند س��ينمايي »كاوه صب��اغ زاده« به 
تهيه كنندگي »مهدي صباغ زاده« و با 
مشاركت بنياد س��ينمايي فارابي تا دو 
هفته آينده جلوي دوربين خواهد رفت.

»كاوه صب��اغ زاده« در آس��تانه آغ��از 
فيلمبرداري دومي��ن فيلم خود گفت: 
پيش توليد »رمانتيس��م عماد و طوبا« 

از سه ماه پيش آغاز شد. تقريبا در اواخر اين مرحله 
هس��تيم و فيلم را در نهايت ده تا پانزده روز آينده، 
كليد خواهيم زد. او گفت: اين فيلم از نظر پروداكشن، 
سنگين و پيچيده است، به ويژه آنكه درآمدن فضاي 
فيلم نياز به حجم بالايي از جلوه هاي ويژه بصري دارد. 
صباغ زاده درباره نزديك بودن فضاي فيلم به فيلم اول 
خود گفت: فيلم از نظر فرم، شبيه به آن فيلم است اما 
نسبت به آن، از نگاه اميدوارانه تر و دنياي فانتزي تري 
برخوردار است. اين كارگردان درباره دغدغه اش در 

دستيابي به كيفيت مطلوب و مشكلات 
رايج آث��ار فانتزي س��ينماي ايران در 
باوراندن فضا به مخاطب امروزي، گفت: 
يكي از دلايلي كه زم��ان زيادي صرف 
پيش توليد فيلم ش��ده اس��ت، همين 
دغدغه كيفي است. در اين دست كارها، 
اگر فيلمساز نتواند فضاي موردنظرش 
را بباوراند، ممكن اس��ت نتيجه نهايي 
فيلم اش خيلي بد باش��د. از اين لحاظ »رمانتيسم 
عماد و طوبا« هم مانند فيلم »ايتاليا ايتاليا« روي لبه 
تيغ اس��ت و ما همه تلاش مان را به خرج مي دهيم 
تا بهترين اتف��اق رخ بدهد. صباغ زاده گفت: با گروه 
سازنده مدام در حال مرور فضاها، فيلمنامه و همه 
جزييات آن هستيم و براساس برنامه ريزي، جلسه، 
دورخواني، تمرينات بدن��ي و... مي گذاريم چرا كه 
هدف مشترك گروه، دس��تيابي به بهترين شكل 

ممكن اجرا قبل از شروع فيلمبرداري است.

میراثنامه

تار مويي كه ممكن است در »كن« پاره شود
بيش از ۶ ماه از سيلي كه آوارِ پل »كن« را به فهرست آثار تاريخي تخريب شده 
در سيل نوروز ۹8 اضافه كرده مي گذرد؛ مدت زماني كه قول و قرارهاي زيادي را 
پشت سر گذاشت اما نه تنها هيچ كدام از آنها اجرايي نشده اند، بلكه بخش هاي 
سالم مانده پل تاريخي كن هم به  چيزي شبيه به يك موي باريك تبديل شده كه 
در حال پاره شدن است. با طغيان رودخانه كن در ۱۲ فروردين، بخش هاي اصلي 
پل آجري قاجاري »كن« تخريب ش��د، هر چند دو روز بعد يعني ۱۴ فروردين 
دلاور بزرگ نيا - مديركل سابق اداره ميراث فرهنگي، صنايع دستي و گردشگري 
استان تهران - بعد از صبحت با شهرداري منطقه ۵ اعلام كرد كه قرار است اين 
پل به زودي با همكاري ميراث فرهنگي مرمت ش��ود، اما با جابه جايي او از اين 
سمت، به نظر مي رسيد مديركل جديد اين اداره كل، ارتباط چنداني با آن قول 
و قرار نگرفت و قصد كرد خودش آستين بالا بزند. تا ۴۰ روز بعد كه درصد زيادي 
از آنچه آوار پل كن ناميده مي شد، از كنار پل و محل عبور مردم حذف شد، پرهام 
جانفشان- مدير بعدي ميراث فرهنگي استان تهران- در جلسه اي جداگانه با 
شهردار منطقه پنج، »از طرح پيشنهاد مشاركت شهرداري در مرمت پل تاريخي 
كن« استقبال كرد؛ استقبالي كه حالا با گذشت بيش از ۶ ماه از آن، نه تنها هيچ 
هنوز نتيجه اي نداده، بلكه آنچه از پل در روز سيل باقي مانده بود، حالا به نصف 
رسيده، يعني پلي كه مردم دو طرف پل به زور زحمت مي توانستند از آن عبور 
كنند، حالا به تار مويي بيش��تر شبيه است كه اگر قدري ديگر كشيده شود، به 
راحتي پاره مي شود. اكنون بيش از ۶ ماه از آن »به زودي« كه متوليان شهري و 
ميراثي در ۱۴ فروردين ۹8 اعلام كردند، گذشته و براساس ديده هاي خبرنگار 
ايس��نا، مي توان گفت بخش ناچيزي از پل باقي مانده اس��ت. اما اكنون پرهام 
جانفشان از بررسي هاي اوليه توسط كارشناسان ميراث فرهنگي و با هدف مرمت 
اين اثر تاريخي خبر مي دهد. او به ايسنا مي گويد: حدود پنج ماه قبل در جلسه اي 
با مديران ميراث فرهنگي و ش��هرداري صحبت هايي مطرح شد و اخيرا نيز در 
جلسه اي كه با شهرداري و دو كارشناس ميراث فرهنگي »مهدي معمارزاده« و 
»محمدحسن محب علي« به عنوان كارشناس پيشكسوت داشته ايم و بازديدي 
كه آنها از پل داش��ته اند، به زودي نقشه هاي اجرايي و عمليات عمراني اين پل 
تاريخي آغاز مي شود. محمدحس��ن محبعلي، كارشناس پيشكسوت ميراث 

فرهنگي و معاون س��ابق معاونت حفظ و احيا نيز مي گويد: با وقوع سيل، به پل 
رفتم و از وضعيت آن عكس گرفتم و يك گزارش مكتوب نيز به ميراث فرهنگي 
اس��تان تهران دادم. بعد از آن نيز چهار بار همراه با ميراث فرهنگي و س��ه بار با 
شهرداري در اين زمينه جلسه برگزار كرديم كه در مجموعه هفت بار وضعيت 
پل را ديدم. آنها مي گويند بايد طرح تهيه ش��ود در حالي كه معتقدم نيازي به 
طرح ندارد. وضعيت دهانه، رومي پل و قوس هاي آن مش��خص است، فقط به 
اعتبار براي مرمت نياز دارد اما متاس��فانه اين بخش را هر كدام به ديگري پاس 
مي دهند. او با اش��اره به اينكه مرمت بايد بين ۱۵ تير تا ۱۵ مهر انجام مي شد، 
مي گويد: در حالي كه امروز ۲۴ مهر است و زمان نهايي مرمت نيز گذشته است، 
هنوز هيچ كاري براي پل انجام نشده، چون بعد از اين مدت احتمال بارندگي ها 
و آسيب هاي بيشتر به پل وجود دارد. او با بيان اينكه در حال حاضر بيش از ۵۰ 
درصد پل كن آسيب ديده است، تاكيد مي كند: هر چند در فاصله بين وقوع سيل 
تا امروز آسيب كمي به پل وارد شده، اما با وقوع باران يا سيل بعدي قطعا چيزي از 
پل باقي نمي ماند. اما دست كم تا قبل از باران بعدي بايد رفع خطر براي پل انجام 

شود تا آنچه مانده نريزد و بخش هاي ديگر بازسازي شوند.

ايستگاه

يكي از آثار »سالوادور دالي« 
دزديده شد

پاتريك هريس بازيگر 
»ماتريكس« جديد شد

يك طراحي از »سالوادور 
دالي«- هنرمن��د نامدار 
اس��پانيايي- از يك��ي 
از گالري ه��اي هن��ري 
 » نسيس��كو ا ن فر سا «
ربوده ش��د. به گ��زارش 
آرت نت نيوز، يكش��نبه 
گذشته فردي وارد يكي از 

گالري هاي هنري واقع در »سان فرانسيسكو« شد و 
يك طراحي  ۲۰ هزار دلاري اثر »سالوادور دالي« را از 
سه  پايه جدا كرد و ظرف مدت ۳۰ ثانيه از گالري خارج 
شد. اين گالري هنرهاي زيبا، نمايشگاهي از حدود 
۳۰ اثر »دالي« برگزار كرده بود و اثري كه سارق ربود، 
طراحي »زرافه در حال سوختن« است كه »دالي« 
در سال ۱۹۶۷ خلق كرده بود. اين حادثه در حالي رخ 
داد كه مدير اين گالري در روز دزديده شدن به عنوان 
تنها عضو گالري در مكان حضور داشت. به گفته مدير 
اين گالري پس از خروج سارق حتي قفل و سيمي كه 
براي محافظت از طراحي تعبيه شده بود نيز در محل 
وجود نداشت. به گفته پليس دوربين هاي مدار بسته 
اين گالري نيز در لحظه حادثه فعال نبوده اند. مدير اين 
گالري مي گويد، سارق نمي تواند اين طراحي را بي صدا 
و بدون جلب توجه به فروش برساند.  معروف ترين اثر 
»سالوادور دالي«، »تداوم حافظه« نام دارد كه در سال 
۱۹۳۱ خلق شد. اين نقاش معروف به دليل شخصيت 
متظاهر و س��بك نقاش��ي ويژه اش يكي از بهترين 
هنرمندان دوره  مدرن باقي مانده است. با وجود اينكه 
منتقدان بارها از او به دليل داشتن شخصيت متظاهرانه 
انتقاد كرده اند، اما همواره آثار باارزشش سبب نجات 
شهرتش شده اند. مناظر تابلوهاي اين هنرمند اغلب 

مملو از اشياي عجيب است. 

بازيگر سريال »آشنايي 
ب��ا م��ادر« قرار اس��ت 
نخس��تين نقش بزرگ 
س��ينمايي خود را كنار 
كيان��و ري��وز در دنياي 
»ماتريكس« تجربه كند. 
به گ��زارش ورايتي، نيل 
پاتري��ك هريس تبديل 

به جديدترين بازيگري شده كه به جمع بازيگران 
قسمت چهارم فرنچايز »ماتريكس« مي پيوندد. 
او در اي��ن فيلم به كيانو ريوز و ك��ري-آن ماس ۲ 
بازيگر اصلي اين مجموعه ملحق مي شود كه قرار 
است يك بار ديگر در قالب نقش هاي قديمي خود 
ظاهر بشوند. ديگر بازيگر اين فيلم يحيا عبدل متين 
دوم اس��ت كه هفته گذشته مشخص شد يكي از 
نقش هاي اصلي فيلم را بر عهده خواهد داشت. در 
حال حاضر جزيياتي از داستان فيلم در دسترس 
نيست. با وجود اينكه شايعه شده بود، ممكن است 
ش��خصيت مورفيوس جوان در فيلم ظاهر بشود، 
منابع آگاه تاييد نكرده اند هريس دقيقا در چه نقشي 
حضور خواهد داشت. شركت برادران وارنر در ماه 
آگوست رسما اعلام كرد كه قسمت چهارمي براي 
»ماتريكس« ساخته مي شود و علاوه بر ۲ بازيگر 
اصلي، لانا واچوسكي هم براي نوشتن و كارگرداني 
پروژه حضور خواهد داش��ت. الكس��اندر همون و 
ديويد ميچل در همراهي با واچوسكي فيلمنامه 
را نوش��ته اند و در كن��ار گرنت هيل مس��ووليت 
تهيه كنندگي فيلم را هم بر عهده خواهند داشت. 
انتظار مي رود كار توليد فيلم از س��ال ۲۰۲۰ آغاز 
بشود. اس��توديو برادران وارنر ۲ س��ال گذشته را 
صرف پيدا كردن راهي براي بازگش��ت به دنياي 
»ماتريكس« كرده بود اما مشكلاتي درباره حقوق 

قانوني تهيه فيلم باعث كند شدن اين پروژه شد. 

كيميا عليزاده در بين ۱۰۰ زن تاثيرگذار ۲۰۱۹  جهان

استراماچوني: كسي نبايد در كارم دخالت كند

تنها مدال آور بانوي تاريخ كاروان ورزشي 
ايران در بين ۱۰۰ زن تاثيرگذار جهان 
در س��ال ۲۰۱۹ قرار گرفت. به گزارش 
ايسنا، بي بي س��ي ۱۰۰ زن تاثيرگذار جهان در سال 
۲۰۱۹ ميلادي را معرفي كرد كه در اين بين نام كيميا 
عليزاده تنها مدال آور بانوي تاريخ كاروان ورزشي ايران 
نيز در آن ديده مي شود.  ورزش ايران از سال ۱۹۴8 
رقابت در بازي هاي المپيك را ش��روع كرد و كيميا 
عليزاده در سال ۲۰۱۶ تبديل به اولين بانوي ايراني 
شد كه توانس��ت در المپيك مدال كسب كند. اين 
تكواندوكار به خاطر الهام بخشي زنان و دختران ايراني 
براي عبور از محدوديت در اين فهرس��ت قرار گرفته 
است. مروا السبوني از س��وريه و دينا اسميت دونده 

بريتانيايي نيز جزو اين فهرست هستند. 

س��رمربي تي��م فوتبال اس��تقلال از ص��دور مجوز 
حرف��ه اي براي باش��گاهش ابراز خوش��حالي كرد. 
آندره آ استراماچوني، سرمربي تيم فوتبال استقلال 
در نشس��ت خبري اظهار كرد: فك��ر مي كنم اينكه 
باشگاه اس��تقلال مجوز حرفه اي را گرفته براي كل 
ايران خيلي خبر خوبي است. مجوز حرفه اي صادر 
شده و باشگاه با تلاش هاي فراوان توانست اين مجوز 
را بگيرد. اين به اين معني اس��ت كه باشگاه را چك 
كرده اند و ديده اند كه در ش��رايط خوبي است و همه 
از اين موضوع خوشحال هستند. سرمربي استقلال 
درباره دياباته هم بيان كرد: مشكل او اين است كه يك 
بدشانسي عجيب در اول فصل داشت. با شرايط خوبي 
به ما اضافه شد ولي در بازي دوستانه با ماشين سازي 
مصدوم و متاسفانه وقتي دوباره آماده شد در بازي با 
نفت مسجد سليمان آسب ديد. مشكلي كه داشت 
يك ترك كوچك روي دنده هايش بود. همان طور كه 
با دكتر نوروزي مشورت كردم اين نوع مصدوميت ها 
را نمي ش��ود زمان دقيقي براي رفع شدنش در نظر 
گرفت. او ديروز به تمرين اضافه ش��د. من اميدوارم 
در بازي با سايپا روي نيمكت باشد. اين قول نيست 
و بيش��تر يك اميدواري است.  او درباره نحوه گلزني 
تيمش در بازي هاي قبلي هم اظهار كرد: من با اين 
آناليز تا حدي موافقم. اين درس��ت اس��ت كه ما به 

پشتيباني دفاع هاي كناري نياز داريم. در بازي قبلي 
من روي نيمكت نبودم و ما روي سانتر غفوري و ضربه 
ميليچ به گل رسيديم. پس مي بينيم كه دفاع هاي 
كناري ما تلاش مي كنند تا هجومي بازي كنند. الان 
مش��كل ديگري وجود داردكه ما مي خواهيم براي 
دياباته يا مهاجم هدف س��انتر كنيم ولي چون اين 
مهاجم هدف را در اختيار نداشتيم دليلي نداشت براي 
بازيكناني مثل قائدي يا اسماعيلي سانتر كنيم. ولي 
موافقم كه در سيستم ما دفاع هاي كناري خيلي مهم 
هستند. استراماچوني درباره فجر سپاسي هم گفت: 
اين تيم واقعا من را شگفت زده كرده است. براي بازي 
آخرشان يكي از همكارانم را فرستادم به شيراز تا بازي 
را ببينند چون مي توانند خطرناك باشند. مي دانيم 
اين تيم در شرايط خيلي خوبي است و فوتبال هجومي 

بازي مي كند و فقط يك امتياز با صدر ليگ دسته اول 
فاصله دارد. آنها چيزي براي از دس��ت دادن ندارند و 
مثل بازي شان با فولاد، رو در رو با ما بازي مي كنند. از 
لحاظ ذهني خيلي به تيمم آمادگي مي دهم چون ما 
در خانه بازي مي كنيم و جام حذفي براي ما خيلي مهم 
است و ما بايد از اين مرحله صعود كنيم. استراماچوني 
درباره احتمال رفتن فتحي و همچنين درباره شايعاتي 
مبني بر مشكلش با مدير روابط عمومي باشگاه هم 
بيان ك��رد: اول مي خواهم يك قدم به عقب برگردم. 
وقتي به ايران آمدم خيلي چيزها با چيزهايي كه من 
قبلا ديده بودم فرق مي ك��رد ولي من با مديرعامل، 
آقاي فتحي توافق كردم كه تيم، بازيكنان و تمرينات 
چيزهايي هستند كه من روي آنها تمركز مي كنم و 
هيچ كس نبايد در اينها دخالت كند. چيزي كه خارج 
از زمين فوتبال اتف��اق مي افتد به صورت انحصاري 
مسووليت باش��گاه، مديرعامل و هيات مديره است. 
تنها درخواست من از آقاي فتحي اين بود كه اسمي كه 
جلوي لباس ماست از اسم پشتي مهم تر است. كسي 
كه براي استقلال كار مي كند بايد صلاح استقلال را بر 
همه چيز ترجيح بدهد. من اينجا فقط براي استقلال 
هستم و هرچيزي كه بخواهد تداخل ايجاد كند براي 
پيشرفت استقلال من با آن مقابله مي كنم. هر چيز 

ديگري را بايد از آقاي فتحي بپرسيد.

ورزشي
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